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T IME TO RE ACH YOUR S TAR

Το αργότερο σε 18 μήνες οι κυπριακές τράπεζες
θα μπουν στην εποχή των instant payments,
δηλαδή της άμεσης μεταφοράς χρημάτων.

Τα ποσά θα μεταφέρονται σε λογαριασμούς
πελατών σε όλη την Ε.Ε., χωρίς χρέωση, μέσα
σε 10 δευτερόλεπτα. Οικονομική, σελ. 3

ΔΩΡΕΑΝ ΜΕΤΑΦΟΡΕΣ ΧΡΗΜΑΤΩΝ

Σε τροχιά instant payments η Κύπρος

Η ΡΑΒΔΟΣ ΚΑΙ ΤΟ ΣΚΗΠΤΡΟ

Ενα δύσκολο
τηλεφώνημα

Θα υπέγραφε ή όχι τις συμφωνίες Ζυρίχης-
Λονδίνου ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος; Το
ξημέρωμα έπρεπε να δώσει την τελική του
απάντηση. Οταν κτύπησε το τηλέφωνο στη
σουίτα του στο Ντόρτσεστερ, στην άλλη
άκρη της γραμμής ήταν η Βασίλισσα της
Ελλάδας Φρειδερίκη. Σελ. 18

Α. ΠΑΠΑΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ

Ο Αναστασιάδης
σπρώχνει 

τον ΔΗΣΥ στον
Χριστοδουλίδη

Ο δικηγόρος Αν-
δρέας Παπαχαρα-
λάμπους λέει στην
«Κ» πως ο Νίκος
Αναστασιάδης θέ-
λει να οδηγήσει
τον Συναγερμό

στον Χριστοδουλίδη, αναμένοντας
ένα κακό αποτέλεσμα του κόμματος
στις εκλογές. Σελ. 16

ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗΣ

Η απομόνωση
του κτύπησε 

την πόρτα
Ο Νίκος Χριστοδουλίδης αποτε-
λούσε προεκλογικά το φαινό-
μενο που θα άλλαζε το πολιτικό
σκηνικό. Ενα χρόνο αργότερα
φαίνεται απομονωμένος από
την κοινωνία που τον ψήφισε
αλλά και από τους συγκυβερ-
νώντες που βρίσκονται με το
ένα πόδι εκτός κυβέρνησης. Το
ερώτημα πλέον με αυτά τα δε-
δομένα είναι πώς θα κυβερνή-
σει. Σελ. 5

ΚΥΠΡΙΑΚΟ

Μετράει τα νερά
η Κουεγιάρ

Η κα Κουεγιάρ ζυγίζει προς ώρας
τα αποτελέσματα των πρώτων επα-
φών της σε Κύπρο, Αθήνα και Άγ-
κυρα. Οι εξελίξεις θα κριθούν όχι
μόνο από τη στάση της Τουρκίας
αλλά και από τις πολιτικές διεργα-
σίες στην τ/κ κοινότητα. Σελ. 7

ΕΛΛΑΔΑ

Τα ανοικτά
μέτωπα

Η διαλλακτικότητα έναντι των μπλό-
κων και των καταλήψεων μπορεί
να έχει κόστος για την κυβέρνηση,
αν αρχίσει να εκλαμβάνεται ως αδυ-
ναμία από την εκλογική της βάση.
Γι’ αυτό και έχει Σχέδιο Β΄. Σελ. 19

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Αλλαγή 
πλεύσης

Η εικόνα που εξέπεμψε ο
Πρόεδρος της Δημοκρατίας
Νίκος Χριστοδουλίδης και
η κυβέρνησή του, τον πρώ-
το χρόνο διακυβέρνησης,
απέχει παρασάγγας από
τις πρώτες θετικές εντυ-
πώσεις της κοινωνίας. Τα
πολύ χαμηλά νούμερα τόσο
του Προέδρου όσο και του
κυβερνητικού σχήματος
θα πρέπει να θέσουν σε
λειτουργία τα θετικά αν-
τανακλαστικά του Προεδρι-
κού, και όχι να το πανικο-
βάλουν. Σε καμία περίπτω-
ση η χώρα δεν πρέπει να
μείνει χωρίς στιβαρό οι-
ακοστρόφο και έμπειρο
πλήρωμα. Οι κλυδωνισμοί
είναι πολλοί. 

Σε ελεύθερη πτώση βρίσκεται η εικόνα
του Νίκου Χριστοδουλίδη βάσει της
έρευνας που διενήργησε για λογαρια-
σμό της «Κ» η Symmetron Market Re-
search, καθώς η αρνητική εικόνα του
Προέδρου εκτοξεύεται στο 64% τον
πρώτο μόλις χρόνο διακυβέρνησής

του. Το 67% των ερωτηθέντων δηλώ-
νουν πως δεν έχει τηρήσει τις προ-
εκλογικές του δεσμεύσεις, ενώ πολύ
αρνητική είναι και η άποψη των ερω-
τηθέντων για τους χειρισμούς του στο
Κυπριακό, την οικονομία και την κοι-
νωνική πολιτική. Σελ. 4

Η επί του παρόντος αποτυχία του εγ-
χειρήματος Νίκου Χριστοδουλίδη φαί-
νεται να ευνοεί τα δύο μεγάλα κόμματα,
με τον ΔΗΣΥ να προηγείται οριακά.
Τρίτο κόμμα παρουσιάζεται το ΕΛΑΜ

που πολλαπλασιάζει την εκλογική του
επιρροή και καταδεικνύεται πως μπαίνει
στην Ευρωβουλή. Τα κόμματα της συγ-
κυβέρνησης και γενικότερα ο Ενδιά-
μεσος βρίσκεται σε περιδίνηση. Σελ. 4

ΜΕΓΑΛΗ ΔΗΜΟΣΚΟΠΗΣΗ ΤΗΣ «Κ»

Σε ελεύθερη πτώση η εικόνα του Προέδρου
Στο 64% η αρνητική γνώμη για Χριστοδουλίδη – Το 67% δηλώνει πως δεν έχει τηρήσει τις προεκλογικές του δεσμεύσεις

Αδυναμίες εμφανίζει σε αρκετά σημεία η
μεταρρύθμισης της Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
τόσο σε επίπεδο προετοιμασιών μέχρι την
1η Ιουλίου όσο και σε επίπεδο εφαρμογής.
Το υπουργείο Εσωτερικών εντοπίζει στρε-

βλώσεις, οι οποίες, όπως πιστεύει, προέκυ-
ψαν, επειδή κόμματα ψήφισαν τα νομοσχέ-
δια στη Βουλή με τη λογική του «πάρε-
δώσε» και όχι με βάση τις τεχνοοικονομικές
μελέτες εμπειρογνωμόνων. Σελ. 8

Η Τοπική Αυτοδιοίκηση σε κρίση
Μια μεταρρύθμιση με έντονα τα σημάδια των αδυναμιών – Ο ΥΠΕΣ στην «Κ»

Ενισχύεται ο δικομματισμός και το ΕΛΑΜ ΕΑΝ ΤΗΝ ΕΠΟΜΕΝΗ ΚΥΡΙΑΚΗ ΕΙΧΑΜΕ
ΕΥΡΩΕΚΛΟΓΕΣ ΤΙ ΘΑ ΨΗΦΙΖΑΤΕ

20,5% 19,4%

Ο Κωνσταντίνος Ιωάννου εκφράζει τις
ανησυχίες του σε σχέση με τις προετοιμα-
σίες για την υλοποίηση της μεταρρύθμι-
σης της Τ.Α. Ζήτησε τη συνδρομή του Και-
νοτομίας για το «Ευαγόρας». Σελ. 8

ΤΕΪΛΟΡ ΣΟΥΙΦΤ

Η εκλογική επιρροή μιας ποπ σταρ

Λάτρεις και ιδεολογικοί αντίπαλοι της 34χρονης Τέιλορ Σουίφτ της έχουν αποδώσει διάφορες μεσσιανικές ιδιότητες, όπως το να παροτρύνει
τους νέους στην Ευρώπη να πάνε στις κάλπες για να περιορίσουν την επιρροή της Ακροδεξιάς στις ευρωεκλογές, να οδηγήσει σε ήττα τον Ντό-
ναλντ Τραμπ στις ΗΠΑ τον Νοέμβριο, να αλλοιώσει το αποτέλεσμα του τελικού αγώνα του αμερικανικού φούτμπολ ή ακόμα και να επηρεάσει τα
δημοσιονομικά στοιχεία χωρών και πολιτειών στις οποίες δίνει συναυλίες. Ποιος φοβάται τελικά και ποιος πολεμάει την Τέιλορ Σουίφτ; Σελ. 23

ΨΗΦΙΑΚΟ ΠΑΙΧΝΙΔΙ

Τα ψηφιδωτά 
της Κανακαριάς

Σε συνεργασία με το Ανοικτό Πανεπιστήμιο
Κύπρου, το Βυζαντινό Μουσείο του Ιδρύ-
ματος Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ συμ-
μετείχε στο έργο Pact4Skills και δημιούρ-
γησε το ψηφιακό παιχνίδι «Τα ψηφιδωτά
της Κανακαριάς και ο επαναπατρισμός
τους». Τέχνες, σελ. 1
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΚΑΤΑΡΡΕΥΣΗ: Πρέπει να
προκαλέση την σοβαράν
προσοχήν των αρμοδίων η
γνώμη της ειδικής επιτρο-
πής, καθ’ ην αν δεν λη-
φθούν τα κατάλληλα μέτρα
υπάρχει κίνδυνος καταρ-
ρεύσεως και άλλων βρά-
χων εκ της Ακροπόλεως.
Δεν πρόκειται τόσον περί
της αρτιμελείας του Ιερού

Βράχου, όσον περί του κινδύνου της ζωής των κατοίκων υπό την
Ακρόπολιν συνοικιών διά τους οποίους οι... επικρεμάμενοι βράχοι
κατήντησαν αληθινός εφιάλτης. Επιβάλλεται, λοιπόν, η λήψις αμέ-
σων μέτρων διά την προστασίαν των απειλουμένων.

«ΔΙΚΛΙΔΑ»: Εις τας κάλπας σήμερον οι Αθηναίοι και οι Πειραιείς δεν
καλούνται μόνον να ψηφίσουν την τάξιν, την ηρεμίαν, την ησυχίαν
του τόπου αυτού ο οποίος, αφού επί εν περίπου έτος εκλυδωνίσθη,
έχει επί τέλους ανάγκην κάποιας γαλήνης. Προχθές, η υπογραφή του
κάτωθεν ενός βαρυσημάντου διπλωματικού εγγράφου, του εξησφά-
λισε την ειρήνην εις το εξωτερικόν. Σήμερον η ψήφος των εκλογέων
πρέπει να του εξασφαλίση την ειρήνην εις το εσωτερικόν. Διότι,
πράγματι, αι δημοτικαί εκλογαί, παρ’ ότι εκλογαί τοπικού ενδιαφέ-
ροντος και περιωρισμένης σημασίας, έγιναν με τας απειλάς των αντι-
πάλων, τας υποσχέσεις περί εμφυλίων αιμάτων και οχλοκρατιών εις
τας οδούς, τας συκοφαντίας και τας δημαγωγίας, εκλογαί ενδιαφέ-
ροντος πανελληνίου. Αι Αθήναι και ο Πειραιεύς και η Θεσσαλονίκη
κρατούν σήμερον την δικλίδα της ασφαλείας ολοκλήρου του τόπου.

ΕΚΚΑΘΑΡΙΣΗ: Την 7ην μ.μ. συνήλθον εις το Και ντ’ Ορσαί τα μέλη της
νέας κυβερνήσεως υπό την προεδρίαν του κ. Ντουμέργκ και εξήτα-
σαν την κατάστασιν. Κατά τας γνωσθείσας πληροφορίας, απεφασί-
σθη η πλήρης εκκαθάρισις της υποθέσεως Σταβίσκυ, διά της τροπο-
ποιήσεως του σχετικού άρθρου περί δωσιδικίας ωρισμένων υπαλλή-
λων, η ταχεία υποβολή του προϋπολογισμού και αποσόβησις περιτ-
τών εν τη Βουλή συζητήσεων.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
11.2.1934
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Αγαπημένο μου ημερολόγιο, ποιος
να της το έλεγε της Καλαμαρούς ότι
θα πρωταγωνιστούσε σε νούμερο
βαριετέ και δη στα γεράματα! Αλλά
όπως γλαφυρά σημείωσε η πτωχή
πλην τίμια Ελλού: «Αδικάς την;
Εμαύρισεν το βλαντζίν της γεναί-
κας!». Όπως πάντα η θυμόσοφος
είχε δίκιο. Καθότι η Ευγενία, ως
ακραιφνής συναγερμικιά, υπέστη
σωρεία πολιτικών εξευτελισμών
από τον πρόεδρο Χριστοδουλίδη
οπότε δικαιούται να πανηγυρίζει
την εκκωφαντική πτώση των ποσο-
στών του.

Το μουσικοχορευτικό χάπενινγκ
διοργανώθηκε στο γιοφύρι της Ζά-
χα με τη συμμετοχή λεβεντόγερων
των εθνικοφρόνων σωματείων και
αειθαλών κυριών της αστικής Λευ-
κωσίας. Η Ευγενία η Καλαμαρού
τραγούδησε υποδειγματικά το «ένα
αστέρι πέφτει πέφτει», ενώ χαρού-
μενες αλλοδαπές «κοπελούδες»
έριχναν φέιγ βολάν με τυπωμένο
το πορτρέτο του Νίκου Χριστοδου-
λίδη. Όπως λέχθηκε αργότερα,
αγαπημένο μου ημερολόγιο, στο
Pralina της Στασικράτους: «Ήταν
μια ζηλευτή υπερπαραγωγή!». 

Αφορμή για τους πανηγυρισμούς
υπήρξε η έρευνα της Red Wolf
όπου ο νυν πρόεδρος κατέγραψε
ρεκόρ αρνητικής γνώμης. Αντίστοι-
χο μακελειό έγινε και με τους
υπουργούς, αφού οι μόνοι διασω-
θέντες του Τιτανικού είναι ο Ιωάν-
νου και η Μιχαηλίδου. Το γεγονός
πάντως δεν φαίνεται να έκαμψε
τον νέο υπουργό Δικαιοσύνης και
Δημόσιας Τάξης, ο οποίος συνέχισε
φορτσάτος στον κατήφορο κατά την
υποδοχή της Αγίας Ζώνης με τιμές
αρχηγού κράτους, αποθεώνοντας
τον κυπριακό τραγέλαφο. «Ο δια-
συρμός του κοσμικού κράτους»
σχολίασε η αριστερή (με την καλή
έννοια) Κουλλίτσα Κυριακού.

Ευτυχώς για τον θεοσεβούμενο
υπουργό ισχύει το σοφόν: «Εχθρός

του γελοίου είναι το γελοιωδέστε-
ρο». Εξ ου και τις εντυπώσεις από
το ειδωλολατρικό προσκύνημα της
Αγίας Ζώνης έκλεψε η εκδήλωση
του Γέροντα Εφραίμ, ηγουμένου
της Ιεράς Μονής Βατοπαιδίου, στον
ναό της λαϊκής διασκέδασης Trikkis
Palace. Την πληροφορία μετέφερε
στο καρέ η συνταξιούχος θεολόγος
Θεοπίστη Θεοδούλου, σημειώνον-
τας με νόημα: «Στου παραδείσου τα
μπουζούκια θα με πας…». «Ο Θεός
πιον» αντέδρασε με τη γνωστή εκ-
φραστικότητά της η Ελλού –«την
ώρα που σιδέρωνε της ήρθε πως
ημέρωνε στα γόνατα λιοντάρι»–
κλείνοντας έτσι το θέμα, αγαπημέ-
νο μου ημερολόγιο.

Με τούτα και με κείνα η κουβέντα
στο καρέ φούντωσε για τα «τραγε-

λαφικά κι όμως κυπριακά», με τη
Βουλή να έχει ως συνήθως την τι-
μητική της. Η συζήτηση στην Επι-
τροπή Προσφύγων για την αύξηση
των ενοικίων σε τουρκοκυπριακά
υποστατικά, τα οποία διαχειρίζονται
πρόσφυγες, έφερε στο φως της
δημοσιότητας έναν απείρου κάλ-
λους beef ανάμεσα σε δύο ΔΗΚΟϊ-
κούς βουλευτές: τον πολιτικό ογκό-
λιθο Ζαχαρία Κουλία και τον φέρελ-
πι Χρίστο Σενέκη. Ιδού δείγμα γρα-
φής για τις πολιτικές υποσημει-
ώσεις του ιστορικού του μέλλοντος,
αγαπημένο μου ημερολόγιο:
Κουλίας: «Ποιον διαγωνισμό; Θέ-
λεις να πεις πως κάνουμε λαϊκισμό;
Εν πράμαν τούτο που λαλείς; Άτε σε
παρακαλώ. Πρέπει να έσιεις νουν
να σκέφτεσαι. Τούτοι οι ανθρώποι
κάμνουν λαϊκισμό τζαι ήρταν δαμαί;

Και εμείς επειδή θα τους υποστηρί-
ξουμε;». Σενέκης: «Καμία σχέση».
Ζ.Κ.: «Α, καμία σχέση… Πρέπει να
ντρέπεσαι. Άτε να σε δω». Έπος!

Σε άλλα κοινοβουλευτικά νέα, το
φιλοθεάμον κοινό πληροφορήθηκε
πόσες εμφανίσεις έκαναν οι βου-
λευτές μας στην τηλεόραση του
ΡΙΚ. Πέρα από τις ανισότητες που
βγάζουν μάτι, τρία πρόσωπα μόνο
κατέγραψαν τριψήφιο αριθμό, κα-
ταφέρνοντας να κατακτήσουν μια
θέση στο βάθρο της εφήμερης δη-
μοσιότητας: ο εξωστρεφής Τρυφω-
νίδης (χάλκινο με 106 εμφανίσεις),
η φωτογενής Σάβια (αργυρό με 124
εμφανίσεις) και το πουλέν του
ΑΚΕΛ Αντρέας Πασιουρτίδης (χρυ-
σό με 183 εμφανίσεις). Όπως σοφά
σχολίασε και αυτή τη φορά η αγα-

πημένη μας Ελλού: «Γη της ελιάς Vs
Πασιουρτίδης σημειώσατε 2». 

Στο πεδίο της κατακαημένης Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης έγινε ένας μι-
κρός χαμός με το θέμα των εικονι-
κών γάμων ένεκα και του διεθνούς
κραξίματος. Για κάποιο λόγο, που ο
ιστορικός του μέλλοντος θα δυσκο-
λευτεί ν’ αντιληφθεί, οι περισσότε-
ρες καταγγελίες βαραίνουν την μα-
γευτική Αραδίππου. Αυτόν τον εξω-
τικό προορισμό επέλεγαν οι αλλο-
δαποί για να δεθούν με τα δεσμά
του γάμου, αλλάζοντας μάλιστα και
ρόλους (π.χ. από μάρτυρας-γαμ-
πρός) κάτω από τη μύτη των δημοτι-
κών αρχών. Υπήρξαν και περιπτώ-
σεις που έβγαζαν μάτι, με τεράστια
διαφορά ηλικίας, αλλά όπως δήλω-
σε ο τάχαμου ανυποψίαστος δήμαρ-

χος Ευάγγελος Ευαγγελίδης: «Πώς
ο Παπανδρέου παντρεύτηκε τη Λιά-
νη;». Λόγια Μεγάλων Ανδρών, αγα-
πημένο μου ημερολόγιο. Αναρωτιέ-
μαι, τι θα ακούσουμε ακόμα;

Ευτυχώς που υπάρχει και η Ελένη
Θεοχάρους για να προσθέτει μια
σοφιστικέ νότα στην παλιοκατάστα-
ση. Η οποία, σε μια στιγμή πνευματι-
κού ακκισμού, ανέβασε φωτογρα-
φία της στο X σημειώνοντας: «και
τώρα εμπρός: μία-μία το ιστορικό
σας! σε ίαμβους και τροχαίους». Ει-
δικά η Καλαμαρού, ως συνταξιούχος
φιλόλογος, πολύ το χάρηκε. «Πόσοι
νομίζετε κατάλαβαν ότι ο ίαμβος και
ο τροχαίος είναι βασικά μέτρα της
ποίησης; Πάω στοίχημα ότι εννιά
στις 10 σοσιαλιτέ –και είμαι επιεικής
πιστέψτε με– συγκρούστηκαν με-
τωπικά με τα κακοτράχαλα μονοπά-
τια της ελληνικής γλώσσας». 

Είναι κάποιες στιγμές που θαυμάζω
τον θαυμαστό μικρόκοσμο των σο-
σιαλιτέ, αγαπημένο μου ημερολόγιο.
Εκεί όπου τίποτε στενάχωρο δεν εμ-
φιλοχωρεί. Απλώς αλλάζουν φου-
στάνια, διαθέσεις και ρόλους, απο-
λαμβάνοντας τα λιγοστά λεπτά δημο-
σιότητας που τους αναλογούν. Τελευ-
ταίο επεισόδιο στην κοσμική σαπου-
νόπερα, η νέα εμφάνιση της Τέως
Υπουργού Πρετ Α Πορτέ Κοσμικής
Υπερ-περσόνας Δικηγόρου Επιχειρη-
ματία Δημοσιολόγου – τώρα ΚΑΙ Επι-
μελήτριας εικαστικών εκθέσεων. 

Υγ. Για τον (εξαιρετικά υπομονετι-
κό) ιστορικό του μέλλοντος: Την έκ-
θεση του ψηφιακού καλλιτέχνη Sla-
sky στο Maison Anemi επισκέφθη-
κε και το φιλότεχνο ζεύγος Χριστό-
φορου και Ραμόνας Τορναρίτη. «Κι
ύστερα, ο φλεγματικός μπάτλερ τί-
ναξε τη χρυσόσκονη από το πέτο
της ευσταλούς Τέχνης» μουρμούρι-
σε δύσθυμα το γνωστό πνεύμα της
αντιλογίας, η αριστερή (με την καλή
έννοια) Κουλλίτσα Κυριακού.

Ο κυπριακός τραγέλαφος 

stavros.christodoulou@gmail.com

Τραγέλαφος: Κατάσταση αλλόκοτη κατά γελοίο τρόπο. Ενίοτε προκαλεί και γέλιο μέχρι δακρύων.

Πολιτική του αυτονόητου
Είπε που λέτε ο Ιωάννου το αυτονόη-
το και του την έπεσε το κομματικό σύ-
στημα. Λες και δεν πηγαινοέρχονταν
οι δήμοι στο τραπέζι της Βουλής σαν
βαλέδες σε κουν-καν. Βγήκε και ο
Πετρίδης απαντώντας στον Νικόλα,
και είπε κι αυτός το αυτονόητο, πως η
μεταρρύθμιση της Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης είναι αποτέλεσμα «πάρε-δώ-
σε». Δημιουργήθηκαν σε μια νύχτα
χωρίς φεγγάρι στη Βουλή αιρετοί
«Περιφερειάρχες», που θα δίνουν
πολεοδομικές άδειες στους ντιβέλο-
περ που θα χρηματοδοτούν τις εκ-
στρατείες τους. Λες και δεν μας
έφτανε η μέχρι σήμερα διαπλοκή πο-
λιτικής – ντιβέλοπερ. Βέβαια σε μια
χώρα που είναι υποψήφιος για «επι-
χειρηματίας της χρονιάς» Κύπριος
που κατηγορείται από τα διεθνή ΜΜΕ
πως ξέπλυνε 300 εκατ. της ρωσικής
μαφίας, τι να πεις περί ηθικών προτύ-
πων. Μου θυμίζει το πρωτοσέλιδο
(στον ίδιο διαγωνισμό) του Ορφανίδη
ως «κορυφαίου επιχειρηματία», λί-
γους μήνες πριν καταρρεύσουν οι
υπεραγορές του, και ενώ είχε φεσώ-
σει όλη την αγορά. 

Σε μια παράλληλη εξέλιξη η «Χαραυ-
γή» σε μια συνέντευξη – σπονδή στον
δήμαρχο Πέγειας Μαρίνο Λάμπρου,
τον χαρακτήρισε ως «πετυχημένο»
που «κατάφερε με αθόρυβο τρόπο
να πετύχει την μεγάλη ανάπτυξη του
Δήμου», και για αυτό αξίζει επανε-
κλογής. Ναι, είναι σε αυτόν τον δήμο
που το ΑΚΕΛ μέσω της μεταρρύθμι-
σης έστειλε τη Λάρα για να την «προ-
στατεύσει», ναι, είναι σ’ αυτόν τον

δήμο που μας κατηγορούν ως Κύπρο
τα διεθνή ΜΜΕ πως ξεπλύναμε σε βί-
λες τα λεφτά της ρωσικής μαφίας.
Ναι, είναι σε αυτού του επιχειρηματία
σε αυτό τον δήμο που κρατικοί αξιω-
ματούχοι και πολιτικοί αρχηγοί έπιναν
και τραγουδούσαν μέχρι τις πρωινές
ώρες για τα 50ά του γενέθλια. Όχι
καλέ, η μεταρρύθμιση της Τ.Α. δεν
έγινε μετά από συνδιαλλαγές. 

Μετά τη συνάντηση με τη Γραμμα-
τεία του ΔΗΚΟ –στην οποία υπήρχαν
μόνο γραμματείς και όχι Φαρισαίοι–
πραγματοποιήθηκε προχθές Παρα-
σκευή και αντίστοιχη συνάντηση του
προέδρου με τη ΔΗΠΑ. Φήμες πως ο
νεαρός Νίκος έβλεπε με το μισό του
τον Μαρίνο Κλεάνθους δεν ανταπο-
κρίνονται στην πραγματικότητα. Ο

Σούπερ Μάριο δεσμεύτηκε να κάνει
τα μαγικά του ώστε να βελτιωθούν οι
σχέσεις των συγκυβερνώντων με
τον πρόεδρο αλλά και οι αποδόσεις
τους στις δημοσκοπήσεις. Το ’χει ξα-
νακάνει.

Οι κακές γλώσσες λένε πάντως πώς
σύντομα θα υπάρξει και άλλη συνάν-
τηση του προέδρου όμως όχι με την
ΕΔΕΚ ή άλλα στελέχη της συγκυβέρ-
νησης. Αντίθετα, θα κληθούν στο
Προεδρικό για καλύτερο συντονισμό
όσοι αποτελούν την Συμπολιτευόμε-
νη Πτέρυγα του Δημοκρατικού Συνα-
γερμού! Αυτοί εξάλλου, οι ανεπίση-
μοι συγκυβερνώντες, σε αντίθεση με
τους επίσημους, στηρίζουν πιο στα-
θερά τον νεαρό Νίκο και μάλιστα χω-
ρίς μεμψιμοιρίες. 

Η αγαπημένη μας ινφλουένσερ, σύμ-
φωνα και με τη δημοσκόπηση της
«Κ», εξακολουθεί να παραμένει η πιο
δημοφιλής πολιτικός αρχηγός του τό-
που αλλά με σαφώς μειωμένα ποσο-
στά σε σχέση με το παρελθόν. Ώρα
είναι να της την πέσει ο Σάκης. 

Η Θεσσαλονικιά, αλλά για πάρα πολ-
λά χρόνια στην Κύπρο και στο ΡΙΚ,
Βίβιαν Κανάρη είναι υποψήφια της
ΕΔΕΚ για το Ευρωκοινοβούλιο.
Υπάρχει λοιπόν εκπρόσωπος του
δημοσιογραφικού κόσμου στις ευ-
ρωεκλογές. Για να θυμούνται οι πα-
λιοί και να μαθαίνουν οι νεότεροι, η
Βίβιαν είχε έρθει στην Κύπρο τέλη
του περασμένου αιώνα για λογαρια-
σμό του Σίγμα σχεδόν ταυτόχρονα
με τον Ανδρέα Γιόρτσιο. Ο οποίος
Ανδρέας, ειρήσθω εν παρόδω, πα-
ρόλο που ήταν στους ένθερμους
υποστηρικτές του νεαρού Νίκου,
δεν αξιοποιήθηκε κάπου, ούτε καν
σε ένα Συμβούλιο Ημικρατικού Ορ-
γανισμού, ρε παιδί μου. Υπήρξε πο-
λύ αυστηρό τελικά το Γνωμοδοτικό
Συμβούλιο.

Ο υπουργός Δικαιοσύνης (και ταυτό-
χρονα Θεολόγος) κύριος Χαρτσιώτης
δήλωσε, προσκυνώντας την Ιερή Ζώ-
νη, πως προσδοκά –εκτός από ανά-
σταση νεκρών– και στη βοήθεια του
ιερού κειμηλίου για να λύσουμε το
Κυπριακό! Νομίζω μια καλή ιδέα θα
ήταν να πάρουν την Ιερή Ζώνη και
στο Προεδρικό μήπως επιτέλους λυ-
θούν και τα προβλήματα της εικόνας
του προέδρου. 

Να σας πω ένα μυστικό για την Τοπική Αυτοδιοίκηση;

ΚΥ
Π
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΒΡΥΩΝΙΔΗ

Η ακτινογράφηση του κοινωνικοπολιτικού
σκηνικού, όπως αποτυπώνεται μέσα από
τη δημοσκόπηση, είναι άκρως αποκαρδιω-
τική για την κυβέρνηση και αποκαλύπτει
μια κοινωνία σε διογκούμενη απόγνωση
να παρακολουθεί εμβρόντητη τη χώρα να
κινείται σε λάθος κατεύθυνση και ταυτό-
χρονα την ακρίβεια να εφορμά αμείλικτα,
συνθλίβοντας την ποιότητα ζωής. Ένα
χρόνο μετά την εκλογή της, η διακυβέρνηση
Χριστοδουλίδηλειτουργεί σε καθεστώς διο-
λίσθησης και είναι σε πλήρη διάσταση με
την πλειοψηφία των πολιτών, ακόμα και
των ψηφοφόρων που την ανέδειξαν στην
εξουσία.Η προεκλογική οριζόντια αποδοχή
του προέδρου έχει κατακερματιστεί και ο
βαθμός αποδοχής σε όλα τα κριτήρια που
εξέτασε η δημοσκόπηση είναι περιορισμένης
εμβέλειας. Η δημοσκόπηση αποδεικνύει
ότι στην πολιτική δεν υπάρχουν απόρθητα
κάστρα, οι πολίτες όπως ξέρουν να επιβρα-
βεύουν γνωρίζουν εξίσου καλά και να απο-
δοκιμάζουν. Όταν οι προσδοκίες τους δεν
επαληθεύονται, επικρίνουν αδίστακτα. Τα
σύνορα της ανοχής των πολιτών έχουν
εξαντληθεί από το 2013, τα προβλήματα
πολλά και μακροχρόνια, οι λύσεις έκτοτε
σε παρατεταμένη χειμερία νάρκη. 

Στον κομματικό χάρτη εξέλειπε το ένδοξο
Κέντροκαι διασώζονται οριακά οι δύο πόλοι
που παρακολουθούν, ανήμποροι να αντι-
δράσουν, την επέλαση της Ακροδεξιάς που
αναδεικνύεται σε τρίτη δύναμη. Το ΕΛΑΜ
πολλαπλασιάζει την εκλογική του επιρροή
ωφελούμενο από το πρόσφορο έδαφος που
καλλιέργησαν τα παραδοσιακά κόμματα
που κυβέρνησαν τη χώρα διά του στεγνού
τους λόγου, της έλλειψης οράματος, τη δια-
φθορά και διαπλοκή, την ατιμωρησία και
τις ανεκπλήρωτες υποσχέσεις.  Ο δείκτης
αισιοδοξίας για το μέλλον της χώρας κα-
ταρρέει με ταχύτητα φωτόςκαι κείται πλέον
στον πάτο. Η αισιοδοξία για το μέλλον της
χώρας είναι σχεδόν ανύπαρκτη, μόλις14%.

Η δε απαισιοδοξία φτάνει στο δυσθεώρητο
ύψος του 86%. Οι πολίτες δηλώνουν τη δυ-
σφορία τους για τα στραβά της χώρας και
πορεύονται ουσιαστικά χωρίς ελπίδα.

Ποιες ελπίδες και ποια όνειρα μπορεί
να έχει ένας λαός όταν η οικονομία και το
κόστος ζωήςείναιτο μείζον θέμα συζήτησης
με το εκκωφαντικό ποσοστό του 71%. Το
μέγεθος του προβλήματος καθιστά όλα τα
άλλα ζητήματαπου αντιμετωπίζουν σχεδόν
επουσιώδη. Το Κυπριακό με 32% είναι το
δεύτερο κρίσιμο ζήτημα και η διαφθορά
το τρίτο με 29%. Στην τέταρτη θέση οι πα-
ράτυποι μετανάστες με 27%, μια ανησυχία
που αυξάνεται γεωμετρικά τα τελευταία
χρόνια. Οι πολίτες με ομοβροντία αρνητικών
βολών, πλήττουν καίρια την εικόνα της
κυβέρνησης. Η κυβέρνηση, δώδεκα μήνες
μετά την εκλογή της, παγιώνει μια εξαι-
ρετικά θρυμματισμένη εικόνα, αφού η
αποτίμηση του έργου της αποδοκιμάζεται
από τη συντριπτική πλειοψηφία των πο-
λιτών σε ποσοστό που υπερβαίνει το 70%.
Είναι εμφανές ότι εξανεμίστηκαν σε δώδεκα
μήνες τα ψηλά ποσοστά αποδοχής που
ανέδειξαν τον πρόεδρο στην εξουσία. Συγ-
κρίνοντας μάλιστα τον πρώτο χρόνο δια-
κυβέρνησης Χριστοδουλίδη με την αντί-
στοιχη περίοδο των διακυβερνήσεων Χρι-
στόφια και Αναστασιάδη, είναι σαφέστατα
σε δυσμενή θέση. Απέναντί της η κυβέρ-
νηση δεν έχει μόνο τα κόμματα της αντι-
πολίτευσης, αλλά και ένα σημαντικό πυ-
ρήνα των ψηφοφόρων του Χριστοδουλίδη.
Οι στυλοβάτες της εκλογής του στην προ-
εδρία παρουσιάζονται σήμερα διχοτομη-
μένοι, με τους μισούς να τον στηρίζουν
και τους άλλους μισούς να συμπορεύονται
με το αντιπολιτευτικό ρεύμα. Η ικανοποί-
ηση με τη διακυβέρνηση κυμαίνεται στο
21% και η δυσαρέσκεια στο 78%. Από τους
ψηφοφόρους του Χριστοδουλίδη, 48%
είναι ικανοποιημένοι και 51% δυσαρεστη-
μένοι. Ο βαθμός δυσαρέσκειας στον ΔΗΣΥ
αγγίζει το 81%. Ο δείκτης έγκρισης για
τον τρόπο με τον οποίο ο πρόεδρος εκτελεί
τα καθήκοντά του κυμαίνεται στο 28%,
ενώ φθάνει στο 64% στους ψηφοφόρων
του στον πρώτο γύρο των προεδρικών
εκλογών. Στους συναγερμικούς, ο δείκτης
απόρριψης αγγίζει το 62%. 

Ούτε στη διαχείριση του Κυπριακού απο-

δίδεται ψήφος εμπιστοσύνης στην κυβέρ-
νηση. Αντιθέτως, 73% επικρίνουν τους χει-
ρισμούς και μόλις 22% δηλώνουν ικανο-
ποιημένοι (54% στους ψηφοφόρους του).
Το ίδιο χαμηλά κινείται και η αξιολόγηση
για τη διαχείριση της οικονομίας με μόλις
19% να δηλώνουν ικανοποιημένοι και 80%
δυσαρεστημένοι. Μεταξύ των ψηφοφόρων
του προέδρου επικρατεί χάσμα απόψεων
με 50% να επικροτούν και 50% να επικρί-
νουν. Στην κοινωνική πολιτική, οι θετικές
ψήφοι είναι 23% και οι αρνητικές 74%. Τα
δε αποτελέσματα για τη βελτίωση της ποι-
ότητας ζωής είναι καταθλιπτικά, με μόνο
17% θετικές κρίσεις και 82% αρνητικές. Ει-
δικά στο δεύτερο κριτήριο, 53% των ψη-
φοφόρων του προέδρου επικρίνουν την
κυβέρνηση. Η τήρηση των προεκλογικών
δεσμεύσεων είναι η βασική πληγή της ει-

κόνας του προέδρου. Η πλειοψηφία, 67%,
θεωρεί ότι οι δεσμεύσεις αποδείχτηκαν έω-
λες, σε αντίθεση με 22% που πιστεύουν ότι
τις έχει υλοποιήσει. Η επικριτική στάση
είναι διάσπαρτη σε όλο το πολιτικό φάσμα,
ακόμα και στα κόμματα που τον υποστή-
ριξαν. Οι αρνητικές απόψεις για την κυβέρ-
νηση πλήττουν αποφασιστικάτη δημοφιλία
του προέδρου, αφού υποχώρησε στο 30%
σε σύγκριση με 52% τον Ιανουάριο του
2023. 

Στον ΔΗΣΥ, οι θετικές κρίσεις για τον
πρόεδρο είναι 28% και μεταξύ των ψηφο-
φόρων του στο 59%. Η Αννίτα Δημητρίου
είναι η μόνη αρχηγός με πλεόνασμα θετικών
κρίσεων (51% έναντι 42% αρνητικών). Ιδι-
αίτερα θετική είναι και η δημοφιλία του
Στεφάνου με 37% (ΑΚΕΛ 77%). Από τους
υπόλοιπους αρχηγούς, ξεχωρίζει ο Περδίκης

με 33% και έπονται ο Παπαδόπουλος 28%
(ΔΗΚΟ 60%), Χρίστου 27% (ΕΛΑΜ 81%),
Καρογιάν 20% (ΔΗΠΑ 65%) και Σιζόπουλος
15% (ΕΔΕΚ 44%). 

Τα κόμματα του ενδιάμεσου χώρου έχουν
καταποντιστεί, με μικρή πλέον εμβέλεια
επιρροής, χαμηλές συσπειρώσεις και ελά-
χιστες εισροές. Τα δύο μεγάλα κόμματα,
παρόλο που δεν επιτυγχάνουν ποσοστά
παλαιότερων αναμετρήσεων, διατηρούν
τη δυνατότηταεκλογής δύο ευρωβουλευτών
και φαίνεται να διασώζονται κυρίως από
το εύρος της αποχής που σαφέστατα τους
ευνοεί. Ο ΔΗΣΥ προηγείται οριακά του
ΑΚΕΛ με 20,5% έναντι 19,4%. Πρόκειται
για μια αμφίρροπη μάχη που θα κριθεί στο
νήμα, ανάλογα με τη συσπείρωση που μπο-
ρούν να επιτύχουν, την κεφαλαιοποίηση
των αδυναμιών του ενδιάμεσου χώρου αλλά

και τον αστάθμητο παράγοντα της ψήφου
των Τουρκοκύπριων, που ευνοεί το ΑΚΕΛ.
Η συσπείρωση στον ΔΗΣΥ είναι 62% και
στο ΑΚΕΛ 74%. Το ΕΛΑΜ προχωρεί ακά-
θεκτο και αυξάνει την επιρροή του στο
9,1% με συσπείρωση 72% και σημαντικές
εισροές από τον ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ και τους ανέν-
ταχτους. Το ΔΗΚΟ περιορίζεται στο 7,3%
με συσπείρωση 48%. Τα υπόλοιπα κόμματα
κερδίζουν γύρω στο 2%-3%, μαζί και το νε-
οεμφανιζόμενο Volt Κύπρου. 

Η περιδίνηση των κομμάτων, η ολίσθηση
της κυβέρνησης και η αγανάκτησητων πο-
λιτών είναι τα κύρια ευρήματα της δημο-
σκόπησης. Οι πολίτες ζητούν την επίλυση
των διαιωνισμένων ζητημάτων που τους
ταλαιπωρούν. Απαιτούν πράξεις και όχι
υποσχέσεις ή αναπαραγωγή εικόνας, ζητούν
σύγκρουση και όχι σύμπραξη. 

Σε διολίσθηση τα ποσοστά του Προέδρου
Η προεκλογική οριζόντια αποδοχή του Νίκου Χριστοδουλίδη έχει κατακερματιστεί στον πρώτο μόλις χρόνο διακυβέρνησής του

<<<<<<

Οι στυλοβάτες της εκλογής
του στην προεδρία παρου-
σιάζονται σήμερα διχοτομη-
μένοι, με τους μισούς να τον
στηρίζουν και τους άλλους
μισούς να συμπορεύονται
με το αντιπολιτευτικό ρεύμα.

Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ / Symmetron Market Research

Ταυτότητα
έρευνας
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αστικές και αγροτικές περιοχές, άνδρες και γυναίκες 18 ετών και άνω με δικαίωμα ψήφου. Μέγεθος Δείγματος: 800 άτομα. Μέθοδος Δειγματοληψίας: Τυχαία στρωματοποιημένη δειγματοληψία.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Οταν πριν από ένα χρόνο ο Νίκος
Χριστοδουλίδης εκλεγόταν πρό-
εδρος της Δημοκρατίας, η κύρια
αίσθηση που επικρατούσε ήταν
ότι μαζί με την εκλογή του θα ανα-
διαμορφωνόταν παράλληλα και το
πολιτικό σκηνικό. Όχι μόνο γιατί
πρώτη φορά έμενε εκτός πρώτου
γύρου ο ΔΗΣΥ, αλλά και γιατί κα-
τάφερε να εκλεγεί χωρίς την επί-
σημη στήριξη ενός από τα δύο με-
γάλα κόμματα. Η δημοτικότητά
του φάνηκε πως δεν επηρεαζόταν
από τα copy-paste στην εξαγγελία
υποψηφιότητάς του, ούτε με τη
δημοσιοποίηση προσωπικών μη-
νυμάτων που τον παρουσίαζαν να
δίνει εντολές υπόσκαψης δημοσιο-
γράφων μέσω troll accounts. Το
πλέον παράδοξο, ωστόσο, ήταν ότι
ενώ ήταν πρωταγωνιστής κατά τη
δεκαετή διακυβέρνηση Αναστα-
σιάδη και στενός συνεργάτης του
τέως προέδρου της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας, ο ίδιος, όχι μόνο έμεινε
αδιάβροχος από τη μεγάλη φθορά,
αλλά έδωσε την αίσθηση πως απο-
τελεί το νέο και το άφθαρτο στην
πολιτική σκηνή. Αυτή η κατάσταση
που είχε διαμορφωθεί ήταν αρκετή
για να χαρακτηρίσει τον Νίκο Χρι-
στοδουλίδη το νέο φαινόμενο στο
πολιτικό σκηνικό. Ένα χρόνο μετά
την εκλογή του, η εικόνα του έχει
φθαρεί σε τέτοιο σημείο που στέλνει
το μήνυμα μιας μοναχικής πορείας.
Μοναχικής δεδομένου ότι η κοι-
νωνία η οποία τον εξέλεξε, τώρα
του γυρίζει την πλάτη. Μοναχικής,
ωστόσο, και εξαιτίας των πολιτικών
του συνοδοιπόρων. Η επί του πα-
ρόντος αποτυχία του εγχειρήματος
Χριστοδουλίδη ενισχύει τον δικομ-
ματισμό και τιμωρεί τον Ενδιάμεσο,
ο οποίος βλέπει τα ποσοστά του
να μειώνονται επικίνδυνα. Η ειρω-
νεία σε αυτή την πορεία είναι διά-
χυτη καθώς οι σχηματισμοί που
έσπευσαν να στηρίξουν το φαβορί
των προεδρικών εκλογών για να
κρύψουν τα χαμηλά ποσοστά τους
και να διασφαλίσουν θέση στην
εξουσία, πλέον θεωρούν πως το
βαρίδι για τα ποσοστά και την επι-
βίωσή τους είναι ο ίδιος ο πρόεδρος.

Το ενδεχόμενο αποχώρησής τους
από το κυβερνητικό σχήμα είναι
κάτι που έχει συζητηθεί ήδη στους
διαδρόμους των κομμάτων, ενώ το
ενδεχόμενο να συμπλεύσει ο ΔΗΣΥ
με την κυβέρνηση ολοένα και απο-
μακρύνεται. Σε αυτή την ταραχώδη
πορεία το ερώτημα που παραμένει
ανοικτό είναι κατά πόσο ο πρόεδρος
μπορεί να επανακάμψει και με ποιο
τρόπο μπορεί, έχοντας αυτά τα δε-
δομένα, να κυβερνήσει για το υπό-
λοιπο της θητείας του. 

Πρόεδρος μιας θητείας; 
Η έρευνα που διενήργησε για

λογαριασμό της «Κ» η Symmetron
Market Research αποτυπώνει την
απότομη φθορά του προέδρου Χρι-
στοδουλίδη, πως η καλή εικόνα
έχει σύντομη ημερομηνία λήξης,
αν οι πολίτες δεν ικανοποιηθούν
από τις πολιτικές θέσεις και την
πολιτική δράση. Είναι μία φθορά
που δεν αφορά μόνο την εικόνα
του αλλά και τον τρόπο που κυβερ-
νά. Είναι το χαμηλότερο ποσοστό
που καταγράφει πρόεδρος στον
πρώτο χρόνο διακυβέρνησής του
από το 2008 που καταγράφονται
οι τάσεις μέχρι σήμερα. Η θετική
του εικόνα, φτάνει μόλις το 30%,
ενώ η αρνητική το 64%. Η θετική
εικόνα τού Δημήτρη Χριστόφια
έφτανε στο 74% την ίδια περίοδο,
και μόλις 19% των ερωτηθέντων
τον έβλεπαν αρνητικά. Ο Νίκος
Αναστασιάδης το 2014 –μετά και
το κούρεμα– κατέγραφε θετική ει-
κόνα στο 47% και αρνητική στο
ίδιο ποσοστό, ενώ το 2019, μετά
και τη δημοσιοποίηση των βολι-
δοσκοπήσεων για λύση δύο κρατών
κατέγραφε 42% θετική εικόνα και
54% αρνητική. Το πιο ανησυχητικό,

ωστόσο, δεν είναι το θέμα της ει-
κόνας, καθώς πολλοί ήταν οι μη
αρεστοί αλλά τουλάχιστονωφέλιμοι.
Μαζί με την εικόνα του, χαμηλή
είναι και η απόδοση που καταγράφει
η κυβέρνηση, με μόλις το 21% των
ερωτηθέντων να εγκρίνουν το έργο
της και το 78% να δηλώνουν κα-
θόλου ή λίγο ικανοποιημένοι. Επί
Δημήτρη Χριστόφια η ικανοποίηση
για την απόδοση της κυβέρνησης
έφτανε στο 46% και στο 51% το
ποσοστό των ερωτηθέντων που
δήλωναν καθόλου ή λίγο ικανοποι-
ημένοι. Στην περίπτωση του Νίκου
Αναστασιάδη το 2014 μόλις το 20%
δήλωνε πολύ ικανοποιημένο και
78% καθόλου ικανοποιημένο, ενώ
το 2019 24% των ερωτηθέντων δή-
λωναν πολύ ικανοποιημένοι και το
75% λίγο ώς καθόλου. Οι λόγοι της
μεγάλης πτώσης και της καταβα-
ράθρωσης των ποσοστών ποικί-
λουν. Αυτό, ωστόσο, που φαίνεται
να αποτυπώνεται στη συνείδηση
πολλών αλλά κυρίως των συγκυ-
βερνώντων κομμάτων είναι ότι ο
Νίκος Χριστοδουλίδης θα είναι –
αν δεν διορθωθεί με κάποιο τρόπο
η κατάσταση– πρόεδρος μιας πεν-
ταετίας. Βάσει αυτού και σε συν-
δυασμό με τα χαμηλά ποσοστά που
καταγράφουν, άρχισαν ήδη να ψά-
χνουν τις εναλλακτικές τους, έχον-
τας στο τραπέζι και την έξοδο κιν-
δύνου από το κυβερνητικό σχήμα. 

Με το ένα πόδι εκτός
Οι λόγοι της κρίσης Προεδρι-

κού-συγκυβερνώντων κομμάτων
προφανώς ποικίλουν. Ήταν μία
συμμαχία ευκαιριακή χωρίς στερεές
βάσεις και χωρίς πολιτικές ομοι-
ότητες. Τη δυσφορία επέτεινε η
κακή εκτίμηση του Νίκου Χριστο-

δουλίδη ότι ο ΔΗΣΥ θα προσδενό-
ταν στο άρμα της κυβέρνησης. Μία
εκτίμηση που τον έκανε να αγνοεί,
να μην υπολογίζει τους συγκυβερ-
νώντες και να θεωρεί συνεργάτες
του πλήρως αναλώσιμους. Η κακή
μέχρι τώρα πορεία της κυβέρνησης
Χριστοδουλίδη μειώνει αισθητά
και τις όποιες μικρές πιθανότητες
υπήρχαν ο ΔΗΣΥ να μετακινηθεί
στη συμπολίτευση. Τα κακά ποσο-
στά ωστόσο φαίνεται να απομα-
κρύνουν και τους συγκυβερνώντες.
Η πρώτη μεγάλη κρίση φάνηκε
από την κάθε άλλο από εθιμοτυπική
συνάντηση του προέδρου με τη
Γραμματεία του ΔΗΚΟ την περα-
σμένη βδομάδα. Κάθε άλλο από τυ-
πική, αφενός γιατί παραδόξως ήταν
η πρώτη συνάντηση που προγραμ-
ματιζόταν με την ηγεσία του συγ-
κυβερνώντος κόμματος μετά την
εκλογή του και αφετέρου γιατί το
ψυχρό κλίμα που είχε δημιουργηθεί

εδώ και καιρό έθετε πλέον εν αμ-
φιβόλω την κοινή συμβίωση. Μία
σειρά γεγονότων, πολιτικών απο-
φάσεων και κυβερνητικών χειρι-
σμών είχαν προκαλέσει σοβαρό
ρήγμα στις σχέσεις των δύο μερών,
σε σημείο που το Δημοκρατικό
Κόμμα έλαβε αρχικά την απόφαση
να μην εκπροσωπείτο από κανέναν
–πέραν ενός μέλους του εκτελε-
στικού γραφείου– στο περιβόητο
State of The Union. Τις πολιτικές
προεκτάσεις μιας τέτοιας απουσίας,
αντιλήφθηκε ο Νίκος Χριστοδου-
λίδης, όταν έβλεπε τη λίστα των
παρευρισκόμενων με αποτέλεσμα
να ζητήσει και να συναντηθούν
αλλά και να επιχειρήσουν να λύσουν
τις όποιες διαφωνίες. Ο Νικόλας
Παπαδόπουλος, ο οποίος πλέον
λέει ανοικτά πως έχει σοβαρό ζή-
τημα εντός του κόμματος εξαιτίας
του Νίκου Χριστοδουλίδη, συνάν-
τησε την περασμένη Παρασκευή

τον πρόεδρο, του απέστειλε μάλιστα
και συγκεκριμένο έγγραφο για τη
μεταξύ τους σχέση. Τα κύρια ζη-
τήματα που προκύπτουν είναι κά-
ποιες πολιτικές διαφωνίες στο Κυ-
πριακό, η απουσία στελεχών από
την πρώτη γραμμή και κυρίως η
έλλειψη διαβούλευσης που στέλνει
το μήνυμα σε στελέχη ότι ο Νίκος
Χριστοδουλίδης ούτε τους σέβεται
ούτε τους υπολογίζει. Ο πρόεδρος
του ΔΗΚΟ φέρεται να έχει και την
άποψη ότι στο Προεδρικό θα πρέπει
να υπάρξει αντικατάσταση προ-
σώπων με άτομα που έχουν περισ-
σότερη πολιτική πείρα και πολιτική
οξυδέρκεια για να αποφεύγουν τις
παγίδες στις οποίες έπεσε ο πρό-
εδρος Χριστοδουλίδης και χάλασαν
ακόμη περισσότερο την εικόνα
του. Σε αυτούς περιλαμβάνεται η
υφυπουργός παρά τω προέδρω Ει-
ρήνη Πική, αλλά και ο διευθυντής
του Γραφείου του Προέδρου Χα-
ράλαμπος Χαραλάμπους.

Το πρόσχημα
Η δημοσιοποίηση της δέσμης

14 μέτρων για τους Τ/κ υπήρξε η
σταγόνα που ξεχείλισε το ποτήρι
στο ΔΗΚΟ ή τουλάχιστον η κατάλ-
ληλη αφορμή ώστε να βγει στο προ-
σκήνιο και η δυσαρέσκεια του ΔΗ-
ΚΟ με το Προεδρικό. Έκδηλη ήταν
η ενόχλησή τους από το γεγονός
ότι ενώ ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
τους διαβεβαίωνε πως για τα όποια
μέτρα θα υπάρξει προηγουμένως
ενημέρωση στο Εθνικό Συμβούλιο,
οι ίδιοι το έμαθαν από τα ΜΜΕ. Η
εξήγηση που δόθηκε από το Προ-
εδρικό ήταν ότι ο πρόεδρος όφειλε
να ανακοινώσει κάποια μέτρα πριν
από το ταξίδι του στις Βρυξέλλες
για να προλάβει τις όποιες εκεί επι-

κρίσεις. Η αλήθεια είναι πως ο Νίκος
Χριστοδουλίδης –ίσως για καθαρά
επικοινωνιακούς λόγους– θέλει να
στείλει το μήνυμα της μετριοπά-
θειας στο Κυπριακό, η οποία έρχεται
σε πλήρη αντιδιαστολή με τα ακρο-
ατήρια των κομμάτων που τον στή-
ριξαν. Όπως σημειώνουν κομματικά
στελέχη πέραν της διαφωνίας επί
της ουσίας, αυτό που ενόχλησε για
την «επικύρωση» των μέτρων ήταν
η –για πρώτη φορά– επίκληση στην
κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου
και την απόφαση που λήφθηκε το
2007 στο Υπουργικό Συμβούλιο για
την έναρξη εξέτασης εκκρεμουσών
αιτήσεων για παραχώρηση κυπρια-
κής υπηκοότητας. Στο ΔΗΚΟ θε-
ωρούν πως τέτοια μέτρα, τέσσερις
μήνες πριν από τις εκλογές αποτε-
λούν βούτυρο στο ψωμί του ΕΛΑΜ
και δυσκολεύουν ακόμη περισσό-
τερο το κόμμα στη συσπείρωση
και στη διαχείριση των ψηφοφόρων
του. Στην ολοήμερη συνδιάσκεψη
στη Λεμεσό την περασμένη Κυ-
ριακή λέχθηκαν πολλά από τα στε-
λέχη που αντιδρούν, μεταξύ των
οποίων οι Κουλίας, Μυλωνάς, Ορ-
φανίδης. Η κύρια ενόχληση επι-
κεντρώνεται στο Κυπριακό αλλά
και στο ότι νιώθουν πλήρως πα-
ραγκωνισμένοι από την κυβέρνηση.
Υπήρξε και η έντονη ενόχληση
ενός εκ των πρώτων υποστηρικτών
του κ. Χριστοδουλίδη, του αντι-
προέδρου του ΔΗΚΟ Νεόφυτου Χα-
ραλαμπίδη για την απουσία δια-
βούλευσης γύρω από τους διορι-
σμούς για τους ημικρατικούς.Όπως
σημειώνουν μέλη της Γραμματείας
του ΔΗΚΟ, η συνάντηση της Δευ-
τέρας κινήθηκε σε ιδιαίτερα θετικό
κλίμα, ωστόσο κανείς δεν είναι σί-
γουρος αν θα υπάρξουν όντως αλ-
λαγές στον τρόπο που ο πρόεδρος
χειρίζεται τους συγκυβερνώντες.
Στο ΔΗΚΟ δεν αποκλείουν το εν-
δεχόμενο αποχώρησης από την
κυβέρνηση, και αυτό θεωρείται
πως θα εξαρτηθεί κατά πολύ από
το ποσοστό που θα λάβει το κόμμα
στις επικείμενες εκλογές, αλλά και
από τις εξελίξεις που ενδεχομένως
να υπάρξουν στο Κυπριακό. 

Η κρίση, ωστόσο, δεν περιορί-
ζεται μόνο στο ΔΗΚΟ, αλλά κυρίως
στη ΔΗΠΑ και στην ΕΔΕΚ. Ο πρό-
εδρος της ΕΔΕΚ Μαρίνος Σιζόπου-
λος δεν έκρυψε τη διαφωνία του
με τον τρόπο που χειρίζεται ο Νίκος
Χριστοδουλίδης το Κυπριακό, ενώ
στη ΔΗΠΑ οι αντιδράσεις στελεχών
και δημοσιοποιούνται και εντεί-
νονται. Η πιο έντονη κριτική ασκεί-
ται από τον αντιπρόεδρο Μαρίνο
Κλεάνθους δημοσίως, ενώ και ο
Αλέκος Τρυφωνίδης, τόσο εντός
της Βουλής όσο και δημοσίως συμ-
περιφέρεται ως βουλευτής της αν-
τιπολίτευσης. Ο Μάριος Καρογιάν
φαίνεται να ενοχλήθηκε σφόδρα
από τον τελευταίο ανασχηματισμό
αλλά και από τους χειρισμούς που
έγιναν για τους διορισμούς των
ημικρατικών οργανισμών. Στη ΔΗ-
ΠΑ έχει συζητηθεί άτυπα από στε-
λέχη το κατά πόσο θα πρέπει να
αποχωρήσουν από το κυβερνητικό
σχήμα. Οι λόγοι που επέλεξαν επί
του παρόντος να παραμείνουν είναι
ότι μία τόσο σύντομη αποχώρηση
–χωρίς σαφή πολιτική διαφωνία–
θα στείλει το μήνυμα ασυνέπειας
και ανευθυνότητας γύρω από την
επιλογή τους. Όσο όμως κι αν τα
περί διαζυγίου παίρνουν προς το
παρόν αναβολή, δεν περνούν απα-
ρατήρητες οι στρατηγικές κινήσεις
που γίνονται. Η πλήρης σύμπλευση
της ΔΗΠΑ με τον ΔΗΣΥ στις δη-
μοτικές εκλογές έστειλε το μήνυμα
πως ο Μάριος Καρογιάν επέλεξε
τον επόμενο στενό του σύμμαχο.
Το ΔΗΚΟ από την άλλη, φαίνεται
να έχει ανοικτές τις πόρτες και με
τα δύο κόμματα καθώς επιχείρησε
να συνεργαστεί τόσο με τον ΔΗΣΥ
αλλά κυρίως με το ΑΚΕΛ στις δη-
μοτικές εκλογές. 

Ενας Πρόεδρος
σε μοναχικό δρόμο

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης χάνει την εμπιστοσύνη των πολιτών
την ώρα που οι συγκυβερνώντες είναι με το ένα πόδι εκτός 

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης παρουσιάζει στον πρώτο χρόνο διακυβέρνησής του χαμηλότερα ποσοστά αποδοχής από τους προκατόχους του.

<<<<<<

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης
αποτελούσε φαινόμενο
που θα αναδιαμόρφωνε
το πολιτικό σκηνικό
με την εκλογή του. Πλέ-
ον παρακολουθεί τα πο-
σοστά της εικόνας που
τον έκτισε, να βρίσκονται
σε ελεύθερη πτώση.

<<<<<<

Στα κόμματα της συγκυ-
βέρνησης έχει ήδη
εμπεδωθεί πως ο Νίκος
Χριστοδουλίδης θα είναι
πρόεδρος μιας πενταε-
τίας, με αποτέλεσμα να
ψάχνουν ήδη εναλλα-
κτικές και κάποιοι να
βρίσκονται με το ένα
πόδι εκτός κυβέρνησης.

Το κατεστημένο είναι οι άλλοι
Το ερώτημα είναι πώς μπορεί ο Νίκος Χριστοδουλίδης να
μπει ξανά στο παιχνίδι και αν μπορεί να ανατρέψει αυτή
την καθοδική πορεία. Όπως όλα δείχνουν, ο ίδιος θέλει να
κινηθεί επικοινωνιακά με τον ίδιο τρόπο που εξελέγη, όμως
τα πράγματα έχουν αλλάξει άρδην από τότε. Θα επαναφέρει
το αφήγημα του νέου που πολεμά το παλιό, ωστόσο ήδη ο
ίδιος και κυρίως ο περίγυρός του έχουν ταυτιστεί με το κα-
τεστημένο. Η απαγκίστρωση από τα κόμματα που λανσάρει
μπορεί να αποτελούσε δέλεαρ για τους ψηφοφόρους προ-
εκλογικά, μετεκλογικά όμως, η αίσθηση ότι χάνει τη στήριξη
όλων των κομμάτων προκαλεί την ανησυχία της πλήρους
ακυβερνησίας. Η ανησυχία της ακυβερνησίας αλλά και η
έντονη αίσθηση που επικράτησε ότι δεν έχει την ικανότητα
να κυβερνήσει, επιβαρύνει το μεγαλύτερο ατού που είχε
προεκλογικά: αυτό της εικόνας. Μία εικόνα που τείνει να
μετατραπεί στο μεγαλύτερο βαρίδι της διακυβέρνησής του.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΠΡΟΔΡΟΜΟΥ Γ. ΠΡΟΔΡΟΜΟΥ

Τι σημαίνει να παραπέμπεται στο μέλλον η επέκταση της Προδημοτικής;

Α ναμφίβολα η επέκταση της
προδημοτικής εκπαίδευσης
κατά οκτώ μήνες, δηλαδή

από την ηλικία των τεσσάρων ετών,
είναι μια σωστή πολιτική. Με τον
τρόπο όμως που διαμορφώθηκε αυ-
τές τις μέρες από την κυβέρνηση
έχει και μια αθέατη πλευρά, με μια
συγκεκριμένη πολιτική επιλογή που
δεν είναι ευθέως φανερή. 

Το μακρύ χρονοδιάγραμμα που
με πρωτοβουλία της εισάγει η κυ-
βέρνηση –μέχρι το 2030– σημαίνει
πολύ απλά ότι χιλιάδες παιδιά που
θα φτάσουν σε ηλικία μεταξύ τεσ-
σάρων και τεσσερισήμισι χρόνων
τα επόμενα χρόνια δεν θα έχουν τη
δυνατότητα να φοιτήσουν. Σημαίνει
ότι η δωρεάν προδημοτική από την
ηλικία των τεσσάρων δεν θα ισχύσει
για παιδιά που είναι σήμερα 2-3 χρο-
νών, αλλά για κάποια άλλα παιδιά.
Σημαίνει ότι χιλιάδες οικογένειες
θα συνεχίσουν να πληρώνουν για
την προδημοτική εκπαίδευση, ενώ
αυτό μπορούσε να αποφευχθεί. Ου-

σιαστικά έχουν επικρατήσει και προ-
κρίνονται μάλλον κάποιες συντε-
χνιακές σκοπιμότητες, παρά η κα-
θαυτή ανάγκη για φοίτηση των μι-
κρών παιδιών. Πρόκειται για μια
απόφαση που εξυπηρετεί μάλλον
τις απαιτήσεις για αύξηση της απα-
σχόλησης, παρά τη φοίτηση των
σημερινών παιδιών και τις οικογέ-
νειές τους. Από τη στιγμή που, αντί
προηγούμενης επιλογής για άμεση
χρηματοδότηση της φοίτησης, επι-
λέγεται αυτή η μακρά περίοδος με
σκοπό περισσότερους διορισμούς,
ουσιαστικά θυματοποιούνται χιλιάδες
παιδιά και οικογένειες. Αυτό συμ-
βαίνει διότι επιλέχθηκε τα διαθέσιμα
κονδύλια από το Ταμείο Ανάκαμψης
να διατεθούν για τη δημιουργία πρό-
σθετων θέσεων στη δημόσια υπη-
ρεσία, παρά για την άμεση φοίτηση
παιδιών σε σχολεία (ενώ αμφίβολο
παραμένει τι θα γίνει με τις σχολικές
εγκαταστάσεις). Εφόσον το όλο εγ-
χείρημα του Ταμείου Ανάκαμψης
(όπως και η επωνυμία του υπονοεί)

στόχευε να αντιμετωπίσει κοινωνικές
επιπτώσεις της κρίσης από την παν-
δημία, στον ενδεδειγμένο χρόνο,
τότε μπαίνουν ερωτηματικά κατά
πόσον ακολουθείται όντως το νήμα
και η λογική μιας «ανάκαμψης». Τη
στιγμή που οι ίδιες οι οικογένειες
και τα παιδιά δεν μπορούν να μιλή-
σουν, φαίνεται ότι λαμβάνεται υπόψη
μόνο εκείνος ο αχρείαστος συντε-
χνιακός θόρυβος που είχε (εγωιστικά)
δημιουργηθεί πριν από δύο περίπου
χρόνια. Έτσι η κυβέρνηση υιοθετεί
μια λογική που αντιστοιχεί μάλλον
σε συντεχνιακές απαιτήσεις, παρά
σε αυτές καθαυτές τις ανάγκες της
κοινωνίας. Πρόταγμα πολιτικής φαί-
νεται πως είναι μάλλον «να έχουμε
την ησυχία μας». Δυστυχώς, ανάλογη
δείχνει να είναι και η επιλογή πολι-
τικών κομμάτων που ούτε την προ-
ηγούμενη φορά ήταν σε θέση να
αναλάβουν τις ευθύνες τους απέναντι
στους πολίτες. Με αυτόν τον τρόπο
δεν μπορεί καν να λεχθεί ότι γίνεται
κάποια επιλογή υπέρ της δημόσιας

εκπαίδευσης. Διότι την ώρα που αυ-
ξάνεται συνεχώς ο αριθμός των εκ-
παιδευτικών, η κυβέρνηση δεν δεί-
χνει τη διάθεση να μεριμνήσει για
την εισαγωγή ενός σύγχρονου και
αξιοκρατικού συστήματος αξιολό-
γησής τους, που θα έδινε πράγματι
μεγαλύτερη αξία στη δημόσια εκ-
παίδευση –απέναντι σε προφανείς
τάσεις απαξίωσης. 

Με αυτόν τον τρόπο επιβεβαι-
ώνεται και μια γενικότερη πολιτική
επιλογή για διόγκωση της απασχό-
λησης (ξανά) στη δημόσια υπηρεσία.
Αυτό μαρτυρά και μια άλλη, ορθή
κατ’ αρχάς, απόφαση με την οποία
παραχωρούνται μόνιμες θέσεις στη
δημόσια εκπαίδευση αντί της απα-
σχόλησης με συμβάσεις. 

Όντας σωστή επιλογή η απασχό-
ληση σε μόνιμες θέσεις στην εκπαί-
δευση, δεν είναι όμως εξίσου ορθό
το ότι η κυβέρνηση απέφυγε ταυ-
τόχρονα να εισαγάγει (επιτέλους)
ένα σύγχρονο και αξιόπιστο σχέδιο
αξιολόγησης των εκπαιδευτικών,

όπως αναμενόταν. Κάποιο από τα
τόσα πολλά σχέδια που εδώ και χρό-
νια έτυχαν επεξεργασίας από το
υπουργείο Παιδείας. Σχετικά νομο-
σχέδια που ήταν έτοιμα από τα προ-
ηγούμενα χρόνια για μια σύγχρονη
και αξιόπιστη διαδικασία αξιολόγη-
σης (μετά από διάλογο πολλών ετών)
φαίνεται να κλειδώθηκαν σε… συρ-
τάρια (προκειμένου και πάλι «να
έχουμε την ησυχία μας»). Έχουμε
φτάσει όμως στο σημείο όπου, ενώ
ο φορολογούμενος πληρώνει κατά
μέσο όρο περίπου δέκα χιλιάδες
ευρώ ετησίως για κάθε μαθητή ή
μαθήτρια και η Πολιτεία διαθέτει
έναν εκπαιδευτικό για κάθε επτά
μαθητές/μαθήτριες, η απόδοση αυτής
της δαπάνης να μην τυγχάνει εκτί-
μησης και οι εκπαιδευτικοί να μην
αξιολογούνται αξιόπιστα. 

Όλα αυτά θυμίζουν ένα σπουδαίο
Υπόμνημα που, σε άλλους χρόνους
και καιρούς (1926), είχε εκπονήσει
για την Εφορεία Ελληνικών Εκπαι-
δευτηρίων Λευκωσίας μια μεγάλη

μορφή και προσωπικότητα της εκ-
παίδευσης, η Περσεφόνη Παπαδο-
πούλου. Η Παπαδοπούλου που πριν
εκατό χρόνια (!), εισηγήθηκε μεταξύ
άλλων την υποχρεωτική φοίτηση
σε νηπιαγωγεία, επεσήμαινε ταυ-
τόχρονα τον «υπερπληθυσμό δα-
σκάλων» και θεωρούσε ως απαραί-
τητη προϋπόθεση την εφαρμογή
ενός συστήματος αξιολόγησης.                  

Υ.γ. Ακούγοντας εξάλλου αυτές τις
μέρες να προωθούνται και κάποιες
άλλες απαράδεκτες σκοπιμότητες
(συντεχνιακού τύπου και πάλι), ελπί-
ζω ότι ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
δεν θα συγκατανεύσει σε αυτό που
ζητούν, δηλαδή αποξήλωση της με-
γαλύτερης ίσως μεταρρύθμισης που
έγινε από την προηγούμενη κυβέρ-
νηση (και με δική του συμμετοχή),
δηλαδή την αξιοκρατική επιλογή των
εκπαιδευτικών μέσω διαγωνισμού.             

Ο κ. Πρόδρομου Γ. Προδρόμου
είναι τέως υπουργός Παιδείας. 

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Σφήνα στο Κυπριακό μπαίνει η
Βρετανία, η οποία, εν μέσω των
πολιτικών ρίχτερ που προκάλεσε
στη Λευκωσία η συνέντευξη τού
Ιρφάν Σιντίκ στην «Κ», εγκαθιδρύει
στο Foreign Office ισχυρή ομάδα
διπλωματών, υπό το φως των προ-
σπαθειών της απεσταλμένης του
γ.γ. ΟΗΕ, Μαρία Άνχελα Ολγκίν
Κουεγιάρ για την εξεύρεση κοινού
εδάφους και την επανέναρξη δια-
πραγματεύσεων. Όπως είμαστε
σε θέση να γνωρίζουμε, την ομάδα
Κυπριακού του Foreign Office θα
συγκροτήσουν δύο «παλαιοί γνώ-
ριμοι» της Λευκωσίας. Ο πρέσβης
Jonathan Allen, στενός συνεργάτης

του λόρδου Ντέιβιντ Χάνεϊ επί Σχε-
δίου Ανάν, εμπνευστή της «παρ-
θενογένεσης». Και ο Ajay Sharma,
ο οποίος ήταν ο κομιστής των «βρε-
τανικών ιδεών» το 2022, προκα-
λώντας θύελλα αντιδράσεων στην
ελληνοκυπριακή πλευρά, καθώς
συνέστησε τη νομιμοποίηση του
παράνομου αεροδρομίου Τύμπου,
χωρίς εξασφάλιση ανταλλαγμάτων
για τη Λευκωσία, «ξεχνώντας» την
επιστροφή της περίκλειστης Αμ-
μοχώστου.

Ο κ. Sharma είχε ουσιαστικά
μορφοποιήσει την υποδεικτική
θέση τού Λονδίνου, προκειμένου
η ελληνοκυπριακή πλευρά «να κά-
νει περισσότερα», προβαίνοντας
σε ανοίγματα άνευ ανταλλαγμάτων
προς την τουρκική πλευρά, ούτως
ώστε να την πείσει δήθεν να επα-
νέλθει στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων. Κάτι που ανέφερε και
στη συνέντευξή του ο Ιρφάν Σιντίκ,
χωρίς ωστόσο να προβαίνει σε

συγκεκριμένες «συστάσεις» προς
τη Λευκωσία, όπως είχε πράξει ο
Ajay Sharma.

Συγκλίνουσες μάλιστα πληρο-
φορίες της «Κ» αναφέρουν ότι στο
Λονδίνο ετοιμάζεται να εγκατα-
σταθεί «για πρακτικούς και οικο-
γενειακούς λόγους» και η Μαρία
Άνχελα Ολγκίν Κουεγιάρ, από
όπου θα δρομολογεί τις επαφές
και τις ενέργειές της με στόχο το
σπάσιμο του αδιεξόδου και την
επανέναρξη των απευθείας δια-
πραγματεύσεων για λύση του Κυ-
πριακού. Την ίδια ώρα, όπως πλη-
ροφορείται η «Κ», τα διαβήματα
του ΥΠΕΞ της Κυπριακής Δημο-
κρατίας, αναφορικά με τις δηλώ-
σεις του Ιρφάν Σιντίκ στην «Κ»,
προκάλεσαν δύο ήδη πολιτικούς
μετασεισμούς, τους οποίους εκ
των πραγμάτων εισπράττει απο-
κλειστικά η Λευκωσία:

1) Όπως πληροφορούμαστε, ο
Ιρφάν Σιντίκ, ανέφερε αφενός στη

διευθύντρια Κυπριακού, στο ΥΠΕΞ
Πηνελόπη Ερωτοκρίτου, ότι τις
θέσεις που εξέφρασε στην «Κ»,
συμμερίζεται και η προσωπική
απεσταλμένη του γ.γ. ΟΗΕ Μαρία
Άνχελα Ολγκίν Κουεγιάρ. Με ό,τι
αυτό συνεπάγεται. Και αφετέρου,
ξεκαθάρισε ότι δεν αναιρεί ούτε
γιώτα από τα όσα είχε αναφέρει
στη συνέντευξή του στην «Κ» και
στη Μαρίνα Οικονομίδου, περι-
λαμβανομένων τόσο της ευθείας
υπόδειξης προς τη Λευκωσία να
προβεί σε ανοίγματα προς την
τουρκοκυπριακή πλευρά, όσο και
της εκτίμησης ότι υπάρχει ευελιξία
στις θέσεις των Τουρκοκυπρίων.
Και ότι «θέλουν να έχουν το δι-
καίωμα να μιλούν για ξεχωριστό
κράτος, το οποίο τους παρέχει την
κυριαρχική ισότητα, έστω κι αν
δεν θα πάνε μέχρι τέλους με αυτή
τη θέση».

2) Συγκλίνουσες πληροφορίες
αναφέρουν ότι ανάλογα μηνύματα

εισέπραξε η Λευκωσία και από το
ίδιο το Foreign Office, στο πλαίσιο
συνάντησης σε διπλωματικό επί-
πεδο στο Λονδίνο. Η συνάντηση
ήταν προκαθορισμένη και δεν εν-
τάσσεται στο πλαίσιο διαβημάτων.
Όπως είμαστε σε θέση να γνωρί-
ζουμε, το Λονδίνο εξέφρασε πλήρη
στήριξη στον Ιρφάν Σιντίκ, υιο-
θετώντας το σύνολο των θέσεων
που διατύπωσε στο πλαίσιο της
συνέντευξής του. 

Η στάση της Βρετανίας τόσο
στο διάβημα της Λευκωσίας όσο
και στην προκαθορισμένη συνάν-
τηση που έγινε σε διπλωματικό
επίπεδο στο Λονδίνο, προκάλεσαν
παγωμάρα στη κυπριακή κυβέρ-
νηση, η οποία εκ του αποτελέσμα-
τος μένει εκτεθειμένη σε σχέση
με τον τρόπο διαχείρισης όχι μόνο
των δηλώσεων Σιντίκ, αλλά και
(κυρίως) των προθέσεων της Βρε-
τανίας, που αποτελεί και την ουσία
του ζητήματος. 

Άλλωστε, η Λευκωσία γνωρίζει
πολύ καλά ότι εδώ και δύο τουλά-
χιστον χρόνια το Λονδίνο βολιδο-
σκοπεί και επιχειρεί να επιβάλει
προς την ελληνοκυπριακή πλευρά
την παραχώρηση δώρων που κι-
νούνται προς την κατεύθυνση
εδραίωσης των τουρκικών θέσεων
για κυριαρχική ισότητα, μέσω και
της εισήγησης Sharma για τη νο-
μιμοποίηση του παράνομου αε-
ροδρομίου Τύμπου, άνευ ανταλ-
λαγμάτων. 

Ωστόσο, ο πρόεδρος Χριστο-
δουλίδης, που φέρεται να είχε τον
τελικό λόγο διαχείρισης του ζητή-
ματος που προέκυψε με τη συνέν-
τευξη του ύπατου αρμοστή της
Βρετανίας, έκρινε ότι το διάβημα
προς τον Ιρφάν Σιντίκ δεν έπρεπε
να γίνει ούτε από τον ΥΠΕΞ, αλλά
ούτε από τον γενικό διευθυντή
του υπουργείου Εξωτερικών. Ο
πρόεδρος της Δημοκρατίας έκρινε
ότι το διάβημα έπρεπε να γίνει σε
χαμηλότερο επίπεδο, ώστε να δοθεί
«εικόνα υποβάθμισης» του ύπατου
αρμοστή της Βρετανίας και να
σταλθεί παράλληλα μήνυμα «εν-
τονότατης δυσφορίας» προς το
Λονδίνο.

Θεωρώντας προφανώς ότι οι
θέσεις του κ. Σιντίκ ήταν προσω-
πικές, αν και είναι πολύ καλά γνω-
στό ότι όχι μόνο απηχούν τη βρε-
τανική θεώρηση πραγμάτων, αλλά
ήταν και πιο προσεκτικές από τις
πολύ πιο προχωρημένες που εξέ-
φρασε ο Ajay Sharma, στη Λευ-
κωσία, ο οποίος μαζί με τον Jona-
than Allen θα συγκροτήσουν, όπως
προαναφέραμε, ομάδα στο Foreign
Office για να συνδράμουν τις προ-
σπάθειες επανέναρξης των δια-
πραγματεύσεων για λύση του Κυ-
πριακού, απηχώντας τις γνωστές
κλασικές βρετανικές θέσεις. Υπό
αυτή την έννοια, το διάβημα της
Λευκωσίας έπρεπε να είχε εκδη-
λωθεί στη χώρα που εκπροσωπεί
ο ύπατος αρμοστής της Βρετανίας.
Ως είθισται να γίνεται σε περιπτώ-
σεις σοβαρών πολιτικών ατοπη-
μάτων, ενός κράτους και όχι ενός
διπλωμάτη.

Το Λονδίνο «παγώνει» τη Λευκωσία 
Σφήνα στο Κυπριακό μπαίνει το Foreign Office, εγκαθιδρύοντας ισχυρή ομάδα με παλαιούς γνώριμους

Σε τουρκική
μέγγενη

το Κυπριακό
Πίεση στη Λευκωσία επιχειρεί να
βάλει η Άγκυρα, διαμηνύοντας για
λόγους τακτικής αλλά και ουσίας,
ότι έχει ήδη αρχίσει η αντίστροφη
μέτρηση του «εξάμηνου χρονοδια-
γράμματος» της αποστολής της προ-
σωπικής απεσταλμένης του γενικού
γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών.
Τούρκος επίσημος διεμήνυσε προς
την Ε.Ε. ότι «εάν η ελληνοκυπριακή
πλευρά δεν συναινέσει στον όρο
της κυριαρχικής ισότητας, που είναι
κρίσιμος για την επιβίωση των Τουρ-
κοκυπρίων, τότε δεν θα υπάρξουν
νέες συζητήσεις και κατά συνέπεια,
ούτε άλλη επιλογή για τα Ηνωμένα
Έθνη, από την κήρυξη αδιεξόδου».
Κάτι που όπως φρόντισε να εξη-
γήσει, «θα οδηγήσει σε εντατικο-
ποίηση των προσπαθειών συμμε-
τοχής της Τουρκικής Δημοκρατίας
Βορείου Κύπρου  σε διεθνή φόρα,
προκειμένου να αναγνωριστεί διε-
θνώς η κρατική της υπόσταση».
Κοινοτική πηγή που μίλησε στην
«Κ», επεσήμανε ότι «η αίσθηση
που κάποιος μπορεί να αποκομίσει
είναι ότι η Άγκυρα θεωρεί ότι βρί-
σκεται σε πλεονεκτική θέση και
ότι είτε με τον ένα τρόπο, δηλαδή
μέσω μιας νέας διαδικασίας συνο-
μιλιών, είτε με τον άλλο τρόπο, μέ-
σω δηλαδή της κήρυξης αδιεξόδου,
θα εξασφαλίσει την κυριαρχική
ισότητα της τουρκοκυπριακής
πλευράς», από την οποία δεν δείχνει
να αποκλίνει. Σημειώνεται ότι την
ίδια ώρα, κοινοτικά χείλη στις Βρυ-
ξέλλες, επαναλάμβαναν την ετοι-
μότητα της Ε.Ε. να συνδράμει τις
προσπάθειες των Ηνωμένων
Εθνών, σε μια νέα ενδεχόμενη δια-
δικασία διαπραγματεύσεων, θεω-
ρώντας μια τέτοια εξέλιξη ως επω-
φελή όχι μόνο για το Κυπριακό,
αλλά και για τη νέα, υπό οικοδό-
μηση σχέση Ε.Ε.-Τουρκίας, στη
βάση του εγγράφου Μπορέλ. 

<<<<<<

Ο Ιρφάν Σιντίκ όχι μόνο
δεν αναίρεσε όσα είπε
στην «Κ», αλλά είπε στο
ΥΠΕΞ ότι τα συμμερίζε-
ται και η κα Ολγκίν.

Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας Νίκος Χριστοδουλίδης έκρινε ότι το διάβημα έπρεπε να γίνει σε χαμη-
λότερο επίπεδο, ώστε να δοθεί «εικόνα υποβάθμισης» του ύπατου αρμοστή της Βρετανίας και να
σταλθεί παράλληλα μήνυμα «εντονότατης δυσφορίας» προς το Λονδίνο.
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Στις 6 Μαρτίου η προσωπική απε-
σταλμένη του γενικού γραμματέα
του ΟΗΕ για το Κυπριακό, Μαρία
Άνχελα Ολγκίν Κουεγιάρ επιστρέφει
στην Κύπρο. Σε αυτή την πρώτη
προσπάθεια διπλωματίας μέχρι
στιγμής ξεχωρίζουν οι συναντήσεις
της περασμένης εβδομάδας σε Ελ-
λάδα και Τουρκία, με τη δεύτερη
να κρίνεται για τη συνέχεια ως κα-
θοριστική για τις προσπάθειες άρ-
σης του αδιεξόδου επτά χρόνων
στις συνομιλίες του Κυπριακού.
Αναμένονται επίσης επισκέψεις
σύντομα στο Λονδίνο και αργότερα
τον Μάρτιο στις Βρυξέλλες.

Εμμένει η Τουρκία 
Στην παρούσα φάση δεν ανα-

μενόταν για την προσωπική απε-
σταλμένη από τις επισκέψεις της
σε Αθήνα και Άγκυρα να ακούσει
κάτι καινούργιο σε σχέση με το
Κυπριακό. Ο Έλληνας πρωθυπουρ-
γός, Κυριάκος Μητσοτάκης, επα-
νέλαβε προς την κα Ολγκίν τη δια-
χρονική στάση της Αθήνας στο
Κυπριακό με έμφαση στην προσή-
λωση στις αρχές των ψηφισμάτων
του Σ.Α. του ΟΗΕ και του πλαισίου
της διζωνικής, δικοινοτικής ομο-
σπονδίας. Ο ΥΠΕΞ Γεραπετρίτης

έδωσε μάλιστα και έναν τόνο «πε-
ριφερειοποίησης» του Κυπριακού,
αναφερόμενος σε συνθήκες ειρή-
νης, ευημερίας και οικονομικής
συνεργασίας στην Ανατολική Με-
σόγειο από την επίλυσή του. Ωστό-
σο, η κα Ολγκίν καθόλου τυχαία
δεν επέλεξε να ξεκινήσει την πε-
ριοδεία της στις εγγυήτριες χώρες,
δεδομένου ότι αυτή την περίοδο
Ελλάδα και Τουρκία έχουν εισέλθει
σε τροχιά «αποκλιμακώσεων» και
διαλόγου. 

Στην Τουρκία, ωστόσο, η κα
Ολγκίν δεν είδε τον πρόεδρο Ερν-
τογάν. Αυτό που δείχνει να προ-
κύπτει από τη συνάντησή της με
τον Τούρκο ΥΠΕΞ Χακάν Φιντάν,
επαναλαμβάνει την πάγια προσέγ-

γιση της Τουρκίας για την απομό-
νωση των Τουρκοκυπρίων, την
ύπαρξη δύο κρατών και την απο-
δοχή της κυριαρχικής ισότητας. Η
σημειολογία μάλιστα ήταν παρού-
σα: Ο κ. Ερντογάν περιόδευε στη
νοτιοανατολική Τουρκία, με φόντο
την προεκλογική των δημάρχων
για τις επερχόμενες κρίσιμες αυ-
τοδιοικητικές εκλογές της 31ης
Μαρτίου, καταδεικνύοντας και τις
άμεσες προτεραιότητές του. Ο κ.
Φιντάν μάλιστα πριν από την επί-
σκεψη της κας Ολγκίν στην Αθήνα
διαχώρισε το Κυπριακό από τα ελ-
ληνοτουρκικά σε συνέντευξή του
στο τουρκικό τηλεοπτικό δίκτυο
«A Haber», ενώ λίγο πριν την υπο-
δεχτεί στο τουρκικό ΥΠΕΞ φρόντισε

να συναντηθεί με τον λεγόμενο
υπουργό Εξωτερικών της «ΤΔΒΚ»,
Ταχσίν Ερτουγρούλογλου –πτυχή
που σύμφωνα με καλά ενημερω-
μένες πηγές αφορούσε στον συν-
τονισμό Τουρκίας-Κατεχομένων
ενόψει της κινητικότητας που η
κα Ολγκίν εγκαινιάζει στο Κυπριακό.
Αξίζει να τονιστεί πως στην πα-
ρούσα φάση η προσωπική απε-
σταλμένη εξακολουθεί να κατα-
γράφει και να ακούει, και δεν έχει
εισέλθει, ακόμη, στην διαδικασία
του να προτείνει πράγματα ή να
αποκαλύψει, σε πλήρη ισχύ, τη με-
θοδολογία την οποία θα ακολου-
θήσει για να αναζητήσει πολιτικό
ορίζοντα προκειμένου να αρθεί το
αδιέξοδο. 

Τι φέρνει το ’24
Το 2024 θα μπορούσε να πει κα-

νείς πως, στο Κυπριακό, θα εξελιχθεί
ως μεταβατική χρονιά ή χρονιά κή-
ρυξης αδιεξόδου. Οι εξελίξεις, ωστό-
σο, θα κριθούν όχι μόνο από τη
στάση της Τουρκίας αλλά και από
τις πολιτικές διεργασίες στην τουρ-
κοκυπριακή κοινότητα. Αν η Τουρ-
κία συναινέσει σε επανέναρξη των
συνομιλιών στο Κυπριακό εξαρτάται
από ένα πλέγμα παραγόντων που
εντάσσει στο κάδρο και το σύνολο
των ευρωτουρκικών και αμερικα-
νοτουρκικών σχέσεων. Στην τουρ-
κοκυπριακή κοινότητα οι τάσεις
που καταγράφονται εδράζονται
πάντως σε δύο άξονες: 1) Αν το
2024 καταστεί έτος που θα επιτα-

χύνει τις διαδικασίες για πρόωρες
«εκλογές» στις αρχές του 2025, δια-
δικασία που θα κρίνει αν θα επι-
βιώσει πολιτικά ο Ερσίν Τατάρ, άρα
και η εμμονή στη λύση εκτός πλαι-
σίου ΔΔΟ, ή μια πιθανή αλλαγή
στην τουρκοκυπριακή ηγεσία θα
επαναλάβει την περίοδο 2013-2015
και την έλευση Ακιντζί, αμέσως
μετά την περίοδο Έρογλου. 2) Στο
πώς διαμορφώνονται οι τάσεις
εντός της τουρκοκυπριακής αντι-
πολίτευσης, με τον Τουφάν Ερχι-
ουρμάν του Ρεπουμπλικανικού
Τουρκικού Κόμματος (CTP) να τί-
θεται ξεκάθαρα υπέρ της ΔΔΟ αλλά
παράλληλα να ζητάει και έκβαση
για την επόμενη ημέρα, αν στο Κυ-
πριακό κηρυχτεί αδιέξοδο.

Τι θα φέρει πίσω
στην Κύπρο η Ολγκίν

Ζυγίζει τα αποτελέσματα των επαφών στις εγγυήτριες πρωτεύουσες
η προσωπική απεσταλμένη του γ.γ. των Η.Ε. για το Κυπριακό 

Ο Ελληνας πρωθυπουργός, Κυριάκος Μητσοτάκης, επανέλαβε προς την κα Ολγκίν τη διαχρονική στάση της Αθήνας στο Κυπριακό με έμφαση
στην προσήλωση στις αρχές των ψηφισμάτων του Σ.Α. του ΟΗΕ και του πλαισίου της ΔΔΟ.

<<<<<<

Οι εξελίξεις θα κριθούν
όχι μόνο από τη στάση
της Τουρκίας αλλά
και από τις πολιτικές
διεργασίες στην τουρκο-
κυπριακή κοινότητα.

Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Στην ατζέντα των Βρυξελλών επι-
στρέφουν τους επόμενους μήνες
τα ευρωτουρκικά, με ανοιχτό το
ενδεχόμενο συζήτησης σε επίπεδο
ηγετών τον Μάρτιο της έκθεσης
Μπορέλ του Νοεμβρίου, αν και πα-
ραμένει ακόμα αβέβαιο κατά πόσο
μπορεί να γίνει ουσιαστική και εις
βάθος συζήτηση, καθώς πλησιάζουν
οι ευρωεκλογές και οι θεσμοί κλεί-
νουν εκκρεμότητες. Ωστόσο, το
επόμενο διάστημα θα υπάρξουν οι
ευκαιρίες η Ευρωπαϊκή Ένωση να
παραμείνει ενήμερη και να συμ-
βάλει στις προσπάθειες. Όπως πλη-
ροφορείται η «Κ», ο ύπατος εκπρό-
σωπος Ζοζέπ Μπορέλ θα συναν-
τήσει τον Τούρκο ΥΠΕΞ Χακάν Φιν-
τάν στη Γερμανία, όπου θα βρί-
σκονται για το Συνέδριο Ασφαλείας
του Μονάχου στις 16-18 Φεβρουα-
ρίου, ενώ δεν αποκλείεται σύντομα
ο κ. Φιντάν να επισκεφθεί και τις
Βρυξέλλες. Παράλληλα, σύμφωνα
με αρμόδιες διπλωματικές πηγές,
και η απεσταλμένη του γ.γ. του
ΟΗΕ, Μαρία Άνχελα Ολγκίν Κουε-
γιάρ, αναμένεται πως θα επισκεφθεί
τις Βρυξέλλες μετά την επίσκεψη
που πραγματοποίησε στην Άγκυρα
την Πέμπτη. Η απεσταλμένη δεν
έχει ορίσει επίσημα τις ημερομηνίες
των επισκέψεων, αν και θεωρείται
δεδομένο από τους εμπλεκόμενους
πέραν της Λευκωσίας πως η επί-
σκεψη θα γίνει.

Το παράθυρο ευκαιρίας για την
εμπλοκή της Ε.Ε. και την όποια
διασύνδεση του Κυπριακού με τα
ευρωτουρκικά στη θητεία αυτής

της Κομισιόν πάντως στενεύει, κα-
θώς δύσκολα πριν από τη λήξη της
θητείας των θεσμών να γίνει πρα-
κτική συζήτηση επί των εισηγή-
σεων της έκθεσης Μπορέλ (που
περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων και
το εξαιρετικά δύσκολο ζητούμενο
του ανοίγματος των συζητήσεων
για αναθεώρηση της Τελωνειακής
Ένωσης, με προϋπόθεση ένα ευ-
νοϊκότερο περιβάλλον στο Κυπρια-
κό). Εκ των πραγμάτων, γίνεται
όλο και πιθανότερο οι όποιες κι-
νήσεις της Ε.Ε. στα ευρωτουρκικά,
τα οποία η κυβέρνηση θέλει να
συνδέσει με το Κυπριακό, να με-
τατεθούν το φθινόπωρο με την
ανάληψη των καθηκόντων της νέας
Κομισιόν. Μέχρι τότε η απεσταλ-

μένη του γ.γ. του ΟΗΕ θα έχει ολο-
κληρώσει τις επαφές της και θα
συζητείται και πάλι η ανανέωση
της UNFICYP, ωστόσο και αυτό το
παράθυρο θα στενεύει επικίνδυνα
λόγω των επικείμενων εκλογών για
Τ/κ ηγέτη το 2025.

Το Gymnich και η Τουρκία
Μεταξύ των συμβολικών μέτρων

για τα οποία γινόταν συζήτηση
ήταν και η συμμετοχή του Τούρκου
ΥΠΕΞ σε άτυπες συνόδους Gymni-
ch, κάτι για το οποίο έγινε κρούση
προς τη Λευκωσία εδώ και μήνες,
με τη Λευκωσία να ζητάει σύνδεση
με τα ευρωτουρκικά και διαβεβαι-
ώσεις επί της διαδικασίας. Αν και
ορισμένα κράτη-μέλη ήθελαν την
άτυπη συμμετοχή της Τουρκίας,

επικαλούμενα ως θετική κίνηση
την έγκριση της ένταξης της Σουη-
δίας στο ΝΑΤΟ, οι διαβουλεύσεις
ανάλωσαν αρκετό χρόνο καθιστών-
τας δύσκολο να απαντηθούν εγ-
καίρως και στην πράξη τα θέματα
που έθεσε η Λευκωσία και αφο-
ρούσαν την ουσία των ευρωτουρ-
κικών, τις κυπρογενείςυποχρεώσεις
και τα διαδικαστικά ζητήματα της

συμμετοχής της Τουρκίας σε μια
άτυπη συνάντηση των ΥΠΕΞ. Η
συζήτηση που έγινε το Σάββατο
στην άτυπη συνάντηση των υπουρ-
γών Εξωτερικών της Ε.Ε. το Σάβ-
βατο 3/2 στις Βρυξέλλες, ήταν σύμ-
φωνα με κοινοτικές πηγές σχετικά
σύντομη, και, καθώς ήταν το τε-
λευταίο θέμα στην ατζέντα, με του-
λάχιστον δέκα από τους υπουργούς
να έχουν ήδη αναχωρήσει από την
άτυπη σύνοδο, και την Κύπρο να
εξηγεί τη στάση της για τη συμμε-
τοχή του Τούρκου ΥΠΕΞ. 

Αν και όπως είπε και ο ΥΠΕΞ Κ.
Κόμπος στο ΡΙΚ η Κύπρος έθεσε
ορισμένες προϋποθέσεις για να
γίνει κάτι τέτοιο δεκτό, προτίμησε
να μην αναφερθεί σε περισσότερες
λεπτομέρειες, με το ΥΠΕΞ να απο-
φεύγει τις επόμενες ημέρες να σχο-
λιάσει ευθέως το θέμα. Σύμφωνα
με διπλωματικές πηγές, τα μεγάλα
κράτη-μέλη, η προεδρία του Συμ-
βουλίου και το γραφείο του κ. Μπο-
ρέλ έχουν υπόψη τους τις αντιρ-
ρήσεις καθώς και τις προτάσεις της
κυπριακής πλευράς. Το ζήτημα της
συμμετοχής της Τουρκίας σε Gy-
mnich τέθηκε και τον Αύγουστο
αλλά σύμφωνα με κοινοτικές πηγές
θα επανέλθει, καθώς λόγω της γε-
ωπολιτικής κατάστασης στην πε-
ριοχή η Ε.Ε. θέλει τον συντονισμό
με τη χώρα. Ωστόσο, η ουσία των
ευρωτουρκικών θα πρέπει να συ-
ζητηθεί σε επίπεδο ηγετών.

Στους ηγέτες η έκθεση
Μιλώντας στην «Κ» ο εκπρόσω-

πος της Κομισιόν για την εξωτερική
πολιτική, Πίτερ Στάνο, εξήγησε
πως καθώς το Gymnich είναι μια

άτυπη συνάντηση, «τα κράτη-μέλη
δεν συζήτησαν αυτή καθ’ αυτή την
κοινή επικοινωνία του ύπατου εκ-
προσώπου και της Κομισιόν» με
αποδέκτες τους ηγέτες που κατα-
τέθηκε τον Νοέμβριο ενόψει της
συνόδου κορυφής του Δεκεμβρίου.
«Στη συνάντησή του στις 14 με 15
Δεκεμβρίου 2023, το Ευρωπαϊκό
Συμβούλιο σημείωσε την έκθεση
και συμφώνησε να επανέλθει στο
θέμα σε προσεχή σύνοδο. Ως εκ
τούτου, η συζήτηση για την Κοινή
Επικοινωνία αναμένεται τώρα να
γίνει σε επίπεδο ηγετών» πρόσθεσε,
χωρίς να αναφέρεται σε ποια χρο-
νική συγκυρία θα πρέπει να ανα-
μένεται να γίνει αυτή η συζήτηση.
Όπως πάντως υπενθύμισε, «τα συμ-
περάσματα του Ευρωπαϊκού Συμ-
βουλίου του Ιουνίου του 2021 πα-
ραμένουν η βάση των εργασιών
μας για τη σχέση Ε.Ε. - Τουρκίας».

Όσον αφορά τη συζήτηση για
τη συμμετοχή ή μη της Τουρκίας
στο Gymnich, ο κ. Στάνοεπεσήμανε
πως η ατζέντα των συναντήσεων
αυτών αποτελεί αρμοδιότητα του
ύπατου εκπροσώπου σε συντονισμό
με την εκάστοτε εξάμηνη προεδρία
του Συμβουλίου της Ε.Ε., και πως
«καθώς πρόκειται για άτυπες συ-
ναντήσεις, δεν υπάρχουν συγκε-
κριμένες προϋποθέσεις για πρό-
σκληση του όποιου εξωτερικού συμ-
μετέχοντα», για συναντήσεις στο
περιθώριο της συνόδου όπως άτυπα
γεύματα. 

Γενικότερα, πρόσθεσε, τα Gy-
mnich αποτελούν ευκαιρία για
«ελεύθερες, ειλικρινείς και ανοικτές
ανταλλαγές απόψεων» για τα θέματα
εξωτερικής πολιτικής.

Από Μάρτιο και βλέπουμε για ευρωτουρκικά
Οι ευρωεκλογές επηρεάζουν και τις συζητήσεις για το Κυπριακό – Μετά το φθινόπωρο οι όποιες κινήσεις της Ε.E.

<<<<<<

Το παράθυρο ευκαιρίας
για την εμπλοκή της Ε.Ε.
και την όποια διασύνδε-
ση του Κυπριακού
με τα ευρωτουρκικά
στη θητεία αυτής
της Κομισιόν στενεύει.

Ο Πίτερ Στάνο ανέφερε στην «Κ» πως τα συμπεράσματα του Ευ-
ρωπαϊκού Συμβουλίου του Ιουνίου του 2021 παραμένουν η βάση
των εργασιών της Κομισιόν για τη σχέση Ε.Ε. - Τουρκίας.
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Η συνέντευξη
Σιντίκ 

Η συνέντευξη του Βρετανού
ύπατου αρμοστή, Ιρφάν Σιντίκ,
στην «Κ» της περασμένης εβδο-
μάδας προκάλεσε θύελλα αν-
τιδράσεων με τον Βρετανό δι-
πλωμάτη να μεταβαίνει την
περασμένη Τρίτη στο υπουρ-
γείο Εξωτερικών όπου του επι-
δόθηκε διάβημα. Αυτό που ενό-
χλησε την κυβέρνηση Χριστο-
δουλίδη ήταν –σύμφωνα με
όσα διέρρευσαν προς τον Τύπο
από τον εκπρόσωπο Τύπου–
πως οι δηλώσεις του Βρετανού
ύπατου αρμοστή για κίνητρα
προς τους Τ/κ δεν βοηθούν
στην τρέχουσα συγκυρία την
προσπάθεια της κας Ολγκίν.
Την επόμενη ημέρα ο ΥΠΕΞ,
Κωνσταντίνος Κόμπος, με πα-
ρέμβασή του προς το μεσημε-
ριανό μαγκαζίνο του «ΡΙΚ»
εκλογίκευσε την ενόχληση,
επιχειρηματολογώντας για το
πώς η συνέντευξη Σιντίκ στην
«Κ» σε σχέση με παλιότερή του
προς τον τουρκοκυπριακό Τύπο
εμπεριέχει αντιφάσεις αλλά
και δηλώσεις που δυνητικά
αποδυναμώνουν τη θέση της
ε/κ πλευράς, που είναι, σε αν-
τίθεση με την Τουρκία, έτοιμη
να επιστρέψει στις συνομιλίες.
Ωστόσο το παράδοξο εδράζεται
στο πώς και το λεγόμενο ΥΠΕΞ
της «ΤΔΒΚ» αντέδρασε διά του
Ερτουγρούλογλου στη συνέν-
τευξη Σιντίκ, επαναλαμβάνον-
τας τα περί μεροληψίας του.
Η πιο λογική ερμηνεία πάντως,
δείχνει πως η συνέντευξη Σιν-
τίκ ενεργοποίησε μικροπολι-
τικά αντανακλαστικά που συν-
δέονται και με την πολιτική
στήριξη της κυβέρνησης Χρι-
στοδουλίδη από το ΔΗΚΟ και
την ΕΔΕΚ, τα οποία έχουν
σκληρή γραμμή στο Κυπριακό,
με την ΕΔΕΚ μάλιστα να εκδίδει
ανακοίνωση τη Δευτέρα με
σκληρή μάλιστα γλώσσα εναν-
τίον του Βρετανού διπλωμάτη.
Υπό αυτό το πρίσμα η αντί-
δραση μέσω του διαβήματος
θα μπορούσε να αποτελεί και
προληπτικό πολιτικό σινιάλο
καθησυχασμού του προέδρου
Χριστοδουλίδη προς τα συγ-
κυβερνώντα κόμματα. 



Συνέντευξη στον 
ΠΑΥΛΟ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Τις ανησυχίες του σε σχέση με τις
προετοιμασίες για την υλοποίηση
της μεταρρύθμισης της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης εκφράζει ο υπουρ-
γός Εσωτερικών, Κωνσταντίνος
Ιωάννου. Σε συνέντευξή του στην
«Κ» κάνει λόγο για υφιστάμενους
δημάρχους, που είναι μέλη στα
Προσωρινά Συντονιστικά Συμβού-
λια (ΠΣΣ), αλλά και για υπεύθυνους
έργου της κάθε επαρχίας, οι οποίοι
είναι υποψήφιοι και εστιάζουν στην
προεκλογική τους εκστρατεία εις
βάρος του χρόνου και της ενέργειας
για τα θέματα της μεταρρύθμισης.
Άλλοι, σημειώνει, δεν επαναδιεκ-
διεκούν, ώστε πάλι να δείχνουν λι-

γότερο ενδιαφέρον. Επίσης, προ-
βληματίζεται για την υλοποίηση
του συστήματος «ΕΥΑΓΟΡΑΣ» και
για τον λόγο αυτό αποφάσισε να
ζητήσει τη συνδρομή του υφυπουρ-
γείου Καινοτομίας. 
–Οι πρόσφατες δηλώσεις σας για
το ενδεχόμενο ύπαρξης προβλη-
μάτων, αν δεν ανεβάσουν στροφές
τα Προσωρινά Συμβούλια, δημι-
ούργησαν ανησυχία για την υλο-
ποίηση της μεταρρύθμισης. Το
ερώτημα δεν μπορεί παρά να είναι
ευθύ θα καταρρεύσει ή όχι αυτή
η προσπάθεια;

–Η απάντηση είναι εξίσου ευ-
θεία: Όχι. Χωρίς να κινδυνολογώ,
δεν μπορώ να σας κρύψω την ανη-
συχία μου για το γεγονός ότι οι
διεργασίες δεν προχωρούν από
όλους με τον ίδιο ρυθμό, με κάποι-
ους να είναι σε πιο προχωρημένο
στάδιο από άλλους. Ωστόσο, αυτό
έως ένα βαθμό το αναμέναμε, δε-
δομένων των διαφορετικών προ-
κλήσεων της κάθε επαρχίας. Για
παράδειγμα, στην επαρχία Πάφου
υπάρχει ιδιαιτερότητα λόγω μη
ύπαρξης Συμβουλίου Υδατοπρο-
μήθειας, ή στην Επαρχία Αμμοχώ-
στου υπάρχουν δύο διαφορετικά
που θα συνενωθούν, κοκ. Γι’ αυτό
και σε συνεννόηση με όλα τα Προ-
σωρινά Συντονιστικά Συμβούλια
(ΠΣΣ) προσπαθούμε και βρίσκουμε
λύσεις. Μας ανησυχεί επίσης το
γεγονός ότι αρκετοί από τους υφι-
στάμενους δημάρχους –που απο-
τελούν τα ΠΣΣ που πρέπει να υλο-
ποιήσουν τη μεταρρύθμιση– αλλά
και τους project managers της κάθε
επαρχίας, έχουν εξαγγείλει υπο-
ψηφιότητα. Αυτό δεν απαγορεύεται
φυσικά, αλλά δημιουργεί έως έναν
βαθμό πρόβλημα, διότι τα πρόσωπα
αυτά εστιάζουν στην προεκλογική
τους εκστρατεία, με αποτέλεσμα
πιθανόν να μη διαθέτουν ικανο-
ποιητικό χρόνο και ενέργεια για
τα της μεταρρύθμισης, επηρεάζον-
τας τον βαθμό υλοποίησης της προ-
εργασίας στην κάθε επαρχία. Υπάρ-
χουν και λίγες περιπτώσεις που
δεν επαναδιεκδικούν, που επίσης
μπορεί να δείξουν λιγότερο ενδια-
φέρον. 
–Ποιες ενέργειες πρέπει να γίνουν,
ώστε την 1η Ιουλίου να λειτουρ-
γήσουν όλα ομαλά;

–Η μεταρρύθμιση υλοποιείται
από τους ίδιους τους δήμους και ο
δικός μας ρόλος ως υπουργείο Εσω-
τερικών είναι συντονιστικός. Υπάρ-
χει οδικός χάρτης και βάσει αυτού
προχωρούν οι διεργασίες. Ως υπουρ-
γό, με ανησυχεί η υλοποίηση του
συστήματος «ΕΥΑΓΟΡΑΣ», αρμόδια
Αρχή για την υλοποίηση του οποίου

είναι η Ένωση Δήμων Κύπρου.
Έχω λάβει διαβεβαιώσεις από την
αναθέτουσα Αρχή ότι το έργο προ-
χωρά και θα έχει ολοκληρωθεί μέχρι
την 1η Ιουλίου. Είναι κατανοητό
όμως, ότι δεν μπορεί η πρώτη φάση
λειτουργίας του να είναι η 1η Ιου-
λίου. Χρειάζεται να είναι έτοιμο
νωρίτερα, ώστε να δοθεί στους δή-
μους σε πιλοτική φάση, για να μπο-
ρέσουν να εξοικειωθούν και να εκ-

παιδευτεί το προσωπικό. Για τον
λόγο αυτό, αποφάσισα όπως ζητήσω
την τεχνογνωσία του καθ’ ύλην
αρμόδιου κρατικού φορέα, που
είναι το υφυπουργείο Καινοτομίας.
Σε συνεννόηση με τον συνάδελφο
υφυπουργό, ήδη αρμόδιος λειτουρ-
γός του υφυπουργείου έχει συμμε-
τάσχει σε συνάντηση της Ένωσης
Δήμων και θα προβεί σε αξιολόγηση
της μέχρι τώρα πορείας υλοποίησης

του έργου και των εναπομεινασών
ενεργειών για την έγκαιρη ολοκλή-
ρωσή του. Έτσι, θα μπορέσουμε
να παρακολουθούμε πιο στενά την
υλοποίηση και να παρεμβαίνουμε
εάν και εφόσον χρειάζεται. Επίσης,
είναι η εξεύρεση χώρων όπου θα
στεγαστούν οι Επαρχιακοί Οργα-
νισμοί Αυτοδιοίκησης (ΕΟΑ). Και
σε αυτό το ζήτημα, κάποιοι είναι
σε πιο προχωρημένο στάδιο από
άλλους. Για παράδειγμα, η Λευκωσία
έχει βρει κτίριο και προχωρά με
ανακαινίσεις και αγορά εξοπλισμού.
Σε άλλες επαρχίες και ενώ απομέ-
νουν τέσσερις μήνες, δεν έχουν
ακόμα προχωρήσει με εξεύρεση
κτιριακών εγκαταστάσεων.
–Με το δύσκολο κεφάλαιο μετα-
φοράς της αδειοδότησης της ανά-
πτυξης στους ΕΟΑ, πού βρισκό-
μαστε; 

–Όντως, για μας η μεταφορά
της αδειοδότησης είναι το μεγα-
λύτερο στοίχημα. Δυστυχώς, και
αυτή είναι μια αστοχία στη νομο-
θεσία, δεν έχει προβλεφθεί μετα-
βατική περίοδος για τη μεταφορά
του προσωπικού και των εκκρεμο-
τήτων από τις υφιστάμενες Πολε-
οδομικές Αρχές, τους δήμους και
τις Επαρχιακές Διοικήσεις στους
ΕΟΑ. Αυτό πρακτικά σημαίνει ότι
το προσωπικό μέχρι τις 30 Ιουνίου
θα δέχεται αιτήσεις υπό το υφι-
στάμενο καθεστώς και την επόμενη
μέρα, θα πρέπει να έχει μεταφερθεί
σε ένα νέο περιβάλλον. Για να απο-
φύγουμε τη σύγχυση που θα δη-
μιουργείτο, έδωσα οδηγίες όπως
όλες οι πολεοδομικές και οικοδο-
μικές Αρχές σταματήσουν να λαμ-
βάνουν αιτήσεις την περίοδο 9-30
Ιουνίου, με στόχο την ομαλή προ-
ετοιμασία και μεταφορά. 

Αναγνωρίσαμε, επίσης, ότι όντως
υπάρχουν καθυστερήσεις στην εξέ-
ταση των αιτήσεων και έχουν συσ-
σωρευτεί περίπου 20.000 αιτήσεις.
Αυτές οι καθυστερήσεις οφείλονται
σε δύο κυρίως λόγους: την υποστε-
λέχωση και τις χρονοβόρες και ανο-
μοιόμορφες διαδικασίες. Για να επι-

λύσουμε αυτά τα ζητήματα και να
δημιουργήσουμε πιο λειτουργικές
και αποδοτικές Τοπικές Αρχές, πρέ-
πει να καταστήσουμε τους ΕΟΑ
πιο ευέλικτους. Εξ ου και προχω-
ρούμε με τη σταδιακή πρόσληψη
105 εργοδοτουμένων αορίστου χρό-
νου που θα βοηθήσουν στη διεκ-
περαίωση των εκκρεμουσών αιτή-
σεων και έπειτα θα ενισχύσουν
τους ΕΟΑ. Παράλληλα, έχουμε εκ-
πονήσει πλάνο με 22 μέτρα για την
απλοποίηση της διαδικασίας αδει-
οδότησης, τα οποία ήδη υλοποι-
ούνται ή/και έχουν δρομολογηθεί,
με ορίζοντα ολοκλήρωσης την 1η
Ιουλίου.
–Έχετε ενδείξεις ότι μετά τις νέες
προσλήψεις, οι ΕΟΑ θα εκκινήσουν
χωρίς τα βαρίδια όγκου πολεοδο-
μικών και οικοδομικών αδειών
που ακόμη δεν έχουν εκδοθεί; 

–Σίγουρα, παρά τις ενέργειες αυ-
τές, δεν είναι δυνατό να διεκπεραι-
ωθεί όλος ο όγκος των αιτήσεων
που εκκρεμούν και αναπόφευκτα
ένας αριθμός από τις 20.000 θα με-
ταφερθεί στους ΕΟΑ. Αναμένω ακό-
μα ότι θα υπάρξει δυσκολία, λόγω
της διαφορετικής κουλτούρας που
υπάρχει στις τρεις Αρχές που θα
συνθέσουν τις νέες Αρχές αδειοδό-
τησης, με τους εργαζόμενους να
πρέπει να λειτουργήσουν πλέον ως
ένας ενιαίος φορέας, με νέες δια-
δικασίες, γεγονός που θα κάνει την
προσαρμογή τους πιο δύσκολη στην
αρχή. Καταληκτικά, θέλω να επα-
ναλάβω την προσήλωση του υπουρ-
γείου στην επιτυχή εφαρμογή της
μεταρρύθμισης. Θέλω να είμαι ει-
λικρινής με τους πολίτες ότι πρό-
κειται για ένα μεγαλεπήβολο εγχεί-
ρημα με πολλές επιμέρους αλλαγές,
και απαιτείται από όλους μας υπο-
μονή και εγρήγορση μέχρι να προ-
σαρμοστούμε στα νέα δεδομένα.
Θα υπάρξουν προβλήματα, είμαστε
όμως δίπλα στις Τοπικές Αρχές, με
κοινό στόχο την αναβάθμιση των
υπηρεσιών προς τους συμπολίτες
μας, που είναι και οι τελικοί απο-
δέκτες της μεταρρύθμισης.
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Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Νερά μπάζει σε αρκετά σημεία το
κεφάλαιο της μεταρρύθμισης της
Τ.Α., τόσο σε επίπεδο προετοιμασιών
μέχρι την 1η Ιουλίου όσο και σε
επίπεδο εφαρμογής. Για το πρώτο,
ο υπουργός Εσωτερικών στη συ-
νέντευξή του στην «Κ» καταλογίζει
δημόσια ευθύνες στα προσωρινά
συμβούλια των ΕΟΑ, αλλά και σε
project managers και στην Ένωση
Δήμων. Για το δεύτερο, σύμφωνα
με πληροφορίες της «Κ» από αξιό-
πιστες πηγές, το υπουργείο εντοπίζει
στρεβλώσεις, οι οποίες, όπως πι-
στεύει, προέκυψαν, επειδή κόμματα
ψήφισαν τα νομοσχέδια στη Βουλή
με τη λογική του «πάρε-δώσε» και
όχι με βάση τις τεχνοοικονομικές
μελέτες εμπειρογνωμόνων, με απο-
τέλεσμα: πρώτον, τη δημιουργία
μη βιώσιμων δήμων, αφού σε αρ-
κετές περιπτώσεις δεν δημιουργείται
η κρίσιμη πληθυσμιακή μάζα που
απαιτείται, ούτε και τα οικονομικά
οφέλη από τις συνενώσεις. Δεύτε-
ρον, τους παχυλούς μισθούς για 93
αντιδημάρχους (η αντιμισθία θα
κυμαίνεται από €717 μέχρι €2.987
τον μήνα, με ετήσιο κόστος €2,3
εκατομμύρια), αν και θα έχουν πε-
ριορισμένα καθήκοντα. Τρίτον, τις
πολλές και ανόμοιες αρμοδιότητες
σε μεγάλους και ενδεχομένως βρα-
δυκίνητους ΕΟΑ και τέταρτον, την
εκλογή του προέδρου του ΕΟΑ, με
εκτελεστικές εξουσίες, που δημι-
ουργεί, σύμφωνα με την εκτίμηση
που επικρατεί στο υπουργείο, βήμα
ρουσφετιού, αλλά και ενδεχομένως
τριβές σε σχέση με τις αρμοδιότητες
του προέδρου του ΕΟΑ και του γε-
νικού διευθυντή.

«Ομηροι» εννιά δήμοι
«Η πλειοψηφία των δημάρχων

και project managers κάνουν ό,τι
περνά από το χέρι τους για να προ-
χωρήσει η μεταρρύθμιση. Για πα-
ράδειγμα, στη Λάρνακα δεν έχουμε
κανένα θέμα. Δεν σημαίνει ότι όλοι
δεν προσπαθούν. Είναι μία μερίδα»,
δήλωσε στην «Κ» ο πρόεδρος της
Ένωσης Κοινοτήτων, Ανδρέας Βύ-
ρας, σχολιάζοντας τις ανησυχίες
του υπουργού Εσωτερικών για την
προετοιμασία. Υπέδειξε ότι «εκεί
που οι πρόεδροι των Συμβουλίων
Κοινών Υποθέσεων νιώθουν πως
οι project manager δεν αποδίδουν,
να τους αλλάξουν και να αναλάβουν
άλλοι». Σε σχέση με την εκκρεμό-
τητα εύρεσης κτιρίων για τους ΕΟΑ

σε κάποιες περιοχές, επικαλέστηκε
το ύψος στις τιμές των ενοικίων
και την έλλειψη προσφερόμενων
κτιρίων. Για την υλοποίηση του
συστήματος «Ευαγόρας», σημείωσε

ότι θα γνωρίζουν σε λίγο καιρό το
αν θα προλάβουν ή όχι. Για τη αιτία
του προβλήματος, αναφέρθηκε
στην άρνηση να συνεργαστεί η
εταιρεία που διαχειρίζεται τα μη-
χανογραφημένα συστήματα εννέα
δήμων, διότι έχασε την προσφορά
για ανάθεση της σύμβασης, ώστε
να μην μπορεί να γίνει η μεταφορά
των παλιών δεδομένων στο νέο
σύστημα. Υπάρχει τρόπος να ξε-
περαστεί αυτό το θέμα, είτε με τον
α είτε με τον β τρόπο, είπε χαρα-
κτηριστικά.

14 αντιδήμαρχοι επιπλέον
Στο διάστημα Νοεμβρίου 2021

- Μαρτίου 2022, με σκοπό να φω-
τιστούν οι αιτίες νομοθετικών απο-

φάσεων που ανησυχούν σήμερα
το υπουργείο Εσωτερικών, παρα-
πέμπει ο τέως υπουργός Εσωτερι-
κών Νίκος Νουρής. Κατά τη διάρ-
κεια της συζήτησης των νομοσχε-
δίων και ειδικά την τελευταία ημέ-
ρα, όπου θα ψηφιζόταν στην Ολο-
μέλεια «άλλαξαν τα φώτα» στο αρ-
χικό νομοσχέδιο της κυβέρνησης,
το οποίο, βασιζόταν σε τεχνοοικο-
νομικές μελέτες, δήλωσε στην «Κ».
Αυτό δεν περιλάμβανε ούτε τους
μισθούς των αντιδημάρχων, ούτε
και των δημάρχων, αλλά προέκυψαν
κατά τη συζήτηση στη Βουλή, πρό-
σθεσε. Εξάλλου με τη φιλοσοφία
ότι κάθε διαμέρισμα θα πρέπει στον
νέο δήμο να έχει εκπρόσωπο αν-
τιδήμαρχο με εκτελεστική εξουσία

(π.χ. επίβλεψη έργου στα όρια του
διαμερίσματος) και για να μην υπάρ-
χει συγκεντρωτισμός στον δήμαρ-
χο, προέκυψε ένας αριθμός αντι-
δημάρχων, που σίγουρα, είπε, δεν
ήταν 93, όπως σήμερα, αλλά πολύ
λιγότεροι. 

Ενδεικτικά, για τους 14 αντιδη-
μάρχους στον Δήμο Πόλεως Χρυ-
σοχούς, ο κ. Νουρής καυτηρίασε
το γεγονός ότι την τελευταία ημέρα,
όταν πήγε το νομοσχέδιο για ψή-
φιση στην Ολομέλεια, «έγινε το
έλα να δεις», με την ένταξη μικρών
χωριών της περιοχής. «Στη βάση
τεχνοοικονομικής μελέτης που κά-
ναμε, η προσπάθεια ήταν να ενώ-
νεις διαμερίσματα με κοινά χαρα-
κτηριστικά (κοινωνικά, οικονομικά,

πληθυσμιακά). Θεωρούσαμε ότι η
περιοχή του Ακάμα έχει μία ιδιαι-
τερότητα. Είναι πολύ ενδιαφέρον
να ανατρέξει κανείς στις τροπολο-
γίες στην Ολομέλεια του Κινήματος
Οικολόγων, που υποστηρίχτηκαν
και από άλλες δυνάμεις, ακόμα και
από το ΕΛΑΜ –εντελώς ο άλλος
πόλος. Ένωσαν, αν είναι δυνατόν,
τον Κάθηκα, ένα χωριό του Ακάμα,
με την Πέγεια, που είναι ένας άκρως
τουριστικός δήμος, με εντελώς δια-
φορετική φιλοσοφία και τρόπο δι-
οίκησης. Μόλις ψηφίστηκε το νο-
μοσχέδιο, η εισήγησή μου προς
τον τότε πρόεδρο της Δημοκρατίας,
Νίκο Αναστασιάδη, ήταν η ανα-
πομπή στη Βουλή για τους Δήμου
Πέγειας και Π. Χρυσοχούς, διότι
διαμοιράστηκε το διαμέρισμα του
Ακάμα. Όμως η Βουλή ψήφισε πάλι
το ίδιο. Τότε ο πρόεδρος με ρώτησε
“τι θα γίνει αν δεν το υπογράψω;”,
του απάντησα ότι δεν θα προχω-
ρήσει η μεταρρύθμιση. Το στάθμισε
και είπε ότι θα το υπογράψει, για
να σωθεί η μεταρρύθμιση».

Διαφωνίες Νουρή
Δεν συμφωνεί ο κ. Νουρής με

την εκτίμηση του ΥΠΕΣ ότι προ-
έκυψαν πολλές και ανόμοιες αρ-
μοδιότητες σε μεγάλους και ενδε-
χομένως βραδυκίνητους ΕΟΑ, ανα-
φέροντας ότι από την ενοποίηση
των υπηρεσιών, όπως η ύδρευση,
θα προκύψει ενιαία τιμή ύδατος
και κατ’ επέκταση κοινό τέλος
αποχέτευσης, ούτως ώστε στο τέ-
λος όλοι οι πολίτες να επωφελη-
θούν. Όσον αφορά την αδειοδό-
τηση, τόνισε ότι είναι πιο ορθο-
λογιστικό να υπάρχει ενιαία πο-
λεοδομική πολιτική ανά επαρχία,
αντιθέτως με σήμερα. Για τον προ-
βληματισμό στο ΥΠΕΣ σε σχέση
με τον εκλεγμένο πρόεδρο του
ΕΟΑ, είπε ότι είναι πάλι αποτέλε-
σμα της τελευταίας συνεδρίας της
Βουλής, εξηγώντας ότι κατατέθηκε
από το ΔΗΚΟ με τροπολογία. «Για
το ζήτημα του ρουσφετιού για τον
εκλεγμένο πρόεδρο σε ΕΟΑ, πι-
στεύω το αντίθετο. Αν είχε πολλές
εξουσίες και δεν υπήρχε και ο γε-
νικός διευθυντής, τότε ναι, θα είχε
μεγάλη δύναμη. Επίσης θα ελέγ-
χεται, διότι θα αποφασίζει το Επαρ-
χιακό Σώμα. Αυτά λειτουργούν με-
ταξύ τους εξισορροπητικά. Τώρα
πώς στη Βουλή διαμόρφωσαν στη
συνέχεια τον ρόλο του προέδρου
και του γενικού διευθυντή, δεν
μπορώ να γνωρίζω».      

Με στρεβλώσεις οι αλλαγές
στην Τοπική Αυτοδιοίκηση
Οι Ανδρέας Βύρας και Νίκος Νουρής σχολιάζουν τις ανησυχίες του υπουργού 

Εσωτερικών για καθυστερήσεις και κενά της μεταρρύθμισης

Για την υλοποίηση 
του συστήματος 
«Ευαγόρας» ζήτησα την 
τεχνογνωσία του υφυ-
πουργείου Καινοτομίας,
για να παρεμβαίνουμε.

<<<<<<<

Για τους 14 αντιδημάρ-
χους στον Δήμο Πόλεως
Χρυσοχούς, ο κ. Νουρής
καυτηρίασε το γεγονός
ότι την τελευταία 
ημέρα, όταν πήγε το 
νομοσχέδιο για ψήφιση,
«έγινε το έλα να δεις».

Στο ευθύ ερώτημα αν θα καταρρεύσει η προσπάθεια για εφαρμογή
της μεταρρύθμισης, ο κ. Ιωάννου αναφέρει ότι «η απάντηση είναι εξί-
σου ευθεία: Όχι», ωστόσο εκφράζει ανησυχίες για τις προετοιμασίες.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΙΩΑΝΝΟΥ
υπουργός Εσωτερικών

Κάποιοι εστιάζουν
στην προεκλογική,

χωρίς χρόνο για 
τη μεταρρύθμιση 

Σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ», το υπ. Εσωτερικών εντοπίζει στρεβλώσεις στη μεταρρύθμιση της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, οι οποίες προέκυψαν,
επειδή κόμματα ψήφισαν τα νομοσχέδια στη Βουλή με τη λογική του «πάρε-δώσε» και όχι με βάση τις τεχνοοικονομικές μελέτες εμπειρογνωμόνων.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η τροπή που έχει προσλάβει ένα
από τα μεγαλύτερα ενεργειακά έργα
της Κυπριακής Δημοκρατίας, το
τερματικό Φ.Α. στο Βασιλικό, τείνει
να ξεπεράσει χαρακτηρισμούς όπως
σκάνδαλο ή φιάσκο. Οι φιέστες που
στήθηκαν το καλοκαίρι του 2020
στο Βασιλικό για την έναρξη των
κατασκευαστικών έργων αποτελούν
μακρινή ανάμνηση. Τριάμισι χρόνια
μετά το μεγαλεπήβολο έργο όχι μόνο
έχει ξεφύγει από τα χρονοδιαγράμ-
ματα της σύμβασης, αλλά κινδυνεύει
να μείνει στη μέση και να μην ολο-
κληρωθεί ποτέ από την ανάδοχο
κοινοπραξία China Petroleum Pi-
peline EngineeringCo Ltd., METRON
S.A., Hudong-Zhonghua Shipbuil-
ding Co. Ltd. και Wilhelmsen Ship
Management Limited. Η Κύπρος
κινδυνεύει να βρεθεί υπόλογη έναντι
της Ε.Ε., η οποία έχει χρηματοδο-
τήσει τις υποδομές στο Βασιλικό με
€101 εκατ. σε μορφή επιχορήγησης
μέσω της Διευκόλυνσης «Συνδέον-
τας την Ευρώπη» (Connecting Eu-
rope Facility-CEF). Εδώ και δεκαεπτά
μέρες η κοινοπραξία όχι μόνο έχει
αναστείλει κάθε κατασκευαστική
δραστηριότητα αλλά είναι «εξαφα-
νισμένη», όπως χαρακτηριστικά λέ-
γεται από αρμόδιες πηγές στη Λευ-
κωσία. Εκτός από την κυβέρνηση,
η οποία ενδεχομένως να κληθεί να
λάβει καυτές αποφάσεις, η κατά-
σταση περιπλέκεται και από τους
υπεργολάβους, στην πλειοψηφία
τους κυπριακές εταιρείες, οι οποίοι
παραμένουν απλήρωτοι από την
κοινοπραξία και όπως είναι σε θέση
να γνωρίζει η «Κ» προετοιμάζονται
να κινηθούν νομικά εναντίον της. 

Πολιτικές αποφάσεις
Μπροστά στο όχι απίθανο σε-

νάριο η κατασκευή του τερματικού

στο Βασιλικό να σκάσει στα χέρια
της κυβέρνησης, μέσω της ΔΕΦΑ
που είναι ο μεγαλομέτοχος της ΕΤΥ-
ΦΑ ιδιοκτήτριας όλων των υποδο-
μών που αφορούν το Υγροποιημένο
Φυσικό Αέριο (ΥΦΑ) και της επα-
ναεριοποίησής του μέσω της πλω-
τής μονάδας (FSRU), η κομβική
ημερομηνία είναι η 17η Φεβρουα-
ρίου. Εάν η σημερινή κατάσταση
δεν διαφοροποιηθεί σε αυτή την

περίπτωση εκ των πραγμάτων θα
πρέπει να ληφθούν πολιτικές απο-
φάσεις. Σύμφωνα με καλά ενημε-
ρωμένες πηγές η κυβέρνηση δείχνει
πως δεν επιθυμεί τη μετωπική σύγ-
κρουση μέσω καταγγελίας της σύμ-
βασης. Πρώτος στόχος-επιδίωξη
είναι να ενταθούν οι προσπάθειες
ολοκλήρωσης του έργου από την
κινέζικη κοινοπραξία. Εάν οι προ-
σπάθειες δεν καρποφορήσουν, το
plan B είναι ο τερματισμός της σύμ-
βασης που εκτός από τις επιπτώσεις
στο έργο θα φέρει την κυβέρνηση
σε δύσκολη πολιτική θέση ένεκα
της μετωπικής σύγκρουσης με την
China Petroleum Pipeline Engine-
ering Co. Ltd., η οποία είναι κρατική
εταιρεία της Κίνας. Ωστόσο και στο
σενάριο καταγγελίας της σύμβασης,
η κατάσταση που θα δημιουργηθεί

περιγράφεται περίπλοκη από τις
ρήτρες που υπάρχουν, μιας και η
κοινοπραξία θα πρέπει να επιστρέ-
ψει το σύνολο των περιουσιακών
στοιχείων του έργου που έχουν
πληρωθεί. Δηλαδή το πλοίο FSRU
που δεν έχει παραδοθεί, το έργο
στο Βασιλικό αλλά και τον εξοπλι-
σμό που έχει αγοραστεί. Στην εξί-
σωση δεν μπορεί να εξαιρεθεί και
το πολιτικό κόστος στο εσωτερικό
σε μια περίοδο όχι και τόσο ευνοϊκή
για το κυβερνητικό σχήμα.

Το τερματικό
Με βάση το συμβόλαιο το οποίο

υπογράφθηκε στις 13 Δεκεμβρίου
2019, η κοινοπραξία ανάδοχος του
έργου θα έπρεπε να το παραδώσει
τον Σεπτέμβριο του 2022. Οι κα-
τασκευαστικές εργασίες αφορούν:

l Πλωτή μονάδα εισαγωγής, απο-
θήκευσης και επαναεροποίησης
ΥΦΑ (FSRU).
l Προβλήτα (jetty) πάνω στην οποία
θα είναι μόνιμα προσδεμένη η πλω-
τή μονάδα, καθώς και οι εγκατα-
στάσεις πρόσδεσης.
l Αγωγό επί της προβλήτας και βρα-
χίονες εκφόρτωσης.
l Χερσαίο αγωγό μέχρι το σύνορο
του ηλεκτροπαραγωγού σταθμού
Βασιλικού.
l Επίγειες εγκαταστάσεις Φ.Α. (ρυθ-
μιστικός και μετρητικός σταθμός
Φ.Α.) παρά του σημείου παράδοσης
του Φ.Α. και σύστημα αποθήκευσης
Φ.Α. για αύξηση της αδράνειας για
ασφάλεια εφοδιασμού (buffer).

Η κοινοπραξία μέχρι τη διακοπή
των εργασιών την προπερασμένη
Παρασκευή ζήτησε και πήρε τρεις

αναθεωρήσεις ολοκλήρωσης του
έργου: Η πρώτη τον Ιούλιο του
2023, η δεύτερη τον Οκτώβριο του
2023 και η τελευταία τον Ιούλιο
του 2024. Ημερομηνία κατά την
οποία δεν αναμένεται να έχουν
ολοκληρωθεί οι εργασίες όπως εκτι-
μάται στη Λευκωσία.

Ο ανάδοχος
Με την τροπή που έχει πάρει

το τερματικό στο Βασιλικό εντεί-
νονται οι τεχνοκρατικές και όχι
μόνο απόψεις που υποστηρίζουν
πως τα πολιτικά κριτήρια έκαναν
τη διαφορά στην επιλογή της ανα-
δόχου εταιρείας. Σε τεχνοκρατικό
επίπεδο οι πολλές παρατάσεις που
ζήτησε η κοινοπραξία, λένε ότι δεί-
χνουν «αδυναμία του εργολάβου
να ολοκληρώσει το έργο». Ένας
δεύτερος λόγος αδυναμίας, λέγεται
επίσης, είναι ο οικονομικός, κάτι
που προκύπτει από τις απαιτήσεις
της κοινοπραξίας να ζητήσει επι-
πλέον, πρώτα €100 εκατ. ευρώ και
τώρα €200 εκατ. Στη Λευκωσία
υπάρχει ερωτηματικό για το κατά
πόσο η μητρική κινέζικη εταιρεία
συνεχίζει να στηρίζει οικονομικά
την κοινοπραξία του έργου.

Οι επιδόσεις 
Μετά από τρεις αναθεωρήσεις

της ημερομηνίας ολοκλήρωσης του
τερματικού, οι πληροφορίες που
έχει η Λευκωσία είναι πως η κοι-
νοπραξία έχει ολοκληρώσει σε πο-
σοστό 95% τις εργασίες της πλωτής
μονάδας εισαγωγής, αποθήκευσης
και επαναεροποίησης ΥΦΑ (FSRU).
Το πλοίο βρίσκεται στο αγκυροβόλιο
της Σαγκάης, κατασκευάστρια εται-
ρεία είναι η επίσης κινέζικη COSCO
και υπολείπεται η πιστοποίησή του
ως FSRUκαι ως πλοίο LNGCARRIER
(μεταφοράς υγροποιημένου Φ.Α.).
Οι εργασίες στο Βασιλικό βρίσκον-

ται στο 45% μαζί με τον εξοπλισμό
που έχει αγοραστεί, ένα μέρος του
οποίου δεν έχει τοποθετηθεί. Τα
αμιγώς κατασκευαστικά έργα υπο-
λογίζεται ότι βρίσκονται στο 30%.

Η χρηματοδότηση
Το τερματικό στο Βασιλικό είναι

μια κρατική επένδυση με προϋπο-
λογισμό τα €289 εκατ. Το τερματικό
στηρίζεται από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή με €101 εκατ., με €43 εκατ.
από τη συμμετοχή της ΑΗΚ στο
μετοχικό κεφάλαιο της ΕΤΥΦΑ, με
€40 εκατ. μέσω των European In-
vestment Bank (EIB) και European
Bank for Reconstruction and De-
velopment (EBRD), και με €150
εκατ. από την ΕΤΕπ με εγγυήσεις
της Κυπριακής Δημοκρατίας. Σε
ό,τι αφορά την ΕΤΕπ η έγκριση των
€150 εκατ. έγινε με αρνητικά σχόλια
Γαλλίας και Ολλανδίας. Οι εκπρό-
σωποι των δύο χωρών χαρακτήρι-
σαν τον εργολάβο του έργου ακα-
τάλληλο και πως δεν μπορούν να
διατεθούν ευρωπαϊκοί πόροι σε
έναν κινέζικο οργανισμό. Ωστόσο,
όταν λήφθηκε η απόφαση οι δύο
χώρες δεν έθεσαν βέτο. 

Πήραν 245 εκατ. ευρώ
Ένα άλλο ζήτημα στα τόσα που

έχουν προκύψει από την έναρξη
των κατασκευαστικών έργων, είναι
τα ποσά που έχει λάβει η κοινο-
πραξία σε σχέση με τα έργα που
έχει εκτελέσει μέχρι σήμερα. Από
τα €289 εκατ., που είναι η συνολική
δαπάνη, η ΕΤΥΦΑ έχει καταβάλει
στην κοινοπραξία €245 εκατ. τη
στιγμή μάλιστα που τα αμιγώς κα-
τασκευαστικά έργα που έχουν ολο-
κληρωθεί υπολογίζεται ότι ανέρ-
χονται στο 30% του συνόλου. Εδώ
πρέπει να υπενθυμίσουμε πως η
κοινοπραξία διεκδικεί άλλα €200
εκατ. μέσω διαιτησίας.

Παγιδευμένη στο Βασιλικό η Δημοκρατία 
Οι Κινέζοι έχουν λάβει 245 εκατ. ευρώ από τα 289 για το 45% του έργου – Κινούνται νομικά οι απλήρωτοι υπεργολάβοι 

<<<<<<<

Το ενεργειακό έργο 
χρηματοδοτείται από 
την Κομισιόν με 101 εκατ.
ευρώ, την ΕΤΕπ με 150
εκατ., με δανεισμό από
European Investment
Bank και European Bank
for Reconstruction 
and Development.

Η καταγγελία της σύμβασης με την ανάδοχο κοινοπραξία δεν φαί-
νεται να είναι στις πρώτες επιλογές της κυβέρνησης, η οποία στόχο
έχει το έργο να ολοκληρωθεί έστω και με νέες καθυστερήσεις.



10 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Κυριακή 11 Φεβρουαρίου 2024Σ Υ Ν Ε Ν Τ Ε Υ Ξ Η

Συνέντευξη στην
ΟΡΙΑΝΑ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ  

«Μέσα από το επάγγελμά μου, αυτό
του αρχιτέκτονα, αλλά και λόγω
της πρότερης εμπλοκής μου στα
κοινά ως δημοτικός σύμβουλος για
δέκα χρόνια, πιστεύω ότι διαθέτω
τη γνώση αλλά και την εμπειρία
που απαιτείται για να πάρουμε τη
Λεμεσό εκεί που αξίζει και δικαιού-
ται» δηλώνει σε συνέντευξή του
στη «Κ» ο υποψήφιος δήμαρχος
Γιάννης Αρμεύτης. Προσθέτει ότι
θέλει να αλλάξει τη Λεμεσό των
δύο ταχυτήτων, διεκδικώντας ανα-
βαθμισμένη ποιότητα ζωής σε όλη
την επικράτεια της πόλης, διαμέσου
ποιοτικών δημόσιων χώρων, ση-
μειώνοντας ότι στόχος είναι μια
πόλη για όλους.
–Γιατί διεκδικείτε τη δημαρχία
Λεμεσού;

–Είχα εξαγγείλει ανεξάρτητη
υποψηφιότητα τον Ιούλιο του 2021,
ωστόσο οι δημοτικές εκλογές ανα-
βλήθηκαν λόγω της μεταρρύθμισης.
Ο κοινός βηματισμός με αρκετούς
φίλους και συμπολίτες, η ενθάρ-
ρυνση και η εμπιστοσύνη τους με
ώθησαν να λάβω την απόφαση να
διεκδικήσω τη δημαρχία Λεμεσού.
Πριν τέσσερα περίπου χρόνια ιδρύ-
σαμε την Πρωτοβουλία «Για τη Λε-
μεσό», μια ανεξάρτητη και δρα-
στήρια ομάδα πολιτών που πλέον
έχει να επιδείξει πλούσιο έργο σε
τομείς όπως η βιώσιμη κινητικό-
τητα, η κοινωνική συνοχή και η

προσιτή στέγη, η ευημερία των
ζώων, ο πολιτισμός και ο αθλητι-
σμός. Μέσα από το επάγγελμά μου,
αυτό του αρχιτέκτονα, αλλά και
λόγω της πρότερης εμπλοκής μου
στα κοινά ως δημοτικός σύμβουλος
για δέκα χρόνια, πιστεύω ότι δια-
θέτω τη γνώση αλλά και την εμ-
πειρία που απαιτείται για να πά-
ρουμε τη Λεμεσό εκεί που αξίζει
και δικαιούται. 
–Πιστεύετε ότι η άνθηση που γνώ-
ρισε η πόλη τα τελευταία χρόνια
συνέβαλε και στη βελτίωση της
καθημερινότητας των πολίτων, ή
αφορά μόνο τους δείκτες και τους
λίγους;

–Σε μια πόλη που ανθίζει η οι-
κονομική δραστηριότητα είναι φυ-
σιολογικό να προκύπτουν οφέλη,
όπως οι θέσεις εργασίας αλλά και
ευρύτερα (π.χ. φορολογικά έσοδα,
προσέλκυση επενδύσεων, ξένων
εταιρειών και τουριστών). Αυτό το
γεγονός από μόνο του δεν καθιστά
μια πόλη προσιτή και συμπεριλη-
πτική, ούτε εγγυάται μια καλή ποι-
ότητα ζωής. Είναι γνωστό ότι στη
Λεμεσό υπάρχει σοβαρό πρόβλημα
με τη στέγαση, τα ψηλά ενοίκια
και το κόστος ζωής. Γι’ αυτό και
εμείς λέμε ότι θέλουμε να αλλάξουμε
τη Λεμεσό των «δύο ταχυτήτων»,
διεκδικώντας αναβαθμισμένη ποι-
ότητα ζωής σε όλη την επικράτεια
της πόλης, διαμέσου ποιοτικών δη-
μόσιων χώρων. Πιστεύουμε ότι
μπορούμε να διασφαλίσουμε μια
πιο ισορροπημένη ανάπτυξη για
όλους, σε μια πόλη για όλους, που
είναι και το κεντρικό σλόγκαν της
εκστρατείας μας.
–Δηλώσατε ότι θα εργαστείτε για
μία Λεμεσό περήφανη με πρωτα-
γωνιστικό ρόλο, σε ποιον ακριβώς
τομέα είναι στόχος σας να πρω-
ταγωνιστεί;

–Ναι, στόχος μας είναι μια σύγ-
χρονη ευρωπαϊκή πόλη με πρωτα-
γωνιστικό ρόλο. Θέλουμε να επα-
ναδραστηριοποιήσουμε το λεμε-
σιανό πνεύμα, εκείνη την ενέργεια
που στο παρελθόν έσπρωξε τη Λε-

μεσό και την ανέδειξε ως την κο-
ρυφαία πόλη στην Κύπρο, σε βαθμό
που να συγκρίνεται με άλλες με-
γάλες παραλιακές πόλεις στην Ευ-
ρώπη και τη Μεσόγειο και δικαίως
να νιώθουμε περήφανοι. Στην πα-
ρούσα φάση, την ώρα που ο ιδιω-
τικός τομέας προχωρεί με γοργούς
ρυθμούς, φαίνεται να υστερούμε
στη δημιουργία υποδομών, στη
διεκδίκηση ευρωπαϊκών κονδυλίων
και την υλοποίηση έργων που να
προέρχονται από τον κυβερνητικό
σχεδιασμό (π.χ. μη υλοποίηση
ΣΒΑΚ). Το όραμά μας δεν επικεν-
τρώνεται σε έναν συγκεκριμένο
τομέα. Είναι απλό και συγκεκριμένο.
Θέλουμε μια πόλη χωρίς κυκλοφο-
ριακή συμφόρηση, πεντακάθαρη
και πράσινη. Δημιουργική και δρα-
στήρια, με ισχυρή πολιτιστική ταυ-
τότητα ξανά, με σύγχρονους χώρους
άθλησης, μοντέρνες υποδομές και
ζωντανό κέντρο. Μια πόλη με προ-
σιτή στέγη, βιώσιμη και προσβά-

σιμη. Μακριά από ακραίες ανισό-
τητες, με τους δημότες να συμβιώ-
νουν αρμονικά απολαμβάνοντας
τα ίδια δικαιώματα και τις ίδιες ευ-
καιρίες. 
–Πώς ένας δήμαρχος μπορεί να
συμβάλει στην κυκλοφοριακή απο-
συμφόρηση όπως εξαγγέλλετε και
στο πρόγραμμά σας;

–Ένας δήμος ή καλύτερα ένας
δήμαρχος, πρέπει –με την καλή έν-
νοια πάντα– να γίνεται ο πονοκέ-
φαλος της εκτελεστικής εξουσίας.
Να διεκδικεί. Όχι με φωνασκίες
και λαϊκισμούς, αλλά με πλάνο και
μεθοδικότητα. Με πυγμή και απο-
φασιστικότητα. Με τεχνοκρατική
επάρκεια και αποτελεσματικότητα.
Όντως κάποια ζητήματα δεν άπτον-
ται αποκλειστικά των αρμοδιοτήτων
ενός δήμου. Όταν όμως υπάρχει
όραμα, σχέδιο και βούληση, μπορεί
ο δήμαρχος να έχει καταλυτική
συμβολή στην επίλυση συγκεκρι-
μένων προβλημάτων. Στο πρόγραμ-

μά μας περιλαμβάνονται 15 περίπου
συγκεκριμένες προτάσεις για την
επίλυση του κυκλοφοριακού προ-
βλήματος. Επιγραμματικά αναφέρω
προτάσεις που προβλέπουν τη δη-
μιουργία φορέα υλοποίησης του
ΣΒΑΚ, την προώθηση κατασκευής
του βόρειου παρακαμπτήριου που
θα ενώνει όλες τις περιοχές βορείως
του αυτοκινητοδρόμου (οδός Ευα-
γόρα Λανίτη) και παρακαμπτήριου
Αγίας Φύλας (οδός Ανδρέα Παπαν-
δρέου), τη δημιουργία Park & Ride,
τη δημιουργία σύντομων διαδρο-
μών λεωφορείων και λεωφορειολω-
ρίδων, μονοδρομήσεων και κυκλο-
φοριακών ρυθμίσεων, τη δημιουρ-
γία τραμ, πράσινων διαδρομών που
θα ενώνουν τις γειτονιές, για πο-
δηλάτες, πεζούς ΑμεΑ κ.ά. 
–Και για το ψηλό κόστος ζωής που
«πνίγει» τους δημότες ποιες λύσεις
προτείνετε;

–Το κόστος ζωής είναι συνδε-
δεμένο ασφαλώς με την αγορά, τη

μεταβολή της προσφοράς και της
ζήτησης, τον πληθωρισμό, τα ενοί-
κια, το κόστος ηλεκτρισμού και
των καυσίμων κ.ά.. Ζητήματα που
εκ των πραγμάτων είναι εκτός των
αρμοδιοτήτων ενός δήμου. Στο
πρόγραμμά μας όμως έχουμε προ-
τάσεις για την ενίσχυση της κοι-
νωνικής συνοχής, την προσιτή και
κοινωνική κατοικία και τις δομές
κοινωνικής πρόνοιας. Π.χ. για την
προσιτή κατοικία, προτείνουμε την
αξιοποίηση αδρανών τεμαχίων και
κτιριακού αποθέματος στην περιο-
χή ΠΕΧ με κίνητρα και αντικίνητρα,
την αποτελεσματική διαχείριση
περίκλειστων τεμαχίων, την αξιο-
ποίηση της δημοτικής περιουσίας
σε συνεργασία με τον ΚΟΑΓ, την
προώθηση νέων εναλλακτικών μον-
τέλων κατοίκησης (New European
Bauhaus), τον εκσυγχρονισμό του
συστήματος αδειοδότησης για τα-
χύτερη έκδοση αδειών κ.ά.
–Είναι τελικά η Λεμεσός πόλη φι-
λική για τους δημότες της;

–Θωρώ ότι δεν είναι τόσο φιλική
όσο θα έπρεπε να είναι. Ως πόλη
συγκεντρώνει πολλά θετικά στοι-
χεία και συγκριτικά πλεονεκτήματα.
Έχει ιστορία και πλούσια πολιτι-
στική κληρονομιά, παραλιακό μέ-
τωπο, κουλτούρα διασκέδασης και
πολιτιστικής δημιουργίας, υπέρο-
χους ανθρώπους, ανοιχτόκαρδους
και περήφανους. Είναι πάντως αρ-
κετά αυτά που πρέπει να γίνουν
ώστε να γίνει βιώσιμη, ανθρώπινη
και προσβάσιμη για τους δημότες
της.
–Να υποθέσουμε πως δεν σας ενο-
χλούν οι πύργοι που ξεφυτρώνουν
στη Λεμεσό, δεδομένης της έν-
θερμης στήριξής σας της ανοικο-
δόμησης ψηλών κτιρίων;

–Ως ενεργός πολίτης έχω εκ-
φράσει επανειλημμένα θέσεις και
απόψεις για τα ψηλά κτίρια. Για τη
σημασία της χωροθέτησής τους
στην πόλη, τον σχεδιασμό, τα αν-
τισταθμιστικά μέτρα και τον αντί-
κτυπό τους στην κοινωνική συνοχή,
όταν δεν υπάρχει σωστός σχεδια-
σμός. Όπως έχω ξαναπεί, το πρό-
βλημα πιστεύω δεν είναι το ότι
υπάρχουν ψηλά κτίρια, αλλά όταν
η ανάπτυξή τους δεν αποτελεί κομ-
μάτι ενός ευρύτερου σχεδιασμού
για την πόλη. Το ζητούμενο είναι
η ισορροπημένη ανάπτυξη. Στην
περίπτωση της Λεμεσού, η ανά-
πτυξη –και ιδιαίτερα η ανάπτυξη
ψηλών κτιρίων– έχει προλάβει τον
κεντρικό σχεδιασμό. Στις περισ-
σότερες πόλεις του κόσμου, τα
ψηλά κτίρια είναι χωροθετημένα
σε συγκεκριμένες περιοχές. Για
αποφυγή πρόκλησης κυκλοφορια-
κών προβλημάτων, χωροθετούνται
σε περιοχές που εξυπηρετούνται
από δίκτυα μέσων μαζικής μετα-
φοράς. Επίσης, οι αναπτύξεις ψηλών
κτιρίων συσχετίζονται με τη δημι-
ουργία αντισταθμισμάτων έργων,
όπως μεγάλοι πλατειακοί χώροι και
χώροι πρασίνου και άλλες υποδομές
κοινής ωφέλειας. Είναι παραδεκτό
ότι οι συμπαγείς πόλεις είναι πιο
λειτουργικές από τις απλωμένες
πόλεις με διάσπαρτη ανάπτυξη,
όπως είναι οι κυπριακές. Επιστρέ-
φοντας στο ερώτημά σας, να πω
ότι δεν είμαι ούτε ένθερμος υπο-
στηρικτής, ούτε εναντίον των ψη-
λών κτιρίων. Υποστηρίζω τον σωστό
σχεδιασμό και την ολιστική προ-
σέγγιση προς όφελος της πόλης
και των κατοίκων της. 
–Ποια θεωρείτε ως τη μεγαλύτερη
πρόκληση που θα έχετε να αντι-
μετωπίσετε αν εκλεγείτε στη δη-
μαρχία της Λεμεσού;

–Είναι κάποια ζητήματα που ξε-
χωρίζουν. Η επίλυση του κυκλο-
φοριακού, η προσιτή στέγη, τα θέ-
ματα καθαριότητας, οι υποδομές
στις συνοικίες και την πόλη ευρύ-
τερα (κατάσταση δρόμων και πε-
ζοδρομίων), η έλλειψη χώρων πρα-
σίνου και πολλά άλλα. Προκλήσεις
υπάρχουν και σε επίπεδο λειτουρ-
γίας του δήμου. Χρειαζόμαστε έναν
δήμο που να εξυπηρετεί με ταχύ-
τητα τους δημότες του, αποτελε-
σματικό και διεκδικητικό στην άντ-
ληση κονδυλίων, και οικονομικά
νοικοκυρεμένο. Θέλουμε έναν δήμο
αλληλεγγύης. Με προγράμματα
κοινωνικής πρόνοιας, κοινωνικά
ευαίσθητο και ανθρώπινο, που να
αγκαλιάζει τους δημότες του και
να έχει τις πόρτες του ανοικτές. 
–Ποιο είναι το συχνότερο παρά-
πονο που ακούτε από τους συν-
δημότες σας;

–Όπως ανέφερα το κυκλοφο-
ριακό, η καθαριότητα, η στέγαση,
η έλλειψη πρασίνου και ποιοτικών
δημόσιων χώρων, όπως και το θέμα
της ασφάλειας.

Το όραμά μας δεν επι-
κεντρώνεται σε έναν συγ-
κεκριμένο τομέα. Είναι
απλό και συγκεκριμένο.
Θέλουμε μια πόλη χωρίς
κυκλοφοριακή συμφό-
ρηση, πεντακάθαρη και
πράσινη. Δημιουργική
και δραστήρια. Μια πόλη
με προσιτή στέγη, βιώσι-
μη και προσβάσιμη.

Ξέρω 
να διεκδικώ

–Τι είναι αυτό που σας διαφο-
ροποιεί από τον ανθυποψήφιό
σας Νίκο Νικολαΐδη;

–Αυτό μπορείτε να το κρίνετε
καλύτερα εσείς και οι δημότες
της πόλης. Θα προτιμούσα να
σταθώ στη δική μου υποψηφιό-
τητα. Ο Γιάννης Αρμεύτης δεν
είναι επαγγελματίας πολιτικός.
Είμαι τεχνοκράτης, ενεργός πο-
λίτης, με όραμα και σχέδιο για
την πόλη μου. Ξέρω να διεκδικώ,
μπορώ να φέρω αποτελέσματα
και δεν φοβάμαι να αναλάβω
ευθύνες. Θα είμαι δήμαρχος για
όλους ανεξαιρέτως και προπαν-
τός έξω από το γραφείο μου,
ορατός στον κόσμο της Λεμε-
σού, δίπλα στους δημότες και
τις καθημερινές ανάγκες τους.
–Πώς απαντάτε στις κατηγο-
ρίες ότι χρησιμοποιείτε το μέσο
ενημέρωσης του οποίου είστε
ιδιοκτήτης για να «χτυπάτε»
τον νυν δήμαρχο και ανθυπο-
ψήφιό σας;

–Για το συγκεκριμένο θέμα,
απάντησε η συντακτική ομάδα
του ίδιου του μέσου. Απ’ εκεί
και πέρα ουδέποτε έκρυψα τη
σχέση μου με το Limassol To-
day, άλλωστε περιλαμβάνεται
και στο βιογραφικό μου στην
επίσημη ιστοσελίδα μου. Η σπα-
σμωδική αντίδραση του νυν
δημάρχου προέκυψε από ένα
ρεπορτάζ για τα θέματα καθα-
ριότητας στον δήμο μας, μια
πραγματικότητα και ένα ζήτημα
που βιώνει καθημερινά ο κάθε
Λεμεσιανός και η κάθε Λεμε-
σιανή που ζει ή διακινείται στην
πόλη μας. Ένα ρεπορτάζ που
σχετίζεται με πικρές πραγμα-
τικότητες της πόλης δεν ση-
μαίνει ότι εργαλειοποιείται στο
πλαίσιο μιας εκστρατείας, ιδι-
αίτερα όταν παραθέτει αλήθειες. 
–Η μεταρρύθμιση της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης πιστεύετε ότι
θα βοηθήσει οι δήμοι να γίνουν
πιο ευέλικτοι και προσιτοί προς
τους δημότες;

–Πιστεύω ότι η μεταρρύθ-
μιση είναι προς τη σωστή κα-
τεύθυνση. Θα βοηθήσει, εάν
εφαρμοστεί σωστά και χωρίς
εκπτώσεις. 
–Μία ανεξάρτητη υποψηφιό-
τητα που έχει όμως τη στήριξη
ΑΚΕΛ, ΔΗΚΟ και ΕΔΕΚ. Ποιο
κόμμα βρίσκεται πιο κοντά
στις δικές σας πολιτικές πε-
ποιθήσεις;

–Αποδεδειγμένα η προσπά-
θειά μας γεννήθηκε μέσα από
την κοινωνία των πολιτών. Το
2021 είχα εξαγγείλει ανεξάρτητη
υποψηφιότητα χωρίς την υπο-
στήριξη οποιουδήποτε κόμμα-
τος. Ως Πρωτοβουλία, για τρία
χρόνια δράσαμε ανεξάρτητα
και όχι κάτω από τις οδηγίες
του οποιουδήποτε. Ευχαριστώ
θερμά τα πολιτικά κόμματα. Το
ΑΚΕΛ, το ΔΗΚΟ, την ΕΔΕΚ το
VOLT και μαζί τις ηγεσίες και
τα τοπικά στελέχη τους, για την
ψήφο εμπιστοσύνης. Η στήριξή
τους επιβεβαιώνει ότι η προ-
σπάθειά μας, μέρα με τη μέρα
αποκτά ολοένα και μεγαλύτερη
δυναμική. Ευχαριστώ τα μέλη
της Πρωτοβουλίας «Για τη Λε-
μεσό» για τον ενθουσιασμό και
την ενθάρρυνση, αλλά και τους
φίλους-συμπολίτες μας από διά-
φορους τομείς, που δημόσια
στήριξαν την υποψηφιότητά
μου. Σε αυτή την προσπάθεια
δεν περισσεύει κανείς. Απ’ εκεί
και πέρα, ο ιδεολογικοπολιτικός
μου χώρος, είναι αυτός του Κέν-
τρου. Το Δημοκρατικό Κόμμα
υπήρξε ο χώρος στον οποίο με-
γάλωσα και ανδρώθηκα πολι-
τικά. Κατά καιρούς υπήρξαν
περιπτώσεις κατά τις οποίες
εξέφρασα διαφωνίες και επι-
φυλάξεις, ωστόσο πολιτικά το
Κέντρο είναι ο χώρος μου. Δεν
είμαι ενεργό μέλος του κόμμα-
τος, εντούτοις είμαι κοντά.
–Έχετε δώσει συγκεκριμένες
δεσμεύσεις σε περίπτωση εκλο-
γής σας στα κόμματα που σας
στηρίζουν;

–Στόχος μας είναι μια καλή
και παραγωγική συνεργασία
προς όφελος της πόλης και των
δημοτών της. Σε καμία περί-
πτωση όμως δεν έγιναν οποι-
εσδήποτε παρασκηνιακές συ-
ναλλαγές. Μοναδική μας δέ-
σμευση είναι το προεκλογικό
μας πρόγραμμα.

«Δεν είμαι επαγγελματίας πολιτικός. Είμαι τεχνοκράτης, ενεργός πολίτης, με όραμα και σχέδιο
για την πόλη του. Ξέρω να διεκδικώ, μπορώ να φέρω αποτελέσματα και δε φοβάμαι να αναλάβω
ευθύνες»  δηλώνει σε συνέντευξή του στη «Κ» ο υποψήφιος δήμαρχος Γιάννης Αρμεύτης. 

ΓΙAΝΝΗΣ ΑΡΜΕYΤΗΣ, υποψήφιος δήμαρχος Λεμεσού

Δεν υπήρξε
παρασκήνιο 

με τα κόμματα 
που με στηρίζουν

Το ΔHKO υπήρξε ο χώρος στον οποίο μεγάλωσα
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Αποδιοπομπαίος τράγος
Μεγάλες αντιδράσεις προκάλεσε στο βα-
θύ και όχι μόνο κράτος, η συνέντευξη του
Ιρφάν Σιντίκ στην «Κ». Τέτοιες αντιδρά-
σεις, που οδήγησαν και σε διάβημα! Ο
ίδιος φαίνεται να έμαθε για την κατσάδα
που θα ακολουθούσε από τα ΜΜΕ. Αφορ-
μή η εκτίμηση Σιντίκ ότι η ε/κ πλευρά θα
πρέπει να δώσει κίνητρα στους Τ/κ αν θέ-
λουν να επαναρχίσουν οι συνομιλίες. Έκα-
νε και την εκτίμηση ότι η τουρκική πλευρά
δεν θα επιμείνει μέχρι τέλους στη θέση
για κυριαρχική ισότητα, αλλά θα θέλει να
έχει ένα χαρτί στη διαπραγμάτευση, δεδο-
μένου ότι και οι πιο ένθερμοι υποστηρι-
κτές της λύσης βλέπουν πλέον με καχυπο-
ψία τις προθέσεις μας για λύση μετά το
Σχέδιο Ανάν. Αγνόησαν βεβαίως την ανα-
φορά του ότι η ε/κ πλευρά έδειξε εμπρά-
κτως την πρόθεσή της για λύση του Κυ-
πριακού και την αναφορά του ότι τα κίνη-
τρα των Ε/κ προς τους Τ/κ δεν θα πρέπει
να προκαλούν ανησυχία στην ε/κ πλευρά.
Αξίζει πάντως να σημειωθεί, πως ο Ιρφάν
Σιντίκ αποτελεί ήδη εχθρό στα Κατεχόμε-
να, καθώς σε συνέντευξή του στη Γενί
Ντουζέν είχε ξεκαθαρίσει πως δεν θα δε-
χτούν λύση δύο κρατών. Αν μη τι άλλο, κα-
τασκευάζουν και οι δύο πλευρές εχθρούς
και αποδιοπομπαίους τράγους.               

••••
Παλιό δίδυμο
Κάθε άλλο από απαρατήρητη πέρασε η
σύγκρουση Ζαχαρία Κουλία και Χρίστου
Σενέκη στην Επιτροπή Προσφύγων, δεδο-
μένου ότι ο τελευταίος ήταν κοινοβουλευ-
τικός συνεργάτης του πρώτου για χρόνια.
Αφορμή για την σύγκρουση υπήρξε η συ-
ζήτηση για την αύξηση ενοικίων σε τουρ-
κοκυπριακά υποστατικά που διαχειρίζον-
ται πρόσφυγες. Ο Ζαχαρίας Κουλίας μπρο-
στά στην εξόφθαλμη αύξηση ενοικίου,
από 50 ευρώ σε 2.800, χαρακτήρισε αδι-
καιολόγητες τις αυξήσεις αλλά υπογράμμι-
σε πως οι πρόσφυγες επωμίστηκαν όλο το
βάρος της εισβολής. Ο κ. Σενέκης έκανε
λόγο για λαϊκισμό εξοργίζοντας τον Ζαχα-
ρία, ο οποίος του είπε πως θα έπρεπε να
ντρέπεται και τον κάλεσε να τον σέβεται.
Η ένταση πάντως, όπως μαθαίνει η στήλη,
δεν έχει καμφθεί.              

••••
ΔΗΚΟϊκή μουρμούρα
Η αλήθεια είναι πως το ΔΗΚΟ βρίσκεται το
τελευταίο διάστημα σε ιδιαίτερη ένταση,
δεδομένων και των ποσοστών που κατρα-
κυλούν. Ο φόβος που επικρατεί ανάμεσα
σε στελέχη είναι ότι αν τα ποσοστά του
κόμματος είναι τέτοια και στις επόμενες
βουλευτικές εκλογές, τότε λίγες θα είναι
και οι βουλευτικές έδρες με τους υφιστά-
μενους βουλευτές να αγωνίζονται να δια-
τηρήσουν τη θέση τους. Καθόλου τυχαίες
και οι αποστάσεις που κρατούν πλέον
βουλευτές από τον Νίκο Χριστοδουλίδη

αλλά και οι έντονες αντιπολιτευτικές κο-
ρώνες από άλλους. Ο μόνος ο οποίος φαί-
νεται να έχει φιλοσοφήσει τη ζωή είναι ο
Παύλος Μυλωνάς. Όταν του ζητήθηκε
στον ΑΝΤ1 να σχολιάσει το πολύ πιθανό
ενδεχόμενο το ΔΗΚΟ να χάσει την τρίτη
θέση από το ΕΛΑΜ, είπε πως το μόνο που
τον νοιάζει είναι να είναι καλά τα δικά του
πρόσωπα. 

••••
Η υπονόμευση
Το ψηφοδέλτιο της ΕΔΕΚ ετοιμάζει ο
πρόεδρος του κόμματος Μαρίνος Σιζόπου-
λος και όπως φαίνεται τα πρόσωπα δεν εί-
ναι καθόλου αμελητέα. Μάριος Χαννίδης,
Ανδρέας Αποστόλου, Ηλίας Μυριάνθους
και Βίβιαν Κανάρη, μεταξύ άλλων, πρόκει-
ται να δώσουν τη μάχη. Το μεγάλο ωστόσο
ζήτημα είναι αν μπορούν να αντικαταστή-
σουν τη δυναμική που είχε ο Δημήτρης
Παπαδάκης. Μία δυναμική που διατήρησε
την έδρα της ΕΔΕΚ και απομάκρυνε το σε-
νάριο εκλογής του ΕΛΑΜ. Αυτή τη φορά
μαθαίνουμε πως πρωτοκλασάτο στέλεχος
της ΕΔΕΚ προσπαθεί να υπονομεύσει τις

υποψηφιότητες Αποστόλου και Χαννίδη.
Ποιος είναι άραγε; 

••••
Ο Παπαδάκης και η Δημαρχία
Η στήλη μαθαίνει πως μία μερίδα Αμμοχω-
στιανών προσέγγισαν πριν από λίγες βδο-
μάδες τον Δημήτρη Παπαδάκη προτείνον-
τάς του να διεκδικήσει την δημαρχία Αμμο-
χώστου. Είναι άλλωστε ένας κατεξοχήν πο-
λιτικός δήμος από τον οποίο θα μπορούσε
να συνεισφέρει αρκετά ο ευρωβουλευτής,
δεδομένων και των πολλών γνωριμιών του
στις Βρυξέλλες που θα βοηθούσαν στο να
προωθηθεί το θέμα καταλλήλως, ίσως και
να γίνουν κάποιες επισκέψεις Ευρωπαίων
αξιωματούχων. Ο ίδιος φαίνεται να το είδε
θετικά νοουμένου ότι όλα τα κόμματα θα
συναινέσουν στην υποψηφιότητά του. Θετι-
κή ήταν η πρώτη αντίδραση των δύο μεγά-
λων κομμάτων, όπως επίσης και των Οικολό-
γων. Όταν όμως το έβαλε στο τραπέζι της
σύσκεψης αρχηγών ο πρόεδρος των Οικο-
λόγων Γιώργος Περδίκης, οι αρχηγοί των
δύο μεγάλων κομμάτων έκαναν τους ανήξε-
ρους. Η Αννίτα Δημητρίου προφανώς και

δεν θέλει να ανοίξει ακόμα ένα μέτωπο στο
κόμμα της, ο Στέφανος Στεφάνου ίσως να
ανησυχεί αν ο Δημήτρης Παπαδάκης –ο
οποίος είπε πως ετοιμάζει πολιτική πλατ-
φόρμα– ενδυναμωθεί πολιτικά. 

••••
Το συν και το πλην
Το ΑΚΕΛ αθόρυβα και διακριτικά, την ώρα
που τα υπόλοιπα κόμματα σφάζονται, πα-
ρουσίασε το ψηφοδέλτιό της. Στα θετικά
στοιχεία η Σταύρη Καλοψιδιώτου. Ένα δυ-
νατό στέλεχος, με γνώσεις στο Κυπριακό,
που εδώ και αρκετά χρόνια επιλέγει να κι-
νείται διακριτικά, μακριά από τα φώτα της
δημοσιότητας. Δε μπορούμε βεβαίως να
πούμε το ίδιο και για την περίπτωση της
Άννας Θεολόγου. Το ΑΚΕΛ θα πρέπει να
εξηγήσει τι κοινά έχει ένα κόμμα που στη-
ρίζει την επανένωση, τη λύση και την προ-
στασία των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, με
ένα πρόσωπο που βρίθει συντηρητισμού
και που μέσω δηλώσεών της αποκήρυσσε
τη διζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία. 

Η εικόνα έχει ημερομηνία λήξης 

Η γοητεία του προέδρου της Δημοκρατίας φαίνεται πως δεν μακροημέρευσε.

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Ο γ.γ. της ΕΚΑ Πανίκος Χάμπας που
προσπαθούσε ανεπιτυχώς να πείσει
την Κατερίνα Ηλιάδη στον «Πολίτη»
ότι από την Κύπρο ξεκίνησε ο πανευ-
ρωπαϊκός ξεσηκωμός των αγροτών. 

ΠΑΝIΚΟΣ ΧAΜΠΑΣ

Αβδηριτισμού δόξα
Πολλά μπορούν να λεχθούν για την κατα-
βαράθρωση των ποσοστών σε όλους τους
δείκτες του προέδρου της Δημοκρατίας
Νίκου Χριστοδουλίδη και της κυβέρνησής
του, και μόνο αστεία δεν μπορεί να κάνει
κανείς, βλέποντας τη δημοσκόπηση της
Symmetron Market Research για λογα-
ριασμό της «Κ» αυτή την Κυριακή (σελ. 4
και σελ. 5 το ρεπορτάζ της διευθύντριας
της «Κ» Μαρίνας Οικονομίδου). Μία κυ-
βέρνηση που από τα πρώτα της δείγματα
φάνηκε κατώτερη των περιστάσεων.
Ένας πρόεδρος που καλεί τα μέλη του να
έχουν κλειστά τα αφτιά τους στις Σειρή-
νες (sic), όπως και ο ίδιος… Αναπόφευκτα
δεν ακούει, και αφού ο Πρώτος του
Υπουργικού Συμβουλίου δεν ακούει, το
ίδιο κάνουν και οι αποκάτω. Με λίγα λόγια
«τυφλός δε τυφλόν εάν οδηγή, αμφότε-
ροι εις βόθυνον πεσούνται». 

••••
Ιδιώτες καθ’ ολοκληρία
Αυτό που αισθάνομαι πως είναι χρήσιμο
να θιχτεί είναι η πολιτική μας ανωριμότη-
τα ως πολιτών. Πώς δηλαδή καταφέρνει
να μας ξεγελάσει, ναι αυτό είναι το ρήμα,
ένας πολιτικός που ενόσω ήταν στην κυ-
βέρνηση στρουθοκαμήλιζε και έμενε
στεγνός, όσο και αν άφριζε η θάλασσα και
ξέβραζε λογής-λογής απορρίμματα. Αντι-
μετωπίσαμε ως κοινωνία το φαινόμενο
του άφθαρτου και νέου με περισσή επι-
πολαιότητα. Μπήκε σε πλήρη εφαρμογή
η κυπριακή παροιμία «Εγιώ στραώννω
τζιαι πουλώ, εσού άμπλεπε τζαι γόραζε»,
με τα ψιλά γράμματα στο πωλητήριο να
γράφουν, «Μετά από την απομάκρυνση

από το Ταμείο ουδέν λάθος αναγνωρίζε-
ται». Οι πολιτικοί κάνουν τη δουλειά τους,
ξέρουν να πωλούν φύκια για μεταξωτές
κορδέλες, εμείς ως συνειδητοποιημένοι
πολίτες τι κάνουμε είναι το θέμα, αγορά-
ζουμε καθρεφτάκια ή απαιτούμε ευθύς
εξ αρχής τον τίτλο του Πολίτη και όχι του
Ιδιώτη;

••••

Υστερα έρχεται η πυρά
Επικίνδυνο επίσης και το φαινόμενο ανό-
δου του ΕΛΑΜ, και η ουσιαστική ανυπαρ-
ξία μιας στερεάς και αποτελεσματικής αν-
τιπολίτευσης. Δημοκρατικός Συναγερμός
και ΑΚΕΛ βολιδοσκοπούν εαυτούς, τα
κόμματα του Κέντρου σκέφτονται να γρα-
δάρουν τα νερά και όπου κάτσει η μπίλια.
Με την απομάκρυνση από τον πολιτικό
βίο και την εσωστρέφεια του πολίτη, να

είναι συμπτώματα που το σώμα των πολι-
τών είχε εμφανίσει εδώ και καιρό. Ουδείς
φαινόταν να νοιάζεται, και ως γνωστόν,
σπείραμε θύελλες; Θα θερίσουμε καται-
γίδες… και δεν είναι δύσκολο να αναλογι-
στούμε τι σημαίνει εποχή των άκρων…
Φέτος, θα γίνουν λογής-λογής εκδηλώ-
σεις για τα 50χρονα από την εισβολή των
Τούρκων, αλλά πριν από την εισβολή εί-
χαμε το πραξικόπημα. Είχαμε προχωρή-

σει σε παιδοκτονία, 14 χρονών η Δημο-
κρατία… έκτοτε παλεύει να μεγαλώσει η
Κυπριακή Δημοκρατία. 

••••
Συν Αθηνά…
Και αυτή την ανωριμότητα μπορεί να τη
δει κανείς έκδηλα στις δηλώσεις ενός
υπουργού, του υπουργού Δικαιοσύνης
και Δημόσιας Τάξης Μάριου Χαρτσιώτη,
υποδεχόμενος την Τίμια Ζώνη της Πανα-
γίας, με τιμές αρχηγού κράτους. Δεν θα
σταθώ στο ακατανόητο της υποδοχής
ενός κειμηλίου με τιμές κοσμικές… Αυτό
που πρωτίστως με ενδιαφέρει εδώ είναι
οι δηλώσεις του κου Χαρτσιώτη, είπε λοι-
πόν: «Εκπροσωπώντας τον πρόεδρο της
Δημοκρατίας, την κυβέρνηση και την Πο-
λιτεία καλωσορίζω την Αγία Ζώνη της Θε-
ομήτορος, είναι ύψιστη τιμή, χαρά και
συγκίνησις. Η Αγία Ζώνη αποτελεί ένα
από τα πολυτιμότερα και ιερότερα κειμή-
λια της Χριστιανοσύνης και πραγματικά η
τιμή είναι πολύ μεγάλη». Ως εδώ καλά, ας
πούμε πως εκφράζεται εθιμοτυπικά… αλ-
λά συνέχισε, λέγοντας: «[…] γίνεται [σ.σ.
η επίσκεψη] σε ένα πολύ κρίσιμο σταυ-
ροδρόμι για τον τόπο μας, όταν ο τόπος
μας περνά τεράστιες δυσκολίες. Είμαι σί-
γουρος ότι η παρουσία της εδώ θα δώσει
δύναμη, ενέργεια και ελπίδα προκειμέ-
νου να δούμε το συντομότερο την Κύπρο
απελευθερωμένη, ενωμένη όπως την
γνωρίζαμε στα παλιά»… Δηλαδή, περιμέ-
νουμε από την Αγία Ζώνη να κάνει ό,τι
μπορεί για να λυθεί το Κυπριακό, όμως
ούτε ο Πενταδάκτυλος τους απόσεισε,
ούτε κανείς αέρας φύσηξε, και τέλος
πάντων, συν Αθηνά και χείρα κίνει!

ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Στα ψιλά γράμματα του κοινωνικού συμβολαίου υπήρχε η φράση: «Μετά από την απομάκρυνση από το Ταμείο ουδέν λά-
θος αναγνωρίζεται».
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Οταν το αμερικανικής προ-
έλευσης «State of the Union»
επιστρατεύθηκε από την Κο-
μισιόν, είναι αλήθεια ότι βομ-
βαρδιζόμασταν με εξαγγελίες
προθέσεων οι οποίες, στην

πλειοψηφία των περιπτώσεων μετουσιω-
νόταν σε πράξη. Άρα, είχαμε και σημείο
εκκίνησης και αποτέλεσμα, και συνεπώς
μια υπαρκτή παραγωγή πολιτικής. Πριν
από μερικές εβδομάδες ο πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης μετέφερε το Stateof the Union
στην κυπριακή σκηνή, δημιουργώντας
την εντύπωση ότι εκπονήθηκε ένας κυ-
βερνητικός σχεδιασμός, ανάλογος με αυτόν
που δρομολογεί η Κομισιόν σε συντονισμό
με τους επιτρόπους της. Έγινε όμως ου-
σιαστική δουλειά; Ας ξεκινήσουμε από τα
πολύ βασικά παίρνοντας ένα απλό παρά-
δειγμα, το οποίο εμπλέκει τέσσερα υπουρ-
γεία, Συγκοινωνιών, Περιβάλλοντος, Δι-
καιοσύνης και Οικονομικών: 

• Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης που τα-
ξιδεύει συχνά στις Βρυξέλλες, θα μπορούσε

να πάει από το αεροδρόμιο μέχρι το κτίριο
του Συμβουλίου, εάν το αυτοκίνητό του
δεν ήταν τουλάχιστον Euro 6, σε ό,τι αφορά
στην εκπομπή ρύπων; Η απάντηση είναι
αρνητική. Την ίδια ώρα, στους κυπριακούς
δρόμους κινούνται όχι μόνο οχήματα Euro
5, αλλά και Euro 4, Euro 3, ακόμη και πα-
λαιότερης τεχνολογίας, εξαιρετικά ρυπο-
γόνα και περιορισμένης ασφάλειας. 

• Τι συνέπειες έχει αυτό στην οδική
ασφάλεια; Μπήκε στον κόπο ο κ. Χριστο-
δουλίδης να διαβουλευθεί με το υπουργείο
Συγκοινωνιών, το υπουργείο Δικαιοσύνης
και την Αστυνομία πριν κομπάσει στο State
of the Union, ότι αφαιρέθηκαν 400 αυτο-
κίνητα από τη Λευκωσία στο πλαίσιο του
προγράμματος Pame Express; Το γεγονός
ότι κυκλοφορούν 750.000 οχήματα στους
κυπριακούς δρόμους, εκ των οποίων οχήματα
25 και 30 χρόνων, που σηκώνουν σύννεφα
καυσαερίου και δεν μπορούν να προσφέρουν
την απαραίτητη ασφάλεια σε αυτούς που
τα οδηγούν, το αντιλαμβάνεται ο πρόεδρός
μας; Και ότι κατά συνέπεια, δυστυχήματα

που καταγράφονται καθημερινά είναι και
αποτέλεσμα της ακαταλληλότητας μεγάλου
αριθμού αυτοκινήτων που κυκλοφορούν; 

• Ο πρόεδρος που μίλησε στο State of
the Union για την «πράσινη μετάβαση»,
διαβουλεύθηκε με το υπουργεία Περιβάλ-
λοντος και Συγκοινωνιών για τις περιβαλ-
λοντικές επιπτώσεις και τα σύννεφα ρύπου
που προκαλούν παλαιού τύπου αυτοκίνητα
στα κέντρα των πόλεων; Οι πράσινοι στόχοι
του προέδρου Χριστοδουλίδη και η κλι-
ματική ουδετερότητα που αποτελεί ευρω-
παϊκή υποχρέωση, ποια προοπτική έχουν
όταν δεν κάνουμε καν τα βασικά; 

• Πριν μιλήσει ο πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης στο State of the Union δεν όφειλε
να διαβουλευθεί με τα υπουργεία Συγκοι-
νωνιών και Οικονομικών, ώστε το νέο πρό-
γραμμα που εξήγγειλε ο Αλέξης Βαφεάδης
να μη δίνει μόνο κίνητρα για αγορά ηλε-
κτρικών οχημάτων, αλλά να αποτελεί μέρος
σχεδιασμού για οριστική απόσυρση όλων
των παλαιών αυτοκινήτων, με συγκεκριμένο
χρονοδιάγραμμα, όπως έκαναν άλλα κράτη

της Ε.Ε.; Στις Βρυξέλλες έδωσαν τέσσερα
χρόνια για απόσυρση οχημάτων 15ετίας.
Στην Κύπρο γιατί κάνουμε μισές δουλειές
και κομπάζουμε κιόλας ότι έχουμε ολο-
κληρωμένο σχεδιασμό; 

• Ο πρόεδρος δεν όφειλε να καλέσει όλα
αυτά τα συναρμόδια υπουργεία να καθίσουν
και να εκλογικεύσουν το σύστημα των πόν-
των; Η κυβέρνησή μας που κάνει βόλτα
στις Βρυξέλλες, δεν μπορούσε να ενημερωθεί
από κάποιον Ευρωπαίο επίσημο γιατί δεν
είναι λογικό εάν κάποιος υπερβεί το όριο
ταχύτητας κατά 11 χιλιόμετρα να εισπράττει
δύο πόντους; Όπως επίσης, γιατί δεν είναι
λογικό κάποιος που τρέχει 150 χιλιόμετρα
στον αυτοκινητόδρομο να μη συλλαμβάνεται
και να πηγαίνει αυτόφωρο, όπως γίνεται
για παράδειγμα στη Γαλλία; 

• Ή μήπως αυτή η κρατική ανεπάρκεια,
που περιγράφεται πιο πάνω, γίνεται για να
ενισχυθεί κι άλλο η χρυσή κότα των καμε-
ρών; Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης που λέει
ότι είναι φίλος με τον Εμανουέλ Μακρόν
(το οποίο δεν αμφισβητώ, αμφισβητώ μόνο

το αντίθετο, ότι ο Μακρόν είναι φίλος του
κ. Χριστοδουλίδη), δεν μπορεί να ρωτήσει
τον «φίλο» του, πώς και γιατί η Γαλλία έχει
επιβάλει πλαφόν στα κέρδη της εταιρείας
που διαχειρίζεται τις κάμερες; Διότι προ-
φανώς στην Κύπρο πλαφόν δεν υπάρχει,
με ό,τι αυτό συνεπάγεται.

Είναι προφανές, ότι ο πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης, αν θέλει να ξαναμιλήσει για
το State of the Union, οφείλει να ξεκινήσει
από τα πολύ βασικά. Διότι πολύ φοβάμαι
ότι όλη αυτή η ανεπάρκεια που αντανα-
κλούν συναρμόδια υπουργεία σε ένα απλό
παράδειγμα, που αφορά σε θέματα οδικής
ασφάλειας και περιβάλλοντος, τείνει να
δημιουργήσει την εντύπωση ότι από τα
χρυσά διαβατήρια, περνούμε πλέον στις
χρυσές κάμερες. Και πολύ περισσότερο
στις κενές εξαγγελίες ενός προέδρου, στα
χέρια του οποίου το κράτος τείνει να απω-
λέσει την ίδια του την υπόσταση. 
Σημείωση: Δεν έχω πόντους. 

«Un-State» of the Union
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Τον τόπο αυτόν κυβέρνησε κάποτε ένας
παπάς. Απλώς το αναφέρω, χωρίς να το
αξιολογώ, αν και θέλω να ελπίζω πως στην
εποχή μας μπορούμε –αν μη τι άλλο– να
εκφραζόμαστε ελεύθερα. Ότι ξεπεράσαμε
τα ταμπού των ιερών αγελάδων και άλλες

ανάλογες παιδικές ασθένειες της Κυπριακής Δημοκρατίας.
Όσοι έχουν δρασκελίσει τον πρώτο μισό αιώνα της ζωής
τους, νομίζω καταλαβαίνουν τι εννοώ. Όταν η χώρα μας
μπουσούλαγε για να βρει τις πατημασιές της, υπήρχαν
όρια στο τι μπορούσε να κρίνει κανείς. Κι έπειτα, ενώ
λογικά η πρώιμη ενηλικίωση του κυπριακού κράτους θα
δικαιολογούσε μια πιο θαρραλέα κριτική σκέψη, ήρθε
το μακελειό του 1974 και μας έβαλε φρένο. Κανείς δεν
μιλούσε για τα κακώς κείμενα. Ουδείς τολμούσε να θίξει
τα αυτονόητα, πώς για παράδειγμα ένα κοσμικό κράτος
κυβερνάται από τους παπάδες, ανακυκλώνοντας σκοτα-
διστικές αντιλήψεις.

Το έχω γράψει ξανά πως βρίσκω υποκριτική τη γλυκερή
νοσταλγία για εκείνα τα «ωραία χρόνια». Εγώ πέρυσι
έκλεισα τα 60. Γεννήθηκα «στις φασαρίες» κι αυτό που
θυμάμαι είναι έναν κλειστοφοβικό τόπο. Ναι, με αυλές
και γιασεμιά, και τα κλειδιά στην πόρτα. Αλλά βαθιά συν-
τηρητικό, μπολιασμένο με κάθε λογής φοβικά σύνδρομα.
Ο κουρνιαχτός που σήκωσε η εισβολή τα κάλυψε όλα. Γι’
αυτό δεν μιλάγαμε για όλα εκείνα που στην υπόλοιπη Ευ-
ρώπη δονούσαν την κοινωνία. Ήταν πολύς ο πόνος για
να σκαλίζει κανείς θέματα «πολυτελείας». Όπως τα ατομικά
δικαιώματα, όπως η διαφορετικότητα, όπως το κόψιμο
του ομφάλιου λώρου ανάμεσα στο κράτος και την Εκκλησία.
Γι’ αυτό σιωπούσαμε. Και μεγαλώναμε. Ώσπου ξημερώνει
μια μέρα κι ανακαλύπτεις πως γίνεσαι 60, σε μια χώρα
μισή, μια παρωδία κοσμικού κράτους που βαδίζει με σάπια
δεκανίκια στο μέλλον.

Διαβάστε προσεκτικά αυτές τις (σχεδόν) 50 λέξεις: «Η
επίσκεψη της Αγίας Ζώνης γίνεται σε ένα πολύ κρίσιμο
σταυροδρόμι για τον τόπο μας, όταν περνά τεράστιες δυ-
σκολίες. Είμαι σίγουρος ότι η παρουσία της εδώ θα δώσει
δύναμη, ενέργεια και ελπίδα προκειμένου να δούμε το
συντομότερο την Κύπρο, απελευθερωμένη, ενωμένη όπως
την γνωρίζαμε στα παλιά». Δήλωση του υπουργού Δικαιο-
σύνης και Δημόσιας Τάξης, ο οποίος υποδέχτηκε την Αγία
Ζώνη εκ μέρους του προέδρου της Δημοκρατίας. Σκέφτομαι
ότι ο Χαρτσιώτης είναι στην ηλικία μου και ο Χριστοδουλίδης
δέκα χρόνια νεότερος. Δύο μορφωμένοι άνθρωποι οι οποίοι
κόντρα σε κάθε σύγχρονη πολιτική λογική υποδέχονται
ένα κομμάτι ύφασμα –τη ζώνη της Παναγίας τάχαμου– με
τιμές αρχηγού κράτους. Ναι, είναι τόσο θλιβερό όσο ακού-
γεται. Σαν ξέφτι από ένα παρελθόν που θα έπρεπε φυσιο-
λογικά να σκονιζόταν στο χρονοντούλαπο της Ιστορίας. 

Κι ύστερα αναρωτιέται ο πρόεδρος γιατί η δημοτικότητά
του κατρακυλά. Ή ακόμα χειρότερα ακούει τους κολαούζους
του να εκπονούν θεωρίες συνωμοσίας για τα συστημικά
Μέσα και το κατεστημένο που πολεμά την κυβέρνηση.
Ενώ η πραγματικότητα είναι απλή και κραυγάζει εκεί έξω:
απογοήτευσε ο πρόεδρος. Επειδή έταξε το καινούργιο και
παραμένει προσκολλημένος στο παλιό. Με ό,τι μπορεί να
σημαίνει το παλιό: τους διορισμούς των ημετέρων, τη με-
τριότητα στη διαχείριση, την απουσία φρεσκάδας και
οράματος. Γι’ αυτό ο κόσμος τού γυρνά την πλάτη έτσι
όπως καταγράφεται στις δημοσκοπήσεις. Στην έρευνα
της Prime Market Research για τη Red Wolf, το χειρότερο
δεν είναι ότι περισσότεροι από τους μισούς πολίτες που
τον ψήφισαν τον απαξιώνουν. Το χειρότερο βρίσκεται
στο ερώτημα για την αξιολόγηση της κυβέρνησής του,
όπου το μεγαλύτερο ποσοστό του πιο αποδοτικού υπουργού
(30%) συγκεντρώνει ο «Κανένας».

Σε αυτή την κατηγορία, του «Κανένα», εμπίπτει και ο
Μάριος Χαρτσιώτης. Ο οποίος κάνει δηλώσεις του επιπέδου
που διαβάσαμε πιο πάνω, ένα κράμα θρησκοληψίας και
οπισθοδρόμησης. Δεν θα είχα κανένα πρόβλημα αν ο
υπουργός μοιραζόταν αυτού του είδους τις απόψεις με
τον πνευματικό του πατέρα, τον Αθανάσιο. Ο καθένας
άλλωστε δικαιούται να πιστεύει σε ό,τι θέλει. Εδώ όμως
μιλάμε για το κράτος. Για ένα κανονικό υποτίθεται ευρωπαϊκό
κράτος στον ορμητικό νέο κόσμο του 21ου αιώνα. Ως πότε
άραγε θα βαδίζουμε ως λαός με γυρτούς τους ώμους στη
σκιά του κυρίου «Κανένα»; 

Στη σκιά
του «Κανένα»

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Στις 17 Απριλίου του 2022 έγραφα στη στήλη
αυτή για το φαινόμενο Χριστοδουλίδη και
πραγματικά μόνο έτσι μπορούσε να χα-
ρακτηριστεί η δημοφιλία που αποκτούσε
ο νυν πρόεδρος προτού καν εξαγγείλει την
υποψηφιότητά του. Οι δημοσκοπήσεις τού

έδιναν σοβαρό προβάδισμα, έπειθε ψηφοφόρους απ’
όλους τους χώρους, και το γεγονός ότι συμμετείχε σε
μια κυβέρνηση από την οποία η πλειοψηφία ήθελε να
απαλλαγεί δεν έμοιαζε να παίζει ρόλο. Τι είδε στο πρόσωπό
του ο κόσμος και τον εμπιστεύτηκε «τυφλά» προτού καν
εκείνος «μιλήσει» πολιτικά, ήταν τότε το εύλογο ερώτημα.
Την εντιμότητα και την καθαρότητά του; Το ότι δεν κου-
βαλούσε κομματικά βαρίδια και δεν ήταν γέννημα-θρέμμα
κομματικού μηχανισμού; Ότι ήταν ήπιος και μη συγ-
κρουσιακός; Ότι διέθετε το προφίλ του σύγχρονου πο-
λιτικού με ένα ιδιαίτερο μάλιστα επικοινωνιακό χάρισμα;
Προφανώς όλα τα πιο πάνω είναι η απάντηση σε συν-
δυασμό ωστόσο με την ανικανότητα των κομματαρχών
να αντιληφθούν πως ο τρόπος που πολιτεύονταν είχε
πλέον χρεωκοπήσει και πως το κομματικό κατεστημένο
έζεχνε από παντού, με αποτέλεσμα όσο εκείνοι παρέμεναν
προσκολλημένοι στη στενοκοπημένη μικροπολιτική
τους, τόσο το έδαφος γινόταν πρόσφορο για τη δημιουργία
τέτοιων «φαινομένων».

Θα μπορούσε κανείς να ισχυριστεί πως ο νυν πρόεδρος
βρέθηκε συνειδητά την κατάλληλη στιγμή στον κατάλληλο
τόπο, τον ευνόησαν, με άλλα λόγια, οι συγκυρίες να ανα-
δειχθεί ως το πρόσωπο που θα οδηγούσε τη χώρα στην
επόμενη καθαρή της μέρα. Οι πολίτες είχαν εξαντληθεί
από τις βίαιες ανατροπές της καθημερινότητάς τους και
την ίδια ώρα από τα κομματικά παίγνια και την πολιτική
τοξικότητα, και αγανακτισμένοι αναζητούσαν πώς και
πώς το πρόσωπο που θα έσωζε την καθημερινότητα και
την αξιοπρέπειά τους. Και αυτό ήταν ο κ. Χριστοδουλίδης.
Ένα χρόνο μετά από την εκλογή του η εικόνα αλλάζει.
Η δημοτικότητά του πέφτει κατακόρυφα και η διακυ-
βέρνησή του μπάζει νερά. Έρευνα που είδε τις προάλλες
το φως της δημοσιότητας καταγράφει τη χαμηλή αποδοχή
του ακόμα και μεταξύ των ψηφοφόρων της συμπολίτευσης,
τη δραματική μείωση της δημοφιλίας του και γενικά την
αρνητική εικόνα της κυβέρνησης με κανένα από τους
υπουργούς να μην κερδίσει «ψήφο εμπιστοσύνης». Ακόμα
κι αν αμφισβητηθούν, από διάφορους καλοθελητές, τα
αποτελέσματα ως αναξιόπιστα, η πραγματικότητα είναι
πως η απογοητευτική εικόνα της κυβέρνησης κυκλοφο-
ρούσε πολύ πριν από τη διεξαγωγή της εν λόγω έρευνας.
Τι έχει συμβεί λοιπόν και μέσα σε ένα χρόνο ο κ. Χρι-
στοδουλίδης από «φαινόμενο» μετατράπηκε σε απογοή-
τευση; Ο επικοινωνιολόγος κ. Τσιρίδης, μιλώντας την
περασμένη Κυριακή στην «Κ» (πριν δημοσιευτεί η εν
λόγω έρευνα) και σχολιάζοντας το ετήσιο πρόγραμμα
διακυβέρνησης 2024, συμπύκνωσε –κατά την ταπεινή
μου άποψη– όλη την ουσία του προβλήματος σε μια πα-
ράγραφο. Είπε ο κ. Τσιρίδης: «Σήμερα ο Νίκος Χριστο-
δουλίδης αναμετράται με την επιτυχημένη μη πολιτική
συνταγή με την οποία εξελέγη: Ως αξιοπρεπής, έντιμη,
ασφαλής εναλλακτική στο υπάρχον πολιτικό προσωπικό.
Συνταγή επιτυχημένη αλλά όχι αρκετή, καθώς οι συνθήκες
δεν είναι συνθήκες κανονικότητας. Για να νιώσουν οι
πολίτες έμπνευση, ασφάλεια και αίσθηση σκοπού δεν
αρκεί η σωστή διαχείριση του Ταμείου Ανάκαμψης.

Δεν είμαστε Νορβηγία. Είμαστε η χώρα στην οποία
φαίνεται να υπάρχουν μόνο δύο δρόμοι: συντήρηση η
ρήξη». Και ίσως αυτή να είναι τελικά η κατεύθυνση που
πρέπει να πάρει ο νυν πρόεδρος προκειμένου να ανατρέψει
την αρνητική εικόνα και να επανακτήσει την εμπιστοσύνη
της κοινωνίας στην οποία οφείλει την εκλογή του. Να
επιλέξει επιτέλους τη σύγκρουση και τη ρήξη με όλες
τις νοοτροπίες, τις μεθόδους και τα πρόσωπα που συν-
τηρούν το σαθρό κατεστημένο και ευθύνονται για τη
δυσπιστία των πολιτών. Και επίσης, να αρχίσει να δια-
χειρίζεται καλύτερα τις προσδοκίες του κόσμου γιατί
όπως υπογραμμίζει και ο κ. Τσιρίδης:  «Οι προσδοκίες
δεν είναι ένας πήχης που σηκώνουμε και μετά προσπερ-
νάμε για να στήσουμε τον επόμενο». Πόσω μάλλον σε
μια εποχή όπου οι συνθήκες δεν είναι κανονικές και η
χώρα απέχει χιλιόμετρα από τη Νορβηγία.

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Δεν είμαστε
Νορβηγία

elenixenou11@gmail.com

EP
A/

GI
U

SE
PP

E
LA

M
I

Ενα τρακτέρ με το σύνθημα «Εάν η PAC (Κοινή Αγροτική Πολιτική) δεν αλλάξει, θα μπλοκάρουμε
τις πόλεις», καθώς Ιταλοί αγρότες του κινήματος «Riscatto Agricolo» συγκεντρώνονται κατά τη
διάρκεια διαμαρτυρίας σε ένα χωράφι κοντά στη Nomentana, κοντά στη Ρώμη.

Η καχυποψία στοιχειώνει
τις ένοχες συνειδήσεις.

ΣΑΙΞΠΗΡ, Ερρίκος Δ΄

Ε χασα τη φιλία πολλών συναδέλφων,
πριν αφυπηρετήσω, με αιτία τις κατα-
λήψεις. Μαζική απώλεια προκάλεσε ο

«νόμος Διαμαντοπούλου», το 2011. Είχαν
προηγηθεί, όπως και ακολούθησαν, καταλή-
ψεις για παρατάσεις εξεταστικών περιόδων,
τους τρόπους εκλογής πρυτανικών αρχών,
το αν μικροπωλητές θα περιφέρονται σε πα-
νεπιστημιακούς χώρους ή για να παραμένει
το campus λειμώνας του υποκόσμου. Το μόνο
που δεν έγινε αίτημα κατάληψης ήταν η κα-
τάργηση της θνητότητας. Κάτι που ευλόγως
θα επιδοκίμαζαν διδάσκοντες μιας ηλικίας.

Σταθερή απώλεια, πέρα από τις φιλίες,
ήταν οι εβδομάδες μαθημάτων. Κι ομολογώ
ότι συνήργησα στην ταχυδακτυλουργία να
θεωρούνται «διπλές» κάποιες παραδόσεις,
ώστε να μη χαθεί το εξάμηνο. Τακτική όνειδος
για την πανεπιστημιακή κοινότητα. Παρά
το επαναστατικό σφρίγος στους υποστηρικτές
των καταλήψεων, η καλογερική πονηριά, να
βαφτίζεται το κρέας ψάρι, δεν δημιούργησε
ποτέ πρόβλημα. Και για τους μεν φοιτητές,
η νεανική αμεριμνησία δικαιολογεί κάθε στά-
ση. Κάποιοι φαντασιώνονται κατορθώματα
επαναστατών, άλλοι επωφελούνται από εκτός
προγράμματος διακοπές. Αλλά για διδάσκον-
τες, η συναίνεση σε καταλήψεις μοιάζει αδια-
νόητη. Είναι, όπως είπα στη διάρκεια μιας
κατάληψης κι έχασα πάραυτα δυο φίλους,
το ισοδύναμο ραβίνων που θα εγκωμίαζαν
τα τάγματα εφόδου στη Βαϊμάρη του 1930.

Υπήρξαν, ιστορικά, καταλήψεις που αξίζουν
όλο τον σεβασμό μας. Εκείνη του Πανεπι-
στημίου της Βιέννης την άνοιξη του 1848
λ.χ., η οποία, μεταξύ άλλων γεγονότων, οδή-
γησε στην παραίτηση του Μέτερνιχ από τη
θέση του υπουργού. Ή εκείνη της Νομικής
Σχολής Αθηνών κι έπειτα του Πολυτεχνείου,
το 1973. Δεν έριξαν τη Χούντα, αφύπνισαν
όμως χαυνωμένες συνειδήσεις. Στις μετά το
1974 καταλήψεις είχαμε μόνο κακό θέατρο
ή, κατά το χιλιοειπωμένο, «επαναστατική γυ-
μναστική». Με την καχυποψία να αντιμετω-
πίζει οποιοδήποτε νέο μέτρο.

Τα πανεπιστήμια είναι εστίες άνθησης
της γνώσης όσο και της αυτογνωσίας. Καλ-
λιέργεια δεξιοτήτων μαζί με τη συνειδητο-
ποίηση όλου του ανθρώπινου αγώνα για την
κατανόηση του σύμπαντος. Από τις περί Φυ-
σικής αριστοτελικές πραγματείες μέχρι την

κβαντική βαρύτητα του Στίβεν Χόκινγκ, για
τους φοιτητές των φυσικών επιστημών· από
την ποίηση των Σουμερίων ώς τους εσωτε-
ρικούς μονολόγους στη μοντέρνα πεζογραφία,
για τους φοιτητές των ανθρωπιστικών. Και
το κυρίως θέμα έγκειται στο πόσο αλλαγμένοι,
ως άτομα, καταλήγουν οι σπουδαστές.

Κανένα ρόλο δεν παίζει αν αυτή η γνώση
θα αντλείται από δημόσια ή από ιδιωτικά πα-
νεπιστήμια. Δεν είναι ο νομικός χαρακτήρας
του πανεπιστημίου που θα εμποδίσει οποι-
ονδήποτε να σμιλέψει τη σκέψη του βυθιζό-
μενος στις σελίδες του Λέοναρντ Μλοντίνοφ
ή σ’ εκείνες του Καρλ Πόπερ, για την ύπαρξη
μιας λογικής στην εξέλιξη των επιστημονικών
ανακαλύψεων, στις σελίδες του Χάρολντ
Μπλουμ ή σ’ εκείνες του Ερνστ Γκόμπριχ,
για το αν υφίσταται «Κανόνας» στην ιεραρχία
των λογοτεχνικών έργων ή «χρονικά» στις
αλληλεπιδράσεις των εικαστικών.

Το ενδιαφέρον για όλα αυτά είναι το πιο
σημαντικό κέρδος των σπουδών, όπου κι αν
γίνονται. Με τους καθηγητές να εμπνέουν
και να πλοηγούν ανάλογα, είτε ο πτυχιούχος
καταφέρει να εξασφαλίσει το ψωμί του στον
επαγγελματικό του βίο είτε όχι. Τουλάχιστον,
θα έχει φιλοτεχνήσει μια προσωπικότητα
ικανή να αντεπεξέρχεται σ’ έναν κόσμο συ-
νεχών αλλαγών. Η επαγγελματική εξασφάλιση
είναι δευτερεύουσα απόρροια των σπουδών·
η απόκτηση μιας αδιάπτωτης μαθησιακής
βουλιμίας προέχει. Ποια θα είναι τα ιδιωτικά
πανεπιστήμια μένει να φανεί. Η εκ των προ-
τέρων απόρριψη και η καχυποψία δείχνουν
ανασφάλεια. Η Σχολή Καλών Τεχνών στο
Παρίσι δεν έχασε τίποτα επειδή το 1986
άνοιξε εκεί ένα παράρτημα του Parsons School
of Design, προσφέροντας μαθήματα απο-
κλειστικά στα αγγλικά, ούτε στερήθηκαν τρι-
τοβάθμιες σπουδές φτωχοί Ολλανδοί, επειδή
τα δημόσια πανεπιστήμιά τους έχουν δίδα-
κτρα. Υποτροφίες αντισταθμίζουν τις δυσχέ-
ρειες. Κι ούτε η Σορβόννη ή άλλο ευρωπαϊκό
πανεπιστήμιο κόβει την επαφή του με την
κοινωνία, επειδή στις εισόδους υπάρχει έλεγ-
χος, ώστε μόνο φοιτητές και προσωπικό να
δικαιούνται την είσοδο.

Την όρεξη για μάθηση, το πιο κρίσιμο
απόκτημα, δεν το εγγυάται το δημόσιο ή το
ιδιωτικό ίδρυμα και, σίγουρα, δεν το ευνοούν
οι καταλήψεις. Η γνώση αποτελεί το μόνο
αγαθό που, όσο σπάταλα και αν εκχωρείται,
ποτέ δεν οδηγεί σε πτώχευση.

Ο κ. Πέτρος Μαρτινίδης είναι ομότιμος καθηγητής
του Τμήματος Αρχιτεκτόνων του ΑΠΘ.

Του ΠΕΤΡΟΥ ΜΑΡΤΙΝΙΔΗ

Η αιωνιότητα των καταλήψεων
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Τ ι κάνει ο άνθρωπος για να ζή-
σει. Καμιά δουλειά δεν είναι
ντροπή. Τα δύο αυτά απο-

φθέγματα της λαϊκής σοφίας μού
ήρθαν στον νου όταν έμαθα ότι ο
κ. Νατσιός, μέλος της Βουλής των
Ελλήνων, κατέθεσε ερώτηση προς
την υπουργό Πολιτισμού. Δεν αφο-
ρά την υπόθεση των γλυπτών ούτε
την ανάπλαση του Εθνικού Αρχαι-
ολογικού Μουσείου. Αφορά ένα
άλλο ζήτημα, εξόχως εθνικόν. Είναι
οι ερωτικές προτιμήσεις του Με-
γάλου Αλεξάνδρου. Αφορμή ένα
δραματοποιημένο ντοκιμαντέρ
αφιερωμένο στον ήρωα, όπου τον
παρουσιάζει να διατηρεί ιδιαιτέρως
στενές σχέσεις με τον φίλο του,
Ηφαιστίωνα. Ο κ. Νατσιός ζητάει
από την υπουργό να περιορίσει
την πλατφόρμα Netflix η οποία
διασύρει τον ελληνισμό, παρου-
σιάζοντας έναν Eλληνα ως ομοφυ-
λόφιλο. Αμφίφυλο για την ακρίβεια.
Τι πράγματα είναι αυτά; Ποιος αν-
θέλλην τους το σφύριξε; Ντυμένος
με καμπαρντίνα, φορώντας ρε-
πούμπλικα, όρθιος κάτω από έναν
στύλο φωτισμού μια νύχτα με βρο-
χή ο ιδιωτικός ντετέκτιβ, PI, παρέ-
δωσε φωτογραφίες με το σχετικό
υλικό. Δεν χρειάζεται να πω ότι η
υπόθεση έλαβε τις διαστάσεις που
της αξίζουν στα μέσα κοινωνικής

δικτύωσης. Διάφοροι τοξικομανείς
του πληκτρολογίου τσακώνονται
για τις ερωτικές προτιμήσεις του
Μεγάλου Αλεξάνδρου. Αναρωτιέμαι,
πόσοι απ’ αυτούς, συμπεριλαμβα-
νομένου και του κ. Νατσιού, μπο-
ρούν να εξηγήσουν με δικά τους
λόγια για ποιον λόγο ένας άνθρωπος
που έζησε 25 αιώνες πριν, μας απα-
σχολεί ακόμη και σήμερα; Μήπως
γιατί μεταμόρφωσε τον κόσμο του;
Αν είχε στοιχειώδη ευφυΐα ο κ. Να-
τσιός και οι ομόφυλοί του θα μπο-
ρούσε να δικαιολογήσει την αντί-
θεσή του στους γάμους των ομό-
φυλων ζευγαριών, λέγοντας ότι ο
Μέγας Αλέξανδρος ήταν ερωτευ-
μένος με τον Ηφαιστίωνα, όμως
δεν τον παντρεύτηκε.

Θα σας θυμίσω ότι στα χρόνια
της χούντας οι αείμνηστοι Λαμπρίας
και Λάμψας είχαν δημοσιεύσει ένα
άρθρο για την ομοφυλοφιλία στην
αρχαία Ελλάδα. Τους είχε καλέσει
ο Λαδάς και ο αστικός μύθος λέει
ότι τους είχε χαστουκίσει – φυσιο-
λογική αντίδραση για τον πρωθιε-
ρέα της χούντας. ’68 ήταν, ’69; Το
επεισόδιο είναι αποθηκευμένο στα
ντουλάπια της παιδικής μου ηλικίας.
Το ζήτημα θα ήταν αστείο αν δεν
αποκάλυπτε την υποσυνείδητη
σχέση που έχει ο μέσος ημιμαθής
–στην καλύτερη περίπτωση– Eλ-

ληνας με την αρχαιότητά του. Η
αδυναμία να την αντικρίσει κατά-
ματα και να αναγνωρίσει την ιδι-
αιτερότητά της, η οποία οικοδόμησε
το μεγαλείο της. Αντ’ αυτού, την
αποδέχεται μόνον όταν ανταπο-
κρίνεται στα στερεότυπα της ανά-
πηρης παιδείας του.

Ο Επαμεινώνδας έλεγε ότι η ιδα-
νική στρατιωτική φάλαγγα αποτε-
λείται από εραστές. Κανείς εραστής
δεν θα θέλει να εμφανιστεί δειλός
μπροστά στον ερωμένο του και τα-
νάπαλιν. Τίποτε περίεργο. Το γράφει
ο Πλούταρχος. Πριν από χρόνια,
όταν είχα γράψει στα «Νέα» τότε
για την ομοφυλοφιλία του Σωκράτη,
μου είχε απαντήσει ο αείμνηστος
Κωνσταντίνος Δεσποτόπουλος, λέ-
γοντάς μου ότι πρόκειται περί μύ-
θου. Τιμή μου, εδώ που τα λέμε.
Του είχα απαντήσει με την αρχή
του «Χαρμίδη», του πλατωνικού
διαλόγου. Oπως λέει ο Πλάτων, όχι
εγώ, ο Σωκράτης βλέπει τα από-
κρυφα του Χαρμίδη κάτω από τον
χιτώνα του και «ανάβει». Ο τραγικός
ποιητής Αγάθων, ο οικοδεσπότης
του «Συμποσίου», ενός από τα ση-
μαντικότερα κείμενα της παγκό-
σμιας λογοτεχνίας, δεν ήταν απλώς
ομοφυλόφιλος. Hταν τραβεστί. Και
παρότι η θηλυπρέπεια και η πα-
ρενδυσία ήταν αντικείμενο χλευα-

σμού, οι συνδαιτυμόνες του τον
αντιμετωπίζουν με τον δέοντα σε-
βασμό. Είναι εντυπωσιακό πώς η
διαχείριση της ομοφυλοφιλίας στον
ελληνικό πολιτισμό εξακολουθεί
να λειτουργεί ως ταμπού. Από την
αγάπη του Αχιλλέα για τον Πάτρο-
κλο έως την αγάπη του Αλεξάνδρου
–που είχε ως πρότυπο τον Αχιλ-
λέα– για τον Ηφαιστίωνα. Aσε και
τη σχέση του Αλκιβιάδη με τον Σω-
κράτη.

Συμπέρασμα; Η ομοφυλοφιλία
ήταν αποδεκτή παρά τοις αρχαίοις
ημών προγόνοις. Οι οποίοι, προ-
φανώς, δεν ενδιαφέρονταν για τις
απόψεις του οποιουδήποτε Νατσιού
ή των παρελκομένων του στο Δια-
δίκτυο. Δεν έχω αντίρρηση ότι η
συγκεκριμένη πλατφόρμα δεν πα-
ρουσιάζει σειρά χωρίς κάποιο ομο-
φυλόφιλο ζευγάρι, ανδρικό ή γυ-
ναικείο, για λόγους πολιτικής ορ-
θότητας. Είναι προβλέψιμο και βα-
ρετό. Ομως, αν η «μαύρη Κλεοπά-
τρα» που παρουσίασε είναι λαθρο-
χειρία, η σχέση του Αλεξάνδρου
με τον Ηφαιστίωνα δεν είναι. Και
για να καταλήξω. Η σειρά προσπα-
θεί να δείξει πώς το μικρό βασίλειο
των Μακεδόνων έγραψε ένα και-
νούργιο κεφάλαιο στην Ιστορία.
Σε όσους έχουν στοιχειώδεις γνώ-
σεις, δεν λέει τίποτε άγνωστο.

Οι ερωτικές προτιμήσεις του Αλεξάνδρου
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ο σοι έχουμε ξεπεράσει τα
ογδόντα, δεν ακούγαμε με-
γαλώνοντας τίποτα άλλο πα-

ρά για καθήκοντα. Το καθήκον να
αγαπούμε και να σεβόμαστε τον
πατέρα και τη μητέρα μας, το κα-
θήκον να υπακούμε τους δασκάλους
μας και να προκόβουμε στο σχολείο,
το καθήκον να βοηθήσουμε τον
πλησίον μας, το καθήκον να γίνουμε
άνθρωποι χρήσιμοι στην κοινωνία,
το καθήκον να υπηρετούμε την πα-
τρίδα μας... Κοντολογίς, κάθε βήμα
μας ήταν και η εκπλήρωση ενός
καθήκοντος, με τη συνακόλουθη
επιβράβευση ή την τιμωρία για την
αβελτηρία μας.

Με τα χρόνια, στα καθήκοντα
του παιδιού, μου προστέθηκαν τα
καθήκοντα της συζύγου, της μη-
τέρας, της υπαλλήλου, του μέλους
της κοινωνίας, της φορολογουμέ-
νης... Oπότε πέρασα μια φάση αγα-
νάκτησης, έχοντας πήξει από όλα
αυτά τα καθήκοντα. Αυτή όμως
δεν κράτησε πολύ. Γιατί μόλις άρ-
χισαν οι γονείς μου να γερνούν,
είδα και τον εαυτό μου γερασμένο
να έχει την ανάγκη των παιδιών
του και κατάλαβα πως το «καθή-
κον» είναι μια έννοια μαγική, που
εξασφαλίζει και εξισορροπεί: εκ-
πληρώνοντας τα καθήκοντά σου
είναι σαν να βάζεις σ’ έναν κουμ-
παρά, απ’ όπου θα πάρεις πίσω
όταν χρειαστείς. Κάτι σαν σύνταξη.
Οσο περισσότερα μέλη μιας κοι-
νωνίας κάνουν ευσυνείδητα τα

καθήκοντά τους, τόσο καλύτερα
ζει ο καθένας τους και επομένως
το σύνολο γενικά. Το σύστημα δεν
δούλευε τέλεια, αλλά τα κατάφερνε
καλούτσικα με κάτι τέτοιους κουμ-
παράδες.

Συνέχισα λοιπόν αγογγύστως
να εκπληρώνω καθήκοντα, μέχρις
ότου μου έπεσε σαν κεραμίδα στο
κεφάλι εκείνος ο κρίκος στο χείλος.
Θα ήταν κάπου στις αρχές της δε-
καετίας του 1980, όταν μια κοπέλα
πήγε στο σχολείο της έχοντας πε-
ρασμένο στο πάνω της χείλος έναν
κρίκο. Είχε προηγηθεί η κατάργηση
της ποδιάς, καθώς και του πηλη-
κίου, της σφιχτής κοτσίδας και
του κουρέματος των αγοριών με
την ψιλή – όλα αυτά κινήσεις απε-
λευθερώσεως που είχαν ενθουσιά-
σει πολλούς, καθώς και τις ψείρες.
O κρίκος όμως στη μύτη θεωρή-
θηκε από τη δασκάλα απαράδε-
κτος, ο γυμνασιάρχης συμφώνησε
και απέβαλε τη μαθήτρια, ορίζοντάς
της να επανέλθει με τον κηδεμόνα
της και χωρίς τον κρίκο.

Δεν ξέρω αν ο κηδεμόνας της
μαθήτριας ήρθε στο σχολείο φο-
ρώντας κι εκείνος κρίκο στο πάνω
χείλος του ή αν δεν ήρθε καθόλου,
πάντως το κορίτσι γύρισε στα θρα-
νία φορώντας το πρωτότυπο κό-
σμημά της κι ο γυμνασιάρχης πήρε
δυσμενή μετάθεση. Δεν είχε αν-
τιληφθεί, ο δυστυχής, ότι το να
φορεί κρίκο στα χείλη ήταν δι-
καίωμα της μαθήτριας.

Η ιστορία αυτή με τάραξε. Ηξε-
ρα βέβαια πως έχουμε όλοι δι-
καιώματα, αλλά ήταν σχετικά λίγα
– το δικαίωμα στη ζωή, στην ελευ-
θερία και την ιδιοκτησία μας. Οι
Αμερικανοί στην ανακήρυξη της
ανεξαρτησίας τους είχαν προσθέ-
σει και το «the pursuit of hapi-
ness», την επιδίωξη της ευτυχίας,
ισχυριζόμενοι μάλιστα πως τα δι-
καιώματα αυτά μας τα είχε δώσει
ο Θεός. Μάλιστα. Τέσσερα ήταν
όλα κι όλα και κανένα τους δεν
μου δημιουργούσε πρόβλημα, μια
και εύκολα αρμονίζονταν μ’ εκείνη
την ιδέα του κουμπαρά, που έλεγα
παραπάνω.

Αλλά δικαίωμα στον κρίκο!
Σύντομα εντούτοις κατάλαβα

ότι ο κρίκος ήταν μοναχά ένα μι-
κρό σύμπτωμα. Oλόγυρά μου, και
δίχως να το καταλάβω, δικαιώματα
είχαν ξεφυτρώσει πλήθος. Τώρα
όλοι είχαν δικαίωμα στην εργασία,
στην υγεία, στην τροφή, στην κα-
τοικία, στην εκπαίδευση, στην
ιατρική περίθαλψη, στη συμμε-
τοχή στον πολιτισμό και σε πολλά
άλλα, που είχαν γίνει μάλιστα και
«ανθρώπινα».

Αυτό δεν σημαίνει ότι περιο-
ρίζονταν στον άνθρωπο, αλλά ότι
όλοι οι άνθρωποι παντού πάνω
στη Γη έχουν τώρα αυτά τα δι-
καιώματα – χωρίς καθόλου να
αποκλείεται να τα διεκδικήσουν
αύριο και οι γάτες ή οι μαϊμούδες
ή οι τσιπούρες.

Η πληροφορία αυτή με τάραξε.
Τι άραγε έπρεπε να κάνω εγώ τώρα;
Ποια θα ήταν στο εξής τα καθή-
κοντά μου, δηλαδή η συμβολή μου
σ’ αυτόν τον κουμπαρά που είχε,
ξαφνικά, φουσκώσει;

Και δεν έπαυε να φουσκώνει.
Γιατί στα δικαιώματα αυτά περι-
λήφθηκε πλέον και το δικαίωμα
να τα διεκδικούν οι άνθρωποι δυ-
ναμικά, είτε απευθείας οι ίδιοι
είτε μέσω των «υπερασπιστών
των ανθρωπίνων δικαιωμάτων»
τους, στους οποίους επιφυλάσ-
σεται το δικαίωμα να διαδηλώνουν
οπλισμένοι με στυλιάρια και βόμ-
βες μολότοφ, να τσακίζουν βιτρί-
νες, να σηκώνουν πεζοδρόμια, να
κάνουν καταλήψεις δημοσίων χώ-
ρων –κυρίως μάλιστα σχολείων
και πανεπιστημιακών κτιρίων–,
το δικαίωμα να καταστρέφουν ή
να σουφρώνουν πανάκριβο εκ-
παιδευτικό εξοπλισμό, το δικαίωμα
να χτίζουν πότε πότε και κανέναν
καθηγητή μέσα στο γραφείο του
και πάντως το δικαίωμα να ρί-
χνονται συχνά πυκνά στους αστυ-
νομικούς με κάθε λογής όπλο,
προκειμένου να στείλουν στο νο-
σοκομείο ή στον άλλο κόσμο όσο
περισσότερους από αυτούς μπο-
ρούν.

Εγώ όμως τώρα, μου λέτε πώς
θα τα βγάλω πέρα έτσι που διαρκώς
ξεχειλώνει αυτός ο κουμπαράς;

Η κ. Αθηνά Κακούρη είναι συγγραφέας.

Ο ξεχειλωμένος κουμπαράς
Της ΑΘΗΝΑΣ ΚΑΚΟΥΡΗ   

Η παγίδα
των ψευδαισθήσεων

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Στη διπλωματία οι
ψευδαισθήσεις συ-
νιστούν κατάρα και
παγίδα. Διάβαζα
τους τίτλους εφημε-
ρίδων και σάιτς για

τις πρόσφατες δηλώσεις του Τούρ-
κου υπουργού Εξωτερικών Φιντάν.
«Επαναφέρει τις τουρκικές προ-
κλήσεις», ήταν ένας τίτλος που
έπαιξε πολύ. Είναι όμως λανθα-
σμένος. Η Τουρκία δεν έχει ποτέ
βγάλει από το τραπέζι τις διεκδι-
κήσεις της. Ποτέ. Αντιθέτως, κρα-
τάει μία πολύ διάφανη στάση, που
δεν επιδέχεται παρεξηγήσεις.

Σημαίνει αυτό ότι δεν πρέπει
να μιλάμε; Προφανώς όχι. Και η
Ελλάδα και η Τουρκία χρειάζονται
την περίοδο ηρεμίας που διανύου-
με, για διαφορετικούς λόγους. Η
Τουρκία γιατί θέλει να κλείσει μέ-
τωπα και να πάρει το πολυπόθητο
πράσινο φως για τα αμερικανικά
F-16 και να διασφαλίσει ότι θα
παραλάβει τα γερμανικά υποβρύ-
χια. Η Ελλάδα γιατί, επιτέλους,
αποφάσισε να ασχοληθεί σοβαρά
με την εκ βάθρων αναδιάρθρωση
των Ενόπλων Δυνάμεων και την
αμυντική της βιομηχανία, ενώ
παράλληλα αναμένει σημαντικές
ενισχύσεις των εξοπλιστικών της
συστημάτων τα επόμενα 3-4 χρό-
νια.

Πέραν όλων αυτών, είναι πολύ
θετικό ότι υπάρχουν αυτή τη στιγ-
μή κανάλια επικοινωνίας και ένα
«δίχτυ ασφαλείας» που αποτρέπει
να φτάσουμε κοντά στον πόλεμο,
όπως συνέβη με το «Ορούτς Ρέις»
ή την υβριδική εισβολή στον Εβρο.

Οι τουρκικές θέσεις δεν θα αλ-
λάξουν, πάντως. Και οι πιο ένθερ-
μοι υποστηρικτές της ελληνο-
τουρκικής προσέγγισης αντιλαμ-
βάνονται, άλλωστε, ότι οι θέσεις
της Τουρκίας έχουν σκληρύνει τα
τελευταία χρόνια. H Αγκυρα το
έδειξε καθαρά με το τουρκολιβυκό
μνημόνιο και τη διεξαγωγή ερευ-
νών σε αμφισβητούμενες περιο-
χές.

Εκανε όμως κάτι άλλο που άλ-
λαξε τελείως τα δεδομένα. Με επι-
στολές στον ΟΗΕ, επίσημες και
μη αναστρέψιμες, προχώρησε ένα
βήμα παραπέρα από κάθε προ-
ηγούμενη θέση της. Ισχυρίζεται
ότι όλα τα ανατολικά νησιά από
τη Λήμνο έως το Καστελλόριζο
είναι παράνομα στρατιωτικοποι-
ημένα και πως κατόπιν αυτού, η
ελληνική κυριαρχία σε αυτά είναι
αμφισβητούμενη. Και συνεχίζει
η τουρκική θέση: λόγω αμφισβη-
τούμενης κυριαρχίας, τα νησιά
αυτά δεν μπορούν να ληφθούν
υπόψη για την οριοθέτηση θα-
λάσσιων ζωνών.

Επειδή ξεκινήσαμε μιλώντας
για ψευδαισθήσεις, καλό είναι να
καταλάβουμε ότι η Τουρκία δεν
«επαναφέρει» καμία διεκδίκηση·
τις έχει εκεί –διευρυμένες– πάνω
στο τραπέζι. Ψευδαίσθηση, όμως,
πιστεύω ότι έχει όποιος ονειρεύε-
ται πως, με αυτές τις θέσεις, Ελ-
λάδα και Τουρκία υπάρχει περί-
πτωση να υπογράψουν συνυπο-
σχετικό για την παραπομπή των
διαφορών τους στη Χάγη.

Το φάσμα ενός πο-
λέμου διαστάσεως
και συνεπειών μιας
βιβλικής «Αποκαλύ-
ψεως» προέβαλε ο
αντιπρόεδρος του

Συμβουλίου Ασφαλείας της Ρωσίας
Ντιμίτρι Μεντβέντεφ, την Τετάρ-
τη, στο Telegram channel, εάν
εντέλει ο ρωσοουκρανικός πόλε-
μος προσλάβει τη μορφή αμέσου
αντιπαραθέσεως του ΝΑΤΟ με τη
Μόσχα.

«Εάν, Θεός φυλάξοι, γίνει ένας
τέτοιος πόλεμος... η απάντηση θα
είναι ασύμμετρη», είπε ο κ. Μεντ-
βέντεφ, προσθέτοντας ότι «θα
χρησιμοποιηθούν πύραυλοι βαλ-
λιστικοί και «Κρουζ» με πυρηνικές
κεφαλές και αυτό ακριβώς ισοδυ-
ναμεί με την παροιμιώδη Αποκά-
λυψη. Το τέλος των πάντων».

Το τέλος του κόσμου προεξο-
φλήθηκε πολλές φορές στο πα-
ρελθόν ακόμη και από ποιητές.
«Ετσι τελειώνει ο κόσμος, όχι με
γδούπο αλλά με ένα λυγμό». Με
αυτές τις λέξεις τελείωνε ο Ελιοτ
ένα ποίημά του το 1925, μετά το
τέλος του Μεγάλου Πολέμου.

Είκοσι χρόνια αργότερα, το
1945, ένας άλλος ποιητής, ο Πά-
ουντ, φυλακισμένος από τους Αμε-
ρικανούς στην Ιταλία με την κα-
τηγορία εσχάτης προδοσίας, άρ-
χισε να συνθέτει τα Ασματα της
Πίζας, όπου προέτρεπε τον ομό-
τεχνό του σε ανέγερση του κόσμου
από τα συντρίμμια «με γδούπο
και όχι με λυγμό».

Παρ’ όλα αυτά, ο κόσμος εξα-
κολουθεί να υφίσταται, να ανα-
πτύσσεται, να μεταλλάσσεται
διαρκώς. Και οι πόλεμοι δεν έχουν

πάψει ποτέ να διεξάγονται, σε
όλα τα μήκη και τα πλάτη του
πλανήτη, ακολουθώντας παρα-
δόξως πάντα τα ίδια πρότυπα.

Ο πόλεμος του οποίου ηγείται
ο πρόεδρος των ΗΠΑ Τζο Μπάιν-
τεν εναντίον της Ρωσίας του Βλαν-
τιμίρ Πούτιν είναι ιδεολογικά εσχα-
τολογικός, έχει τον χαρακτήρα
ιεράς αποστολής. Ωστόσο, ως προς
το θέμα αυτό δεν καινοτομεί.

Κινείται εντός του πλαισίου
του Δημοκρατικού Κόμματος, που
μετά την εκλογική του νίκη το
1844 διατύπωσε ένα νέο πολιτικό
και ιδεολογικό αξίωμα. Το «Προ-
φανές Πεπρωμένο» που, βασιζό-
μενο στις αξίες της ισότητος και
ελευθερίας, όριζε ως αποστολή
των ΗΠΑ να εδραιώσει στη Γη την
ηθική αξιοπρέπεια και τη σωτηρία
του ανθρώπου, όπως έγραφε ένας
πολιτικός διανοούμενος της εποχής
εκείνης, ο Τζον Ο’Σάλιβαν.

Βεβαίως, η διατύπωση εναρ-
μονίζεται με τα ισχύοντα στην
εποχή μας, αλλά ο πυρήνας του
ιδεολογήματος παραμένει πάντα
ίδιος. Το δόγμα του 7ου Αμερι-
κανού προέδρου Αντριου Τζάκ-
σον περί «επεκτάσεως του χώρου
ελευθερίας» εξακολουθεί να
ισχύει έως σήμερα. Αυτή είναι
και η πεποίθηση του προέδρου
Μπάιντεν.

Οι Ευρωπαίοι ηγέτες απλώς
ακολουθούν. Αν και κατά πάσα
πιθανότητα έχουν απόλυτη επί-
γνωση του αδιεξόδου στο οποίο
οδηγούνται. Σε μία από τις Ιστο-
ρίες του ο Ηρόδοτος περιέγραφε
μία συνομιλία ενός Πέρση με τον
Εληνα Ορχομένιο Θερόανδρο, το
βράδυ της παραμονής της μάχης
των Πλαταιών, το 479 π.Χ., όταν
ηττήθηκαν ο Μαρδόνιος και οι
Πέρσες.

«Ο πιο σπαραχτικός καημός
για όσα συμβαίνουν στον κόσμο
των ανθρώπων είναι ότι ενώ πολλά
κατέχουμε στο νου μας να μην
ορίζουμε τίποτε», έλεγε στον Ελ-
ληνα συνομιλητή του ο φιλοσο-
φημένος Πέρσης. Και ενώ «τα ξέ-
ρουμε όλα αυτά ακολουθούμε την
εκστρατεία δέσμιοι της ανάγκης».
Αυτά σε μιαν άλλη εποχή.

Περί πολέμων
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

ΣΚIΤΣΟ ΤΟΥ HΛIΑ MΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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Καλό είναι να καταλά-
βουμε ότι η Τουρκία
δεν «επαναφέρει» κα-
μία διεκδίκηση· τις έχει
εκεί –διευρυμένες– πά-
νω στο τραπέζι.

<<<<<<

Το δόγμα του 7ου 
Αμερικανού προέδρου 
Αντριου Τζάκσον περί
«επεκτάσεως του χώρου
ελευ-θερίας» εξακολου-
θεί να ισχύει έως 
σήμερα.
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Στις 23 Ιανουαρίου ο
πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης «ανακοίνωσε 14
ΜΟΕ για τους Τ/κ»: Μέ-
τρο 1: «Στο πλαίσιο της
απόφασης του Υπουρ-

γικού Συμβουλίου τον Φεβρουάριο
του 2007, έναρξη εξέτασης εκκρεμου-
σών αιτήσεων για παραχώρηση κυ-
πριακής υπηκοότητας». Ο ίδιος ο ΠτΔ
σχολιάζει το μέτρο: «Το 2007 επί δια-
κυβερνήσεως Τάσσου Παπαδόπουλου,
το Υπουργικό Συμβούλιο έθεσε πέντε
κριτήρια στο θέμα της εξέτασης των
αιτήσεων για παραχώρηση της κυ-
πριακής υπηκοότητας και σταμάτησε
η εξέτασή τους. Οι αιτήσεις θα αρχί-
σουν να εξετάζονται». Από το 2007
μέχρι σήμερα δεν έγινε απολύτως τί-
ποτε, αλλά τώρα «έναρξη εξέτασης»
με «θα»!

Μέτρο 2: «Καταβολή σύνταξης χη-
ρείας σε δικαιούχους». Αν την δι-
καιούνται, είναι «παραχώρηση»; 

Μέτρο 3: «Πρόσβαση ασθενών στις
κλινικές υπηρεσίες του Ινστιτούτου
Νευρολογίας και Γενετικής». Το ΙΝΓ
είναι δικοινοτικό με βάση το κατα-
στατικό του. Άρα;

Μέτρο 4: «Κάλυψη έκτακτων και
επειγόντων φαρμακευτικών αναγκών».
Μάλλον ασυνήθιστο, να συνιστά ΜΟΕ
η κάλυψη από φάρμακα που πιθανόν
να χρειαστούν σε έκτακτη ανάγκη.

Μέτρο 5: «Διεύρυνση καταλόγου
αγαθών στο πλαίσιο του Κανονισμού
της Πράσινης Γραμμής με την προ-
σθήκη έξι συγκεκριμένων προϊόντων».
Ο ΚΠΓ είναι έργο αμοιβαίου οφέλους,
εδράζεται στα Κείμενα Προσχώρησης
της Κύπρου στην Ε.Ε. Η διεύρυνση
του καταλόγου των αγαθών δεν είναι
κάποιο μονομερές ΜΟΕ, αλλά ένα σω-
στό βήμα αμοιβαίου οφέλους.

Μέτρο 6: «Δικαίωμα συμμετοχής

σε προγράμματα ανθρώπινου δυνα-
μικού, στο πλαίσιο του σχεδίου δράσης
για το Ευρωπαϊκό Έτος Δεξιοτήτων».
Το ΕΕΔ αφορά όλους του Ευρωπαίους
πολίτες. Η Κύπρος αποφάσισε να εκ-
παιδεύσει 100.000 πολίτες, άρα κα-
λύπτει και Ε/κ και Τ/κ. 

Μέτρο 7: «Δικαίωμα συμμετοχής
σε προγράμματα κατάρτισης του Κέν-
τρου Παραγωγικότητας, όπως και σε
επιμορφωτικά σεμινάρια για θέματα
κεκτημένου της Ε.Ε.». Η ίδια λογική
με το 6, τα προγράμματα τα κάνει
απευθείας η Ε.Ε. και ό,τι προσθέσει
το ΚΕΠΑ ως επιμορφωτικά σεμινάρια
σε Κυπρίους είναι καλό.

Μέτρο 8: «Δικαίωμα απόκτησης
Κάρτας Πολιτισμού Νέων που συμ-
πληρώνουν το 18ο έτος της ηλικίας
τους». Η Κάρτα πώς; 

Μέτρο 9: «Ενίσχυση της στελέχω-
σης στα σημεία διέλευσης». Το κάνεις,
δεν το ανακοινώνεις.

Μέτρο 10: «Διαπλάτυνση του ση-
μείου διέλευσης στον Άγιο Δομέτιο».
Θεωρείται αυτό ΜΟΕ για να είναι
μέρος μιας ανακοίνωσης;

Μέτρο 11: «Μέτρα ταχείας διέλευσης
για μαθητές στο σημείο διέλευσης
του Λήδρα Πάλας». Τα ΜΟΕ 9, 10, 11
στην ουσία είναι ένα, και κάποιος
αποφάσισε να το σπάσει σε τρία για
να φαίνονται πολλά –14. Τα ίδια 9,
10, 11 είχαν συμφωνηθεί να γίνουν
από Αναστασιάδη-Ακιντζί, και ο πρώ-
τος τα άφησε στο ράφι, όπως και επί
δεκαετία άφησε στο ράφι και το ΜΟΕ
αρ. 1. 

Μέτρο 12: «Πρόσληψη λειτουργών
με γνώση της τουρκικής γλώσσας στο
Κέντρο Εξυπηρέτησης του Πολίτη
Λευκωσίας». Αυτό προκύπτει από το
Σύνταγμα. Ή όχι; 

Μέτρο 13: «Διασφάλιση συνέχισης
ομαλής λειτουργίας της μονάδας επε-

ξεργασίας λυμάτων στη Μια Μηλιά».
Η βελτίωση λειτουργίας της μονάδας
παραμένει σε εκκρεμότητα, ξεκίνησε
το 1977. Χρειάζεται αναβάθμισή της
λειτουργίας της ως δικοινοτικό έργο
κοινής ωφέλειας.

Μέτρο 14: «Περαιτέρω διευκόλυνση
πρόσβασης σε μουσουλμανικά μνη-
μεία στις ελεύθερες περιοχές». Τι ση-
μαίνει αυτό; 

Ο ΠτΔ ανακοίνωσε ΜΟΕ επειδή
ασκούσε πίεση ο Α. Γκουτέρες –ειδικά
στη συνάντησή του με τον Κ. Κόμπο
στη Νέα Υόρκη. Πραγματικά ΜΟΕ που
αλλάζουν τη φορά των πραγμάτων δεν
βρίσκονται στο πακέτο αυτό, γι’ αυτό
τόσο τα Η.Ε. όσο και η Ε.Ε. τα αξιολό-
γησαν με τη σιωπή τους.

Σε μια παράλληλη εξέλιξη, ο καθη-
γητής Π. Ιωακειμίδης έγραψε στα αθη-
ναϊκά ΝΕΑ (6/2) ότι «στις 3/2 στο άτυπο
Συμβούλιο Υπουργών Εξωτερικών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης (Gymnich) ένα
κύριο θέμα στην ατζέντα, οι σχέσεις
Ε.Ε.-Τουρκίας. Ο Ζ. Μπορέλ πρότεινε
να προσκληθεί στη συνάντηση αυτή
και ο ΥΠΕΞ της Τουρκίας Χ. Φιντάν.
Αλλά η Λευκωσία μπλοκάρισε την πρό-
σκληση».

Προφανώς ο ΥΠΕΞ Κ. Κόμπος με
εντολή Χριστοδουλίδη μπλόκαρε την
πρόσκληση. Όπως σημειώνει ο Π. Ιωα-
κειμίδης «η Κύπρος θα έπρεπε να είναι
η χώρα που θα πίεζε για την πρόσκληση
(σε Φιντάν), έκανε ακριβώς το αντίθετο...
αυτό σημαίνει αδυναμία κατανόησης
ότι η βαθύτερη προσέγγιση Ε.Ε.-Τουρ-
κίας αποτελεί μια απαραίτητη προ-
ϋπόθεση για την επίλυση του κυπρια-
κού προβλήματος. Αδυναμία δημιουρ-
γικής αξιοποίησης της Ε.Ε. ως κατα-
λύτη της λύσης , όπως είχε σχεδιαστεί
από τους αρχιτέκτονές της (Κ. Σημίτης,
Θ. Πάγκαλος, Γ. Κρανιδιώτης κ.ά.)». 

Η διπλωματία τύπου Χριστοδουλίδη

καθοδηγείται από την ψευδαίσθηση
ότι έτσι η Τουρκία θα «λυγίσει», ωθών-
τας την στην άκρη –κάτι που κανένας
άλλος εταίρος από τους «26», δεν απο-
δέχεται. Στα Συμπεράσματα του Άτυπου
Συμβουλίου του Σαββάτου πέρασε η
φράση (και με την ψήφο Κόμπου!) ότι
«η Τουρκία είναι ολοένα και πιο ση-
μαντικός, απαραίτητος εταίρος για την
Ε.Ε. και οι σχέσεις μαζί της θα πρέπει
να ενισχυθούν, λαμβάνοντας υπόψη
και το Κυπριακό». Η διπλωματία τύπου
Χριστοδουλίδη δοκιμάστηκε, και όπου
δοκιμάστηκε, απέτυχε: 1. «Πυροτέ-
χνημα και κίνηση εντυπωσιασμού στη
διπλωματική σκακιέρα η ανακοίνωση
Οζερσάι για είσοδο εμπειρογνωμόνων
στην περίκλειστη Αμμόχωστο»,
(19/6/19). 2. «Οι τριμερείς έχουν θω-
ρακίσει πολιτικά και νομικά την ΑΟΖ
της Κ.Δ.», (1/12/ 2019). 3. «Έχουμε θω-
ρακίσει νομικά και πολιτικά τα θαλάσσια
όριά μας μέσα από τις συμφωνίες και
τις συμμαχίες με τις χώρες της περιο-
χής», (19/1/20). 4. «Η απόφαση της Κ.Δ.
να προσφύγει στο Δ.Δ. της Χάγης για
επίλυση των διαφορών με την Τουρκία
δεν είναι επικοινωνιακό ζήτημα, αλλά
μια ουσιαστική κίνηση», (9/12/19). 5.
Φιάσκο η κορωνίδα της διπλωματικής
του δράσης με την ονομασία «κυρώσεις
κατά Τουρκίας μέσω Ε.Ε.», (2019/200. 

Η συνέχιση της πολιτικής Αναστα-
σιάδη με άλλα μέσα, οδηγεί στο ίδιο
αποτέλεσμα: εμβάθυνση του αδιεξόδου
στο Κυπριακό και εξέλιξη της ευρω-
τουρκικής σχέσης ερήμην του Κυπρια-
κού. Μια διπλωματία που διαμαρτύρεται
για να κρύψει τη γύμνια της, κάνει
μόνο ζημιά στη χώρα, καθώς, οι σχέσεις
Ε.Ε.-Τουρκίας («ο απαραίτητος εταίρος»)
θα ενισχύονται μέσα από άλλους μη-
χανισμούς.

Χειρονομίες και πυροτεχνήματα
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Στην Κύπρο, με φόντο το Κυπριακό, συχνά
μιλάμε για την Κοινωνία των Πολιτών και
τον ρόλο που αυτή θα μπορούσε να δια-
δραματίσει στις προσπάθειες προς την
κατεύθυνση της επίλυσής του. Η προσω-
πική απεσταλμένη του γ.γ. του ΟΗΕ, κα

Ολγκίν, τόνισε μάλιστα επικαλούμενη και την εμπειρία
της από την ειρηνευτική διαδικασία στην Κολομβία
(2012-2016) τον σημαντικό ρόλο που οι πολίτες θα μπο-
ρούσαν να διαδραματίσουν στις συνομιλίες του Κυπριακού
και, επί τούτου, συναντήθηκε με μέλη της αλλά και γνω-
στοποίησε τις προθέσεις της για να την εμπλέξει περαιτέρω.
Η Κοινωνία των Πολιτών μπορεί όντως, πέραν του διαρ-
θρωμένου διαλόγου μεταξύ των πολιτικών ηγεσιών των
δύο κοινοτήτων, να διαδραματίσει ενεργό ρόλο στο Κυ-
πριακό και δη στη συγκυρία που διανύουμε όπου η
εξίσωση της άρσης του αδιεξόδου είναι εξαιρετικά
δύσκολη εδώ και μια επταετία. Ωστόσο, στην Κύπρο ο
τρόπος με τον οποίο προσεγγίζουμε την εν λόγω κοινωνία
δεν υπάγεται, συχνά, σε εκείνες τις διαδικασίες –ποσοτικές
και ποιοτικές– που από σκοπιάς κοινωνικής μηχανικής
θα μπορούσαν να θεωρηθούν αντιπροσωπευτικές. 

Η Κοινωνία των Πολιτών στο πλαίσιο της διαχρονικής
συζήτησης για τη συμβολή της στη διαδικασία επίλυσης
του Κυπριακού ανήλθε στο προσκήνιο την περίοδο κο-
ρύφωσης του σχεδίου Ανάν –με το δημοψήφισμα– το
2004. Μια περίοδο έντονης πολιτικής πόλωσης με το
«Όχι» και το «Ναι» να διχάζουν την κυπριακή κοινωνία
–την κληρονομιά της οποίας κουβαλάμε έκτοτε στη
δημόσια συζήτηση για το Κυπριακό και που επανήλθε,
ως τέτοια, την περίοδο 2014-2017 και στην τελευταία
κορύφωση των συνομιλιών στο Κραν Μοντανά. Η Κοι-
νωνία των Πολιτών, επίσης, έχει διακριτά ποιοτικά χα-
ρακτηριστικά με τα μέλη την οποία την απαρτίζουν –
στην ελληνοκυπριακή και την τουρκοκυπριακή κοι-
νότητα– να είναι συνήθως άτομα υψηλού μορφωτικού
και βιοτικού επιπέδου, πρώην πολιτικοί (βουλευτές ή
σε άλλα αξιώματα), ακαδημαϊκοί με εξειδικευμένη επαγ-
γελματική ενασχόληση με τις εθνοτικές συγκρούσεις
στο Κυπριακό ή σε άλλες περιπτωσιολογίες διεθνώς,
δημοσιογράφοι, κοκ. Υπάρχει επίσης και μια συγκε-
κριμένη πολιτική τοποθέτηση η οποία ξεκινάει από
τις παρυφές της Αριστεράς και του ΑΚΕΛ και καταλήγει
στη Δεξιά, στον ΔΗΣΥ και στο φιλελεύθερο κέντρο. 

Η Κοινωνία των Πολιτών δεν κατόρθωσε ποτέ, δια-
χρονικά στην Κύπρο, να γίνει μαζική πολιτικά ή να συ-
νεισφέρει καταλυτικά σε υπερβάσεις, κοινωνικές ή πο-
λιτικές, που να επιτάχυναν τις εξελίξεις στο Κυπριακό.
Κοινώς απέτυχε στο να συμπαρασύρει το σύνολο της
κυπριακής κοινωνίας –που στη βάση της παραμένει
μη αντιπροσωπευτική πέραν των κομμάτων– σε ένα
μαζικό κίνημα υπέρ της λύσης. Κι αυτό ακριβώς γιατί
ποτέ δεν υπήρξε αντιπροσωπευτική, εισερχόμενη στις
πλατιές μάζες της κυπριακής κοινωνίας που παραμένει
με διάφορες στρεβλώσεις (γνωσιακές/ιστορικές, βιω-
ματικές, ψυχολογικές), όταν προσλαμβάνει το Κυπριακό
ως εθνικό πρόβλημα και την επίλυσή του ως την επόμενη
ημέρα. Το να θεωρούμε πως η κα Ολγκίν –σε μια χώρα
π.χ. με 70.000 κυνηγούς– θα κατορθώσει να εμπλέξει
αποτελεσματικά την Κοινωνία των Πολιτών για να άρει
ένα αδιέξοδο επτά ετών, προσωπικά, το θεωρώ υπε-
ραισιόδοξο και ουτοπικό, και προσωπικά δεν αναμένω
πως θα κατορθώσει να μετατρέψει την εν λόγω Κοινωνία
των Πολιτών από ένα μικρό –μη αντιπροσωπευτικό
δείγμα– σε μια πλατιά μάζα που θα συμπαρασύρει τις
δύο κοινότητες σε καταλυτικές υπερβάσεις. 

Καλό θα ήταν η κα Ολγκίν, αν επιχειρήσει να προ-
σεγγίσει την Κοινωνία των Πολιτών, να μην αναλωθεί
μόνο στις υπάρχουσες δομές της (ΜΚΟ, δικοινοτικές
εκδηλώσεις και συνέργειες, ακαδημαϊκή κοινότητα).
Θα μπορούσε να σκεφτεί έξω από το κουτί –αν ακόμη
αυτό είναι εφικτό σε μια κοινωνία που μετατοπίζεται
σε ένα πιο συντηρητικό συγκείμενο που σε καμία πε-
ρίπτωση δεν βοηθά το Κυπριακό όπως το γνωρίζουμε
μετά το Κραν Μοντανά. 

H Κοινωνία
των Πολιτών

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Η Κύπρος δεν θα στα-
ματήσει την προσέγ-
γιση Ευρωπαϊκής
Ένωσης - Τουρκίας.
Αυτό που μπορεί
όμως να κάνει είναι

να κατευθύνει την προσέγγιση αυ-
τή στην κατεύθυνση που θέλει και
εξυπηρετεί τα συμφέροντα της χώ-
ρας.

Ας προσέξουμε, γιατί έχει ση-
μασία: τα συμφέροντα της χώρας.
Όχι της ε/κ πλευράς ή της κυβέρ-
νησης, των οποίων τα συμφέροντα,
θα μπορούσε κανείς να επιχειρη-
ματολογήσει, βρίσκονται στο να
μη χρεωθούμε εμείς την τελική δι-
χοτόμηση, ή να αναλωθεί ο χρόνος
ως πάρα τζει. Επιχείρημα λανθα-
σμένο και ανήθικο μεν, επιχείρημα
που θα μπορούσε να διατυπωθεί
δε. Τα παράθυρα όπως ανοίγουν,
έτσι και κλείνουν.

Όχι για πάντα, αλλά ο χρόνος
τρέχει μεταξύ των ανοιγμάτων και
των κλεισιμάτων, η ιστορία ρέει,

και τα αστέρια περιστρέφονται,
ευθυγραμμίζονται και στραβογραμ-
μίζουνται. 

Έτσι, ο περιβόητος ρόλος της
Ε.Ε. στη διαδικασία συνομιλιών
για λύση του Κυπριακού (ή στην
προσπάθεια αναβίωσης της δια-
δικασίας την οποία η κυβέρνηση
μετρά ως διαδικασία) θα γίνεται
όλο και δυσκολότερο να υλοποιηθεί
μέσω της διασύνδεσης και με τα
ευρωτουρκικά, όσο πλησιάζουν οι
ευρωεκλογές και η αλλαγή φρουράς
στα της Κομισιόν. Σύντομα θα φα-
νεί αν τα ευρωτουρκικά (και το Κυ-
πριακό) θα είναι στην ατζέντα των
αρχηγών τον Μάρτιο, αν θα γίνει
αρκετή προετοιμασία στις Βρυξέλ-
λες και στη Λευκωσία για να υπάρ-
ξουν αποτελέσματα.

Και, αναλόγως του τι θα διαπι-
στώσει στα ταξίδια της η Μαρία
Άνχελα Ολγκίν και πότε θα το με-
ταφέρει στον γ.γ. του ΟΗΕ, η δρο-
μολόγηση της όποιας νέας διαδι-
κασίας θα πλησιάζει όλο και πε-

ρισσότερο στην ανανέωση της θη-
τείας της UNFICYP, και όλο και πιο
κοντά στην προεκλογική που θα
ξεκινήσει στην τ/κ κοινότητα για
τις εκλογές του 2025.

Με τούτα και με εκείνα θα έχου-
με φτάσει στα μισά της πενταετίας
Χριστοδουλίδη, αυτής που έχει

στόχο να επιστρέψουμε στο σημείο
που αφήσαμε τις διαπραγματεύσεις
στο Κραν Μοντανά (εφόσον κλείσει
αυτός, ο άλλος και ένας άλλος αστε-
ρίσκος). Αν δεν προκύψει κάποια
ανατροπή, ο πρόεδρος ίσως θα
μπορούσε να ελπίζει πως η βόμβα
δεν θα σκάσει στα χέρια του αλλά
στα χέρια τής (βάσει δημοσκοπή-
σεων δημοφιλίας) επόμενης.

Αυτή είναι και η πιο κρίσιμη
ώρα στο Κυπριακό –η ώρα της μη-
δενικής προόδου, όπου δεν μπο-
ρούμε (και δεν πρέπει) να βασιζό-
μαστε στο ενδεχόμενο η Τουρκία
να ανατρέψει την μπλόφα της ε/κ
πλευράς. Γιατί το ζητούμενο δεν
είναι να εκτεθεί η κυβέρνηση, ακό-
μα και αν πλέον πολλοί διαφωνούμε
μαζί της, αλλά να μην εκτεθούμε
όλοι.

Γι’ αυτό είναι πλέον αναγκαίο
όσο ποτέ να μη λειτουργούμε στη
βάση του business as usual. Οι
προϋποθέσεις/προτάσεις που σύμ-
φωνα με το ρεπορτάζ έθεσε ο ΥΠΕΞ

ενόψει της άτυπης συνόδου Gy-
mnich για συμμετοχή του Τούρκου
ομόλογού του δεν δημοσιοποιήθη-
καν, αλλά δεν πρέπει να μένουν
σε πράγματα τα οποία ξέρουμε ότι
η άλλη πλευρά δεν θα δεχθεί ή που
ακούστηκαν καλά κατά τη διάρκεια
της προεκλογικής εκστρατείας. 

Οι προτάσεις μας πρέπει να απο-
δεικνύουν στους υπόλοιπους 26
ότι είμαστε σοβαροί και θα αλλά-
ξουμε το παράδειγμα. Όχι μόνο
για να μην μπορούν οι υπόλοιποι
26 να κρύβονται πίσω από εμάς
για να θέσουν τα δικά τους ζητή-
ματα με την Τουρκία.

Το θέμα δεν είναι να μη φταίμε.
Αλλά να ενισχυθούν οι σχέσεις με
την Τουρκία παράλληλα με την
πρόοδο στο Κυπριακό. Το σημερινό
παράθυρο στενεύει, και δεν θα το
ανοίξει η επιμονή μας σε έναν απε-
σταλμένο της Ε.Ε. αντίστοιχο με
αυτούς για τη διαπραγμάτευση της
Ε.Ε. για το Brexit ή για την κατά-
σταση στο Κόσοβο ή για την κα-

τάσταση στη Γεωργία. Δεν είμαστε
άλλωστε ούτε Κόσοβο ούτε Γεωρ-
γία, αλλά κράτος-μέλος της Ε.Ε. Η
ουσία βρίσκεται στην εμπλοκή της
Ε.Ε. (η οποία είναι δεδομένη και
η οποία θα ενισχυθεί εκ των πραγ-
μάτων παράλληλα με μια βελτίωση
της ατμόσφαιρας) και όχι στο πώς
θα ονομάζεται.

Από πριν τις προεδρικές εκλογές,
οι Βρυξέλλες είχαν ανοιχτά τα αφτιά
τους για το ποια ανοίγματα ο κάθε
υποψήφιος ήταν έτοιμος να κάνει
στο Κυπριακό. Ίσως ακούγεται
άδικο, αλλά χωρίς ανοίγματα δεν
γίνονται ανοίγματα.

Αν μεγάλες χώρες κινούν τα νή-
ματα, καθόμαστε μαζί τους στο
τραπέζι ώστε να δούμε πώς θα πά-
ρουμε όλοι αυτό που θέλουμε. Τώρα
είναι η ώρα εντατικά να βάλουμε
στο τραπέζι ένα συγκεκριμένο πλά-
νο. Και να μην περιμένουμε να μας
πουν «ορίστε».

Σφήνες σε παράθυρο που κλείνει
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<<

Οι προτάσεις μας πρέπει
να αποδεικνύουν στους
υπόλοιπους 26 ότι είμα-
στε σοβαροί και θα αλ-
λάξουμε το παράδειγμα.
Όχι μόνο για να μην
μπορούν οι υπόλοιποι
26 να κρύβονται πίσω
από εμάς για να θέσουν
τα δικά τους ζητήματα
με την Τουρκία.
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Στην επιστολή απο-
χώρησής του προς
τον αμερικανικό λαό
(Farewell Αddress to
the people of Ameri-
ca), η οποία αποτελεί

την πολιτική του διαθήκη, ο Τζορτζ
Ουάσιγκτον προσκαλεί τους Αμε-
ρικανούς να μην έχουν καμία ιδι-
αίτερη σχέση με συγκεκριμένα
έθνη, αλλά να συνάπτουν εμπορικές
συμφωνίες επωφελείς και δίκαιες
με όλα τα ξένα έθνη, χωρίς να ωφε-
ληθούν ή να ωφελήσουν κανένα
εις βάρος τρίτων.

Ιδιαίτερα σε σχέση με τα ευρω-
παϊκά πράγματα και τους πολέμους
που μάστιζαν την Ευρώπη εξαιτίας
της Γαλλικής Επανάστασης, ο στρα-
τηγός συνέστησε την πιο αυστηρή
ουδετερότητα. Παρότι οι Γάλλοι
ήταν στρατηγικοί και ιδεολογικοί
σύμμαχοι του νεοσύστατου έθνους
και παρόλη την εχθρότητα των Άγ-
γλων, ο Ουάσιγκτον δεν θεώρησε
προς το συμφέρον του άπειρου και
ασχημάτιστου ακόμη έθνους να
εμπλακεί σε έναν πόλεμο μακριά
από τα σύνορά του. Πολύ περισ-
σότερο, θεωρούσε ότι, αν της το
επέτρεπαν, η γερασμένη και διε-

φθαρμένη Ευρώπη θα άφηνε βαριά
τη σκιά της στο μέλλον ενός ακόμη
αδοκίμαστου και άδολου έθνους.
Πιο πολύ όμως, αυτό που απασχο-
λούσε τον Ουάσιγκτον, ήταν η εσω-
τερική ενότητα, η πολιτική φιλία
ανάμεσα στα τέσσερα σημεία της
αμερικανικής επικράτειας. Βορράς
και Νότος, Ανατολή και Δύση έπρε-
πε να έχουν τους ίδιους νόμους και
τα ίδια συμφέροντα: «Ενώ λοιπόν
κάθε μέρος της χώρας μας αισθά-
νεται έτσι, ένα άμεσο και ιδιαίτερο
συμφέρον στην Ένωση, όλα τα μέ-
ρη μαζί δεν μπορούν παρά να βρουν
στην ενωμένη μάζα μέσων και προ-
σπαθειών μεγαλύτερη δύναμη, με-
γαλύτερους πόρους, αναλογικά με-
γαλύτερη ασφάλεια από εξωτερι-
κούς κινδύνους, μια λιγότερο συχνή
διακοπή της ειρήνης τους από ξένα
έθνη. Επιπλέον, πράγμα ανεκτίμη-
της αξίας, η Ένωση τούς απαλλάσ-
σει από εσωτερικές διαμάχες και
πολέμους που τόσο συχνά πλήττουν
γειτονικές χώρες που δεν συνδέ-
ονται μεταξύ τους με την ίδια κυ-
βέρνηση.

Από μόνες τους, οι ξένες αντι-
παλότητες, οι συμμαχίες με αντι-
μαχόμενες ξένες δυνάμεις, οι προ-

σκολλήσεις και οι ίντριγκες που
θα υποκινούσαν, θα αρκούσαν για
να προκαλέσουν εσωτερική διχό-
νοια. Ως εκ τούτου, θα αποφύγουν
την αναγκαιότητα εκείνων των
υπερτροφικών στρατιωτικών εγ-
καταστάσεων, οι οποίες υπό οποι-
αδήποτε μορφή διακυβέρνησης εί-
ναι δυσμενείς για την ελευθερία
και οι οποίες πρέπει να θεωρούνται
ιδιαίτερα εχθρικές για τη δημοκρα-
τική ελευθερία. Υπό αυτή την έν-
νοια, η Ένωσή σας θα πρέπει να
θεωρείται ως κύριο στήριγμα της
ελευθερίας σας και η αγάπη για το
ένα θα πρέπει να σας συμπαρασύρει
στη διατήρηση του άλλου». 

Ωστόσο, οι δύο παγκόσμιοι πό-
λεμοι και αργότερα ο ψυχρός πό-
λεμος έφεραν πολύ κοντά Ευρώπη
και Αμερική, ιδεολογικά, πολιτικά
και στρατηγικά, μετατρέποντας
τον Ατλαντικό σε δυτική λίμνη. Η
Αμερική πήρε τα ηνία από τη Γη-
ραιά Ήπειρο ως ηγετική δύναμη
που ευαγγελίζεται την ελευθερία,
τη δημοκρατία, και τον φιλελεύθερο
πλουραλισμό. Αντί να απομονωθεί
και να δρέψει τους καρπούς τής
εσωτερικής της ομόνοιας και ειρή-
νης, σύρθηκε σε έναν πόλεμο εξο-

πλισμών, σε συμμαχίες με σκοπό
την παγκόσμια κυριαρχία και σε
πολιτικές ίντριγκες σε όλα τα μήκη
και πλάτη του πλανήτη. Σε τέτοιο
βαθμό αναπτύχθηκε η αμερικανική
στρατιωτική ισχύς, που κατέστησε
τους συμμάχους της ανίκανους να
αμυνθούν από μόνοι τους, θέτοντάς
τους σε μια κατάσταση οιονεί στρα-
τιωτικής κηδεμονίας. Αμερικανικές
«ειρηνευτικές» αποστολές έχουν
σταλεί σε όλα τα μέτωπα στις πέντε
ηπείρους, ενώ ο αμερικανικός στό-
λος είναι από μόνος του εγγυητής
της ανεμπόδιστης θαλάσσιας κυ-
κλοφορίας του παγκόσμιου εμπο-
ρίου. Συνέβη δηλαδή αυτό που φο-
βόταν περισσότερο και προσπά-
θησε να αποσοβήσει με την πολι-
τική του διαθήκη ο πρώτος πρό-
εδρος των ΗΠΑ. Ο Ουάσιγκτον δεν
φοβόταν μόνο μήπως οι εξωτερικές
ίντριγκες ανατροφοδοτήσουν εσω-
τερικές πληγές, όπως γίνεται σή-
μερα με την αντιπαλότητα Ισραήλ-
Παλαιστινίων. Φοβόταν επίσης το
ενδεχόμενο μιας διόγκωσης του
οπλοστασίου και της διαρκούς προ-
σπάθειας για υπεροπλία, η οποία,
σύμφωνα με τον ίδιο, απειλούσε
το δημοκρατικό πολίτευμα της

Ένωσης. Οι ανησυχίες του στρα-
τηγού του Πολέμου της Ανεξαρτη-
σίας δεν έχουν πάψει ποτέ να απα-
σχολούν τον Αμερικανό πολίτη.

Η προεκλογική εκστρατεία στις
ΗΠΑ, η αντιπαλότητα με τους Δη-
μοκρατικούς και η αντίστοιχη αρ-
θρογραφία στην Ευρώπη φαίνεται
να αφορούν αποκλειστικά τις υπο-
τιθέμενες κρυφές προθέσεις της
υποψηφιότητας Τραμπ. Σε πρώτη
γραμμή τίθενται η προστασία των
ατομικών δικαιωμάτων, η ελευθερία
της άμβλωσης και τα μειονοτικά
ζητήματα. Ωστόσο, το πρόγραμμα
Τραμπ έχει κάτι πολύ σημαντικό
να παρουσιάσει, κάτι που θα ήταν
λάθος να παραγνωριστεί. Οι προ-
εκλογικές τρομπέτες του αμφιλε-
γόμενου πολιτικού φαίνεται να κι-
νούνται προς την κατεύθυνση της
πολιτικής απομόνωσης της Αμερι-
κής, κάτι που η πλειονότητα των
Αμερικανών σήμερα δεν βλέπει με
κακό μάτι.

Ένα πρόγραμμα πιστό στην πα-
ρακαταθήκη του Ουάσιγκτον, ήταν
άλλωστε αυτό που είχε υποσχεθεί
ο πρώην πρόεδρος Ομπάμα, ο οποί-
ος και διατεινόταν ότι η Ευρώπη
δεν θα έπρεπε να έχει προνομιακή

σχέση με τις ΗΠΑ εις βάρος του
υπόλοιπου πλανήτη. Παρόμοια λο-
γική είχε και η απομάκρυνση των
αμερικανικών δυνάμεων από το
Αφγανιστάν επί προεδρίας Μπάιν-
τεν. Ανεξάρτητα από την αναμε-
νόμενη πλέον απόφαση του Ανω-
τάτου Δικαστηρίου των ΗΠΑ για
το αν ο τέως πρόεδρος μπορεί ή
όχι να διωχθεί για τον ρόλο του
στην εισβολή στο Καπιτώλιο, οι
αναφορές στον χαρακτήρα, το ύφος
της πολιτικής και τα ατομικά δι-
καιώματα δεν θα αρκέσουν από
μόνες τους για να αποτρέψουν τη
δεύτερη εκλογή Τραμπ. Η υπερ-
διόγκωση του εξωτερικού χρέους
των ΗΠΑ, η εντεινόμενη στρατιω-
τικοποίηση της εξωτερικής πολι-
τικής και η νέα κούρσα εξοπλισμών
με την Κίνα, δεν είναι κάτι το οποίο
μπορεί να αγνοήσει ο Αμερικανός
ψηφοφόρος. Και η τάση του αυτή
τη στιγμή είναι να αγνοεί ολόκληρο
τον κόσμο, αφιερώνοντας όλους
τους πόρους του αποκλειστικά στη
δική του ευημερία. 

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής Πολιτικής και Κοινωνικής Φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Προς τον δρόμο της νίκης 
Του RUSLAN NIMCHYNSKYI

Η επιστολή ήταν συ-
στημένη από μεγα-
λοδικηγόρο της Λευ-
κωσίας. Παραλήπτης
«δεσποινίς διευθυν-
τής» ή ακριβέστερα

ιδιαιτέρα γραμματεύς, Διευθυντού
Δημόσιας Υπηρεσίας. Την καλούσε
να δώσει εξηγήσεις σε έγγραφο το
οποίο έφερε την υπογραφή της και
την προειδοποιούσε ότι η υπόθεση
θα οδηγηθεί στην Αστυνομία και
στη Δικαιοσύνη. Κόπηκαν τα πόδια
της, έπαθε πανικό, έκλαιγε γοερά
και έτρεχε σε βουλευτές και δικη-
γόρους, για να βρει παρηγοριά και
σωτηρία. Ο πονηρός διευθυντής
στην αρχή «έπαιζε πελλόν», αλλά
όταν άρχισαν να κτυπούν τα τηλέ-
φωνα, με όχι και με τόσο κομψό
τρόπο, τότε συμμαζεύτηκε, παρα-
δέχθηκε το λάθος του και δέχθηκε
και τις συνέπειες, οι οποίες δεν ήταν
τόσο ανώδυνες. Ευτυχώς ήταν πα-
ρατυπία και όχι ποινικό αδίκημα ή
οικονομικό έγκλημα, γιατί τότε θα
«έκλαιγαν μάνες και παιδιά». 

Ο κουτοπόνηρος διευθυντής εκ-
μεταλλεύτηκε το πάθος της «νεαράς
κορασίδας», η οποία βίωνε την ηδονή
της εξουσίας, σε τέτοιο βαθμό, ώστε
έφθασε στο σημείο να διατάζει ακό-
μη και τους προϊσταμένους της, όχι
και με τόσο ευγενικό τρόπο. Ο πο-
νηρός διευθυντής, χωρίς τα απα-
ραίτητα προσόντα, αλλά με μεγάλο
«μέσο», για να μην έχει επαφή με
τους υφισταμένους του, αφού έπρεπε
να ακούσει παράπονα και υποδείξεις
για λανθασμένες κινήσεις, έβαλε
την καλλίπυγο δεσποινίδα να κάνει
τη «βρομοδουλειά». Έφθασε στο
σημείο, το κορίτσι, να υπογράφει
και έγγραφα, τα οποία ήταν ευθύνη
του διευθυντή να υπογράψει την
παραλαβή και να απαντήσει στους
παραλήπτες. Ποιος ξέρει αν ο πο-
νηρός διευθυντής είχε άλλους σκο-
πούς στο μυαλό του ή αν η ιστορία
ξεκινούσε από το «κάτω» και όχι
από το «πάνω» κεφάλι του κυρίου
διευθυντού. Έλα όμως που ο «διά-
βολος έχει πολλά ποδάρια» και ένα
έγγραφο πήγε σε «λάθος» άνθρωπο
και ξεκίνησαν τα δύσκολα. Ποιος
ξέρει, αν το «λάθος» αυτό, μάλλον
έσωσε τη «δεσποινίς διευθυντής»,
η οποία ξύπνησε από τα πάθη της.

Πριν από αρκετά χρόνια, έλεγαν
ότι μεγαλύτερη δύναμη σε ένα
υπουργείο ήταν ο καφετζής. Κανένας
υπουργός, κανένας διευθυντής και
καμία υπάλληλος, δεν μπορούσε να
του χαλάσει χατίρι, αφού κάθε πρωί
βρισκόταν στο γραφείο τους, όταν
ο κοσμάκης έπρεπε να κλείσει ραν-
τεβού και να περιμένει βδομάδες ή
και μήνες. Τα χρόνια πέρασαν, οι
καφετζήδες αντικαταστάθηκαν από
τα «ντελίβερι μπόις» ή από αλλοδα-
πούς υπαλλήλους σε καντίνες. Την
ίδια ώρα, μπήκαν και οι υπολογιστές
αναγκαστικά και στα διευθυντικά

γραφεία. Πολλοί «κούνοι» διευθυν-
τές, οι οποίοι πάθαιναν πανικό μόλις
πατούσαν το κουμπί για να ξεκινήσει
ο υπολογιστής, ανέθεσαν την ερ-
γασία στη γραμματέα τους, δηλαδή
σε νεαρές και άπειρες στη διοίκηση
κορασίδες, οι οποίες ξαφνικά απέ-
κτησαν υπερεξουσίες. Ουσιαστικά
είχαν πρόσβαση σε όλα τα έγγραφα,
σε όλες τις επιστολές και διεκπε-
ραίωναν ουσιαστικά όλη την εργα-
σία, κατ’ εντολή του διευθυντή. Οι
«κούνοι» διευθυντές δεν τολμούσαν
να πουν λέξη στα κορίτσια, τα οποία
πρακτικά γνώριζαν περισσότερα
από αυτούς. Με τον χρόνο, απέκτη-
σαν και τη διευθυντική αλαζονεία,
χωρίς βεβαίως το ανάλογο χρηματικό
τίμημα, το οποίο παρέμενε στους
«κούνους» διευθυντές.

Ο υπουργός Οικονομικών Μάκης
Κεραυνός δήλωσε πρόσφατα ότι η
δημόσια υπηρεσία έχει ελλείψεις
σε μεσαία και κατώτερα στελέχη
και όχι σε διευθυντικά στελέχη. Με
απλά λόγια, το δημόσιο έχει πολλούς
«στρατηγούς» και λίγους «στρατιώ-
τες», στη μάχη κατά των προβλη-
μάτων. Αυτό αποτελεί και το κύριο
χαρακτηριστικό «αρρωστημένης»
γραφειοκρατίας, ή όπως το έλεγαν
οι παππούδες μας, «όπου έχει πολ-
λούς πετεινούς αρκεί να ξημερώσει».
Σε αυτή την «τρέλα» της δημόσιας
διοίκησης πρέπει να ενταχθεί η
ίδρυση τόσων υφυπουργείων, τόσων
επιτρόπων, τόσων πολλών ανεξάρ-
τητων υπηρεσιών, οι οποίες είναι
γεμάτες διευθυντές, όχι μόνο υπαλ-
λήλους, για να διεκπεραιώσουν τη
δουλειά. Αποτέλεσμα, φθάσαμε στο
σημείο αντί το κράτος να υπηρετεί
τους πολίτες, οι πολίτες να υπηρε-
τούν το κράτος. Όλα ξεκινούν από
την κακή χρήση της ψηφιοποιημέ-
νης –κατά τα άλλα– δημόσιας υπη-
ρεσίας, η οποία επιτρέπει σε «δε-
σποινίς διευθυντής» να ταλαιπω-
ρούν προϊσταμένους και υφιστα-
μένους. Θέλεις να κάνεις μια αίτηση
στο Δημόσιο, θα πρέπει να βάλεις
άδεια και να τρέχεις μια βδομάδα
για να μαζέψεις πιστοποιητικά, όταν
πολύ απλά ο δημόσιος υπάλληλος
με το πάτημα ενός κουμπιού στον
υπολογιστή του μπορεί να βρει όλα
τα στοιχεία. Η ιστορία καθίσταται
τραγική όταν οι αιτητές είναι άτομα
με πολλά προβλήματα, οι οποίοι
αδυνατούν να συλλέξουν όλο το
«χαρτολόι». Ιστορίες καθημερινής
τρέλας στο υφυπουργείο Πρόνοιας,
με τους ανθρώπους ενός κατώτερου
θεού. Ωραία πρέπει να έχουν δουλειά
οι δημόσιοι υπάλληλοι, αλλά δεν
θα ήταν καλύτερα να εργάζονται
λιγότερες μέρες και να εξυπηρετούν
και τους πολίτες χωρίς ταλαιπωρία.
Έχει όμως ο καιρός γυρίσματα και
όλα εδώ πληρώνονται όπως λέει
και ο λαός.

Δεσποινίς
Διευθυντής 

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Το διακύβευμα των αμερικανικών εκλογών

Σ τον ένθερμο αγώνα για το
έθνος του και το δικαίωμά
του στη ζωή, ο λαός της Ου-

κρανίας παλεύει με θάρρος για την
ελευθερία του, εκτιμώντας την κυ-
ριαρχία που του κληροδότησαν
οι πρόγονοί του και ο Θεός. Είναι
σημαντικό να κατανοήσουμε ότι
η Ουκρανία δεν απεργάζεται πο-
λεμικά σχέδια προς τα γειτονικά
της έθνη, συνυπάρχει μάλιστα αρ-
μονικά με το καθένα από αυτά.
Παρόλα αυτά, τη ζοφερή ημέρα
της 24ης Φεβρουαρίου 2022, το
Κρεμλίνο ξεκίνησε μια αδικαιο-
λόγητη πλήρους κλίμακας εισβολή
στην Ουκρανία, βυθίζοντας το
έθνος μας σε έναν οδυνηρό και
παρατεταμένο επιθετικό πόλεμο
με τη Ρωσική Ομοσπονδία. Κατά
τη διάρκεια των σχεδόν δύο ετών
αυτού του αιματηρού πολέμου, η
Ουκρανία θρήνησε την απώλεια
χιλιάδων γιων, κορών και ηλικιω-
μένων, παιδιών –αθώων θυμάτων
του βάρβαρου πολέμου της Ρωσίας.
Απτόητοι, είμαστε αφοσιωμένοι
στην αποφασιστικότητά μας να
εκδιώξουμε τους εισβολείς και να
διεκδικήσουμε ξανά την πατρίδα
μας. Τηρώντας τις αρχές της Χάρ-
τας του ΟΗΕ, ασκούμε το εγγενές
μας δικαίωμα στην αυτοάμυνα,
έχοντας πλήρη επίγνωση ότι η
νίκη και η ειρήνη δεν θα επιτευχ-
θούν μόνο στο πεδίο της μάχης.
Οι συντονισμένες προσπάθειες
της Ουκρανίας και των συμμάχων
μας ανά την υφήλιο είναι απαραί-
τητες για την επιτυχία. Η εφαρμογή
της Φόρμουλας Ειρήνης του προ-
έδρου Βολοντιμίρ Ζελένσκι απο-
τελεί απόδειξη της δέσμευσής μας
να αποκαταστήσουμε τον σεβασμό
προς τη Χάρτα του ΟΗΕ και τις
αρχές του διεθνούς δικαίου.

Μια σειρά συναντήσεων υψη-
λού επιπέδου, που περιλαμβάνει
86 χώρες, έχει ήδη πραγματοποι-

ηθεί ως μέρος της Φόρμουλας Ει-
ρήνης. Αυτή η φόρμουλα έχει εξε-
λιχθεί σε ένα διεθνές οικοσύστημα,
που αποτελεί πλέον μια ολοκλη-
ρωμένη δομή. Η πραγματοποίηση
μιας δίκαιης, συνολικής και διαρ-
κούς ειρήνης απαιτεί συλλογική
βούληση και προσπάθειες. Στο
πλαίσιο αυτής της πρωτοβουλίας
οικοδόμησης της ειρήνης, η διε-
θνής κοινότητα και η Ουκρανία
συνεργάζονται για την υποστήριξη
των θεμελιωδών αρχών της παγ-
κόσμιας συνύπαρξης και ενός
ασφαλούς περιβάλλοντος. Τα υπεύ-
θυνα κράτη, σεβόμενα το διεθνές
δίκαιο, πρέπει να σταθούν ενωμένα
στη δέσμευσή τους για τη διατή-
ρηση της παγκόσμιας ειρήνης. Οι
πολυμερείς εγγυήσεις ασφάλειας
είναι επιτακτικές για την πρόληψη
της μάστιγας του πολέμου, ιδιαί-
τερα για την Ουκρανία. Εκφρά-
ζουμε ευγνωμοσύνη στους εταί-
ρους μας για την έγκριση της Φόρ-
μουλας Ειρήνης του προέδρου Ζε-
λένσκι. Η Κυπριακή Δημοκρατία,
προσχωρώντας στη διακήρυξη
του Βίλνιους της Ομάδας των Επτά,
τον Νοέμβριο του 2023, έγινε το
30ό κράτος που υποστήριξε τη
διακήρυξη για τις εγγυήσεις ασφα-
λείας για την Ουκρανία. Η Ουκρα-
νία είναι βαθιά ευγνώμων στον
εξοχότατο πρόεδρο της Κυπριακής
Δημοκρατίας Νίκο Χριστοδουλίδη
και στην κυβέρνησή του για την
ακλόνητη αλληλεγγύη τους. Η
Φόρμουλα Ειρήνης όχι μόνο χα-
ράζει την πορεία προς μια διαρκή
ειρήνη, ασφαλές και δίκαιο μέλλον
για την Ουκρανία, αλλά επεκτείνει
επίσης τα οφέλη της σε ολόκληρη
τη διεθνή κοινότητα. Σήμερα, ο
λόγος μας υπερβαίνει την απλή
παύση των εχθροπραξιών, περι-
λαμβάνει τον οραματισμό ενός
μέλλοντος. Ο ουκρανικός λαός,
στην προσπάθειά του για ανεξαρ-

τησία, κυριαρχία και εδαφική ακε-
ραιότητα, θα θυμάται πάντα όσους
στάθηκαν δίπλα του. Ο ανθρώπινος
φόρος αυτού του επιθετικού πο-
λέμου είναι ανυπολόγιστος, με
αμέτρητες ζωές να χάνονται, κοι-
νότητες να έχουν ξεριζωθεί και
οικονομίες να γκρεμίζονται. Μπρο-
στά σε αυτόν τον καταστροφικό
πόλεμο, η ουκρανική Φόρμουλα
Ειρήνης αναδεικνύεται ως ο μο-
ναδικός φάρος ελπίδας και ευκαι-
ρίας. Η συνεχιζόμενη σύγκρουση
στην Ουκρανία, η μεγαλύτερη
στην Ευρώπη από τον Δεύτερο
Παγκόσμιο Πόλεμο, αντηχεί πέρα
από τα εθνικά σύνορα επηρεάζον-
τας την παγκόσμια ασφάλεια και
ευημερία. Είναι καθοριστικής ση-
μασίας για τα έθνη σε όλο τον κό-
σμο να καταγγείλουν απερίφραστα
τις ενέργειες της Ρωσίας γι’ αυτό
που ακριβώς είναι, παράνομες και
καταστροφικές, εστιάζοντας στην
επιτακτική ανάγκη της οικοδόμη-
σης μιας διαρκούς και βιώσιμης
ειρήνης.

Παρά τους ισχυρισμούς περί
του αντιθέτου, ορισμένοι επιχει-
ρούν να χαρακτηρίσουν την ει-
σβολή στην Ουκρανία ως τοπική
σύγκρουση. Δυστυχώς, ορισμένοι
Ευρωπαίοι πολιτικοί, συμπεριλαμ-
βανομένων και κάποιων στην Κύ-
προ, επαναλαμβάνουν ανεύθυνα
ρωσικές αφηγήσεις για να εξυπη-
ρετήσουν τις πολιτικές τους ατζέν-
τες. Τέτοιοι αβάσιμοι ισχυρισμοί
διαβρώνουν την ενότητα της διε-
θνούς κοινότητας. Οι δηλώσεις
όπως «η Ευρώπη αρνείται οποι-
αδήποτε ειρηνευτική πρωτοβουλία
σχετικά με την Ουκρανία» και «η
κυβέρνηση του Ζελένσκι εξυπη-
ρετεί πρωτίστως τα συμφέροντα
των Ηνωμένων Πολιτειών και του
ΝΑΤΟ» είναι χωρίς άλλο εμπνευ-
σμένες από τη ρωσική προπαγάν-
δα. Είναι σημαντικό για τους σκε-

πτικιστές να αναγνωρίσουν ότι η
εχθρότητα της Ρωσίας εκτείνεται
πέρα από τα περιφερειακά όρια.
Είναι ένας πόλεμος ενάντια σε
ολόκληρο τον κόσμο. Η διάδοση
του ρωσικού αφηγήματος πρέπει
να σταματήσει, για να διατηρηθεί
η ομόφωνη καταδίκη της ρωσικής
επιθετικότητας κατά της Ουκρα-
νίας. Το φάσμα των εγκλημάτων
πολέμου, συμπεριλαμβανομένων
των απειλών για χρήση πυρηνικών
όπλων εναντίον ενός μη πυρηνικού
κράτους, θέτει σε κίνδυνο όχι μόνο
την Ουκρανία αλλά ολόκληρη τη
διεθνή κοινότητα. Η Ρωσία δημι-
ουργεί μια πολύπλευρη ανθρωπι-
στική καταστροφή, με πυρήνα την
Ουκρανία. Η επικείμενη Παγκόσμια
Σύνοδος Κορυφής Ειρήνης μοιάζει
να είναι ένα πολύ υποσχόμενο
κομβικό γεγονός όπου οι παγκό-
σμιοι ηγέτες θα συγκεντρωθούν
για να χαράξουν έναν οδικό χάρτη
για την εφαρμογή της Φόρμουλας.
Αυτή η Σύνοδος Κορυφής θα πρέ-
πει να σηματοδοτήσει την έναρξη
μιας συντονισμένης διεθνούς προ-
σπάθειας για τον τερματισμό του
πολέμου με δίκαιους όρους. Η δια-
τήρηση της ομοφωνίας σχετικά
με τη συμμόρφωση με το διεθνές
δίκαιο είναι υψίστης σημασίας για
την αντιμετώπιση των απειλών
του επιτιθέμενου.

Η διεθνής κοινότητα δεν πρέπει
να επιτρέψει σε μεμονωμένα έθνη
να διαλύσουν την καθιερωμένη
διεθνή τάξη μετά τον Δεύτερο
Παγκόσμιο Πόλεμο, καθώς ένα τέ-
τοιο αποτέλεσμα θα οδηγούσε
απλώς σε χάος και παγκόσμια αστά-
θεια. Εναπόκειται στα υπεύθυνα
έθνη να διαφυλάξουν την ακεραι-
ότητα του διεθνούς συστήματος.

Ο κος Ruslan Nimchynskyi
είναι πρέσβης της Ουκρανίας
στην Κυπριακή Δημοκρατία.
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Συνέντευξη στον
ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Ο Αναστασιάδης θέλει οπωσδήποτε
να οδηγήσει τον Συναγερμό στον
Χριστοδουλίδη», δηλώνει σε συ-
νέντευξή του στην «Κ» ο δικηγόρος
Ανδρέας Παπαχαραλάμπους, ένα
από τα ιδρυτικά μέλη του ΔΗΣΥ.
Υποστηρίζει ότι ο Νίκος Αναστα-
σιάδης θέλει να δείξει ότι η απόφασή
του για εκλογή τού Χριστοδουλίδη
ήταν ορθή ενώ, όπως λέει, πίσω
από αυτό βλέπει τη δική του προ-
στασία. Για να επαναφέρει αυτό το
ζήτημα, σύμφωνα με τον κ. Παπα-
χαραλάμπους, ο Ν. Αναστασιάδης
θα αναμένει ένα κακό αποτέλεσμα
του κόμματος στις εκλογές και ση-
μειώνει ότι οι βασικοί του άνθρωποι
στην ηγεσία του ΔΗΣΥ είναι οι κκ.
Δίπλαρος και Πελεκάνος. Ο κ. Πα-
παχαραλάμπους θεωρεί ότι το απο-
τέλεσμα των εκλογών θα καταδείξει
αν η νέα ηγεσία θα εδραιωθεί ή αν
θα αμφισβητηθεί. Κληθείς να σχο-
λιάσει τα περί ενότητας, τονίζει ότι
ενότητα δεν είναι να έρθει πίσω ο
Κωστάκης, ο Λετυμπιώτης, ο Πα-
παχαραλάμπους του Στροβόλου και
οι υπόλοιποι, αλλά να μη συντηρείς
τη διάσπαση για χάρη της ενότητας
και στο τέλος να απομακρύνεις
απλά μέλη που ήταν πιστοί στο
κόμμα. 

–Πόσο πίσω πάει η σχέση σας με
τον ΔΗΣΥ; 

–Είμαι από τα ιδρυτικά μέλη του
ΔΗΣΥ. Όταν έγινε η πρώτη συνέ-
λευση για ίδρυση του ΔΗΣΥ στον
κινηματογράφο «Αθήναιον», παρότι
ήμουν 25 χρονών, ήμουν ένα από
τα μέλη του Εκατονταμελούς Συμ-
βουλίου. 
–Τι σχέση έχει σήμερα ο ΔΗΣΥ με
το κόμμα που ιδρύθηκε το 1976; 

–Απέχει αρκετά. Τότε υπήρχε
έντονο το ιδεολογικό στοιχείο. 
–Ποιος ευθύνεται γι’ αυτή την από-
σταση; 

–Η ευθύνη βαραίνει την εκάστοτε
ηγεσία που άφησε να λειτουργήσει
και το προσωπικό συμφέρον. Κακώς,
ο ΔΗΣΥ, όταν έλαβε την εξουσία,
μιμήθηκε το ΔΗΚΟ του Σπύρου Κυ-
πριανού που τότε το κόμμα ήταν
και γραφείο εξεύρεσης εργασίας
και γραφείο προαγωγών. Όταν οι
άνθρωποι της αντιπολίτευσης δεν
μπορούσαν να πλησιάσουν καμία
κυβερνητική θέση ή προαγωγή,
μετά είχαν και δικαιολογημένες
απαιτήσεις και αδικαιολόγητες. Τα
θέλω ήταν πολλά, τα δώσε επίσης
πολλά. Οι αδικαιολόγητες ικανοποι-
ήσεις άρχισαν να ξεχειλώνουν την
ιδεολογία. 
–Η στήριξη του ΔΗΣΥ στον Κω-
στάκη Κωνσταντίνου στην Πάφο
ανέδειξε την εσωστρέφεια που επι-
κρατεί στο κόμμα. Ποιες οι ευθύνες
της ηγεσίας για όσα συνέβησαν; 

–Ήταν ειλημμένη απόφαση εκ
των προτέρων να στηριχθεί ο Κω-
στάκης. Η ηγεσία ήθελε τον Κω-
στάκη και οδήγησε τα πράγματα
προς εκείνη την κατεύθυνση, πι-
στεύοντας λανθασμένα ότι ενδεχο-
μένως με αυτό τον τρόπο θα ένωνε
το κόμμα. Το κόμμα δεν ενώνεται
με έναν άνθρωπο ή με δύο ή με
τρεις, διότι το να ακολουθείς αυτή
τη διαδικασία για να ικανοποιήσεις
τον Κωστάκη, σημαίνει ότι μπορεί
να έχασες άλλους τέσσερις που δια-
φωνούν. 
–Πώς μπορούσε η ηγεσία να χει-
ριστεί όσους στήριξαν φανερά Χρι-
στοδουλίδη από τον πρώτο γύρο; 

–Πολύ απλά. Ο ΔΗΣΥ με απόφαση
συνεδρίου ανήκει στην αντιπολί-
τευση. Έρχεσαι και λες. Λετυμπιώ-
της. Είναι μέλος μου; Μάλιστα. Ανή-
κει στην αντιπολίτευση; Όχι. Τον

ρωτάς να επιλέξει. Θέλεις να μείνεις
στο κυβερνητικό σχήμα το οποίο
εμείς θα αντιπολιτευόμαστε; Αν σου
πει ναι, αμέσως αυτόματα θέτει τον
εαυτό του εκτός κόμματος και εκτός
μητρώου. Αυτοί είναι 5-6 άτομα.
Δεν είναι περισσότεροι. Η νέα ηγεσία
μπορεί να στείλει μια επιστολή σε
αυτά τα άτομα και να τους ρωτήσει
αν ανήκουν στην αντιπολίτευση ή
όχι. Αν απαντήσουν αρνητικά, τότε
αυτόματα θέτουν τον εαυτό τους
εκτός κόμματος και εκτός μητρώου.
Ποια είναι η δυσκολία να γίνει αυτό; 
–Γιατί δεν το κάνουν; 

–Δεν ξέρω. Αλλά για μένα είναι
εύκολο.
–Επικαλούνται πάντως συνεχώς
την ενότητα. 

–Λάθος μεγάλο. Ενότητα δεν
είναι να έρθει πίσω ο Κωστάκης, ο
Λετυμπιώτης, ο Παπαχαραλάμπους
του Στροβόλου και οι υπόλοιποι.
Ενότητα είναι να μη συντηρείς τη
διάσπαση για χάρη της ενότητας
και να απομακρύνεις απλά μέλη που
ήταν πιστοί στο κόμμα. Ενώ με μια
απλή κίνηση βγάζεις εκτός μητρώου
εκείνους τους λίγους, και θα ανά-
πνεαν όλοι οι οπαδοί και τα μέλη
του Συναγερμού. 
–Συνεπώς, πώς είναι δυνατό σε
ένα κόμμα που δεν είχαν κόστος
οι αποστάτες, τώρα να τίθεται θέμα
πειθαρχικών διαδικασιώνγια όσους
δεν στηρίξουν τις αποφάσεις του
κόμματος; 

–Μπορεί αυτό να πάρει σάρκα
και οστά, αν προηγηθεί εκείνο που
σας είπα. 
–Εκφραστήκατε με πολύ θερμά λό-
για για την Αννίτα Δημητρίου, όταν
ανέλαβε. Ποια είναι η άποψή σας
μετά από έντεκα μήνες; 

–Η Αννίτα μού είναι συμπαθέ-
στατη, με πολιτική αντίληψη. Έδωσε
μάχες και δεν πήρε τίποτα τυχαία.
Μπορεί να βοηθήθηκε είτε από τον
Αβέρωφ ή και από άλλους, αλλά
αυτό δεν σημαίνει ότι δεν είχε τις
προϋποθέσεις. Τις έχει και είναι
υποσχόμενη. Όμως, πρέπει όλοι να
αποφασίσουμε ότι πρόεδρος του
κόμματος είναι η Αννίτα και να της
δοθεί μεγαλύτερο περιθώριο να ανα-
δείξει τα ηγετικά της προσόντα.
Υστερεί στο ότι δεν είναι της άμεσης
απόφασης. Και αυτό με κάνει να πι-
στεύω ότι κάποιος ή κάποιοι τραβούν
το χαλινάρι. 
–Πώς συνάδουν τότε όσα λέτε για
την κα Δημήτριου, αν κάποιος ή
κάποιοι τραβούν το χαλινάρι; Αν
δηλαδή η ίδια άγεται και φέρεται; 

–Αν λειτουργούσε αυτόνομα θα
ήταν πολύ καλύτερες οι αποφάσεις
και περισσότερο ριζοσπαστικές για
το καλό του Συναγερμού. 
–Ποιος τραβά το χαλινάρι; 

–Ο Νίκος Αναστασιάδης και μια
μικρή ομάδα υποστηρικτών τούΝί-
κου Χριστοδουλίδη. Αυτοί οι άν-
θρωποι με πρόσχημα την ενότητα
θέλουν να ικανοποιήσουν τα θέλω

κάποιων ανθρώπων. Για παράδειγμα,
θα έμενε εκτεθειμένος ο Κωστάκης,
αν δεν στηριζόταν από τον ΔΗΣΥ
ως υποψήφιος περιφερειάρχης, διότι
δεν ξύπνησε ένα πρωί και πήγε
εναντίον του κόμματος έτσι απλά.
Έγινε προεργασία από τον Νίκο
Αναστασιάδη. Επλεύρισεν αρκετά
άτομα για να στηρίξουν Χριστοδου-
λίδη φανερά από τον πρώτο γύρο
και αρκετοί από αυτούς ανέμεναν
ότι θα είχαν το αντάλλαγμά τους.
Ήδη για να καταλάβετε, παραμένει
πρόβλημα ο Ανδρέας Παπαχαρα-
λάμπους στον Στρόβολο, διότι ο Κω-
στάκης στηρίχθηκε, ενώ εκείνος
όχι. 
–Πώς μπορεί και τα κάνει όλα αυτά
ο Αναστασιάδης; 

–Έχει δικούς του ανθρώπους
στην ηγεσία του κόμματος κατ’ ει-
κόνα και ομοίωση και τους χρησι-
μοποιεί. Βασικοί άνθρωποι του Ανα-
στασιάδη στην ηγεσία αυτή τη στιγ-
μή είναι ο Δίπλαρος και ο Πελεκά-
νος.
–Ποιος είναι ο τελικός στόχος του
Αναστασιάδη αναφορικά με τον
ΔΗΣΥ; 

–Ο Αναστασιάδης από την αρχή
αδίκως δεν ήθελε να κατεβεί ο Αβέ-
ρωφ στις προεδρικές. Στήριξε και
την πρώτη και τη δεύτερη Κυριακή
τον Χριστοδουλίδη. Επομένως, θέλει
οπωσδήποτε να οδηγήσει τον Συ-
ναγερμό στον Χριστοδουλίδη. Αυτός
είναι ο στόχος του.

–Για ποιο λόγο; 
–Θέλει να δείξει ότι η απόφασή

του για εκλογή του Χριστοδουλίδη
ήταν ορθή, ενώ πίσω από αυτό βλέ-
πει τη δική του προστασία.Τον Ανα-
στασιάδη τον ενδιαφέρει ο Αναστα-
σιάδης και όχι το κόμμα.
–Πώς θα το πετύχει αυτό αφού το
κόμμα έλαβε απόφαση να είναι
στην αντιπολίτευση; 

–Ο Αναστασιάδης κατάφερε και
έχει εγκλωβισμένα κοντά του κά-
ποια στελέχη, που δεν σημαίνει
ότι δεν αντιλαμβάνονται τα λάθη
του, αλλά υπάρχουν και άνθρωποι
που είναι πιστοί ακόμη και στο λά-
θος. Με αυτούς θα θέτει πάντοτε
επί τάπητος ότι μόνη σωτηρία μας
είναι να γίνουμε συμπολίτευση.
Άρα θα αναμένει ένα κακό αποτέ-
λεσμα στις εκλογές, για να επανα-
φέρει αυτό το ζήτημα. Φυσικά, σε
μια τέτοια περίπτωση, θα υπάρχουν
δύο αφηγήματα. Ένα ότι πρέπει
να αλλάξουμε ηγεσία για να δώ-
σουμε τη μάχη να ξαναχτίσουμε
το κόμμα και το άλλο ότι είμαστε
πλέον έτοιμοι να πάμε στην κυ-
βέρνηση Χριστοδουλίδη, το οποίο
θα είναι μέγα λάθος. 
–Τι θα πράξει η Αννίτα σε ένα τέ-
τοιο σενάριο; 

–Ο Συναγερμός την εξέλεξε πρό-
εδρο της Βουλής, ο κόσμος του Συ-
ναγερμού της έδωσε την προεδρία
του κόμματος με 70%, συνεπώς θα
ήταν το μεγαλύτερό της λάθος και
θα έχανε την πολιτική της ταυτό-
τητα και αξιοπρέπεια, αν μετά από
όλα αυτά αποδεχόταν να οδηγήσει
το κόμμα στον Χριστοδουλίδη. Θα
είναι ωσάν να αποσύρεται από την
πολιτική. Τον Αναστασιάδη δεν
τον ενδιαφέρει η Αννίτα.
–Κάποιος θα έλεγε ότι, μετά από
μια ενδεχόμενη εκλογική ήττα,
αυτό θα της δώσει πολιτικό οξυ-
γόνο, αλλιώς είτε θα πρέπει να πα-
ραιτηθεί ή θα αμφισβητηθεί, με
άγνωστο πού μπορεί να οδηγήσει
μια τέτοια εξέλιξη. 

–Θα έχει ημερομηνία λήξεως
εκείνο το οξυγόνο.
–Βάζετε και την Αννίτα στους αν-
θρώπους του Αναστασιάδη, όπως
τους περιγράψατε προηγουμένως; 

–Δεν μπορώ να το πω αυτό. Πι-
στεύω ότι περιμένει να αδειάσει
το απόστημα. Κρατά κάποιες ισορ-
ροπίες και περιμένει τα αποτελέ-
σματα των εκλογών, και εκεί θα
μετρήσει το βάρος της. Και το βάρος
της δεν μετριέται αν ο Κωστάκης
καλώς ή κακώς εκλεγεί, αλλά στο
σύνολο. Εκεί θα δει το αφούγκρα-
σμα του ψηφοφόρου του Συναγερ-
μού. 
–Είναι κλειδί για την παραπέρα
πορεία του κόμματος η διπλή εκλο-
γική αναμέτρηση του Ιουνίου; 

–Πιστεύω, ναι. Το αποτέλεσμα
θα καταδείξει αν η ηγεσία θα αμ-
φισβητηθεί, αν δηλαδή κακώς πι-
πιλούσε το θέμα της ενότητας, ή
αν θα εδραιώσει τη θέση της. 
–Ποιο αποτέλεσμα θα θεωρηθεί
θετικό για την ηγεσία και ποιο θα
οδηγούσε στην αμφισβήτησή της;

–Για να εδραιωθεί η ηγεσία το
αποτέλεσμα δεν πρέπει να είναι
κάτω από το ποσοστό των βουλευ-
τικών εκλογών που ήταν σχεδόν
28%. Αν χαθεί έδρα στην Ευρω-
βουλή και αν λάβουμε ποσοστό κά-
τω από 25%, τότε θα είναι άμεση
η αμφισβήτηση. 
–Από ποιον όμως θα αμφισβητηθεί
η ηγεσία; 

–Την επομένη μιας πιθανής
εκλογικής ήττας και της αμφισβή-
τησης, θα υπάρξουν αρκετοί εν-
διαφερόμενοι. Στελέχη και ικανούς
ανθρώπους ο Συναγερμός έχει πάρα
πολλούς, ακόμη και για να αναλά-
βουν το κόμμα. 

ΑΝΔΡEΑΣ ΠΑΠΑΧΑΡΑΛAΜΠΟΥΣ, δικηγόρος 

Στόχος Αναστασιάδη
να οδηγήσει τον ΔΗΣΥ

στον Χριστοδουλίδη 
Πίσω από αυτό βλέπει τη δική του προστασία.

Θα αναμένει κακό εκλογικό αποτέλεσμα για να το επαναφέρει 

–Λέτε να μην πάει ο ΔΗΣΥ
στον Χριστοδουλίδη. Γιατί;
Ποιες είναι οι πολιτικές δια-
φορές του Συναγερμού με τον
Χριστοδουλίδη; 

–Δεν υπάρχει τίποτα που
να μοιάζει ο Συναγερμός με
τον Χριστοδουλίδη. Σε όλα
υπάρχουν διαφορές. Το να
έχεις μια φατσούλα δεν ση-
μαίνει ότι είσαι ηγέτης που
μπορείς να παραλληλιστείς με
τον Κληρίδη, τονΜητσόπουλο
και τον Αβέρωφ.
–Το ίδιο μπορεί να πει κάποιος
ότι ισχύει και για την Αννίτα
Δημητρίου. 

–Ναι, αλλά η Αννίτα είναι
από τη σάρκα της σαρκός μου.

Ξεκίνησε από τη νεολαία και
συνεχίζει. Πιστεύω ότι πρώτα
αγαπά το κόμμα και μετά την
Αννίτα. 
–Και ο Χριστοδουλίδης λέγε-
ται ότι είναι γέννημα-θρέμμα
του Συναγερμού. 

–Μπορεί να ήταν συναγερ-
μικός διότι έτσι βόλευε, αλλά
δεν συμπεριφέρεται ως συνα-
γερμικός. Άλλο πράγμα οι αρ-
χές και οι αξίες του ΔΗΣΥ και
άλλο πράγμα τι πρεσβεύει ο
Χριστοδουλίδης. 
–Έχετε επαφή με την Αννίτα
Δημητρίου; Της λέτε αυτά που
συζητάμε; 

–Έχουμε επαφή και της τα
λέω. Όσα μπορεί να θάψει τα

θάβει, δεν τα σχολιάζει. Σε
άλλα δείχνει να ακούει. 
–Όταν της λέτε ότι ο σχεδια-
σμός του Αναστασιάδη είναι
να οδηγήσει τον ΔΗΣΥ στον
Χριστοδουλίδη και ότι για να
το πετύχει θα πρέπει να την
αποσταθεροποιήσει, αφού η
ίδια τουλάχιστον δημόσια δια-
φωνεί, τι σας απαντά; 

–Εμένα μου είπε πάρα πολ-
λές φορές «θέλω να με αφή-
σουν ήσυχη». Χρησιμοποιεί
πληθυντικό. Πιθανό να είναι
και ένας τρόπος να τα ισορ-
ροπήσει. Εμένα για παράδειγμα
δεν αρνήθηκε να μου πει ότι
η ανακοίνωση που εξέδωσε
το κόμμα εναντίον μου, ήρθε

από τον Αναστασιάδη. Και δεν
την είδα και χαρούμενη που
το έκανε. 
–Το έκανε όμως. 

–Μπορεί να θεωρείτο απλό
εκείνο το πράγμα αλλά δεν
ήταν. Της δόθηκε η ευκαιρία
σε κάτι τόσο απλό να στείλει
μήνυμα, αλλά δεν το έπραξε.
Μέγα λάθος.
–Πολλοί αποδίδουν στον Αβέ-
ρωφΝεοφύτουτην εσωστρέ-
φεια που επικρατεί στο κόμμα.
Και αυτό το αφήγημα αρχίζει
και από την Πινδάρου. 

–Δεν έχει κανένα που δεν
ξέρει τις σχέσεις μου με τον
Αβέρωφ. Τον στήριξα με όλη
μου την ψυχή και επιμένω να

λέω ότι δεν έκανα λάθος. Το
να ρίχνουν την μπάλα της ψευ-
δοενότητας στον Αβέρωφ είναι
λάθος μεγάλο. Τον Αβέρωφ
πρέπει να τον αξιοποιήσουν
με το να τον συμβουλεύονται.
Ουδέποτε θα στραφεί εναντίον
του κόμματος.
–Έχει ευθύνες ο Αβέρωφ Νε-
οφύτου για τη σημερινή κα-
τάσταση στον ΔΗΣΥ; 

–Η ευθύνη του, και του το
είπα, είναι ότι εγκατέλειψε το
κόμμα, όταν δεν διεκδίκησε
την προεδρία και ακολούθως
που δεν στήριξε τον Χάρη για
την προεδρία του κόμματος.
Το καλύτερο σενάριο για τον
Συναγερμό, αν δεν σκέφτονταν

με πανικό, ήταν να παραμεί-
νουν πρόεδρος ο Αβέρωφ και
αναπληρωτής ο Χάρης, ο οποί-
ος θα ήταν ο καλύτερος διά-
δοχος. Είναι ικανός και απέ-
δειξε ότι μπορεί να λαμβάνει
πολιτικές αποφάσεις. 
–Είχε βγει, όμως, μπροστά ο
Χάρης εκείνες τις μέρες, συ-
νεπώς ήταν δύσκολο να συ-
νεργαστούν. 

–Και εκείνο ήταν λάθος.
Και που δεν υπήρξε προσυ-
νεννόηση. 
–Υπάρχει έδαφοςγια νέο κόμ-
μα; 

–Δεν υπάρχουνπροϋποθέ-
σεις για νέο κόμμα. Είναι δύ-
σκολο, αν όχι αδύνατο.

Συναγερμός και Χριστοδουλίδης δεν μοιάζουν σε τίποτα 

Το να έχεις μια φατσούλα (ενν.
ο Χριστοδουλίδης), δεν σημαί-
νει ότι είσαι ηγέτης που μπο-
ρείς να παραλληλιστείς με Κλη-
ρίδη, Μητσόπουλο και Αβέρωφ.

<<<<<<

Βασικοί άνθρωποι
του Αναστασιάδη
στην ηγεσία του ΔΗΣΥ
είναι οι κκ. Δίπλαρος
και Πελεκάνος.

<<<<<<

Θα ήταν το μεγαλύτερο
λάθος της Αννίτας,
αν αποδεχόταν να
οδηγήσει το κόμμα
στον Χριστοδουλίδη,
τον Αναστασιάδη δεν
τον ενδιαφέρει η Αννίτα.

Θετικό αποτέλεσμα για τον ΔΗΣΥ είναι κοντά στο 28% όπως στις βουλευτικές, όμως, αν χαθεί έδρα στην Ευρωβουλή και αν λάβει κάτω από
25%, τότε η ηγεσία θα αμφισβητηθεί.
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ΙΔΕΕΣ /  Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

Κατά νόμον θα πει παρά φύσιν

Η πολιτική ρυθμίζει τη λειτουρ-
γία του κοινού βίου χάριν
της «ευδαιμονίας» των πο-

λιτών. Δημιουργώντας θεσμούς, η
πολιτική θέτει όρια και παρέχει δυ-
νατότητες. Οι νόμοι, σε μια αυτο-
κυβερνώμενη οντότητα, αντανα-
κλούν βαθύτερες ανθρωπολογικές
αντιλήψεις. Πώς αυτοκατανοούμα-
στε; Πώς θέλουμε να ζούμε; Στο νο-
μοσχέδιο για τη θέσπιση του ομό-
φυλου γάμου, το οποίο συζητείται
στη Βουλή των Ελλήνων, μέχρι τού-
δε αυτονόητα ζητήματα τίθενται
προς επανεξέταση.

Ο ισχυρότερος αντίλογος στο
νομοσχέδιο προέρχεται από την
Εκκλησία της Ελλάδος. Σε εισήγησή
του στην Ιερά Σύνοδο ο μητροπο-
λίτης Μεσογαίας και Λαυρεωτικής
κ. Νικόλαος συνάγει την απορρι-
πτική στάση του έναντι του ομό-
φυλου γάμου από, μεταξύ άλλων,
τη «φυσιολογία» των δύο φύλων.
Δεν θα εξετάσω τη συνολική επι-
χειρηματολογία του από λογική
σκοπιά –τις αντιφάσεις, τα εννοι-
ολογικά ολισθήματα, την έλλειψη
τεκμηρίων, και τα non sequitur (τα
«συνεπώς» και τα «ως εκ τούτου»

που δεν προκύπτουν από προκεί-
μενες). Θα εστιάσω στην άποψή
του ότι η «φυσιολογία» καθορίζει
τους θεσμούς.

Για τον σεβασμιότατο, ο ομόφυ-
λος γάμος συνιστά «παρά φύσιν
εκτροπή». Γιατί; Διότι ο γάμος είναι
«υποχρεωτικά ετεροφυλοφιλικός»,
καθότι μόνον έτσι παρέχεται η δυ-
νατότητα «φυσιολογικής σωματικής
ένωσης» για τεκνοποιία: μόνο με
τη «συμπληρωματική» λειτουργία
των «αναπαραγωγικών οργάνων»
γεννάται νέα ζωή. Η σεξουαλική
έλξη υπάρχει αλλά δεν είναι «αυ-
τοσκοπός», καθότι υπηρετεί την
«αναπαραγωγική προοπτική». 

Η αντίληψη αυτή είναι πεπαλαι-
ωμένη κατά μισό αιώνα. Το 1978
είχαμε τη γέννηση του πρώτου αν-
θρώπου με τεχνητή γονιμοποίηση
(Τ.Γ.) –γονιμοποίηση ωαρίων από
σπερματοζωάρια στο εργαστήριο.
Στη Βρετανία, περίπου 400.000 παι-
διά έχουν γεννηθεί με Τ.Γ. από το
1991 μέχρι σήμερα –τρεις φορές
παραπάνω το 2019 απ’ ό,τι το 1991.
Εκτιμάται ότι 12 εκατ. παιδιά έχουν
γεννηθεί παγκοσμίως με τη μέθοδο
της Τ.Γ. Γιατί είναι σημαντική αυτή

η εξέλιξη; Διότι, εφόσον η αναπα-
ραγωγή είναι εφικτή, εν μέρει, εξω-
σωματικά, η έλευση στη ζωή ενός
ανθρώπου δεν εξαρτάται, πλέον,
αποκλειστικά από τη σεξουαλική
συνεύρεση («φυσιολογική σωματική
ένωση») δύο ετερόφυλων. Η  τε-
κνοποιία διαχωρίζεται από τη σε-
ξουαλικότητα. Η φυσιολογία θέτει,
βεβαίως, όρια: χωρίς συνένωση ωα-
ρίων και σπερματοζωαρίων δεν
προκύπτει νέα ζωή. Η επίτευξη,
ωστόσο, της συνένωσης διαμεσο-
λαβείται αφενός από την τεχνολογία,
αφετέρου από τους θεσμούς. Η «πό-
λις» αποφασίζει πώς θα οργανώσει
τη φυσιολογία.

Η Τ.Γ. είναι αριθμητικά περιο-
ρισμένη, έχει όμως τεράστια εν-
νοιολογική σημασία. Καινούργιες
διακρίσεις εισάγονται και, συνεπώς,
μια νέα θεσμική πραγματικότητα
δυνητικά αναδύεται. Εφόσον «αρ-
σενικό και θηλυκό» μπορούν να
«συνεργασθούν» εξωσωματικά (σε
κυτταρικό επίπεδο, στο εργαστή-
ριο), επανατίθεται ο ρόλος της σω-
ματικότητας στην αναπαραγωγή.
Η σεξουαλική επιθυμία διακρίνεται
πιο ξεκάθαρα από την αναπαρα-

γωγική λειτουργία. Η τεκνοποιία
μπορεί να προκύψει, εν μέρει, «παρά
φύσιν» (in vitro). Η αναπαραγωγική
συμπληρωματικότητα δεν ταυτί-
ζεται με τη σεξουαλικότητα. Η βιο-
λογία όχι μόνο δεν υπαγορεύει τη
θέσμιση της αναπαραγωγής, αλλά
εντείνει τον συναφή προβληματι-
σμό. Τι είναι «φύσις» και πώς ορ-
γανώνουμε θεσμικά τις δυνατότη-
τες που παρέχει; 

Η διάκριση «φύσεως» και «νό-
μου» συνιστά μια από τις πιο δη-
μιουργικές στιγμές της αρχαιοελ-
ληνικής σκέψης, τονίζει ο Κορνήλιος
Καστοριάδης. Διαλεγόμενος με τον
Αριστοτέλη, ο αείμνηστος φιλόσο-
φος παρατηρεί ότι «φύσις είναι η
ακαταμάχητη τάση του όντος […]
να λάβει μορφή για να υπάρξει»· η
«φύσις» τείνει προς τη μορφοποί-
ηση. Ο νόμος εκφράζει ανθρώπινες
συμβάσεις μέσω των οποίων «κα-
θιστούμε τους εαυτούς μας ανθρώ-
πινα όντα». Οι νόμοι θεσμίζονται
–δεν προκύπτουν αιτιωδώς από την
«φύσιν». Αντίθετα με τους αρχαίους,
όμως, ο Καστοριάδης τονίζει ότι οι
μορφές των έμβιων και, πολύ πε-
ρισσότερο, των ανθρώπινων, όντων

δεν είναι εκ των προτέρων καθο-
ρισμένες αλλά εμπεριέχουν τη «δη-
μιουργία». Όλα τα έμβια όντα αυ-
τοσυγκροτούνται, δημιουργώντας
έναν «ιδιόκοσμο». Το έμβιο ον μορ-
φο-ποιεί – δημιουργεί, με τον δικό
του τρόπο, δίνει στα εξωτερικά ερε-
θίσματα ιδιάζουσα μορφή. Αλλιώς
λ.χ. βλέπουν οι νυχτερίδες κι αλλιώς
οι αλεπούδες ή οι άνθρωποι.

Το ίδιο κάνουν και οι κοινωνίες
σε ένα ανώτερο επίπεδο –παράγουν
τον δικό τους ιδιόκοσμο σημασιών.
Όπως κάθε ιδιόκοσμος, ο κοινωνικός
ιδιόκοσμος συνιστά ένα κλειστό
σύστημα –η κεντρική κοσμοθεώ-
ρηση δεν αμφισβητείται. Με μια
διαφορά, όμως. Η κλειστότητα διαρ-
ρηγνύεται ιστορικά, πρώτα στην
αρχαία Ελλάδα και, αργότερα, στη
Δυτική Ευρώπη. Για πρώτη φορά,
έχουμε την ανάδυση μια νέας μορ-
φής –της αυτονομίας. Η κοινωνία
δίνει δημοκρατικά νόμους στον
εαυτό της –«θέτει ρητώς υπό έλεγχο
και αμφισβήτηση τους νόμους της
υπάρξεώς [της]». Οι ανθρώπινοι
νόμοι δεν υπαγορεύονται από τους
νόμους της «φύσεως» αλλά συνι-
στούν «δημιουργία». Η κοινωνία

αυτοθεσμίζεται ανάλογα με το πώς
αυτοκατανοείται. Δεν υπάρχει πιο
«παρά φύσιν» δημιουργία από την
έννοια της ισότητας. Όταν όλα στη
φύση είναι άνισα, οι αρχαίοι Έλ-
ληνες θέσμισαν την αξία της ισό-
τητας μεταξύ ανθρώπων. Τερατώ-
δες! Ο θεσμός του γάμου ούτε θε-
όδοτος είναι, ούτε υπαγορεύεται
από τη φύση. Συνιστά κοινωνική
θέσμιση και, συνεπώς, υπόκειται
σε ανα-θέσμιση, αντανακλώντας
την αυτοκατανόηση της κοινότη-
τας. «Αυτονομία», γράφει ο Καστο-
ριάδης, είναι η «ικανότητα [της
κοινωνίας] του δραν συλλογισμένα
και ρητά, με στόχο τον μετασχη-
ματισμό του νόμου […]. Ο νόμος
καθίσταται ρητή αυτοδημιουργία
της μορφής –πράγμα που τον εμ-
φανίζει πάντοτε ως το αντίθετο
της φύσεως και, συγχρόνως, ως μία
από τις απολήξεις της». Κατά νόμον
θα πει παρά φύσιν.

Ο κ. Χαρίδημος Κ. Τσούκας είναι καθηγη-
τής στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και αντε-
πιστέλλον μέλος της Κυπριακής Ακαδη-
μίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών. 
www.htsoukas.com
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Η ράβδος και το σκήπτρο 

Του ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΤΖΗΚΥΡΙΑΚΟΥ

Στις 28 Μαρτίου 1957 οι Βρετανοί
ανακοινώνουν την απελευθέρωση
του Μακαρίου και των άλλων εξό-
ριστων από τις Σεϋχέλλες, υπό τον
όρο να μην επιστρέψουν στην Κύ-
προ. Ο Αριστοτέλης Ωνάσης στέλνει
το τάνκερ Olympic Thunder να
τους παραλάβει και να τους μετα-
φέρει στη Μαδαγασκάρη (Θρασυ-
βούλου, σελ. 213) απ’ όπου θα ξε-
κινούσε το μακρύ ταξίδι της επι-
στροφής στην Ελλάδα. Ο 44χρόνος
Αρχιεπίσκοπος έφτασε στην Αθήνα
τη Μεγάλη Τετάρτη, 17 Απριλίου,
και δεν χρειάστηκε πολύ για να συ-
νειδητοποιήσει το εκτόπισμα και
τη δημοφιλία που του είχε προσ-
δώσει η εξορία. Στο αεροδρόμιο
τον υποδέχτηκαν ο Αρχιεπίσκοπος
Αθηνών, υπουργοί και βουλευτές,
ενώ επιβαίνοντας μιας ανοικτής,
λευκής Κάντιλακ –μοιραζόμενος,
για πρώτη και τελευταία φορά, την
αίγλη με τον μητροπολίτη Κερύ-
νειας Κυπριανό– οδηγήθηκαν στο
κέντρο της Αθήνας. Καθοδόν τους
αποθέωνε ο λαός, που στο πρόσωπο
του Μακαρίου έβλεπε τον σύγχρο-
νο, φλογερό ιεράρχη που θα έκανε
την Ελλάδα ακόμη μεγαλύτερη με
την ένωση της Κύπρου. Από τη
σουίτα του στο ξενοδοχείο Μεγάλη
Βρετανία, ο Μακάριος απευθύνθηκε
σε ένα τεράστιο πλήθος, το μέγεθος
του οποίου του επιβεβαίωσε την
επίδραση που μπορεί να έχει στην
ελληνική πολιτική ζωή.

Έτσι, ξεκινά η περίοδος διαμο-
νής του στην Αθήνα. Αρχικά στο
Μεγάλη Βρετανία, αλλά μερικές
βδομάδες μετά η ελληνική κυβέρ-
νηση του παραχώρησε μια διώροφη
έπαυλη στο Παλαιό Ψυχικό. Στην
είσοδο τοποθέτησε φρουρό, όχι
τόσο για να προστατεύει αλλά πε-
ρισσότερο για να επιτηρεί τον απρό-
βλεπτο φιλοξενούμενό της. Ο Μα-
κάριος είχε φέρει σουβενίρ από τις
Σεϋχέλλες, μια χελώνα με μαύρο,
γυαλιστερό κέλυφος και μια εξαι-
ρετικά μεγάλη καρύδα, με τα οποία
είχε διακοσμήσει τον χώρο όπου
υποδεχόταν τους ξένους του, (Times
of Cyprus, 15/8/1957). Πέραν της
έπαυλης, η ελληνική κυβέρνηση
του παραχώρησε την Κάντιλακ για
τις μετακινήσεις του και ένα σω-
ματοφύλακα, τον Αθανάσιο Που-
λίτσα (αυτοκίνητο και σωματοφύ-
λακας θα τον συνόδευαν δύο χρόνια
μετά και στην ανεξάρτητη πλέον
Κύπρο και ο Πουλίτσας θα γινόταν
η σκιά του μέχρι το 1970, όταν έφυ-
γε νύχτα από το νησί μετά την από-
πειρα κατά του Μακαρίου και τη
δολοφονία Γιωρκάτζη).

Διετία σύσφιξης
Η διετία 1957-1959 είναι η πε-

ρίοδος σύσφιξης των σχέσεων Μα-
καρίου - Βασιλικής οικογένειας.
Τρεις μέρες μετά την άφιξή του,
το Μεγάλο Σάββατο, 20 Απριλίου,
ο Μακάριος έγινε δεκτός σε ακρό-
αση στα ανάκτορα Τατοΐου από το
βασιλικό ζεύγος «όστις παρεκάθη-

σεν εις το Βασιλικόν πρόγευμα»
(Ημερολόγιο Φρειδερίκης, σελ. 408).
Άρχισε πλέον να προσκαλείται συ-
χνά στα περίφημα βασιλικά προ-
γεύματα και να φιλοξενείται στο
θερινό ανάκτορο του Μον Ρεπό,
στην Κέρκυρα. Όταν ο βασιλιάς
Παύλος αναγορεύθηκε επίτιμος δι-
δάκτορας της Σχολής Πολιτικών
Μηχανικών του Μετσόβιου Πολυ-
τεχνείου, ο Μακάριος φιγούραρε
στην πρώτη γραμμή των επισήμων.
Είχε γίνει κομμάτι του στενού κύ-
κλου του βασιλικού ζεύγους. Γι’
αυτό και κανείς δεν αιφνιδιάστηκε
όταν τον είδε στο επίσημο γεύμα
που παρατέθηκε στον κήπο των
ανακτόρων με αφορμή την ενηλι-
κίωση του διαδόχου Κωνσταντίνου,
τον Ιούνιο 1958, όταν του απονε-
μήθηκε ο βαθμός του αξιωματικού
των τριών όπλων και στην τελετή,
στην αίθουσα των Τροπαίων των
Παλαιών Ανακτόρων, έδωσε τον
καθιερωμένο όρκο στον βασιλιά
Παύλο.

Ακολούθως η Φρειδερίκη πραγ-
ματοποίησε ένα ταξίδι στις ΗΠΑ,
που διήρκησε σχεδόν δύο μήνες,
από τις 21 Οκτωβρίου μέχρι τις 14
Δεκεμβρίου. Συναντήθηκε με αξιω-
ματούχους του Στέιτ Ντιπάρτμεντ
και με τον ίδιο τον Αμερικανό πρό-
εδρο Αϊζενχάουερ, αλλά «δεν βρέ-
θηκαν πρακτικά των συναντήσεών

της». Ωστόσο, υπάρχει μια έκθεση
προς την αμερικανική πρεσβεία
στην Αθήνα η οποία ενημερώνει
μόνο ότι «οι συζητήσεις της Βασί-
λισσας επικεντρώθηκαν στο ζήτημα
της Κύπρου» (Foreign Relations of
United States, σελ. 248).

Μερικούς μήνες μετά, τον Φε-
βρουάριο του 1959 και αφού προ-
ηγήθηκαν μυστικές διαπραγμα-
τεύσεις στη Ζυρίχη, συγκλήθηκε
στο Λονδίνο η ιστορική διάσκεψη
για υπογραφή των συμφωνιών που
προέβλεπαν τερματισμό του αγώνα
της ΕΟΚΑ και παραχώρηση ανε-
ξαρτησίας στην Κύπρο, αντί της
ένωσης με την Ελλάδα. Ο Μακάριος
–παρότι πριν μεταβεί στο Λονδίνο
είχε συμφωνήσει σε όλα– φοβού-
μενος μην τον κατηγορήσουν ότι
ξεπούλησε το ιδανικό της ένωσης,
δίσταζε να βάλει την υπογραφή
του. Η αμφιθυμία του και ο κίνδυνος
κατάρρευσης της διάσκεψης εκνεύ-
ρισε τους ηγέτες Ελλάδας, Τουρκίας
και Βρετανίας, καθώς και αρκετούς
από την πολυμελή αντιπροσωπεία
Κυπρίων που πήρε μαζί του. Του
έθεσαν προθεσμία μέχρι το πρωί
της 19ης Φεβρουαρίου για να δώσει
την τελική του απάντηση. Το βράδυ
της 18ης ήταν αγωνιώδες. Αρκετοί
επικοινώνησαν με τον Μακάριο
για να τον πείσουν, αλλά το τηλε-
φώνημα που έμεινε στη συλλογική

μνήμη ήταν της Φρειδερίκης.
Λέγεται ότι τότε οι κυβερνήσεις

Ελλάδας και Βρετανίας ζήτησαν
από τη Φρειδερίκη να ασκήσει όλη
της την επιρροή στον Κύπριο ιε-
ρωμένο, προκειμένου να άρει τις
αντιρρήσεις του. Από την άλλη
όμως, η Φρειδερίκη ήταν γνωστή
για τις πρωτοβουλίες που η ίδια
αναλάμβανε χωρίς να ενημερώνει
κανέναν, όπως το 1956 όταν αυ-
τοπροτάθηκε στον Βρετανό πρω-
θυπουργό Ουίνστων Τσώρτσιλ ως
μυστικός συνομιλητής τους για το
Κυπριακό.

Ο Μιχάλης Στυλιανού ήταν, το
1959, ανταποκριτής της αθηναϊκής
εφημερίδας «Ελευθερία» στο Λον-
δίνο και έζησε από κοντά όσα δια-
δραματίστηκαν γύρω από την υπο-
γραφή των συμφωνιών για την Κύ-
προ. Σε μαρτυρία του στην ιστο-
σελίδα του δημοσιογράφου Νίκου
Παπαναστασίου περιγράφει τη
στιγμή που έφτασε στο ξενοδοχείο
του Μακαρίου στο Ντόρτσεστερ.
Εκεί διασταυρώθηκε με γνωστό
του Κύπριο που βρισκόταν στην
υπηρεσία του εθνάρχη και κατέ-
βαινε από το διαμέρισμά του. «Ήταν
σε κατάσταση έντονης ταραχής.
Τον ερώτησα τι του συμβαίνει. Με
δυσκολία στην άρθρωση, μου απάν-
τησε:

– Τι συμβαίνει; Μα, μόλις του τη-

λεφώνησε η βασίλισσα!
– Βασίλισσα; Η Ελισάβετ;
– Ποια Ελισάβετ; Η Φρειδερίκη!».
Όταν κτύπησε το τηλέφωνο στο

δωμάτιο του Αρχιεπισκόπου, το
ακουστικό σήκωσε ο Σπύρος Κυ-
πριανού, ο οποίος εκτελούσε χρέη
γραμματέα του Μακαρίου. Η Φρει-
δερίκη «ζήτησε να μιλήσει και μί-
λησε με τον Μακάριο και του ζή-
τησε να υπογράψει γιατί, του υπέ-
δειξε, ήταν εθνική ανάγκη η υπο-
γραφή των συμφωνιών» (Παύλου,
σελ. 340). Αν και το τηλεφώνημα
επιβεβαιώνει και ο «πιστός σύμ-
βουλος» του Μακαρίου και αργό-
τερα πρέσβης της Κύπρου στην
Αθήνα Νίκος Κρανιδιώτης, θυμάται
ότι το ακουστικό σήκωσε ο ίδιος ο
Μακάριος και όχι ο Κυπριανού.
«Ήμουνα ακόμη μαζί του, όταν
κτύπησε το τηλέφωνο. Το σήκωσε
μόνος του. ‘Μεγαλειοτάτη εσείς;’
είπε με κάποια έκπληξη, κι άρχισε
να κάνει μικρούς βηματισμούς γύρω
από την τηλεφωνική συσκευή. ‘Εί-
ναι δύσκολο, πολύ δύσκολο’ ψέλ-
λισε. Ύστερα από αρκετή ώρα έκλει-
σε το τηλέφωνο. ‘Ήταν από την
Αθήνα η Φρειδερίκη’, μου είπε,
‘μου ζήτησε να υπογράψω’. Κι έμει-
νε συλλογισμένος» (Κρανιδιώτης,
σελ. 124). Ο Κρανιδιώτης, ταυτό-
χρονα, «προσγειώνει» το τηλεφώ-
νημα από τις μυθικές διαστάσεις

που έχει προσλάβει καταγράφοντας
και τις άλλες προσωπικότητες που
επικοινώνησαν με τον Αρχιεπίσκο-
πο εκείνο το βράδυ. 

Η ίδια όμως η Φρειδερίκη ου-
σιαστικά αρνείται ότι μίλησε με
τον Μακάριο το βράδυ εκείνο. Εν-
δεχομένως ο σάλος που ξέσπασε
στη Βουλή να την απέτρεψε από
το να διεκδικήσει τον ρόλο που
διαδραμάτισε στο παρασκήνιο των
συμφωνιών. Την επομένη, η είδηση
για το τηλεφώνημα ήταν πρωτο-
σέλιδη στην «Ελευθερία» των Αθη-
νών προκαλώντας μία από τις πιο
επεισοδιακές συνεδρίες στη Βουλή
εκείνο το βράδυ. Ο βουλευτής της
ΕΔΑ Ηλίας Μπρεδήμας, σε μια ομο-
λογουμένως προκλητική και υβρι-
στική ομιλία, μίλησε για το «μυ-
στηριώδες τηλεφώνημα εξ Αθηνών
προς Λονδίνο» και ακολούθως κα-
τονόμασε ως «ηθικόν αυτουργό
της Κυπριακής τραγωδίας» και «με-
γάλο ένοχο» το Στέμμα. Στο Κοι-
νοβούλιο ξέσπασε πανδαιμόνιο,
ένας βουλευτής εκσφενδόνισε πο-
τήρι κατά του Μπρεδήμα, διακό-
πηκε η συνεδρία και κατερχόμενος
του βήματος, ο βουλευτής της ΕΔΑ
δέχθηκε επίθεση και προκλήθηκε
συμπλοκή.

Ένας Αμερικανός διπλωμάτης
που γνώρισε και συνδέθηκε με τη
Φρειδερίκη, υποστηρίζει πως η Βα-
σίλισσα αρνείτο ότι μίλησε εκείνο
το βράδυ με τον Μακάριο, χωρίς
όμως να είναι πειστική. Ο Charles
McCaskill, που υπηρέτησε ως εμ-
πορικός ακόλουθος στην πρεσβεία
των ΗΠΑ στη Λευκωσία από το
1960 μέχρι το 1964 και ως επικε-
φαλής της διεύθυνσης Κύπρου στο
Στέιτ Ντιπάρτμεντ μέχρι το 1967
τη ρώτησε αν η ιστορία είναι αλη-
θινή. Η Φρειδερίκη του είπε ότι
μόνο ο Βασιλιάς Παύλος είχε μιλήσει
με τον Μακάριο «διότι ανησυχού-
σαν ότι θα έπεφτε η κυβέρνηση
Καραμανλή, εάν ο Μακάριος αρ-
νείτο να υπογράψει». Ο McCaskill
δεν μασά όμως τα λόγια του: «πι-
στεύω την εκδοχή του Κρανιδιώτη
και πάντοτε ένιωθα ότι για κάποιο
λόγο, η Φρειδερίκη μού απέκρυπτε»
την αλήθεια. 
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Το περίφημο τηλεφώνημα
της Φρειδερίκης

Οι Συμφωνίες Ζυρίχης – Λονδίνου και πώς η βασίλισσα επιστρατεύτηκε
ώστε ο αρχιεπίσκοπος Μακάριος να άρει τις αντιρρήσεις του 

Από το αεροδρόμιο του Ελληνικού ο αρχιεπίσκοπος Μακάριος μαζί με τον μητροπολίτη Κυρηνεί-
ας Κυπριανό οδηγήθηκαν στην πόλη της Αθήνας προς το ξενοδοχείο της Μεγάλης Βρετανίας μέ-
σα σε μια λευκή Κάντιλακ. 
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Πριν από χρόνια, στη διάρκεια μιας 
αποτυχημένης απόπειρας να ανα-
θεωρηθεί το άρθρο 16, δίδασκα σ’ 
ένα μεταπτυχιακό πρόγραμμα. Οι 
φοιτητές μου ήταν ανάστατοι κι 
έτσι αφήσαμε το μάθημα και κα-
θίσαμε να συζητήσουμε. Είπαμε 
πολλά, αλλά το επιχείρημα ενός 
νέου δικηγόρου μού έκανε εντύ-
πωση: «Αν επιτραπούν ιδιωτικές 
νομικές σχολές και κάποια είναι 
καλύτερη από τις κρατικές, αυτοί 
που θα αποφοιτούν θα είναι, κα-
τά τεκμήριο, καλύτεροι νομικοί 
από εμένα. Πώς θα τους ανταγω-
νιστώ;».

 
Αν διαβάσετε τα επιχειρήματα κατά 
των ιδιωτικών πανεπιστημίων, θα 
πέσετε σε ιερεμιάδες για στυγνές 
κερδοσκοπικές επιχειρήσεις που 
θα εξαπατούν τους αθώους φοιτη-
τές και τους γονείς τους, θα τους 
απομυζούν, προσφέροντας υπηρε-
σίες χαμηλής ποιότητας για πτυχία 
της κακιάς ώρας. Τι υποκρισία! ∆εν 
έχουν ακούσει για τα αγορασμέ-
να πτυχία σε δημόσια πανεπιστή-
μια των Βαλκανίων και της Ανατο-
λικής Ευρώπης, από αποφοίτους 
που δεν έμαθαν ποτέ τη γλώσσα 
στην οποία «σπούδασαν»; Γιατί 
δεν αντέδρασαν όταν σε μια νύχτα 

ανωτατοποιήθηκαν τα ΤΕΙ ή όταν 
ιδρύθηκαν πανεπιστημιακά τμή-
ματα σε κάθε ελληνική κωμόπο-
λη, με ιπτάμενους καθηγητές και 
τουρίστες φοιτητές; Αλλά η αντίρ-
ρηση αυτή κρύβει κάτι άλλο, τον 
πραγματικό φόβο, ότι κάποια από 
τα ιδιωτικά πανεπιστήμια μπορεί 
να προσφέρουν πολύ καλύτερη εκ-
παιδευτική εμπειρία. Είναι, άραγε, 
τόσο δύσκολο να ξεπεράσεις ένα 
δημόσιο πανεπιστήμιο;

 
Τα ελληνικά ΑΕΙ υποχρηματοδοτού-
νται. Αυτό το γνωρίζουμε καλά, 
είναι η καραμέλα μας, το επανα-
λαμβάνουμε σαν μάντρα. ∆εν εί-
ναι ψέμα, οι μισθοί είναι εξευτελι-
στικοί, οι προϋπολογισμοί μας για 
γέλια, οι πόροι μας για κλάματα, οι 
θέσεις δεν αναπληρώνονται. Οπως 
όλοι, έτσι κι εμείς, ζητάμε, δικαίως, 
περισσότερα. Ωστόσο (αλίμονο!), 
δεν είναι η υποχρηματοδότηση το 
μοναδικό μας πρόβλημα.

 
Ας ξεκινήσουμε από τις υποδομές. 
Τα περισσότερα κτίρια είναι άθλια. 
Θυμίζουν φυλακές σε χώρες της 
Κεντρικής Αμερικής. Βρώμικα μέ-
σα κι έξω. Σε κάθε βήμα, μια εικόνα 
διάλυσης, εγκατάλειψης και μιζέ-
ριας. Σκουπίδια παντού, σπασμένα 
θρανία, μηχανήματα ξεχαρβαλω-
μένα, ακατάληπτα γκραφίτι, αφί-

σες και κουρελόπανα, τραπεζάκια 
προσηλυτισμού, χαλασμένες, βρώ-
μικες τουαλέτες, χώροι που έχουν 
ιδιωτικοποιηθεί από βίαιες ομά-
δες, ανασφάλεια και εκφοβισμός. 
Υπάρχουν εξαιρέσεις; Ελάχιστες.

 
Ισως σας σοκάρω, αλλά έχουμε και 
καθηγητές μονίμως απόντες από 
τα γραφεία τους και ορισμένους 
που δεν απαντούν ποτέ στα μη-
νύματα των φοιτητών τους. Αλ-
λους που παραμένουν αδιάφοροι 
μπροστά στα νέα πρόσωπα που 
τους κοιτούν και δεν επιδιώκουν, 
ούτε για μια στιγμή, να τα γνωρί-
σουν. Κι εκείνους που βασική τους 
μέριμνα είναι να αναπαράγουν 
τις ιδεοληψίες τους, προωθώντας 
αποκλειστικά κλώνους από την 
ομαδούλα τους, μη τυχόν και ει-
σχωρήσει κανείς «εξωτικός» και 
τους μολύνει.

Οι φοιτητές, έρμαια μιας παγιωμέ-
νης κατάστασης. Θεωρούν ως με-
γαλύτερη κατάκτησή τους το δι-
καίωμα να εξετάζονται 10 φορές 
στο ίδιο μάθημα και να αποφοι-
τούν έπειτα από 15 χρόνια. Εχουν 
εγκαταλείψει την εκπροσώπησή 
τους στο 3%, σε επαγγελματίες 
αποφασισμένους να επιβάλλουν 
αυτό που τους ανέθεσαν – κι αλί-
μονο σε όποιον σταθεί στον δρόμο 
τους. Που δεν ντρέπονται να πα-
παγαλίζουν αποφάσεις που τους 
τις έχουν υπαγορεύσει άλλοι, τυ-
πωμένες εκ των προτέρων και πα-
νομοιότυπες για κάθε τμήμα, που 
ψηφίζονται μηχανικά από στρατι-
ωτάκια σε υπηρεσία. Τι είναι αυτό 
που μετατρέπει ένα νέο, φρέσκο 
μυαλό σε πειθαρχημένο, ιδεολη-
πτικό στρατιωτάκι; Ενα μυαλό που 
χαίρεσαι να το βλέπεις, τις στιγμές 
που ξεχνά τον ρόλο που του έχουν 
αναθέσει και τολμά να σκέφτεται 
ελεύθερα;

 
Δεν υπάρχουν καθηγητές, πρυτά-
νεις, πρόεδροι τμημάτων, φοιτη-
τές που αντιδρούν και αντιστέκο-
νται; Αρκετοί. Αλλά λίγοι απέναντι 
στους πολλούς που συμβιβάζονται 
με την αθλιότητα. Γιατί το μεγαλύ-
τερο πρόβλημα είναι ο μιθριδατι-
σμός. Ολα τα παραπάνω (και πολύ 
περισσότερα) τα θεωρούμε φυσι-

ολογικά. ∆εν έχουμε απλώς μάθει 
να ζούμε με αυτά, τα έχουμε πλή-
ρως εσωτερικοποιήσει. Αποτελούν 
μέρος της κανονικότητάς μας και 
είμαστε έτοιμοι να φωνάξουμε με 
ιερή αγανάκτηση «προδότη!» σε 
όποιον τολμήσει να μιλήσει. Απα-
ριθμούμε «ιστορίες επιτυχίας» και 
μεγαλοποιούμε διεθνείς διακρίσεις 
που αδυνατούν, όμως, να κρύψουν 
τη ζοφερή μεγάλη εικόνα. Και τώ-
ρα ακόμα, κάποιοι από εμάς εί-
ναι πανέτοιμοι, αν βρουν την ευ-
καιρία, να πακετάρουν εξετάσεις 
και εξάμηνα σε συσκευασία λίγων 
εβδομάδων – για να μπορέσουμε 
να κάνουμε έπειτα αμέριμνοι τις 
καλοκαιρινές διακοπές μας.

 
Ας υποθέσουμε, λοιπόν, ότι συμ-
βαίνει κάτι μαγικό. Κάποια κυβέρ-
νηση αποφασίζει να δώσει στη 
δημόσια παιδεία το μεγαλύτερο 
ποσοστό του προϋπολογισμού σε 
ολόκληρη την Ευρώπη. Οι μισθοί 
μας διπλασιάζονται, έχουμε νέες 
θέσεις και αρκετά χρήματα για να 
επισκευάσουμε τις τουαλέτες και 
τα σπασμένα έδρανα. Θα είναι τό-
τε όλα εντάξει;

 
Ο κ. Αριστείδης Χατζής είναι καθηγητής 
Φιλοσοφίας Δικαίου και Θεωρίας 
Θεσμών στο Εθνικό και Καποδιστριακό 
Πανεπιστήμιο Αθηνών.

Την επίτευξη μιας δύσκολης «χρυ-
σής τομής» επιχειρεί η κυβέρνηση 
ώστε να περάσει με τις λιγότερες 
δυνατές απώλειες ένας δύσκολος 
Φεβρουάριος, κάτι που επιβάλλε-
ται, καθώς θα στρώσει πολιτικά 
το έδαφος για τις επερχόμενες ευ-
ρωεκλογές. 

Το ερώτημα που τίθεται τελευ-
ταία στις συσκέψεις στο Μέγαρο 
Μαξίμου είναι πού πρέπει να στα-
ματήσει η διαλλακτικότητα και η 
καταλλαγή και πού πρέπει να αρ-
χίσει η πιο δυναμική αντίδραση 
σε φαινόμενα ανομίας, όπως το 
κλείσιμο των δρόμων και οι κατα-
λήψεις. Σε πρώτη φάση το Μέγαρο 
Μαξίμου κράτησε απέναντι στους 
αγρότες μια ήπια στάση, προχωρώ-
ντας σε κινήσεις κατευνασμού. Η 
άμεση παραδοχή πως τα αιτήματα 
είναι δίκαια και οι ενισχύσεις σε 
χρόνο-εξπρές διά στόματος του 
πρωθυπουργού έδειξαν σαφώς την 
πρόθεση να κλείσει το θέμα όσο 
το δυνατόν πιο γρήγορα. Εξίσου 
προσεκτική ήταν και η αντίδρα-
ση στα πανεπιστήμια, καθώς το 
βασικό όπλο που επελέγη ήταν η 
παράκαμψη των καταλήψεων με 
τις τηλεξετάσεις. Τα ΜΑΤ επενέβη-
σαν μόνο εκεί που υπήρχε σχετι-
κό αίτημα των πρυτανικών αρχών 
– στο ΑΠΘ και στο ∆ημοκρίτειο. 
Μπορεί να διατηρηθεί αυτή η ήπια 
προσέγγιση;

«Αν θες όμως ειρήνη, ετοιμά-
σου για πόλεμο», λέει το γνωστό 
λατινικό ρητό, και αυτό ενστερνί-
ζονται στην κυβέρνηση. Πρακτι-

κά αυτό σημαίνει πως εάν από τη 
συνάντηση στο Μέγαρο Μαξίμου 
μεταξύ του πρωθυπουργού και των 
αγροτών δεν βγει λευκός καπνός 
και οι αγρότες συνεχίσουν τις κι-
νητοποιήσεις, αποκλείοντας τις 
εθνικές οδούς, τότε η κυβέρνη-
ση δεν πρόκειται να κάνει πίσω 
και θα δούμε ακόμη πιο δυναμική 
αντίδραση. Το τελεσίγραφο έχει 
ήδη σταλεί από τον ίδιο τον πρω-
θυπουργό, που ζήτησε «διάλογο 
με ανοιχτούς δρόμους». Αρμόδιες 
κυβερνητικές πηγές προσθέτουν 
στην «Κ» πως εφόσον οι αγρότες 
κλιμακώσουν, τότε «η αντίδραση 
θα είναι αυτή που πρέπει για το 
σύνολο των πολιτών». 

«Χειρουργικές κινήσεις»

Ιδια ακριβώς αντίληψη επικρα-
τεί και με το έτερο μεγάλο θέμα, τις 
καταλήψεις. Η κυβέρνηση δεν θέ-
λει σε καμία περίπτωση να υπάρ-
ξει γενικευμένη ένταση σε ένα 
χώρο που κατά το παρελθόν έχει 
αποτελέσει την καύσιμη ύλη για 
πολλές, μεγαλύτερες και ανεξέ-
λεγκτες εντάσεις. Αυτό όμως δεν 
σημαίνει πως αν υπάρξει τεράστιο 
κύμα καταλήψεων θα μείνει με 
σταυρωμένα χέρια, καθώς αυτό 
θα τη φέρει αντιμέτωπη, όπως και 
στην περίπτωση των αγροτών, με 
το δικό της εκλογικό ακροατήριο, 
που επιλέγει τον Κυριάκο Μητσο-
τάκη ως εγγυητή της τάξης και της 
«κανονικότητας». Συνεπώς ο γενι-
κός κανόνας είναι, όπως λέει αρ-
μόδια πηγή στην «Κ», να περάσει 
ο Φεβρουάριος με «χειρουργικές 
κινήσεις και χαμηλές αντιπαρα-

θέσεις», εάν όμως χρειαστεί, τότε 
θα υπάρξει και αντίδραση.

Η παραπάνω στρατηγική του 
Μαξίμου ερμηνεύεται και αριθμη-
τικά. Το 41% που ψήφισε τη Ν.∆. 
πριν από ένα χρόνο έχει αναλυθεί 
επαρκώς από αλλεπάλληλες έρευ-
νες και το αποτέλεσμα είναι απο-
καλυπτικό. Είναι ένα κοινό που 
θέλει αλλαγές και δεν το πειράζει 
να «δει να σπάνε αυγά», όπως λέ-
ει χαρακτηριστικά πηγή που έχει 
γνώση των αναλύσεων. Γι’ αυτό 
και εκτιμάται ότι ο Κυριάκος Μη-

τσοτάκης δεν μπορεί να νερώσει 
πολύ το κρασί του και να διαψεύ-
σει τις προσδοκίες της πλειοψηφί-
ας για χάρη εκείνων των μειοψηφι-
ών που ποτέ δεν τον ψήφισαν και 
δεν πρόκειται να το κάνουν ούτε 
στο μέλλον, όπως είναι, για πα-
ράδειγμα, όσοι υποστηρίζουν τις 
καταλήψεις ή τους αποκλεισμούς 
δρόμων. «Ο πρωθυπουργός απευ-
θύνεται σταθερά στο κοινό που 
δεν θέλει να τον δει να φοβάται 
τη σύγκρουση», λέει χαρακτηρι-
στικά στην «Κ» κυβερνητική πηγή.

Ολα τα παραπάνω καταλήγουν 

σε αυτό που καταλήγουν τα... πά-
ντα στην πολιτική: στις εκλογές, 
καθώς θα απομένουν μόλις τέσσε-
ρις μήνες μέχρι τις ευρωκάλπες. Ο 
πρωθυπουργός θέλει να πάει στις 
ευρωεκλογές με ένα συγκεκριμέ-
νο αφήγημα, διαφορετικό από της 
πρώτης τετραετίας, το οποίο θα λέ-
ει πως τον περασμένο Ιούνιο πήρε 
μια εντολή αλλαγών και μέσα σε 
λίγους μήνες το έκανε πράξη. Ηδη, 
σύμφωνα με το σχέδιο, στο προε-
κλογικό τρίμηνο θα προταχθούν 
πέντε μεγάλες μεταρρυθμιστικές 
πρωτοβουλίες: Πρώτον, εισήχθη 
η επιστολική ψήφος, δεύτερον, 
προχωρούν εκτεταμένες αλλαγές 
στην Υγεία, τρίτον, έρχονται «ιστο-
ρικές» αλλαγές στα πανεπιστήμια, 
τέταρτον, ο γάμος των ομόφυλων 
ζευγαριών δείχνει τον σεβασμό 
στα ανθρώπινα δικαιώματα και, 
πέμπτον, νομοθετήθηκαν μέτρα 
για την πάταξη της φοροδιαφυ-
γής. Αρμόδια πηγή, ωστόσο, προ-
σθέτει πως στο τρίμηνο του προε-
κλογικού αγώνα η κυβέρνηση θα 
δώσει μεγάλη έμφαση σε θέματα 
ενίσχυσης της οικογένειας, ενώ 
θα επιχειρήσει να απαντήσει και 
στον δύσκολο γρίφο που λέγεται 
δημογραφικό. Το αρμόδιο υπουρ-
γείο και η υπουργός Σοφία Ζαχα-
ράκη εργάζονται με ορίζοντα τον 
ερχόμενο Μάιο, οπότε θα παρου-
σιαστεί το εθνικό σχέδιο για το 
δημογραφικό, ένας από τους πυ-
λώνες του οποίου θα είναι και το 
στεγαστικό πρόβλημα.

Η Ν.∆. μέσα από αυτή τη δια-
δικασία θα επιδιώξει την όσο το 
δυνατόν μεγαλύτερη συσπείρωση 

του 41% που την ψήφισε ένα χρό-
νο πριν. Σήμερα, σύμφωνα με πλη-
ροφορίες της «Κ», οι κυλιόμενες 
δημοσκοπήσεις που φτάνουν στο 
Μαξίμου τής δίνουν στο αστάθ-
μητο δείγμα περίπου 30%. Ο στό-
χος του Μαξίμου είναι συνεπώς να 
«μιλήσει» έως τον Ιούνιο στο 10% 
που έχει περάσει στους αναποφά-
σιστους αλλά δεν έχει πάει κατά 
κανόνα σε άλλο κόμμα, επιχειρώ-
ντας να πλησιάσει το 35% στις 
εκλογές, που θα θεωρηθεί «μεγά-
λη επιτυχία», όπως αναφέρει χα-
ρακτηριστικά κυβερνητική πηγή. 

Οι δημοσκοπήσεις

Η ίδια πηγή προσθέτει πως «οτι-
δήποτε από 33% και πάνω θα εί-
ναι επιτυχία». Ηδη στο Μαξίμου 
έχουν αρχίσει τις πρώτες δημο-
σκοπήσεις με έμφαση στα ποιο-
τικά χαρακτηριστικά για να δουν 
πού βρίσκονται. Τα βασικά ερωτή-
ματα που πρέπει να απαντηθούν 
έως το τέλος Φεβρουαρίου, που 
αναμένεται να ανακοινωθεί και 
το πλήρες ευρωψηφοδέλτιο, είναι 
τι ποσοστό θέλει τα ιδιωτικά πα-
νεπιστήμια, πόσοι αντιδρούν στις 
καταλήψεις, τι πιστεύουν οι πολί-
τες για το σύστημα υγείας, πώς ιε-
ραρχούν τα προβλήματα, όπως εί-
ναι η ακρίβεια και η ασφάλεια που 
εξακολουθούν να είναι τα πλέον 
κορυφαία, αλλά και πώς αξιολο-
γούν τους πολιτικούς αρχηγούς. 
Εφόσον ο τελικός στόχος του 33% 
και άνω επιτευχθεί, θα θεωρηθεί 
ένα πολύ ισχυρό ποσοστό για μια 
«παραγωγική τριετία» και πιθανό 
διαβατήριο για μια τρίτη θητεία.

Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Η διαλλακτικότητα έναντι των μπλόκων και των καταλήψεων μπορεί να έχει κόστος για την κυβέρνηση,
αν αρχίσει να εκλαμβάνεται ως αδυναμία από την εκλογική της βάση. Γι’ αυτό και το Μαξίμου έχει Σχέδιο Β΄

Η Ν.Δ. ενόψει των 
ευρωεκλογών του 
Ιουνίου θα επιδιώξει 
την όσο το δυνατόν 
μεγαλύτερη συσπείρωση 
του 41% που την ψήφισε 
ένα χρόνο πριν.

Aν μια κυβέρνηση 
αποφάσιζε να δώσει 
στη δημόσια παιδεία 
το μεγαλύτερο ποσοστό 
του προϋπολογισμού σε 
ολόκληρη την Ευρώπη, 
θα ήταν όλα εντάξει;

Τα όρια της καταλλαγής

Του ΑΡΙΣΤΕΙΔΗ ΧΑΤΖΗ

Ας μιλήσουμε για το δημόσιο πανεπιστήμιο

Φοιτητές απέναντι στα ΜΑΤ, σε πρόσφατο συλλαλητήριο κατά των μη κρατικών ΑΕΙ. Η κυβέρνηση θέλει να αποφύγει τη γενικευμένη ένταση στον «εύφλεκτο» χώρο της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης.

Α Π Ο Ψ Η
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Η κυβέρνηση Μπάιντεν έχει δια-
βεβαιώσει το Κογκρέσο ότι θα 
παρακολουθεί στενά τη συμπε-
ριφορά της Τουρκίας έναντι της 
Ελλάδας και ειδικότερα σε ό,τι 
αφορά το ενδεχόμενο υπερπτή-
σεων τουρκικών F-16 πάνω από 
ελληνικά νησιά και αν σημειω-
θούν παραβιάσεις του ελληνικού 
εναέριου χώρου, θα υπάρξουν 
συνέπειες, τονίζει στην «Κ» το 
μέλος της επιτροπής Εξωτερικών 
Σχέσεων της αμερικανικής Γε-
ρουσίας Κρις βαν Χόλεν, ο οποίος 
σημειώνει ότι στο πλαίσιο αυτό 
το Κογκρέσο έχει στη διάθεσή 
του «εργαλεία» τα οποία μπορεί 
να αξιοποιήσει. 

Παράλληλα, ο δημοκρατικός 
γερουσιαστής του Μέριλαντ και 
υποστηρικτής των ελληνικών θέ-
σεων τονίζει ότι η προμήθεια των 
F-35 στην Ελλάδα θα προχωρήσει 
απρόσκοπτα, ενώ για το ενδεχό-
μενο επιστροφής της Τουρκίας 
στο συγκεκριμένο πρόγραμμα 
και την απόκτηση των πιο προηγ-
μένων αμερικανικών μαχητικών, 
περιορίζεται να επισημάνει και 
αυτός ότι όσο συνεχίζεται η ση-
μερινή κατάσταση με τους S-400, 
δεν υφίσταται τέτοια προοπτική.

Ο κ. Βαν Χόλεν, ο οποίος θα 
συμμετάσχει στο διήμερο συνέ-
δριο που συνδιοργανώνει αύριο 
και μεθαύριο στην Ουάσιγκτον 
η «Κ» μαζί με το Οικονομικό Φό-
ρουμ των ∆ελφών και το Συμβού-
λιο Ελληνοαμερικανικής Ηγεσίας, 
μιλάει επίσης για τις εξελίξεις στη 
Γάζα δηλώνοντας ότι ένας δίκαι-
ος πόλεμος πρέπει να διεξάγεται 
με δίκαια μέσα.

 
– Η κυβέρνηση Μπάιντεν προω-
θεί την πώληση νέων F-16 στην 
Τουρκία και την αναβάθμιση 
πολλών από αυτά που ήδη δια-
θέτει. Εχετε πεισθεί ότι ο πρό-
εδρος Ερντογάν δεν θα επανα-
λάβει τις στρατιωτικές πτήσεις 
πάνω από ελληνικά νησιά ή δεν 
θα επιστρέψει στην απειλητική 
ρητορική;

– Πρόσφατα, είχα συνάντηση 
με αξιωματούχους της κυβέρνη-
σης Μπάιντεν για να συζητήσου-
με σχετικά με την πιθανότητα 
παραβίασης του ελληνικού ενα-
έριου χώρου από τον Ερντογάν. 
Εξέφρασαν ιδιαίτερη βεβαιότη-
τα ότι ο Ερντογάν δεν θα προβεί 
σε τέτοιες παραβιάσεις. Ωστόσο, 
ενώ δεν μπορούμε να εγγυηθού-
με τίποτα με απόλυτη βεβαιότη-
τα, είναι σημαντικό να τονίσουμε 
ότι τόσο η κυβέρνηση όσο και 
εγώ προσωπικά, μαζί με άλλους 
συναδέλφους στο Κογκρέσο, θα 
παρακολουθούμε στενά την κα-
τάσταση. Εάν υπάρξουν παρα-
βιάσεις του ελληνικού εναέριου 
χώρου, θα υπάρξουν συνέπειες. 
Το μόνο που μπορώ να κάνω εί-
ναι να μεταφέρω τις διαβεβαιώ-

σεις που μας έχουν δοθεί και να 
υπογραμμίσω το σαφές μήνυμα 
ότι δεν θα γίνουν ανεκτές οι πα-
ραβιάσεις.

 
– Πόσο πειστικές ήταν οι δι-
αβεβαιώσεις της κυβέρνησης. 
Πόσο στενή θα είναι η παρα-
κολούθηση; Θα παρακολουθεί-
ται η τουρκική στάση σε κάθε 
της βήμα; Και με τον όρο «συ-
νέπειες» εννοούμε συγκεκριμέ-
νες ενέργειες;

– ∆εν μπορώ να αναφερθώ 
στην ακριβή φύση των συνε-
πειών, αλλά πιστεύω ότι η κυ-
βέρνηση Μπάιντεν έχει συμμε-
τάσχει ενεργά στις προσπάθειες 
να μειωθούν οι εντάσεις και να 
πείσει τον Ερντογάν να σταμα-
τήσει το υψηλό επίπεδο παρα-
βιάσεων που συνέβαινε προη-
γουμένως. Ωστόσο, θα θυμάστε 
ότι κάποια στιγμή είχε ληφθεί 
απόφαση να προχωρήσει η απο-
στολή F-35 στην Τουρκία, αλλά 
πολλοί από εμάς στο Κογκρέσο 
αντιδράσαμε λόγω του θέματος 

των S-400. Οπότε, το Κογκρέσο 
έχει εργαλεία στη διάθεσή του. 
Εάν αυτά τα F-16 δεν χρησιμο-
ποιηθούν με τρόπο που να συνά-
δει με τον προβλεπόμενο σκοπό 
τους, ο οποίος σίγουρα δεν είναι 
να παραβιάζουν τον εναέριο χώ-
ρο ενός άλλου συμμάχου του ΝΑ-
ΤΟ, θα μπορούσαν να ληφθούν 
τα κατάλληλα μέτρα.

 
– Από την πλευρά της η Ελλάδα 
θα πρέπει να αποκτήσει F-35; Η 
αν. υπουργός Εξωτερικών Βικτό-
ρια Νούλαντ μίλησε πρόσφατα 
στην Αγκυρα για την πιθανή 
επιστροφή της Τουρκίας στο 
πρόγραμμα παραγωγής F-35. 
Αυτό είναι κάτι που εξετάζεται 
στην Ουάσιγκτον;

– Οσον αφορά τα ελληνικά 
F-35, η κυβέρνηση Μπάιντεν το 
έχει σημειώσει και αναμένω να 
προχωρήσει ομαλά. Οπότε, είναι 
ένα ξεκάθαρο ναι. Οσον αφορά 
το άλλο θέμα, άκουσα ότι έκα-
νε δηλώσεις η κ. Νούλαντ, αλλά 
δεν έχω καμία πληροφορία σχε-

τικά με αυτές. Ωστόσο, μπορώ 
να επιβεβαιώσω ότι η θέση του 
Κογκρέσου παραμένει αμετάβλη-
τη όσον αφορά τα F-35, δεδομέ-
νης της άλυτης κατάστασης με 
τους S-400.

 
– Το Κογκρέσο και η κυβέρνη-
ση θεωρούν την Τουρκία αρκε-
τά αξιόπιστο σύμμαχο ώστε να 
συμπεριληφθεί στην παραγωγή 
των F-35;

– ∆εν μπορώ να μιλήσω εκ μέ-
ρους όλων των συναδέλφων μου, 
αλλά μπορώ να αναφερθώ μόνο 
σε αυτό που έκανε προηγουμέ-
νως το Κογκρέσο, δηλαδή να ψη-
φίσει ένα νόμο που εμπόδιζε την 
πορεία των F-35, λόγω των S-400. 
Απ’ όσο γνωρίζω, το ζήτημα αυτό 
παραμένει άλυτο. Οσον αφορά 
τα σχόλια της Βικτόρια Νούλαντ, 
δεν τα γνωρίζω, οπότε θα πρέπει 
να ρωτήσετε απευθείας την ίδια 
σχετικά με το νόημά τους.

Οσον αφορά τα F-16, αντιλαμ-
βάνομαι ότι η πρωταρχική σας 
ανησυχία είναι οι παραβιάσεις 

του ελληνικού εναέριου χώρου, 
κάτι που αποτελεί και για μένα 
προτεραιότητα. Ωστόσο, ζήτησα 
επίσης διαβεβαιώσεις από την κυ-
βέρνηση Μπάιντεν για δύο άλλα 
ζητήματα: την επίθεση της Τουρ-
κίας κατά των Κούρδων συμμά-
χων μας στη Συρία, οι οποίοι απο-
τέλεσαν την αιχμή του δόρατος 
στον αγώνα μας κατά του ISIS, 
και την υποστήριξη του Ερντο-
γάν προς το Αζερμπαϊτζάν στην 
επίθεσή του κατά του Ναγκόρ-
νο-Καραμπάχ. Ηθελα απλώς να 
αναφέρω ότι αυτά είναι δύο επι-
πλέον ζητήματα που έθεσα στην 
κυβέρνηση Μπάιντεν.

 
– Παρά το γεγονός ότι είναι νω-
ρίς στην προεκλογική περίοδο, 
το πιο πιθανό σενάριο φαίνεται 
να είναι μια εκ νέου αναμέτρη-
ση Μπάιντεν - Τραμπ. Αν αυτό 
συμβεί, μπορεί να κερδίσει ο Ρε-
πουμπλικανός τέως πρόεδρος;

– Βασικά θα έλεγα ότι ο πρό-
εδρος Μπάιντεν έχει ισχυρό 
ενεργητικό για να κατέβει στις 
εκλογές. Αν κοιτάξετε την αμε-
ρικανική οικονομία σήμερα, ξε-
περνάει όλες τις προσδοκίες τό-
σο όσον αφορά στην οικονομική 
ανάπτυξη όσο και στα χαμηλά 
ποσοστά ανεργίας. Ο πρόεδρος 
έχει αγωνιστεί κατά των εταιρει-
ών που εμπλέκονται στην αύξη-
ση των τιμών και δίνουν προτε-
ραιότητα στα κέρδη εις βάρος 
των καταναλωτών. Από την άλλη 
πλευρά, δεν νομίζω ότι οι Αμερι-
κανοί είναι διατεθειμένοι να επι-
στρέψουν στο χάος της εποχής 
Τραμπ, όπου κάθε μέρα φαινόταν 
να φέρνει περισσότερο διχασμό 
στη χώρα. Αν και είναι αλήθεια 
ότι ο Τραμπ έχει κερδίσει στο 
παρελθόν, νομίζω ότι η εμπειρία 
της χώρας τα τελευταία τέσσερα 
χρόνια έχει καταστήσει σαφές ότι 
δεν θέλουμε να επιστρέψουμε σε 
αυτό το περιβάλλον.

 
– Πολλά στελέχη των Δημοκρα-
τικών σε ιδιωτικές συζητήσεις, 
και πολλοί ψηφοφόροι των Δη-
μοκρατικών σε δημόσιο λόγο, 
εκφράζουν την ανησυχία τους 
για την ηλικία του προέδρου 
Μπάιντεν και πιστεύουν ότι θα 
ήταν καλύτερο για το κόμμα να 
επιλέξει ένα νεότερο υποψήφιο. 
Εχει κάποια βάση αυτό;

– ∆εν το έχουμε συζητήσει κα-
θόλου. Ο Τζο Μπάιντεν έχει κερ-
δίσει σταθερά όλες τις προκρι-
ματικές εκλογές μέχρι στιγμής, 
ακόμη και σε περιπτώσεις που 
δεν ήταν στο ψηφοδέλτιο, όπως 
στο Νιου Χαμσάιρ. Ο πρόεδρος 
έχει ένα σημαντικό ιστορικό για 
να στηρίξει την εκστρατεία του, 
μαζί με την πολυετή εμπειρία του 
στη δημόσια διοίκηση όλα αυτά 
τα χρόνια. Πιστεύω ότι οι ψηφο-
φόροι θα εκτιμήσουν αυτή την 
εμπειρία για τα επόμενα τέσσε-
ρα χρόνια.

Θα παρακολουθούμε την Τουρκία 
Εάν υπάρξουν ξανά παραβιάσεις, θα υπάρξουν και συνέπειες στο πρόγραμμα των F-16  
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Συνέντευξη στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΕΛΛΙΣ 

«Δεν νομίζω ότι οι Αμερικανοί είναι διατεθειμένοι να επιστρέψουν στο χάος της εποχής Τραμπ, όπου κάθε μέρα φαινόταν να φέρνει περισσό-
τερο διχασμό στη χώρα. Νομίζω ότι η εμπειρία της χώρας τα τελευταία τέσσερα χρόνια έχει καταστήσει σαφές ότι δεν θέλουμε να επιστρέψουμε 
σ’ αυτό το περιβάλλον», σχολιάζει ο Κρις βαν Χόλεν για τις προεδρικές εκλογές στις ΗΠΑ τον Νοέμβριο.

Εάν αυτά τα αεροσκάφη 
δεν χρησιμοποιηθούν με 
τρόπο που να συνάδει με 
τον προβλεπόμενο σκο-
πό τους, ο οποίος σίγου-
ρα δεν είναι να παραβι-
άζουν τον εναέριο χώρο 
ενός άλλου συμμάχου 
του ΝΑΤΟ, θα μπορού-
σαν να ληφθούν τα κα-
τάλληλα μέτρα. 

– Να πάμε στις δύο σημαντικές 
συγκρούσεις που εκτυλίσσονται 
στον κόσμο σήμερα. Πρώτα στη 
Γάζα, με τον απολογισμό των νε-
κρών να αυξάνεται, πώς πρέπει 
ο κόσμος να προσεγγίσει τον 
πόλεμο που συνεχίζεται;

– Οσον αφορά την κατάσταση 
στη Γάζα, θέλω πρώτα να αναφερ-
θώ στα γεγονότα της 7ης Οκτω-
βρίου, όπου το Ισραήλ αντιμε-
τώπισε μια βίαιη επίθεση από τη 
Χαμάς. Εχω δηλώσει με συνέπεια 
ότι ο λαός του Ισραήλ βρίσκεται 
απολύτως εντός των δικαιωμά-
των του. Μάλιστα, νομίζω ότι η 
κυβέρνηση έχει βασικό καθήκον 
να αμυνθεί κατά της Χαμάς και να 
διασφαλίσει ότι δεν θα υπάρξουν 
άλλες ημέρες όπως η 7η Οκτω-
βρίου και ότι όλοι οι όμηροι θα 
επιστρέψουν στην πατρίδα τους. 
Εχω επίσης ξεκαθαρίσει ότι μπο-
ρεί να υπάρξει δίκαιος πόλεμος, 

αλλά πρέπει να διεξάγεται με δί-
καιο τρόπο. Στη Γάζα αντιμετω-
πίζουμε μια ανθρωπιστική κατα-
στροφή, με ανεπίτρεπτα υψηλές 
απώλειες μεταξύ των αμάχων. 
Ο αριθμός των νεκρών έχει ξε-
περάσει τις 26.000, εκ των οποί-
ων τα δύο τρίτα είναι γυναίκες 
και παιδιά. Ταυτόχρονα, η περι-

οχή αντιμετωπίζει μια ανθρωπι-
στική κρίση η οποία, σύμφωνα 
με τις διεθνείς μη κυβερνητικές 
οργανώσεις που δραστηριοποι-
ούνται παγκοσμίως εδώ και δε-
καετίες, είναι πρωτοφανούς κλί-
μακας. Προσωπικά, επισκέφθηκα 
το συνοριακό πέρασμα της Ρά-
φα πριν από περίπου έναν μή-
να και υπέβαλα σχετική έκθεση. 
Πρόσφατα, μαζί με τον γερου-
σιαστή Κρις Μέρφι και άλλους 
25 συναδέλφους μας, συντάξαμε 
μια επιστολή προς τον πρόεδρο 
Μπάιντεν, όπου παρουσιάζουμε 
πέντε απαραίτητες ενέργειες για 
τη βελτίωση της παροχής ανθρω-
πιστικής βοήθειας σε αθώους κα-
τοίκους της Γάζας, οι οποίοι δεν 
είχαν καμία σχέση με τη Χαμάς. 
Ωστόσο, ο γρηγορότερος τρόπος 
να τερματιστούν τα δεινά είναι η 
κατάπαυση του πυρός και η απε-
λευθέρωση των ομήρων.

– Ο άλλος πόλεμος με παγκόσμι-
ες επιπτώσεις, στην Ουκρανία, 
φαίνεται να βρίσκεται σε αδιέ-
ξοδο. Κάποιοι λένε ότι ίσως ήρθε 
η ώρα για μια νέα διπλωματική 
προσπάθεια που θα λαμβάνει 
υπόψη της την πραγματικότη-
τα επί του πεδίου.

– Οσον αφορά την Ουκρανία, 
οι ∆ημοκρατικοί στη Γερουσία 
προσπάθησαν να φέρουν προς 
ψήφιση αυτό το νομοσχέδιο για 
την εθνική ασφάλεια πριν από 
έναν μήνα, αλλά οι Ρεπουμπλι-
κανοί αντιτάχθηκαν και επέμει-
ναν να συμπεριληφθούν μέτρα 
για την ασφάλεια των συνόρων. 
Ενώ εκφράσαμε τη βούλησή μας 
να εξετάσουμε την ασφάλεια των 
συνόρων ξεχωριστά, πιστεύα-
με ότι δεν θα έπρεπε να αποτε-
λεί μέρος της συμπληρωματι-
κής στρατιωτικής βοήθειας για 
την Ουκρανία. Επειτα από δια-

πραγματεύσεις καταλήξαμε σε 
διακομματική συμφωνία, αλλά 
παρ’ όλα αυτά οι Ρεπουμπλικα-
νοί απέσυραν τελικά τη στήρι-
ξή τους. Είναι ενδιαφέρον ότι 
σήμερα ορισμένοι Ρεπουμπλι-
κανοί γερουσιαστές θέλουν να 
επανέλθουν στην αρχική πρότα-
ση εθνικής ασφαλείας χωρίς την 
ασφάλεια των συνόρων. Αυτό 
είναι το άμεσο μέλημά μου εδώ, 
στη Γερουσία.

Τελικά, ο ουκρανικός λαός εί-
ναι εκείνος που θα καθορίσει το 
μέλλον του, ωστόσο είναι ζωτι-
κής σημασίας να του παράσχου-
με την απαραίτητη στρατιωτική 
βοήθεια για να αμυνθεί απέναντι 
στην επιθετικότητα του Πούτιν 
και να υπερασπιστεί την ελευθε-
ρία και τη δημοκρατία του. Θέλω 
επίσης να ευχαριστήσω την Ελ-
λάδα για τον σημαντικό ρόλο της 
στην υποστήριξη του λαού της 

Ουκρανίας ενάντια στην επιθε-
τικότητα του Πούτιν.

 
– Δυο λόγια για τον Τζον Σαρ-
μπάνη και την απόφασή του να 
αποχωρήσει από την πολιτική.

– Ο Τζον Σαρμπάνης υπήρξε 
πολύ καλός φίλος και εξαιρετικός 
δημόσιος λειτουργός. Εχει θαυμά-
σιες αρετές που τον βοήθησαν 
να είναι αποτελεσματικός στο 
Κογκρέσο. Είναι συμπονετικός 
και εργατικός. Εχει κερδίσει τον 
σεβασμό των συναδέλφων του 
και, σύμφωνα με την παράδοση 
των προγόνων του στην Αρχαία 
Ελλάδα, αγωνίζεται πολύ σκλη-
ρά για την προστασία της δημο-
κρατίας μας. Εκτός από το θετικό 
του έργο σε εθνικό επίπεδο, έχει 
αγωνιστεί για σημαντικές προτε-
ραιότητες της πολιτείας του Μέ-
ριλαντ, όπως η προστασία του 
υπέροχου κόλπου του Τσέζαπικ.

Εχει κερδίσει τον σεβα-
σμό των συναδέλφων 
του και, σύμφωνα με την 
παράδοση των προγό-
νων του στην Αρχαία 
Ελλάδα, αγωνίζεται 
πολύ σκληρά για 
την προστασία 
της δημοκρατίας μας.

Η προσφορά του καλού μου φίλου Τζον Σαρμπάνη

Κρις βαν Χόλεν, μέλος της Επιτροπής Εξωτερικών Σχέσεων της αμερικανικής Γερουσίας 
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«Προσέρχομαι ενώπιόν σας όχι μό-
νο ως υπουργός Εξωτερικών των 
Ηνωμένων Πολιτειών, αλλά και 
ως Εβραίος», δήλωσε ο Αντονι 
Μπλίνκεν στην κοινή συνέντευξη 
Τύπου με τον Μπέντζαμιν Νετα-
νιάχου, στις 12 Οκτωβρίου, πέντε 
ημέρες μετά τις φονικές επιδρο-
μές της Χαμάς που συγκλόνισαν 
το Ισραήλ. Οι δημόσιοι εναγκα-
λισμοί με Ισραηλινούς ηγέτες, οι 
εμφαντικές εκδηλώσεις ενσυναί-
σθησης προς τα θύματα της μιας 
μόνο πλευράς και η υπενθύμιση 
των περιπετειών που υπέστησαν 
οι πρόγονοι του Μπλίνκεν για να 
ξεφύγουν από τα πογκρόμ και το 
Ολοκαύτωμα, συνόδευαν τη λευ-
κή επιταγή της Ουάσιγκτον στην 
πιο ακροδεξιά κυβέρνηση που 
γνώρισε ποτέ το Ισραήλ, καθώς 
ξεκινούσε τη στρατιωτική της 
απάντηση στη Γάζα.

Την περασμένη Τετάρτη, ακρι-
βώς την ημέρα που ο πόλεμος 
έμπαινε στον πέμπτο μήνα του, 
ο επικεφαλής της αμερικανικής 
διπλωματίας έκλεινε στο Τελ Αβίβ 
την πέμπτη μεσανατολική περι-
οδεία του από την έναρξη των 
εχθροπραξιών. Αυτή τη φορά το 
κλίμα ήταν πολύ διαφορετικό. 
Αντί για διαχυτικές αγκαλιές, μια 
αμήχανη χειραψία με τον Νετα-
νιάχου, όπου τα παγωμένα πρό-
σωπα μιλούσαν από μόνα τους. 
Και αντί για κοινή συνέντευξη 
Τύπου, οι ξεχωριστές δηλώσεις 
σε εκπροσώπους του διεθνούς 
Τύπου, που ήρθαν να υπογραμ-
μίσουν πόσα έτη φωτός μακριά 
απέχουν πλέον οι δύο στενοί 
σύμμαχοι. 

Ανταλλαγή πυρών

Πρώτος στη σειρά, ο Νετανιά-
χου καταδίκασε τον Μπλίνκεν 
να γυρίσει με άδεια χέρια στην 
Ουάσιγκτον, ναρκοθετώντας 
τη βασική του επιδίωξη, δηλα-
δή την επίτευξη συμφωνίας για 
εκεχειρία μακράς διαρκείας στη 
Γάζα. Ο Ισραηλινός πρωθυπουρ-
γός δήλωσε ορθά-κοφτά ότι «δεν 
υπάρχει άλλη λύση παρά μόνο 
η απόλυτη νίκη», χαρακτήρισε 
«παρανοϊκές» τις προτάσεις της 
Χαμάς για κατάπαυση του πυ-
ρός και προανήγγειλε επέκταση 
των ισραηλινών επιδρομών και 
στη Ράφα. Πρόκειται για την τε-
λευταία πόλη υπό παλαιστινιακό 
έλεγχο, στα σύνορα με την Αί-
γυπτο, όπου έχουν στριμωχτεί 
1,5 εκατομμύριο Παλαιστίνιοι, 
με άμεσους τους κινδύνους μιας 
ανείπωτης ανθρωπιστικής κατα-
στροφής και του βίαιου εκτοπι-
σμού τους στην Αίγυπτο. 

Η απάντηση του Μπλίνκεν δεν 
άργησε να έρθει. Ξεκίνησε την 
τοποθέτησή του δίνοντας έμφα-

ση στο δράμα των Ισραηλινών 
ομήρων και στην επιτακτική ανά-
γκη συμφωνίας για την απελευθέ-
ρωσή τους, ζήτημα που πονά και 
σφάζει τον Νετανιάχου, καθώς η 
τυφλή αδιαλλαξία του μεγαλώνει 
κάθε μέρα τις πιθανότητες να γυ-
ρίσουν νεκροί οι 105 όμηροι που 
υπολογίζεται ότι είναι ακόμη ζω-
ντανοί – την περασμένη ∆ευτέρα 
έγινε γνωστό ότι έχουν πεθάνει 
35. Αναφορικά με την πρόταση 
της Χαμάς για την εκεχειρία, αν 
και είπε ότι «περιέχει ορισμένα 

στοιχεία που οπωσδήποτε δεν 
μπορούν να αποτελέσουν βάση 
συζήτησης», εκτίμησε ότι, παρ’ 
όλα αυτά, «υπάρχει χώρος για 
συμφωνία». Αφού εξέφρασε την 
έντονη ανησυχία του για το μέλ-
λον της Ράφα, προχώρησε στην 
πιο ηχηρή, μέχρι σήμερα, αποδο-
κιμασία, από αμερικανικής πλευ-
ράς, του τρόπου που διεξάγει τον 
πόλεμο η ισραηλινή ηγεσία.

«Οι Ισραηλινοί απανθρωποιή-
θηκαν με τον πιο φρικτό τρόπο 
στις 7 Οκτωβρίου... Αυτό όμως 
δεν μπορεί να χρησιμοποιείται 
ως άδεια για να απανθρωποιού-
νται άλλοι», δήλωσε ο Μπλίνκεν, 
για να προσθέσει: «Οι οικογένειες 
της Γάζας, η επιβίωση των οποί-
ων εξαρτάται από τη διανομή αν-
θρωπιστικής βοήθειας μέσω Ισ-
ραήλ, είναι ακριβώς όπως οι δικές 
μας οικογένειες. Είναι μητέρες 
και πατέρες, γιοι και αδελφές, 
που εννοούν να ζουν με αξιοπρέ-
πεια, θέλουν να στείλουν τα παι-

διά τους στο σχολείο, να έχουν 
μια κανονική ζωή». Αυτονόητα 
πράγματα, αλλά το να τα λέει ο 
Αμερικανός υπουργός Εξωτερι-
κών από το Τελ Αβίβ για να τα 
ακούσουν οι Ισραηλινοί και όλη 
η οικουμένη, προφανώς έχει τη 
σημασία του. 

Είναι αλήθεια ότι η απάντηση 
της Χαμάς στην πρόταση που 
είχαν καταστρώσει προ δεκα-
ημέρου οι μεσολαβητές (ΗΠΑ, 
Αίγυπτος, Κατάρ) στο Παρίσι 
άφηνε όντως ανοικτό το πεδίο 
για διαπραγμάτευση. Μπορεί, 
στο πλαίσιο ενός σκληρού πα-
ζαριού, να ζήτησε 135 ημέρες 
εκεχειρίας αντί των 45 που προ-
τείνονταν, αλλά υπαναχώρησε 
από τη βασική της αξίωση, δη-
λαδή τον οριστικό τερματισμό 
του πολέμου, περιορίζοντας τις 
άμεσες απαιτήσεις της στην από-
συρση του ισραηλινού στρατού 
από τα αστικά κέντρα. Επιπλέ-
ον, υπαναχώρησε από την αξί-

ωση να απελευθερωθούν όλοι οι 
Παλαιστίνιοι κρατούμενοι (είναι 
πάνω από 6.000), ζητώντας τώ-
ρα την απελευθέρωση 1.500 εξ 
αυτών αντί των 105 Ισραηλινών 
ομήρων. Κάτι όχι παράλογο, αν 
σκεφτεί κανείς ότι το 2011 το Ισ-
ραήλ είχε δεχθεί να απελευθερώ-
σει 1.027 Παλαιστίνιους κρατου-
μένους (μεταξύ των οποίων και 
τον σημερινό αρχηγό της Χαμάς 
στη Γάζα, Γιαχία Σινουάρ) έναντι 
ενός και μόνο Ισραηλινού ομή-
ρου, του δεκανέα Γκιλάντ Σαλίτ. 

Αντίθετοι δρόμοι

Εδώ που έχουν φτάσει τα 
πράγματα, τα σχέδια του Μπάι-
ντεν και του Νετανιάχου συ-
γκρούονται μετωπικά. Οσο κι αν 
δεν το λένε ανοιχτά, οι Αμερικα-
νοί πιέζουν για μια παρατεταμέ-
νη εκεχειρία που θα γίνει μόνιμη, 
με μια Παλαιστινιακή Αρχή υπό 
νέα διεύθυνση να αναλαμβάνει 
τη διοίκηση της Γάζας, ενώ ανα-
γνωρίζουν ότι η Χαμάς θα έχει 
κάποιο (όχι ηγεμονικό, βέβαια) 
ρόλο στη μελλοντική παλαιστι-
νιακή σκηνή. Επιπλέον πιέζουν, 
όπως ρητά δήλωσε ο Μπλίνκεν, 
για «ένα συγκεκριμένο, χρονικά 
δεσμευτικό πλαίσιο» για δημι-
ουργία παλαιστινιακού κράτους, 
ώστε να γίνει δυνατή η αναγνώ-
ριση του Ισραήλ από τη Σαου-
δική Αραβία και η οικοδόμηση 
του αντιιρανικού μετώπου που 
διακαώς επιθυμούν. Στον αντί-
ποδα, ο Ισραηλινός πρωθυπουρ-
γός επιμένει στην ολοκληρωτική 
συντριβή της Χαμάς, στη διαρκή 
παρουσία του ισραηλινού στρα-
τού στη Γάζα και αρνείται την 
πολιτική της διοίκηση ακόμη κι 
από την Παλαιστινιακή Αρχή, 
επιδιώκοντας να νεκραναστή-
σει, ως θλιβερό υποκατάστατο 
«αυτοδιοίκησης», τον θεσμό των 
μουχτάρηδων (τοπικοί άρχοντες, 
αρχηγοί φυλών) της οθωμανικής 
περιόδου. 

Ο Τζο Μπάιντεν έχει πολλούς 
λόγους να πνέει μένεα. Η ψήφος 
των Αμερικανών μουσουλμάνων 
είναι κρίσιμη σε ορισμένες κρί-
σιμες, διαφιλονικούμενες πολι-
τείες όπως το Μίσιγκαν ενόψει 
των προεδρικών εκλογών, ενώ 
δύο βασικοί εκλογικοί ταμιευτή-
ρες των ∆ημοκρατικών, οι νέοι 
και οι μαύροι, είναι ιδιαίτερα ευ-
αίσθητοι στο δράμα των Παλαι-
στινίων. Σύμφωνα με πρόσφατη 
δημοσκόπηση της YouGov, το 
50% των δυνητικών ψηφοφόρων 
του Μπάιντεν θεωρεί τον πόλεμο 
του Ισραήλ «γενοκτονία». Το προ-
εδρικό διάταγμα του Μπάιντεν για 
επιβολή κυρώσεων σε Εβραίους 
εποίκους της ∆υτικής Οχθης μπο-
ρεί να είχε μηδαμινή πρακτική 
σημασία, λειτούργησε όμως ως 
πολιτική προειδοποίηση. Ακολού-
θησε ρεπορτάζ του Politico κατά 
το οποίο ο Αμερικανός πρόεδρος 
χαρακτήρισε, σε ιδιωτική συζήτη-
ση, τον Ισραηλινό πρωθυπουργό 
«bad fucking guy» (διαψεύστη-
κε μεν, αλλά...) και δήλωση της 
Χίλαρι Κλίντον ότι «ο Νετανιά-
χου πρέπει να φύγει γιατί είναι 
αναξιόπιστος». Αλλο ρεπορτάζ 
του Axios πιθανολογούσε διπλω-
ματική αναγνώριση του κράτους 
της Παλαιστίνης από τις ΗΠΑ ως 
μέσο πίεσης προς την ισραηλινή 
κυβέρνηση. Οι επόμενες ημέρες 
εγκυμονούν σοβαρές εξελίξεις.

«Δεν υπάρχει συμμαχία πιο ιστο-
ρική, πιο σημαντική, από εκεί-
νη μεταξύ Αφροαμερικανών και 
Εβραίων των ΗΠΑ», είχε πει ο 
Μαρκ Μόριαλ, πρόεδρος της 
Εθνικής Λίγκας των Μαύρων 
το 2020.

Αυτή την εβδομάδα, όμως, ο 
Μοριάλ μού είπε ότι η συμμαχία 
«δοκιμάζεται» από τις αποκλί-
νουσες απόψεις για τον πόλεμο 
Ισραήλ - Χαμάς. Η απόκλιση αυ-
τή είναι μάλιστα ικανή να επη-
ρεάσει την ψήφο των δύο παρα-
δοσιακά προσκείμενων στους 
∆ημοκρατικούς κοινοτήτων.

Η σχέση μεταξύ των δύο κοι-
νοτήτων έχει μακρά ιστορία και 
άκμασε κατά τη διάρκεια του κι-
νήματος υπέρ των πολιτικών δι-
καιωμάτων των μαύρων. Υπήρ-
ξαν, όμως, και περίοδοι τριβών. 
Ο καθηγητής Μαρκ Ντόλιντζερ 
διαπιστώνει σημαντικές ομοιό-
τητες μεταξύ της παρούσας συ-
γκυρίας και του Πολέμου των Εξι 
Ημερών του 1967, στον οποίο 
το Ισραήλ κατέλαβε τη Λωρίδα 

της Γάζας, τη ∆υτική Οχθη και 
την Ανατολική Ιερουσαλήμ, με-
ταξύ άλλων εδαφών, εκτοπίζο-
ντας εκατοντάδες χιλιάδες Πα-
λαιστινίους. 

Την επόμενη χρονιά, τέσ-
σερις μόλις μήνες πριν από τις 
αμερικανικές εκλογές του 1968, 
άρθρο αυτής της εφημερίδας με 
τίτλο «Οι Εβραίοι ανήσυχοι για 
τις σχέσεις τους με τους μαύ-
ρους» περιέγραφε συγκεκριμένο 
σημείο τριβής μεταξύ των δύο 
κοινοτήτων ως «εβραϊκό θυμό 
για την αντιισραηλινή στάση 

μαύρων εξτρεμιστών και τις κα-
τηγορίες τους για σιωνιστικό 
ιμπεριαλισμό και καταπίεση των 
Αράβων». Ο Ντόλιντζερ περιγρά-
φει τη σημερινή ένταση στις 
σχέσεις Αφροαμερικανών και 
Εβραίων ως «ένα είδος δεύτερου 
κεφαλαίου του βιβλίου αυτού».

Παρότι οι απόψεις των Εβραί-
ων των ΗΠΑ δεν ταυτίζονται 
κατ’ ανάγκη με εκείνες των Ισ-
ραηλινών ή με της κυβέρνησης 
Νετανιάχου, οι συγκρίσεις μετα-
ξύ της ιδεολογικής διαφωνίας 
Εβραίων και μαύρων της δεκαε-
τίας του 1960 και της σημερινής 
είναι θεμιτές: Πολλοί Αφροαμε-
ρικανοί διαφωνούν με τις ισραη-
λινές μεθόδους στον πόλεμο στη 
Γάζα, με ιδιαίτερη έμφαση στον 
φόρο αίματος που πληρώνουν οι 
Παλαιστίνιοι άμαχοι.

Πολλοί Εβραίοι των ΗΠΑ ανα-
γνωρίζουν το δικαίωμα του Ισ-
ραήλ να πολεμήσει και στηρί-
ζουν την αμερικανική πολιτική 
υπέρ της ισραηλινής πολεμικής 
προσπάθειας. Ορισμένοι αισθά-
νονται απογοήτευση που πολ-
λοί μαύροι συμπολίτες τους δεί-
χνουν μεγαλύτερη συμπάθεια 

για τους Παλαιστινίους.
Τα θέματα αυτά μοιάζουν αγε-

φύρωτα, καθώς πολλοί σε κάθε 
πλευρά της διαφωνίας αισθάνο-
νται ότι εκφράζουν το απόλυτο 
δίκιο. Κάθε μετριοπαθής άποψη 
κινδυνεύει να χαρακτηρισθεί 
ένδειξη αδυναμίας. 

Πιστεύω ότι η Χαμάς είναι 
τρομοκρατική οργάνωση με στό-
χο την εξάλειψη του Ισραήλ, ότι 
η επίθεσή της κατά του Ισραήλ 
στις 7 Οκτωβρίου ήταν αποτρό-
παια και ότι όλοι οι όμηροι πρέ-
πει να απελευθερωθούν. Την 
ίδια ώρα, πιστεύω ότι η σφαγή 
στη Γάζα –χιλιάδες άμαχοι νε-
κροί, χιλιάδες από αυτούς παι-
διά– είναι αδικαιολόγητη και 
ανεπίτρεπτη, ακόμη και σε και-
ρό πολέμου. ∆ιεθνείς οργανώ-
σεις προειδοποιούν για ανθρω-
πιστική καταστροφή στη Γάζα, 
ενώ το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο απο-
φάσισε τον περασμένο μήνα ότι 
το Ισραήλ οφείλει να λάβει μέ-
τρα για να αποφύγει παραβιά-
σεις της διεθνούς συνθήκης κα-
τά των γενοκτονιών.

Η Ρουθ Μέζινγκερ, πρώην 
πρόεδρος μεγάλης αμερικανι-

κής εβραϊκής οργάνωσης, θλίβε-
ται για την αδυναμία των ανθρώ-
πων να αναλύσουν πολύπλοκες 
καταστάσεις. Η Μέζινγκερ λέει 
ότι στηρίζει το δικαίωμα ύπαρ-

ξης του Ισραήλ, αλλά όχι όταν η 
άμυνα του κράτους αφορά τον 
θάνατο κατοίκων της Γάζας. «Ο 
πόλεμος αυτός είναι επιβλαβής 
για το μέλλον του Ισραήλ και 
θα οδηγήσει σε άνοδο του αντι-
σημιτισμού», λέει η Μέζινγκερ, 
που δέχεται επικρίσεις από ομο-
θρήσκους της για τις απόψεις 
της αυτές.

Κάθε απλοϊκή προσέγγιση της 
διένεξης μπορεί να έχει κατα-
στροφικές πολιτικές συνέπει-
ες στο εσωτερικό των ΗΠΑ. Η 
στήριξη του προέδρου Μπάι-
ντεν στον πόλεμο του Ισραήλ 
στη Γάζα έχει αποξενώσει κά-
ποιους Αφροαμερικανούς ψη-
φοφόρους. Ο περιορισμός της 
αμερικανικής βοήθειας θα προ-
καλούσε την αντίδραση Εβραίων 
ψηφοφόρων. Ο Μπάιντεν, όμως, 
χρειάζεται την ενεργό στήριξη 
και των δύο κοινοτήτων προκει-
μένου να επανεκλεγεί. Ο Κλιφ 
Ολμπράιτ, ιδρυτής ταμείου για 
την εγγραφή μαύρων ψηφοφό-
ρων στους εκλογικούς καταλό-
γους, λέει: «Λυπάμαι που η έντα-
ση μεταξύ των δύο κοινοτήτων 
απειλεί την ικανότητά μας να 
συνεργασθούμε σε θέματα εκλο-
γικών δικαιωμάτων». 

Ακόμη και όσα μέλη των δύο 
κοινοτήτων θεωρούν ότι ο Μπάι-
ντεν δεν πίεσε αρκετά τον Ισρα-
ηλινό πρωθυπουργό Νετανιάχου, 
θα πρέπει να λάβουν υπόψη τους 
ότι τέτοια πίεση θα είναι ανύ-
παρκτη σε περίπτωση επανεκλο-
γής του Τραμπ στην προεδρία.

Σε τροχιά ρήξης Μπάιντεν - Μπίμπι

Οι πολιτικοί κίνδυνοι ενός ρήγματος στις σχέσεις μαύρων και Εβραίων

Το σχέδιο των ΗΠΑ για εκεχειρία στη Γάζα προσκρούει στα σχέδια πολιτικής επιβίωσης του Ισραηλινού πρωθυπουργού

Ο Ισραηλινός 
πρωθυπουργός επιμένει 
στην ολοκληρωτική 
συντριβή της Χαμάς και 
στη διαρκή παρουσία 
του ισραηλινού στρατού 
στη Γάζα.

Αρκετοί Εβραίοι 
στις Ηνωμένες 
Πολιτείες αισθάνονται 
απογοήτευση που 
πολλοί μαύροι 
συμπολίτες τους 
δείχνουν μεγαλύτερη 
συμπάθεια για τους 
Παλαιστινίους.

Οσα μέλη των δύο 
κοινοτήτων θεωρούν 
ότι ο Μπάιντεν 
δεν πίεσε αρκετά 
τον Νετανιάχου, ας 
λάβουν υπόψη τους 
ότι τέτοια πίεση θα 
είναι ανύπαρκτη αν 
επανεκλεγεί ο Τραμπ.

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Παλαιστίνιοι καίνε φωτογραφίες από παλαιότερη συνάντηση Μπλίνκεν - Νετανιάχου, στην αρχή του έτους. Πλέον, εκείνο που μοιάζει να οδηγείται στην 
«πυρά» είναι οι σχέσεις Ισραήλ - ΗΠΑ, ειδικά όσο ο Ισραηλινός πρωθυπουργός επιμένει να ναρκοθετεί κάθε πρόταση για εκεχειρία διαρκείας στη Γάζα.

Του ΤΣΑΡΛΣ ΜΠΛΟΟΥ
THE NEW YORK TIMES

Σύμφωνα με πρόσφατη 
δημοσκόπηση της 
YouGov, το 50% των 
δυνητικών ψηφοφόρων 
του Μπάιντεν θεωρεί 
τον πόλεμο του Ισραήλ 
«γενοκτονία».
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Η επιλογή του Καρόλου Γ να δημο-
σιοποιήσει μια επέμβαση ρουτίνας 
έσπασε ένα από τα διαχρονικά τα-
μπού της βασιλείας στη Βρετανία. 
Ομως η διάγνωση με καρκίνο ακο-
λούθησε ως απρόοπτο που δοκιμά-
ζει τα όρια της οικειότητας με το 
παλάτι του Μπάκιγχαμ, εν μέσω 
μιντιακής φρενίτιδας γύρω από τη 
φυσική κατάσταση του μονάρχη.

Ο Κάρολος ήταν ανέκαθεν γνω-
στός για τις εκσυγχρονιστικές δι-
αθέσεις του. Σε αντίθεση με τη 
μητέρα του Ελισάβετ, ο ίδιος δεν 
έκρυψε ποτέ την αποστροφή του 
για ορισμένες από τις πτυχές που 
συνοδεύουν τα αρχαϊκά πρωτό-
κολλα γύρω από τον θεσμό της 
βασιλείας. Εξ ου και προέβη σε μια 
ενέργεια η οποία δεν συνηθίζεται, 
δημοσιοποιώντας ένα θέμα που 
αφορούσε την υγεία του.

Είναι ενδεικτικό το γεγονός ότι 
ποτέ μέχρι σήμερα δεν είχαν δη-
μοσιοποιηθεί παρόμοιες πληρο-
φορίες στην περίπτωση τόσο της 
Ελισάβετ όσο και οποιουδήποτε 

Βρετανού μονάρχη στο παρελθόν. 
∆ιαχρονικά, η βασιλική οικογέ-
νεια θεωρούσε ιδιωτικά τα ζητή-
ματα υγείας, τα οποία και αποκα-
λύπτονταν μόνο αν μεσολαβούσε 
ο θάνατος. Υπ’ αυτήν την έννοια, 
ο Κάρολος έκανε ένα μεγάλο βή-
μα για τα δεδομένα της βασιλείας.

Το παλάτι εξήγησε το σκεπτι-
κό του βασιλιά λέγοντας ότι ήθελε 
προσωπικά να μοιραστεί τη διά-
γνωση, αφενός για να αποτρέψει 
τις εικασίες, αφετέρου για να βοη-
θήσει στη δημόσια κατανόηση γύ-
ρω από ένα θέμα υγείας που αφορά 
πολλούς άνδρες ανά τον κόσμο. Η 
συγκεκριμένη επιλογή προσωρινά 
επιβραβεύθηκε από τα γεγονότα. 
Αμέσως αυξήθηκαν οι αναζητή-
σεις για την πάθηση του προστάτη 
στον ιστότοπο του Εθνικού Συστή-
ματος Υγείας - NHS και οι Βρετανοί 
διαβεβαιώθηκαν ότι ο βασιλιάς θα 
επέστρεφε σύντομα στην άσκηση 
των καθηκόντων του.

Ωστόσο, κατά τη διάρκεια της 
νοσηλείας του, ο Κάρολος διαγνώ-
στηκε με καρκίνο, ο οποίος δεν 
σχετιζόταν με τον προστάτη. Από 
τη μια στιγμή στην άλλη, η απει-
λή για την υγεία του αναβαθμί-
στηκε, γεγονός που μετέβαλε την 
επικοινωνιακή πολιτική του πα-
λατιού. Με μια επίσημη δήλωση 
η οποία δόθηκε στη δημοσιότητα 
αποκαλύφθηκε ότι ο βασιλιάς δι-
αγνώστηκε με καρκίνο, είχε ήδη 
ξεκινήσει τη θεραπεία και ο ίδιος 
αισθανόταν «απολύτως καλά». 
Ομως δεν δόθηκε κανένα άλλο 
στοιχείο για τα χαρακτηριστικά 
της ασθένειας και την κατάστα-
ση της υγείας του.

Αυτομάτως, οι Βρετανοί γνώρι-
ζαν ότι ο 75χρονος βασιλιάς τους 
έπασχε από έναν απειλητικό καρ-
κίνο, χωρίς να γνωρίζουν τι ση-
μαίνει πρακτικά για τη ζωή του. 
Μοναδικό στοιχείο που είδε το 
φως της δημοσιότητας, η ανα-
φορά του Βρετανού πρωθυπουρ-
γού Ρίσι Σούνακ στο ραδιόφωνο 
του BBC: «Ευτυχώς, εντοπίστη-
κε νωρίς».

Μιντιακή φρενίτιδα

Το ενδιαφέρον των ΜΜΕ εκτο-
ξεύθηκε, τροφοδοτώντας την αγω-
νία της κοινής γνώμης στη Βρετα-
νία. Η τοποθέτηση του παλατιού 
είχε μόλις ανοίξει τον δρόμο για 
μια σειρά από επίμονα ερωτήμα-
τα: Τι είδος καρκίνου; Είναι προ-
χωρημένος; Τι θεραπεία ακολου-
θεί; Θα ζήσει; Πότε θα είναι ξανά 
μάχιμος;

Από την άλλη, αν το Μπάκιγ-
χαμ είχε δώσει πληροφορίες για 
τη μορφή του καρκίνου, θα είχε 
δώσει λαβή για εικασίες σχετικά 
με τη δυνατότητα του Καρόλου 

να αντιμετωπίσει την ασθένεια, 
η οποία εμφανίστηκε ακριβώς τη 
στιγμή που το παλάτι επιχείρησε 
να καθιερώσει ένα πιο ανοιχτό 
καθεστώς επικοινωνίας με τους 
Βρετανούς πολίτες.

Με εξαίρεση τον θάνατο της 
Ελισάβετ, πρόκειται για την πιο σο-
βαρή ανακοίνωση που καλείται να 
διαχειριστεί το παλάτι εδώ και 70 
χρόνια. Η αλήθεια είναι ότι έχουν 
περάσει οι μέρες που η ασθένεια 
ενός μονάρχη μπορεί να μείνει 
μακριά από τα βλέμματα της κοι-
νής γνώμης, όπως συνέβη με τον 
Γεώργιο ΣΤ΄. Ούτε τα μέλη της βα-
σιλικής οικογενείας δεν γνώριζαν 
τότε τη σοβαρότητα της κατάστα-
σης στην οποία βρισκόταν, έως 
ότου απεβίωσε το 1952.

Για την ώρα, ο Κάρολος θα συ-
νεχίσει να ασκεί τα θεσμικά του 
καθήκοντα, όπως η εβδομαδιαία 
ακρόαση με τον Βρετανό πρωθυ-
πουργό. Οποτε κρίνεται, με βάση 
τις συμβουλές των γιατρών, θα 
εφαρμόζονται οι κατάλληλες διευ-
θετήσεις για την ελαχιστοποίηση 

της προσωπικής επαφής, μέσω τη-
λεφωνικής επικοινωνίας ή βιντεο-
κλήσης. Αντιθέτως, διακόπτονται 
οι δημόσιες εμφανίσεις και τα τα-
ξίδια μέχρι νεωτέρας.

Μέρος των υποχρεώσεων του 
Καρόλου, για όσο καιρό χρεια-
στεί, θα μπορούσαν να απορρο-
φήσουν άλλα μέλη της οικογένει-
ας, όπως η βασίλισσα Καμίλα, η 
πριγκίπισσα Αννα και η δούκισ-
σα του Εδιμβούργου Σόφι. Αλλά 
τον κύριο όγκο των καθηκόντων, 
ανάλογα με την εξέλιξη της θερα-
πείας, αναμένεται να αναλάβει ο 
διάδοχος του θρόνου, πρίγκιπας 
Ουίλιαμ, παρότι ο ίδιος είχε μό-
λις πρόσφατα αποφασίσει ότι θα 
έπαιρνε λίγο χρόνο από τα δικά 
του καθήκοντα, λόγω της «προ-
γραμματισμένης επέμβασης στην 
κοιλιακή χώρα» της συζύγου του, 
πριγκίπισσας Κάθριν.

«Θα πρέπει να με δουν για να με 
πιστέψουν», είχε πει η βασίλισσα 
Ελισάβετ. Η νέα ρουτίνα του Κα-
ρόλου, η οποία θα προβλέπει την 
απόσυρση από τα φώτα της δη-

μοσιότητας, σε συνδυασμό με τα 
ερωτήματα που παραμένουν γύρω 
από τη σοβαρότητα της ασθένειας 
με την οποία είναι αντιμέτωπος, 
ευλόγως ανοίγει τη συζήτηση για 
τον βαθμό εμπλοκής του πρίγκιπα 
της Ουαλλίας στην άσκηση των 
βασιλικών καθηκόντων. Πρακτι-
κά, είναι δύο τα σενάρια στην πε-
ρίπτωση που επιδεινωθεί η υγεία 
του Καρόλου. 

Το πρώτο αφορά στο καθεστώς 
της αντιβασιλείας. Αν ο βασιλιάς 
κριθεί προσωρινά ανίκανος να 
ανταπεξέλθει στις υποχρεώσεις 
του, ο βρετανικός νόμος προβλέ-
πει τον ορισμό μελών της βασιλι-
κής οικογενείας ως «συμβούλων 
του κράτους». Η διαδικασία της 
αντιβασιλείας προβλέπεται από τις 
διατάξεις του 1937 και 1953 και εν 
προκειμένω αφορά τυπικά τη βα-
σίλισσα Καμίλα και τους τέσσερις 
πιο ηλικιωμένους ενήλικες –άνω 
των 21 ετών– στη σειρά διαδο-
χής: τον πρίγκιπα της Ουαλλίας, 
τον δούκα του Σάσεξ, τον δούκα 
της Υόρκης και την πριγκίπισσα 
Βεατρίκη. Επιπλέον, έπειτα από 

σχετική προσθήκη που επικύρω-
σε το βρετανικό κοινοβούλιο κα-
τόπιν εισήγησης του βασιλιά, συ-
μπεριλαμβάνονται δυνητικά και 
ο μικρός αδελφός του Καρόλου, 
δούκας του Εδιμβούργου, και η 
αδελφή του, πριγκίπισσα Βασιλι-
κή. Πάντως, σε αυτή τη φάση, το 
Μπάκιγχαμ κρίνει ότι δεν θα εί-
ναι απαραίτητη η ενεργοποίηση 
του μηχανισμού. Αξίζει να σημει-
ωθεί ότι ο διορισμός «συμβούλων 
του κράτους» κατά τη διάρκεια 
της ασθένειας ενός μονάρχη είναι 
εξαιρετικά σπάνια περίσταση. Για 
την ακρίβεια, η αντιβασιλεία δεν 
εφαρμόστηκε ποτέ στο Ηνωμέ-
νο Βασίλειο για περισσότερο από 
200 χρόνια. 

Το δεύτερο σενάριο είναι ασφα-
λώς η διαδοχή του βασιλιά, αν ο 
ίδιος κριθεί μόνιμα ακατάλληλος 
να αντεπεξέλθει στις απαιτήσεις 
του θεσμού.

Ο δούκας του Σάσεξ

Σε ό,τι αφορά τον δούκα του 
Σάσεξ, Χάρι, δεν υπάρχει καμία 
ένδειξη ότι θα επιστρατευθεί για 
να συνδράμει τη βασιλική οικογέ-
νεια. Ο αδελφός του πρίγκιπα Ου-
ίλιαμ ανακοίνωσε την απόσυρση 
από τα βασιλικά του καθήκοντα το 
2020 και από τότε διαμένει στην 
Καλιφόρνια. Μετά μια σειρά δημό-
σιων παρεμβάσεων που έστρεφαν 
τα βέλη στο παλάτι, έχουν διαρ-
ραγεί οι σχέσεις του τόσο με τον 
πατέρα του όσο και με τον αδελ-
φό του. Τα προηγούμενα 24ωρα 
επισκέφθηκε το Λονδίνο και είχε 
μια σύντομη συνάντηση με τον 
ασθενή βασιλιά Κάρολο.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΚΩΣΤΟΥΛΑ

Βασιλιάς σε έναν κόσμο χωρίς μυστικά
Το ιατρικό δελτίο για τον Κάρολο Γ΄ πυροδοτεί μια «επιδημία» φημών και σεναρίων για την οικογένειά του και τον θεσμό

Οταν οι ασθένειες «χτύπησαν» το Μπάκιγχαμ   

Ιάκωβος Α΄
(1566-1625)  

 
Εως τα 5 του αγωνιζόταν να περ-
πατήσει χωρίς βοήθεια, αφού 
πιθανολογείται ότι έπασχε από 
κάποια νευρομυϊκή ασθένεια. 
Κάποια από τα συμπτώματά του 
έμοιαζαν με πορφυρία, όπως 
εξάλλου και η βεβαρημένη ψυ-
χική υγεία του. Πέθανε το 1625 
χωρίς να μπορεί να μιλήσει ή να 

καταπιεί.  

Γεώργιος Γ΄
(1738-1820)

 
Η τρέλα του έγινε θεατρικό έργο 
και ταινία από τον Αλαν Μπένετ 
και μάλλον ήταν αποτέλεσμα της 
πορφυρίας. Τα επεισόδια της νό-
σου, όμως, ήταν πολύ σοβαρότερα 
από αυτά του προγόνου του Ιακώ-
βου. Πέθανε το 1820, ύστερα από 
μια πολύ βαριά έξαρση της ασθέ-
νειας, τυφλός, κουφός και απομο-

νωμένος στο Ουίνδσορ.

Βικτωρία 
(1819-1901)

Η βασίλισσα Βικτωρία ήταν αιμορ-
ροφιλική και αν και η ίδια δεν νό-
σησε βαριά, κληροδότησε τα γονί-
διά της σε τρεις γενιές απογόνων 
της, πολλοί εκ των οποίων πέθα-
ναν. Επειδή τα παιδιά της παντρεύ-
τηκαν άλλους γαλαζοαίματους, με-
τέδωσε τη νόσο στους βασιλικούς 
οίκους της Ρωσίας, της Ισπανίας 

και της Πρωσίας.

Πρίγκιπας Αλβέρτος
της Σαξονίας Κόμπουργκ
και Γκότα (1819-1861) 

 
Ο σύζυγος και πρώτος εξάδελφος 
της Βικτωρίας πέθανε αναπάντεχα 
σε ηλικία 42 ετών, το 1861. Η Βι-
κτωρία απαγόρευσε τη διενέργεια 
νεκροψίας και ο θάνατός του απο-
δόθηκε σε τύφο, πρόσφατα όμως 
η ιστορικός της Οξφόρδης Ελεν Ρά-
παπορτ κατέληξε στο συμπέρασμα 
ότι έπασχε από τη νόσο του Κρον. 

Εδουάρδος Ζ΄
(1841-1910) 

 
Ο βασιλιάς Εδουάρδος Ζ΄ κάπνιζε 
είκοσι τσιγάρα την ημέρα και δώ-
δεκα πούρα, έπινε και έτρωγε σε 
βαθμό που δεν μπορούσε να κου-
μπώσει το γιλέκο του, και προς το 
τέλος της ζωής του παρουσίασε 
βρογχίτιδα. Πέθανε τελικά από μια 
σειρά καρδιακών επεισοδίων, αρ-
νούμενος επίμονα να εγκαταλεί-
ψει τις επίγειες απολαύσεις.   

Γεώργιος ΣΤ΄
(1895-1952) 

Αρειμάνιος καπνιστής, ο πατέρας 
της Ελισάβετ εμφάνισε καρκίνο 
του πνεύμονα αλλά και αρτηριο-
σκλήρωση. Αφαίρεσε τον αριστε-
ρό του πνεύμονα το 1951 και πέ-
θανε ένα χρόνο αργότερα, λίγες 
ημέρες αφότου ξεπροβόδισε την 
κόρη του και τον σύζυγό της Φίλιπ-
πο κατά την αναχώρησή τους για 

περιοδεία στην Κένυα.

Θα συνεχίσει να ασκεί τα θεσμικά του 
καθήκοντα, όπως η εβδομαδιαία ακρό-
αση με τον Βρετανό πρωθυπουργό, αλ-
λά διακόπτονται οι δημόσιες εμφανί-
σεις και τα ταξίδια μέχρι νεωτέρας.

Αν κριθεί προσωρινά ανίκανος να αντε-
πεξέλθει στις υποχρεώσεις του, μπορεί 
να ενεργοποιηθεί ο μηχανισμός 
της αντιβασιλείας, σύμφωνα με όσα 
προβλέπει ο βρετανικός νόμος.

Ο Κάρολος λίγο πριν από την άφιξή του στο Αββαείο του Ουέστμινστερ για τη στέψη του, τον περα-
σμένο Μάιο. ∆ημοσιοποιώντας ένα θέμα που αφορούσε την υγεία του, έκανε ένα μεγάλο βήμα για τα 
δεδομένα της βασιλείας. Με εξαίρεση τον θάνατο της Ελισάβετ, πρόκειται για την πιο σοβαρή ανακοί-
νωση που καλείται να διαχειριστεί το παλάτι εδώ και 70 χρόνια.
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Μπορεί ο ίδιος άνθρωπος να παρο-
τρύνει τους νέους στην Ευρώπη 
να πάνε στις κάλπες για να περι-
ορίσουν την επιρροή της Ακροδε-
ξιάς στις ευρωεκλογές, να οδηγή-
σει σε δεινή ήττα τον Ντόναλντ 
Τραμπ στις ΗΠΑ τον Νοέμβριο, 
να αλλοιώσει το αποτέλεσμα του 
τελικού αγώνα του αμερικανικού 
φούτμπολ και να επηρεάσει τα 
δημοσιονομικά στοιχεία χωρών 
και πολιτειών στις οποίες δίνει 
συναυλίες; Τέτοιες μεσσιανικές 
(ή διαβολικές) ιδιότητες έχουν 
αποδώσει στην 34χρονη Τέιλορ 
Σουίφτ λάτρεις και ιδεολογικοί 
αντίπαλοι, στρατιές από γκρούπις 
και αναλυτές της ποπ κουλτού-
ρας, συνωμοσιολόγοι και οπαδοί 
των 49ers (της ομάδας που αντι-
μετωπίζει αύριο τα ξημερώματα 
τους Κάνσας Σίτι Τσιφς, για τους 
οποίους παίζει ο σύντροφος της 
τραγουδίστριας Τράβις Κέλσι). 

Το αμερικανικό περιοδικό 
Νew Yorker αποδίδει το αναπό-
δραστο της Σουίφτ –το γεγονός, 
δηλαδή, ότι τα πάντα εξαρτώνται 
από εκείνη, από το μέλλον της 
αμερικανικής δημοκρατίας ώς 
τη μετοχή της Ντίσνεϊ που τη 
στρατολόγησε στην πλατφόρ-
μα της– στη δομή των σόσιαλ 
μίντια: στο γεγονός ότι οι αλγό-

ριθμοι λειτουργούν σαν πολλα-
πλασιαστές ενός εξαιρετικά στε-
νού πυρήνα αστέρων. ∆εν είναι 
τυχαίο ότι το Χ (πρώην Twitter) 
υποχρεώθηκε να μπλοκάρει την 
αναζήτηση για παραποιημένες 
γυμνές φωτογραφίες (deepfakes) 
της Τέιλορ μετά τον καταιγισμό 
ενδιαφέροντος από τους χρή-
στες. Ο απόλυτος έλεγχος, όπως 
και η απουσία ελέγχου, στα μέ-
σα κοινωνικής δικτύωσης παρά-
γει είδωλα.

Στιχουργική ανεμελιά

Kατά τον Σλοβένο φιλόσοφο 
Σλαβόι Ζίζεκ, το μίσος των τρα-
μπικών εχθρών της είναι τελείως 
αδικαιολόγητο, λόγω του ανώ-
δυνου περιεχομένου των κομ-
ματιών της: «Αν και οι επικριτές 
της παρουσιάζουν τη Σουίφτ σαν 
αριστερή πράκτορα, η μουσική 
της ταιριάζει ιδανικά με το κυ-
ρίαρχο είδος σύγχρονης ατομι-
κότητας: αποφεύγει και τα δύο 
άκρα, αυτό του ακροδεξιού λα-
ϊκισμού και εκείνο της αριστε-
ρής-φιλελεύθερης ακαμψίας της 
πολιτικής ορθότητας. Αντ’ αυ-
τού δίνει έμφαση στην απολίτι-
κη σφαίρα κατεστραμμένων ερω-
τικών ειδυλλίων και παρόμοιων 
καθημερινών τραυμάτων ή μι-
κρών απολαύσεων». Πώς λοιπόν 
η «στρογγυλή» στιχουργική της 
μπορεί να εμπνεύσει τόσο ευ-
φάνταστες θεωρίες συνωμοσίας 
σαν αυτές που την παρουσιάζουν 
π.χ. ως δάκτυλο του Πενταγώνου 
με στόχο τον προσανατολισμό 
της κοινής γνώμης σε μία ελιτί-
στικη woke ατζέντα; 

Μία μαρξιστική απάντηση 
είναι η ισχύς της, κυρίως οικο-
νομική, από την οποία απορ-
ρέει και η δυνατότητα πολιτι-
κής και πολιτισμικής επιρροής 
της. Πριν από λίγους μήνες η 
Τέιλορ Σουίφτ έγινε επισήμως 

δισεκατομμυριούχος, ένα από 
τα λίγα στελέχη της βιομηχα-
νίας ψυχαγωγίας που έχει συ-
γκεντρώσει τόσο μεγάλο πλού-
το. Το όνομά της είναι το πρώτο 
συνθετικό οικονομικής θεωρί-
ας (Swiftonomics), δόνησης που 
παράγεται στις συναυλίες της 
(Swift-quake), μελών μουσικής 
«αίρεσης» (Swifties) και μέτρου 
δημοτικότητας (Swiftularity). Το 
τελευταίο το πιστοποίησε και ο 
ίδιος ο Ντόναλντ Τραμπ, λέγο-
ντας, σύμφωνα με το περιοδι-
κό Rolling Stone, ότι είναι πιο 
αγαπητός από την Τέιλορ (για 
να νιώσει την ανάγκη να το δι-
ακηρύξει, προφανώς δεν είναι 
σίγουρος ότι είναι). 

Μία δεύτερη απόκριση, πιο 
πολιτική, είναι ο φόβος ότι η κι-
νητοποίηση πιο νωθρών και αδι-
άφορων ψηφοφόρων που δεν 
παθιάζονται με την ιδέα της υπο-
ψηφιότητας του Μπάιντεν θα 
μπορούσε πράγματι να ενισχύ-
σει τη συμμετοχή στις εκλογές 
και να δώσει τη νίκη στον ∆ημο-
κρατικό πρόεδρο (και αντίστοιχα 
στα πιο φιλοευρωπαϊκά κόμματα 
στις ευρωεκλογές). Σύμφωνα με 
περυσινή δημοσκόπηση, η δεξα-
μενή των θαυμαστών της είναι 
τεράστια, σχεδόν 70% του εκλο-
γικού σώματος: το 53% των Αμε-
ρικανών δηλώνουν οπαδοί της 
και το 16% φανατικοί. Αν και η 
συντριπτική πλειονότητα εξ αυ-

τών είναι ψηφοφόροι των ∆ημο-
κρατικών, οι υπόλοιποι μοιράζο-
νται μεταξύ Ρεπουμπλικανών και 
ανεξάρτητων. Αξίζει να σημειω-
θεί ότι μια αντίστοιχη δημόσια 
δήλωση της τηλεπαρουσιάστρι-
ας Οπρα Γουίνφρεϊ το 2008 υπέρ 
του Μπαράκ Ομπάμα θεωρήθηκε 
ζωτικής σημασίας για την επι-
κράτησή του στη μονομαχία με 
τη Χίλαρι Κλίντον στις προκρι-
ματικές εκλογές και εκτιμάται 
ότι του χάρισε ένα εκατομμύ-
ριο ψήφους. 

Μονοκαλλιέργεια

Μία τρίτη απάντηση είναι η 
ενόχληση που προκαλεί στην 
υποκουλτούρα του Fox News η 

πολιτισμική μονοκαλλιέργεια: 
Τέιλορ στη μουσική, Τέιλορ στον 
κινηματογράφο με το ντοκιμα-
ντέρ για τη ζωή της, Τέιλορ και 
στην ακαδημαϊκή συζήτηση (ως 
μάθημα στο Χάρβαρντ). Η λευ-
κή, ξανθιά, λεπτεπίλεπτη καλλο-
νή που θα έπρεπε κανονικά να 
αποθεώνεται από τη συντηρη-
τική κοινή γνώμη ως πρότυπο 
αμερικανικής ομορφιάς, ιδανική 
βασίλισσα του χορού αποφοίτη-
σης (prom queen), «απήχθη» ιδε-
ολογικά από το αντίπαλο στρατό-
πεδο κι αυτό πρέπει με κάποιον 
τρόπο να αναχαιτιστεί: με τη δι-
ασπορά σεναρίων ότι συμμετέχει 
σε μια ψυχολογική επιχείρηση 
του βαθέος κράτους και τη δια-
πόμπευσή της. 

Η αλήθεια είναι πως η ίδια 
η Σουίφτ είναι μάλλον φειδω-
λή στις πολιτικές της τοποθετή-
σεις και επιλέγει ασφαλείς από-
ψεις, που δεν θα τη φέρουν σε 
σύγκρουση με τη δεξαμενή υπο-
στηρικτών της. Το 2020 τάχθηκε 
υπέρ του Μπάιντεν και στη συ-
νέχεια κατά του Τραμπ: «Υποκι-
νεί τις φλόγες του φυλετισμού 
και του ρατσισμού», είχε πει χα-
ρακτηριστικά εναντίον του. Πιο 
πρόσφατα πήρε θέση κατά της 
απόφασης του Ανωτάτου ∆ικα-
στηρίου για ανάκληση της νο-
μιμοποίησης των αμβλώσεων, 

υπέρ των ΛΟΑΤΚΙ+ δικαιωμάτων 
και του κινήματος Black Lives 
Matter. ∆εν έχει διακινδυνεύσει, 
όμως, να μιλήσει δημόσια για 
ευαίσθητα ζητήματα που έχουν 
πολώσει την κοινή γνώμη και δη 
τη νεολαία, όπως π.χ. ο πόλεμος 
στη Μέση Ανατολή. 

Η επιρροή της

Πολιτικοί παρατηρητές θεω-
ρούν ότι μια δήλωση στήριξης 
του Μπάιντεν εκ μέρους της πι-
θανότατα δεν θα αλλάξει τις δι-
αθέσεις του εκλογικού σώματος. 
Αυτό, αντίθετα, που θα μπορού-
σε να επηρεάσει τη λαϊκή ετυ-
μηγορία είναι μια τοξική αντί-
δραση του Τραμπ εναντίον της. 
Οι εκρήξεις του κατά συγκεκρι-
μένων προσώπων και ειδικά γυ-
ναικών, διανθισμένες με προ-
σβλητικούς χαρακτηρισμούς, 
κοροϊδευτικά υποκοριστικά και 
απειλές, είναι μέσα στο συνη-
θισμένο ρεπερτόριο του πρώην 
προέδρου. 

Ο μισογυνισμός του έχει απω-
θήσει και κατά το παρελθόν με-
τριοπαθείς Ρεπουμπλικανούς και 
γυναίκες ψηφοφόρους. To 2020, 
το 55% των γυναικών ψήφισε 
υπέρ του Μπάιντεν και σε πρό-
σφατη δημοσκόπηση το ποσο-
στό όσων προτίθενται να τον 
ξαναστηρίξουν ανήλθε σε 58% 
(5% πάνω σε σχέση με τον ∆ε-
κέμβριο). Προς το παρόν, ο «ιε-
ρός πόλεμος» εναντίον της υπο-
κινείται από φίλα προσκείμενους 
στον στενό κύκλο του Τραμπ. 

Αν αποφασίσει να πάρει ο 
ίδιος τη σκυτάλη, δύσκολα μπο-
ρεί να τη χαρακτηρίσει «χοντρή, 
προικοθήρα, τρελαμένη ή αλογο-
μούρα», όπως έχει κατά καιρούς 
αποκαλέσει διάφορες γυναίκες. 
Στον διαγωνισμό «λυρισμού», η 
Τέιλορ Σουίφτ ξεκινάει με συ-
γκριτικό πλεονέκτημα. 

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Ποιος φοβάται
(και πολεμάει)

την Τέιλορ Σουίφτ
Είναι δισεκατομμυριούχος. Επτά στους δέκα Αμερικανούς

δηλώνουν θαυμαστές της. Οι Ρεπουμπλικανοί της επιτίθενται
για να εξουδετερώσουν την εκλογική επιρροή της

Πόσο αξίζει η «βιομηχανία» της ποπ σταρ

Οι θαυμαστές της είναι σχεδόν το 70% 
του αμερικανικού εκλογικού σώματος: 
το 53% δηλώνουν οπαδοί της και το 
16% φανατικοί. Η συντριπτική πλειο-
νότητα εξ αυτών είναι ψηφοφόροι 
των Δημοκρατικών.

Εκτιμάται ότι μια δήλωση στήριξης 
του Μπάιντεν εκ μέρους της πιθανό-
τατα δεν θα αλλάξει τις ισορροπίες. 
Αντίθετα, μια τοξική αντίδραση του 
Τραμπ εναντίον της ίσως επηρέαζε 
εις βάρος του το εκλογικό σώμα.

Η Τέιλορ Σουίφτ σε μία από τις συναυλίες της τελευταίας της περιοδείας Eras, χάρις και στην επι-
τυχία της οποίας πρόσφατα έγινε επισήμως δισεκατομμυριούχος. Ηδη το όνομά της είναι το πρώτο 
συνθετικό οικονομικής θεωρίας (Swiftonomics), δόνησης που παράγεται στις συναυλίες της (Swift-
quake), μελών μουσικής «αίρεσης» (Swifties) και μέτρου δημοτικότητας (Swiftularity).
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400
η αξία της 

μουσικής που 
έχει κυκλο-
φορήσει από 
το 2019

370
από συναυλί-
ες: πωλήσεις 
εισιτηρίων και 
αναμνηστι-

κών

120
έσοδα από 
streaming, 
Spotify και 
YouTube

575

110 82 47 35 15
80

από δίσκους: 
δικαιώματα 
από τις πωλή-
σεις της μου-
σικής της

110
από σπίτια: 
πέντε ακί-
νητα

225 έχει ήδη εισπράξει 
από τις 57 πρώτες συναυλίες 
της τρέχουσας περιοδείας.

Εras
2023-2024

Reputation
2018

1989
2015

Red
2013-2014

Speak Now
2011-2012

Fearless
2009-2010

ΣΥΝΟΛΟ

1,08
δισ. δολάρια

254 
δολάρια

Μέσο εισιτήριο 
της τρέχουσας 
περιοδείας

(εκτίμηση)



Ένα άλλο σημαντικό γεγονός που κα-
τάφερε να πετύχει ο Ραν Μπεν Σιμόν
ερχόμενος στην ΑΕΚ, είναι το γεγονός
ότι ενεργοποίησε κάθε διαθέσιμο
παίκτη που έχει στο ρόστερ. Για πα-
ράδειγμα οι Μπρούνο Γκάμα και Ράφα
Λόπες, οι οποίοι, απ’ τη μέρα που
ήρθε, κατάφεραν να κάνουν αισθητή
την παρουσία τους. Ο Πορτογάλος
αριστερός εξτρέμ με τον Ισραηλινό
προπονητή αγωνίστηκε σε εννέα
παιχνίδια και κατάφερε να προσφέρει
αρκετά. Αρχικά στο ματς με τον Άρη,
ήταν ο παίκτης που έκανε την ενέρ-
γεια και την μπαλιά για να μπει το
αυτογκόλ και να γίνει το 2-1 για να
πάρει το τρίποντο η ΑΕΚ, ενώ κόντρα
στη Δόξα κατάφερε με το τέρμα του
να φέρει το παιχνίδι στα ίσα, για να
κάνει μετέπειτα ο Τρισκόφσκι το τε-
λικό 2-1. Με ΑΕΖ, Καρμιώτισσα αλλά
και με την Ομόνοια, ο Γκάμα ξεκίνησε
βασικός και είχε καλή εμφάνιση, κα-
θώς ήταν ενεργός μέσα στο γήπεδο,
δείχνοντας καλύτερος παιχνίδι με
παιχνίδι. Όσον αφορά τον Ράφα Λό-
πες, και αυτού η προσφορά του με
τον Μπεν Σιμόν είναι μεγαλύτερη,

καθώς σε εννέα παιχνίδια που αγω-
νίστηκε, ερχόμενος από τον πάγκο,
κατάφερε να σκοράρει τέσσερα τέρ-
ματα αποδεικνύοντας ότι έχει ακόμη
πολλά να προσφέρει.

Επιπλέον, ο Ισραηλινός τεχνικός
ενεργοποίησε περισσότερο και ένα
παιδί γέννημα-θρέμμα της ΑΕΚ. Ο
λόγος για τον Ραφαήλ Μάμα, ο οποίος
εν καιρώ Όλτρα παραγκωνίστηκε,
όμως με τον Μπεν Σιμόν άρχισε να
«παίρνει» λεπτά στα πόδια του. Συγ-
κεκριμένα, μετά τη φυγή του Ισπανού,
αγωνίστηκε σε εφτά παιχνίδια. Όπως

φαίνεται, ο Μπεν Σιμόν τον πιστεύει
και αναμένεται ότι θα πάρει ακόμη
περισσότερα λεπτά.

Αλλαξε η νοοτροπία 
Πέρα από τα πιο πάνω θετικά γε-

γονότα, η ΑΕΚ του Μπεν Σιμόν έχει
έναν αέρα διαφορετικό, μία νοοτροπία
που δεν είχε ξανά η ομάδα της Λάρ-
νακας. Ειδικότερα, τον τελευταίο
καιρό είδαμε διάφορες δηλώσεις από
το στρατόπεδο των «κιτρινοπράσι-
νων» να τονίζουν ότι η ομάδα θέλει
το πρωτάθλημα, παρά το γεγονός ότι
βρίσκεται έξι βαθμούς πίσω. 

Πιο συγκεκριμένα, την αρχή την
έκανε ο Ιμάντ Φαράζ στις 26 Ιανουα-
ρίου, μετά το ματς με την Καρμιώτισσα
που δήλωσε: «Πιστεύω πως έχουμε
αυτό που χρειάζεται για να πάρουμε
το πρωτάθλημα». Στη συνέχεια, ο
πρόεδρος Άντρος Καραπατάκης στις
29 Ιανουαρίου, στην εκπομπή του
ΡΙΚ «Γκολ και Θέαμα» είπε το ίδιο
πράγμα: «Βεβαίως και είναι στόχος
μας το πρωτάθλημα». Ακολούθησαν
κατά σειρά οι Φραν Σολ, στις 2 Φε-
βρουαρίου σε συνέντευξή του στην

Ουκρανία: «Η ομάδα μας έχει μια σύν-
θεση που μπορεί να είναι πρώτη και
το αξίζει. Συνεχίζουμε να διατηρούμε
τις πιθανότητές μας να κατακτήσουμε
το πρωτάθλημα». Ο Μαρκ Ντίμερς,
στις 5 Φεβρουαρίου, μετά το ντέρμπι
στο ΓΣΠ είπε: «Πρέπει να κερδίζουμε
κάθε παιχνίδι, ειδικά τώρα που θα
μπούμε στα πλέι οφ, έχουμε σαν
στόχο το πρωτάθλημα». Τέλος, ο Ραν
Μπεν Σιμόν, επίσης στις 5 Φεβρουα-
ρίου, μετά τον αγώνα με το ΑΠΟΕΛ,
έδειξε στις δηλώσεις του πόσο πιστεύει
στην κατάκτηση του τίτλου αφού
στις δηλώσεις του ανέφερε πως «Θα
το πάμε μέχρι τέλους για το πρωτά-
θλημα, θα είμαστε σίγουρα εκεί».

Επί της ουσίας η ΑΕΚ με τον Μπεν
Σιμόν έχει αλλάξει σε όλα τα επίπεδα.
Και στο επιθετικό κομμάτι και στο
αμυντικό. Ενεργοποιήθηκαν παίκτες
από το ρόστερ που με τον Όλτρα
ήταν χαμένοι, μα το κυριότερο, η
ΑΕΚ δείχνει ότι άλλαξε νοοτροπία
και είτε πάρει το πρωτάθλημα είτε
όχι, αυτό το μέταλλο του νικητή και
ο δυνατός της χαρακτήρας, θα τη
βοηθήσει στη συνέχεια.

Κάποιοι πληρώνουν και
κάποιοι πληρώνονται 

Δεν χρειάζεται ν’ αναφέρεις άποψη. Τα γε-
γονότα μόνο να παραθέσεις, καταλαβαίνεις
αυτό που χρόνια ισχυριζόμαστε. Ότι η βία
γεννάται στα γραφεία και διαχέεται στους
δρόμους, φωλιάζοντας στα μυαλά νέων
παιδιών, που βρίσκουν τρόπο να εκδηλώ-
σουν τον θυμό, τη ματαιότητα και την έλ-
λειψη αγάπης που βιώνουν στο σπίτι, στο
σχολείο… από την κοινωνία γενικότερα. 

Μια απόφαση βαρίστα, ορθή, λανθα-
σμένη ή αμφισβητούμενη είναι ικανή να πυροδοτήσει
όλους εκείνους τους μηχανισμούς που διαμορφώνουν τη
βία, από τα γήπεδα στην κοινωνία ή και το αντίστροφο. 

Το χειρότερο στην όλη κατάσταση είναι ότι τα θύματα
δεν είναι ποτέ οι ηθικοί αυτουργοί, μα έφηβοι ή πολίτες
γενικότερα που καμία ευθύνη δεν έχουν για τη ζοφερή
εικόνα που επικρατεί στην κοινωνία και δη την ποδο-
σφαιρική. 

Στην Κύπρο δεν αναζητείται ο ηθικός αυτουργός. Σπάνια
έως και ποτέ, δεν επιρρίπτονται ευθύνες στο άτομο που
παρακινεί συνειδητά κάποιον άλλο να εκτελέσει μια αξιό-
ποινη πράξη. 

Δεν θυμάμαι ή δεν έχει κατα-
γραφεί ποτέ, περιστατικό μέσα
από το οποίο η Ομοσπονδία ή ο
αθλητικός δικαστής, ή ανακοινώ-
σεις ομάδων να τίθενται υπό το
μικροσκόπιο κάποιας ανώτατης
αρχής. 

Όπως συνέβαινε δεκαετίες πριν,
από τον περασμένο αιώνα, στην
Κύπρο εστιάζουμε στον φυσικό
αυτουργό, στον δράστη, και ποτέ
σ’ αυτούς που με τις αποφάσεις
τους, τις στρατηγικές τους κινήσεις
ενεργοποιούν τους εκρηκτικούς
μηχανισμούς της βίας, το θραύσμα
των οποίων πληγώνει μια ολόκληρη κοινωνία. 

Κάπως έτσι είναι η κοινωνία μας. Πληγωμένη. Και ως
τέτοια δεν έχει το καθαρό μυαλό μήτε τους μηχανισμούς
να εστιάσει πίσω από το έγκλημα, ποιος το υποκινεί και
ποιος επωφελείται από την κατάσταση. 

Κανένας πάντως 16χρονος που έχει συλληφθεί με το
σπρέι στο χέρι, κανένας 22χρονος που ρίχνει φωτοβολίδα,
κανένας 24χρονος που συνελήφθη συμμετέχοντας σε φα-
σαρίες εντός ή εκτός γηπέδου δεν έχει ανέβει στην πυραμίδα
της κοινωνίας, δεν αποταμίευσε εκατοντάδες χιλιάδες ή
και εκατομμύρια σε λογαριασμούς στο εξωτερικό και –σί-
γουρα– κανείς δεν αποθεώθηκε ως ο μεγάλος πρόεδρος
που ηγείται της μεγάλης ομάδας. 

Κάποιοι όμως την πληρώνουν και κάποιοι πληρώνονται. 

Φέρτε (καλούς) ξένους,
για να σωθούμε!

Κάποτε λέγαμε χωρίς ξένους διαιτητές δεν
μπορούμε, δεν ολοκληρώνεται ομαλά το
πρωτάθλημα, δεν… πάμε χωρίς αυτούς
στα κρίσιμα τελευταία παιγνίδια, σε πρω-
τάθλημα και κύπελλο. Ακολούθως, και αφού
η κυπριακή διαιτησία παρέμενε στάσιμη
–και πιο κάτω– η απαίτηση, μαζί με την
ανάγκη συμμετοχής ξένων διαιτητών, έφερ-
νε στην Κύπρο ξένους διαιτητές από το κα-
λοκαίρι, όχι για διακοπές, αλλά για να δι-
ευθύνουν αγώνες από τις πρώτες αγωνι-

στικές του πρωταθλήματος.
Πλέον τα δεδομένα έχουν διαφοροποιηθεί. Ισχύουν:

ξένοι από τις πρώτες αγωνιστικές, ξένοι στα κρίσιμα, ξένοι
και σε VAR και σε αγωνιστικό χώρο, και έχει προστεθεί:
ξένοι διαιτητές υψηλού και σίγουρα καλύτερου επιπέδου
από τους Κύπριους διαιτητές. Γιατί η ουσία είναι να διε-
ξάγονται ομαλά οι αγώνες, με τα λιγότερα λάθη και όχι να
συζητούμε σοβαρά φάλτσα σφυρίγματα ή υποδείξεις VAR,
τα οποία αποδεδειγμένα επηρέασαν ή και καθόρισαν την
έκβαση ενός αγώνα και απλά έγιναν από ένα Πορτογάλλο,
Ιταλό, Δανό ή Κροάτη διαιτητή, γλιτώνοντας μόνο τις αν-
τιδράσεις και τις συζητήσεις γύρω
από το όνομα ενός Kύπριου διαι-
τητή και το συσχετισμό του με
ανάλογες φάσεις στο παρελθόν ή
και προηγούμενες αντιδράσεις σε
βάρος του.

Δικαιολογημένα ή όχι κάποια
παράπονα για τη διαιτησία, υπερ-
βολικές ή όχι κάποιες αντιδράσεις,
ούτε και ο ίδιος ο κύριος Μεσίνα,
υπό την ιδιότητα του ως πρόεδρος
της Επιτροπής Διαιτησίας, δεν
μπορεί να αισθάνεται ικανοποι-
ημένος από τις επιλογές του και
κατ’ επέκταση την απόδοση αρ-
κετών ξένων διαιτητών, απ’ όσους συμμετέχουν κάθε
εβδομάδα σε αγώνες του κυπριακού πρωταθλήματος.
Θέμα δυνατοτήτων/διασυνδέσεων του Ιταλού αρχιδιαι-
τητή; Θέμα διαθέσιμων επιλογών των Ομοσπονδιών
άλλων χωρών από τις οποίες «εισάγουμε» διαιτητές; Το
οικονομικό ίσως να καθορίζει το επίπεδο ξένων διαιτητών
που έρχονται; Ό,τι και να ισχύει ή και συνδυασμός κά-
ποιων, ΚΟΠ και αρχιδιαιτητής θα πρέπει να βρουν τις
λύσεις.

Πέραν του στοιχείου της υπερβολής, στις κατά καιρούς
αντιδράσεις, ο βαθμός εμπιστοσύνης για την παρουσία
ξένων διαιτητών έχει κλονιστεί σημαντικά και όχι άδικα.
Και από τη στιγμή που και η τελευταία ελπίδα, ως προς
τους Κύπριους διαιτητές, έχει πεθάνει προ πολλού, ζητείται
αντίδραση –και άμεση μάλιστα–, προχθές και όχι χθες,
πρώτα και κύρια από τον Ντομένικο Μεσίνα. 

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΤΣΙΟΛΑΚΗ

Ποιος θα το έλεγε πριν δυόμιση μήνες
ότι η ΑΕΚ θα διεκδικούσε πρωτά-
θλημα και μάλιστα θα το πίστευε;
Και όμως γίνεται, γιατί ο Ραν Μπεν
Σιμόν άλλαξε τα πάντα ως προς το
καλύτερο. Ο Ισραηλινός τεχνικός
αναμόρφωσε την ΑΕΚ και την έκανε
να μοιάζει και πάλι με ομάδα μοντέλο!
Μια ομάδα με ποιότητα, ξεκάθαρο
πλάνο και δυνατό χαρακτήρα. 

Ο Τσάβι Ρόκα από… «άσχετος»
έγινε και πάλι ήρωας... Οι ΑΕΚτζήδες

είναι τρελαμένοι και κάνουν όνειρα
με την σπουδαία ομάδα που βλέπουν...
Και με το δίκαιο τους! Αυτή η ομάδα
μπορεί να καταφέρει τα πάντα. Αρκεί
να συνεχίσει να παίζει καλό ποδό-
σφαιρο αλλά και να παίρνει την ουσία.
Ο Μπεν Σιμόν τα κατάφερε να ανα-

γεννήσει αγωνιστικά την ΑΕΚ και
να τη βάλει ξανά σε τροχιά διεκδί-
κησης του τίτλου!

Στατιστικά εξαιρετικά…
Το «κιτρινοπράσινο» τρένο ξεκί-

νησε εδώ και 13 αγώνες και είναι

ασταμάτητο, με 10 νίκες και τρεις
ισοπαλίες μέχρι την 23η αγωνιστική.
Η βελτίωση που έκανε ο Ραν Μπεν
Σιμόν στην ΑΕΚ παρατηρείται σε
όλα τα επίπεδα στην ομάδα. Πέραν
από τις 10 νίκες και τις τρεις ισοπαλίες,
το σύνολο του Ισραηλινού τεχνικού

σκόραρε 21 γκολ και δέχθηκε μόλις
έξι, ενώ σε εφτά παιχνίδια κράτησε
την εστία του ανέπαφη. Στατιστικά
εξαιρετικά, όμως για να μπορέσει να
φτάσει στον τελικό του προορισμό,
πρέπει να συνεχίσει με τον ίδιο ακρι-
βώς ρυθμό αφού ο δρόμος ακόμη
είναι μακρύς.

Λύσεις από τον πάγκο 
Σίγουρα σε κάθε παιχνίδι δεν είναι

όλα ρόδινα και εύκολα, όμως ο Ραν
Μπεν Σιμόν καταφέρνει –με τη δια-
χείρισή του– κατά τη διάρκεια του
αγώνα να παίρνει το ζητούμενο. Πιο
συγκεκριμένα, αξίζει να γίνει ανα-
φορά για τις αλλαγές του Μπεν Σιμόν,
που καταφέρνουν να σκοράρουν και
να χαρίζουν νίκες. Στο ματς με τη
Νέα Σαλαμίνα ο λυτρωτής ήταν ο
Σάντος, ενώ κόντρα στην Πάφο ο
Ιμάντ Φαράζ που πέρασε μέσα στο
γήπεδο στο 59’, αποδείχθηκε ως η
«χρυσή» αλλαγή σκοράροντας στο
85’ το 1-0. Επίσης, ο Ιβάν Τρισκόφσκι,
που αγωνίζεται ως αλλαγή, σχεδόν
πάντα βρίσκει δίχτυα. Με την Καρ-
μιώτισσα σκόραρε το 3-1, με τον
Εθνικό το 2-0, ενώ με τον ΑΠΟΕΛ
ήταν ο παίκτης που έφερε το ματς
στο 1-1.

Με κεκτημένη ταχύτητα 
για τον πρώτο της τίτλο
H AEK Λάρνακας αναγεννήθηκε με τον Μπεν Σιμόν στον πάγκο της

<<<<<<<

Eστιάζουμε
στον φυσικό
αυτουργό  και
ποτέ σ’ αυτούς
που  ενεργο-
ποιούν τους
εκρηκτικούς
μηχανισμούς
της βίας.

<<<<<<<

O βαθμός 
εμπιστοσύνης
για την παρου-
σία ξένων 
διαιτητών 
έχει κλονιστεί
σημαντικά 
και όχι άδικα. 

<<<<<<<

H ΑΕΚ έχει έναν 
αέρα διαφορετικό, 
μία νοοτροπία που 
δεν είχε ξανά η ομάδα 
της Λάρνακας. 

Eνεργοποίησε κάθε διαθέσιμο παίκτη στο ρόστερ

Ο Ραν Μπεν Σιμόν καταφέρνει με τη διαχείρισή του κατά τη διάρκεια
του αγώνα να παίρνει το ζητούμενο.

<<<<<<<

Tον τελευταίο καιρό 
είδαμε διάφορες δηλώσεις
από το στρατόπεδο των
«κιτρινοπράσινων» να 
τονίζουν ότι η ομάδα θέλει
το πρωτάθλημα, παρά 
το γεγονός ότι βρίσκεται
έξι βαθμούς πίσω. 

Η βελτίωση είναι εντυπωσιακή. Η ΑΕΚ είναι αήττητη σε 13 αγώνες, με 10 νίκες και τρεις ισοπαλίες, σκόραρε 21 γκολ και δέχθηκε μόλις έξι.
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Βλέπουν ύφεση σε
ευρωπαϊκές οικονομίες
Υψηλές πιθανότητες ύφεσης δίνουν
φέτος για τις ευρωπαϊκές οικονομίες οι
ειδικοί, ιδίως λόγω των γεωπολιτικών
εντάσεων και του ανεβασμένου κό-
στους ενέργειας. Στην τάση αυτή φαίνε-
ται πως αντιστέκεται σθεναρά η Ελλά-
δα, όπου το σενάριο ύφεσης είναι εξαι-
ρετικά χαμηλό. Σελ. 6

ΣΕ ΔΙΑΣΤΗΜΑ 10 ΕΤΩΝ

Η «χρυσή βίζα» έφερε
5,54 δισ. στην Ελλάδα
Κεφάλαια 5,54 δισ. ευρώ εκτιμάται ότι
έχουν εισρεύσει στην αγορά ακινήτων –
και στην ελληνική οικονομία γενικότε-
ρα– μέσω του προγράμματος «χρυσή βί-
ζα» στα 10 έτη λειτουργίας του. Ο αριθ-
μός των αδειών μόνιμου επενδυτή που
εκδόθηκαν, ή θα εκδοθούν σύντομα
ανέρχεται σε 22.298. Σελ. 12

Σε τροχιά instant payments η Κύπρος
Μέσα στους επόμενους 18 μήνες θα γίνονται δωρεάν μεταφορές χρημάτων, μέσα σε 10 δευτερόλεπτα

Κύπρος 3,32% 0,19%

Γερμανία 2,35% 0,16%

Γαλλία 2,87% 0,13%

Ιταλία 3,92% 0,21%

Ισπανία 3,33% 0,25%

Ιρλανδία 2,80% 0,20%

Ελλάδα 3,46% 0,26%

Ην. Βασίλειο 4,05% 0,31%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ Θετική
Scope Ratings BBΒ+ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Από το 2021 άρχισε μια κινητοποίηση σε επίπεδο μελετών με στόχο την αναζωογόνηση της περιοχής Τηλλυρίας. Ωστόσο καμιά από αυτές δεν
έχει υλοποιηθεί. Αναμένεται λοιπόν κατά πόσο το κεφάλαιο της τουριστικής ανάπτυξης της περιοχής θα το δούμε στη νέα στρατηγική την οποία
ετοιμάζει το υφυπουργείο και που αναμένεται να παρουσιαστεί εντός Φεβρουαρίου. Στο μεταξύ η περιοχή φθίνει καθημερινά. Χρόνο με τον
χρόνο οι κάτοικοι των κοινοτήτων Τηλλυρίας μειώνονται, με τους νεαρότερους να αναζητούν αλλού ευκαιρίες απασχόλησης εφόσον οι
δυνατότητες εκεί είναι περιορισμένες. Σελ. 4

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Της ΡΕΜΠΕΚΑ ΚΡΙΣΤΙ / REUTERS BREAKINGVIEWS

Οι φιλοδοξίες της Ε.E. για την τε-
χνητή νοημοσύνη (ΑΙ) ενδέχεται
να αποτύχουν. Οι Βρυξέλλες θέ-
λουν να θεσπίσουν έναν πρωτο-
ποριακό κανονισμό που θα κα-
θιστά τη νέα τεχνολογία ασφα-
λέστερη και πιο ανταγωνιστική.
Η υπερβολικά λεπτομερής νομο-
θεσία, όμως, καθιστά πιο πιθανό
ότι η Ε.Ε. και οι αναδυόμενοι το-
πικοί πρωταθλητές θα μείνουν
πίσω. Τα κράτη-μέλη της Ε.Ε.
υπέγραψαν τη λεγόμενη «Νομο-
θετική πράξη για την τεχνητή
νοημοσύνη» την περασμένη
εβδομάδα και την έστειλαν στο
Ευρωκοινοβούλιο προς έγκριση.
Οι φιλόδοξοι κανονισμοί στο-
χεύουν να χαλιναγωγήσουν την
αναδυόμενη τεχνολογία με τέ-
τοιον τρόπο, ώστε θα μπορούσε

να αποτελέσει συστημικό κίνδυ-
νο. Ο Aμερικανός πρόεδρος Τζο
Μπάιντεν ακολούθησε διαφορε-
τική πορεία, εκδίδοντας εκτελε-
στικό διάταγμα που περιλαμβάνει
μέτρα για την τόνωση των θέσε-
ων εργασίας και την προστασία
των καταναλωτών, καθώς και
διασφαλίσεις για την ξένη τεχνο-
λογία. 

Στην προσπάθεια να χαλινα-
γωγήσει την τεχνητή νοημοσύνη,
η Ε.Ε. ακολουθεί το πρότυπο φι-
λόδοξων κανονισμών της, όπως
ο νόμος για τις ψηφιακές αγορές,
ο οποίος επιδιώκει να αναγκάσει
μεγάλους τεχνολογικούς γίγαντες
των ΗΠΑ, όπως η Apple και η Al-
phabet, να ανοίξουν τους περι-
φραγμένους κήπους τους και
στον Γενικό Κανονισμό για την

Προστασία Δεδομένων. Οι μεγά-
λες εταιρείες, ωστόσο, έχουν κί-
νητρα να αμφισβητήσουν νομικά
τους κανόνες της Ε.Ε. ή να ανα-
ζητήσουν άλλες λύσεις, ιδίως
επειδή οι τεχνολογίες εξελίσσο-
νται γρήγορα. Το γεγονός ότι η
Ε.Ε. διχάζεται εσωτερικά ως προς
τον τρόπο προσέγγισης των θε-

μάτων δεν βοηθάει. Η Γερμανία,
για παράδειγμα, έχει μακροχρό-
νιες ανησυχίες για το απόρρητο,
ενώθηκε ωστόσο με τη Γαλλία
κάνοντας λόμπινγκ με στόχο με-
γαλύτερα περιθώρια ελιγμών για
τις νεοφυείς επιχειρήσεις ΑΙ με-
σαίου μεγέθους, όπως η Mistral
AI με έδρα το Παρίσι και η Aleph
Alpha με έδρα τη Χαϊδελβέργη.
Αυτή η ένταση αποτυπώνεται
στον τρόπο με τον οποίο οι νέοι
κανόνες χειρίζονται τον συστη-
μικό κίνδυνο.    

Η Ε.Ε. ελπίζει ότι το νέο κανο-
νιστικό της πλαίσιο θα πυροδο-
τήσει ένα παγκόσμιο κίνημα για
ισχυρότερη νομοθεσία. Αλλά μπο-
ρεί απλώς να ενισχύσει το προ-
βάδισμα των ΗΠΑ στην τεχνολο-
γία. Γίγαντες όπως η Microsoft

και η ιδιοκτήτρια της Google, 
Alphabet, έχουν βαθιές τσέπες
για τη χρηματοδότηση επενδύ-
σεων ΑΙ, πρόσβαση σε τεράστιο
όγκο δεδομένων και τεράστιες
πιθανές βάσεις πελατών για νέες
εφαρμογές. Το 2023, εταιρείες
επιχειρηματικών κεφαλαίων επέν-
δυσαν περίπου 68 δισ. δολάρια
σε τεχνητή νοημοσύνη στις ΗΠΑ,
σε σύγκριση με 15 δισ. δολάρια
στην Κίνα και μόλις 8 δισ. δολάρια
στην Ε.Ε. Εάν η Ε.Ε. ρυθμίσει
πολύ αυστηρά και πολύ νωρίς τον
αναδυόμενο τομέα, η καινοτομία
θα ακολουθήσει τη ροή του χρή-
ματος, η οποία δεν θα διέρχεται
από την Ε.Ε. Τότε οι Βρυξέλλες
δεν θα μπορούν να επιβάλλουν
κανόνες και θα εισάγουν τεχνο-
λογία.  

Η Ευρώπη θέλει να χαλιναγωγήσει την τεχνητή νοημοσύνη   

Ενθαρρυντικά
τα κίνητρα για
ηλεκτρικό Ι.Χ.
Σχεδόν 2.000 χορηγίες
Θετικές είναι οι προοπτικές για
αύξηση των ηλεκτρικών οχη-
μάτων με το νέο σχέδιο επιχο-
ρήγησης της ηλεκτροκίνησης.
Στο πλαίσιο του σχεδίου θα δο-
θούν συνολικά 1.827 χορηγίες
για αγορά καινούργιου ηλεκτρι-
κού αυτοκινήτου. Ενθαρρυντικά
χαρακτηρίζουν τα κίνητρα οι
εταιρείες. Κλειδί η απουσία της
προϋπόθεσης για απόσυρση
παλαιού αυτοκινήτου, ωστόσο
σημαντικό εμπόδιο αποτελεί
το κόστος. Σελ. 4

Με αρρυθμίες
η αγορά 
ηλεκτρισμού
Τα αίτια για τις αυξήσεις
Την ανάγκη ρύθμισης της αγο-
ράς ηλεκτρισμού και τη δημι-
ουργία υγιούς ανταγωνιστικού
πλαισίου, υπογραμμίζουν οι ε-
μπλεκόμενοι φορείς. Οι συνε-
χείς αυξήσεις του ηλεκτρικού
ρεύματος οφείλονται και στην
ανυπαρξία υποδομών για απο-
θήκευση ενέργειας. Σελ. 5

ΠΡΑΣΙΝΗ ΕΝΕΡΓΕΙΑ

SOS εκπέμπει
η ευρωπαϊκή
βιομηχανία
φωτοβολταϊκών

Σελ. 10

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας.
Διαβάστε προσεκτ ικά το φύλλο οδηγιών χρήσης.

Στο περίμενε για την ανάπτυξη η περιοχή Τηλλυρίας

<<<<<<

Το σφιχτό κανονιστι-
κό πλαίσιο της Ε.Ε.
μπορεί απλώς να 
ενισχύσει το προβάδι-
σμα των ΗΠΑ στην 
τεχνολογία. 

Στην εποχή των άμεσων μεταφο-
ρών χρημάτων (instant pay-
ments) αναμένεται να εισέλθει
και η Κύπρος, το αργότερο σε
18 μήνες. Εκτιμάται ότι μέσα
στους πρώτους μήνες του 2025
τα μεταφερόμενα ποσά θα μπο-
ρούν να φτάνουν αμέσως στους

τραπεζικούς λογαριασμούς πε-
λατών λιανικής και επιχειρήσεων
σε όλη την Ευρωπαϊκή Ενωση.
Τα σενάρια εφαρμογής της συμ-
φωνίας για τραπεζικές μεταφορές
ευρώ σε 10 δευτερόλεπτα στις
κυπριακές τράπεζες, είναι δύο.
Είτε θα μπορεί ο χρήστης μέσω

της εφαρμογής (app) που έχει η
κάθε τράπεζα να μεταφέρει και
σε άλλες τράπεζες χρήματα άμε-
σα, είτε θα δημιουργηθεί πλατ-

φόρμα, όπως για παράδειγμα η
ελληνική «IRIS», που εκεί συμ-
μετέχουν όλες οι τράπεζες (app-
in-app). 

Αναμένεται ότι στο επόμενο
διάστημα θα αποφασιστεί ποιο
δρόμο θα ακολουθήσουν οι κυ-
πριακές τράπεζες. Την Τετάρτη

το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο υιο-
θέτησε νέους κανόνες, σύμφωνα
με τους οποίους δεν θα υπάρξει
καμία αύξηση σε χρεώσεις για
άμεσες πληρωμές. Με τους κα-
νόνες του Eυρωκοινοβουλίου δί-
νεται έμφαση στην ασφάλεια
των συναλλαγών. Σελ. 3

Πληρωμές τιμολογίων
με όριο 30 ημερών Σελ. 5
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Ενα χρόνο μετά την κατάρρευση
της Silicon Valley Bank, οι επεν-
δυτές ανησυχούν για την κατά-
σταση των μικρών περιφερειακών
τραπεζών στις ΗΠΑ που έχουν
συγκεντρώσει τεράστιο όγκο δα-
νείων για την αγορά επαγγελμα-
τικής στέγης. Οι μαζικές πωλήσεις
τραπεζικών μετοχών επιταχύνθη-
καν από την Τετάρτη, όταν ο οίκος
Moody’s υποβάθμισε τα ομόλογα
της αμερικανικής τράπεζας New
York Community Bancorp (NYCB)
στο επίπεδο των ομολόγων σκου-
πιδιών. Οι επενδυτές ανησυχούν
όλο και περισσότερο για τον τομέα

της επαγγελματικής στέγης στις
ΗΠΑ που αντιμετωπίζει πρόβλημα
και ιδιαιτέρως επειδή στις 11 Μαρ-
τίου λήγει το πρόγραμμα χαμηλών
επιτοκίων που είχε υιοθετήσει η
Fed για να στηρίξει τις μικρές τρά-
πεζες.  

Οι μετοχές της NYCB σημείωσαν
πτώση 15% κατά την προσυνε-
δρίαση, αμέσως μετά την υποβάθ-
μιση. Στη διάρκεια της προηγού-
μενης εβδομάδας έχασαν συνολικά
το 60% της αξίας τους, καθώς είχαν
προηγηθεί τα απογοητευτικά απο-
τελέσματα που είχε ανακοινώσει
η τράπεζα και τα οποία οφείλονταν
στην έκθεσή της σε δάνεια για
την αγορά επαγγελματικής στέγης.  

Τις ίδιες ημέρες ο δείκτης KBW
Nasdaq Regional Banking Index,
που παρακολουθεί τις μετοχές τρα-
πεζών μεσαίου μεγέθους, υποχώ-
ρησε σχεδόν 12% εξαιτίας της ανη-
συχίας των επενδυτών για την έκ-
θεση των μικρών τραπεζών σε δά-
νεια για την αγορά επαγγελματικής
στέγης. Το περασμένο έτος η NYCB
πλειοδότησε και ανέλαβε υπό τον
έλεγχό της το ενεργητικό της μι-
κρής αμερικανικής τράπεζας Si-
gnature Bank, που είχε καταρρεύ-
σει λίγο μετά την πτώχευση της
Silicon Valley Bank. Ετσι, το ενερ-
γητικό της υπερέβη τα 100 δισ.

δολ. θέτοντάς τη σε νέα κατηγορία,
με αποτέλεσμα να υπόκειται σε
πολύ αυστηρότερες απαιτήσεις
κεφαλαιακής επάρκειας.   

Στο μεταξύ, η αιτία του προβλή-
ματος είναι η εκτόξευση του πο-
σοστού των κενών γραφείων κα-
θώς και τα υψηλά επιτόκια. Η ρα-
γδαία μεταβολή που επήλθε στις
πρακτικές της εργασίας εξαιτίας
της πανδημίας έχει φέρει αναστά-
τωση στην αγορά ακινήτων, ενώ
οι τράπεζες έρχονται αντιμέτωπες
με ένα «τείχος» από δάνεια συνο-
λικής αξίας 1,5 τρισ. δολ. για την
αγορά επαγγελματικών ακινήτων,
που λήγουν ορισμένα φέτος και
κάποια άλλα το επόμενο έτος. Η
κυβέρνηση μέσω στελεχών της
αναγνωρίζει πως ορισμένες τρά-
πεζες αντιμετωπίζουν ενδεχομένως
κάποιο πρόβλημα, αλλά υποτιμά
τον κίνδυνο ευρύτερης κρίσης.
«Πιστεύω πως είναι διαχειρίσιμη,
έστω κι αν ορισμένα χρηματοπι-
στωτικά ιδρύματα υφίστανται πίε-
ση», τόνισε η υπουργός Οικονο-
μικών, Τζάνετ Γέλεν, στην ακρόασή
της ενώπιον της Επιτροπής Χρη-
ματοπιστωτικών Υπηρεσιών της
Βουλής των Αντιπροσώπων.   

Η κατάσταση περιπλέκεται,
όμως, από το γεγονός ότι λήγει
τον επόμενο μήνα η χρηματοδο-
τική γραμμή έκτακτης ανάγκης
που είχε προσφέρει η Fed στις μι-
κρές τράπεζες δίνοντάς τους την
ευκαιρία να δανείζονται με ιδιαι-
τέρως χαμηλά επιτόκια. Πρόκειται
για το πρόγραμμα που θεσπίστηκε
πέρυσι όταν κατέρρευσε η Silicon
Valley Bank και βοήθησε τα χρη-
ματοπιστωτικά ιδρύματα να δια-
σφαλίζουν φθηνό δανεισμό. Πα-
ράλληλα αποκατέστησε την εμ-
πιστοσύνη του κοινού στο ευρύ-
τερο τραπεζικό σύστημα. Ομως η
πτώση των τραπεζικών μετοχών
προδίδει ότι οι επενδυτές δεν πεί-
θονται. Στο μεταξύ, το πρώτο εξά-
μηνο του περασμένου έτους ορι-
σμένες ευρωπαϊκές τράπεζες, συμ-
περιλαμβανομένων των Banco
Santander και Deutsche Bank, αύ-
ξησαν την έκθεσή τους στην αμε-
ρικανική αγορά ομολόγων των
εταιρειών ακινήτων, παρά τη γε-
νικότερη ανησυχία μπροστά στο
τσουνάμι κόκκινων δανείων που
διαφαίνεται στον ορίζοντα.   

Φαύλος κύκλος
πληθωρισμού
Η περίοδος που ακολούθησε την πανδημία και
τα lockdowns χαρακτηρίζεται από χαμηλή παρα-
γωγικότητα. Η χαμηλή παραγωγικότητα είχε ως
αποτέλεσμα να αυξηθούν οι τιμές καθώς το μο-
ναδιαίο κόστος εργασίας αυξανόταν και οι επιχει-
ρήσεις στην προσπάθειά τους να ανακτήσουν τα
χαμένα κέρδη ανέβαζαν τις τιμές. Η συνέχεια εί-
ναι λίγο πολύ γνωστή. Οι εργαζόμενοι βλέποντας
την αγοραστική τους δύναμη να υποχωρεί απαί-
τησαν μεγαλύτερους μισθούς δημιουργώντας
εύφορο έδαφος για να σκαρφαλώσει ο πληθω-
ρισμός σε ιστορικά επίπεδα. Την μεγαλύτερη αρ-
νητική επίπτωση ως αποτέλεσμα του φαύλου κύ-
κλου που μόλις περιγράψαμε είχε ο τομέας των
υπηρεσιών, ο οποίος σε σημαντικό ποσοστό στη-
ρίζεται στην εργασία για να αναπτυχθεί. Αυτό
εξηγεί και γιατί ο πληθωρισμός στον κλάδο των
υπηρεσιών παραμένει ακόμα στα ψηλά.

••••
Οι μηχανισμοί που 
θα δώσουν το 2%
Ο τρόπος που οι κεντρικές τράπεζες παρεμβαί-
νουν για διόρθωση του πληθωρισμού είναι μέσω
των επιτοκίων. Αυξάνοντας το κόστος του χρήμα-
τος παρεμβαίνουν προς την κατεύθυνση της συ-
νολικής ζήτησης. Περιορίζοντας τη ζήτηση δημι-
ουργούνται οι προϋποθέσεις για να εξέλθουμε
από τον φαύλο κύκλο που περιγράψαμε στο
προηγούμενο σχόλιο. Ο τρόπος που γίνεται αυτό
είναι μέσω της απορρόφησης εκ μέρους των
επιχειρήσεων του ολοένα αυξανόμενου μοναδι-
αίου κόστους εργασίας προκειμένου να αντιμε-
τωπίσουν την υποχώρηση της ζήτησης. Κάνοντας
αυτό, η αγοραστική δύναμη των εργαζομένων
παύει να υποχωρεί ανεξέλεγκτα, οι απαιτήσεις
για αυξήσεις στα ημερομίσθια περιορίζονται, και
το μοναδιαίο κόστος εργασίας δεν αποτελεί αιτία
ανατιμήσεων. Κάπως έτσι θεωρούν οι κεντρικοί
τραπεζίτες πως θα λειτουργήσει η οικονομία κα-
ταφέρνοντας τον πολύ φιλόδοξο στόχο του 2%.

••••
Εξυπνες δημόσιες
επενδύσεις 
Η νομισματική πολιτική «έκανε» τη δουλειά της
σε μεγάλο βαθμό και πλέον αυτό που απομένει
είναι η παρακολούθηση της πορείας των τιμών
και η παρέμβαση εφόσον χρειαστεί. Το βάρος
της ευθύνης πλέον, μεταφέρεται στη δημοσιο-
νομική πολιτική, δηλαδή την οικονομική πολιτι-
κή που ασκούν οι κυβερνήσεις. Σε αυτό το πλαί-
σιο οι κυβερνήσεις καλούνται να επενδύσουν
«έξυπνα», ξεκινώντας από το ανθρώπινο δυνα-
μικό που θα πρέπει να αποκτήσει τις δεξιότητες
του μέλλοντος. Η ανάγκη είναι μεγαλύτερη σε
περιοχές όπως η Ευρώπη, όπου οι εξελίξεις στο
δημογραφικό είναι τουλάχιστον απογοητευτι-
κές. Απογοητευτικές γιατί το μεγαλύτερο ποσο-
στό εργαζομένων είναι ηλικιωμένοι και θα απαι-
τηθούν μεγάλες επενδύσεις σε εκπαίδευση και

επανεκπαίδευση. Με απλά λόγια, η μεγαλύτερη
πρόκληση των κυβερνήσεων είναι να προετοι-
μάσουν τις οικονομίες για το μέλλον 

••••
Επενδυτικοί σύμβουλοι 
του διαδικτύου 
H ευρωπαϊκή αρχή κεφαλαιαγορών (ESMA) πα-
ρεμβαίνει με συστάσεις προς όσους αναρτούν

περιεχόμενο στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης
που μπορεί να θεωρηθεί ως επενδυτική συμβου-
λή. Σύμφωνα με τους κανονισμούς, σε αυτές τις
αναρτήσεις θα πρέπει να προσδιορίζεται ο πάρο-
χος, να διασφαλίζεται η αντικειμενικότητα και να
γίνεται ρητή αναφορά σε περιπτώσεις πιθανής
σύγκρουσης συμφέροντος. Επιπλέον υπενθυμί-
ζεται πως όταν η ανάρτηση προέρχεται από επαγ-
γελματίες του κλάδου, επιπρόσθετα θα πρέπει να
αναφέρεται η μεθοδολογία, η διάρκεια, η ανα-
γνώριση των κινδύνων και η χρονική περίοδος
στην οποία ισχύει η συμβουλή πριν αναθεωρηθεί
λαμβάνοντας υπόψη νέα δεδομένα.

••••
Ψυχραιμία γιατί 
οι προσδοκίες 
είναι υπερβολικές 
Οι προσδοκίες της αγοράς βρίσκονται προς την
κατεύθυνση αντιστροφής της νομισματικής πολι-
τικής που θα προκαλέσει πολύ χαμηλότερα –σε
σχέση με τα σημερινά– επιτόκια. Αξιωματούχοι
και από τις δύο πλευρές του ατλαντικού επανα-
λαμβάνουν φορτικά ότι αυτό που προέχει είναι
όλοι να παραμείνουν ψύχραιμοι. Πηγαίνοντας
ένα βήμα παρακάτω, τονίζουν ότι τίποτα ακόμη
δεν έχει κερδηθεί σε σχέση με τον πληθωρισμό,
καθώς επικρατούν συνθήκες που δυνατόν να
ανακόψουν την πτωτική πορεία και να δούμε
ανάφλεξη. Ακόμη και στο σενάριο που τίποτα από
αυτά δεν θα συμβεί, οι κεντρικοί τραπεζίτες επι-
σημαίνουν πως οι προσδοκίες είναι υπερβολικές
τόσο όσον αφορά τον αριθμό όσο και το ύψος των
μειώσεων. Το μόνο που προς το παρόν επιβεβαι-
ώνεται με κάθε επισημότητα είναι ότι η επόμενη
κίνηση στα επιτόκια θα είναι πτωτική, χωρίς να
προσδιορίζεται χρονικά αυτή η πράξη.  

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Εξυγίανση
Χρηματοπιστωτικού
Ιδρύματος

Εξυγίανση καλείται η δια-
δικασία κατά την οποία η
αρχή εξυγίανσης προχωρεί
σε αναδιάρθρωση ενός
χρηματοπιστωτικού ιδρύ-
ματος μέσω μεθόδων εξυ-
γίανσης, έτσι ώστε να δια-

σφαλιστεί η συνέχιση των βασικών λει-
τουργιών του ιδρύματος, η ενίσχυση της
σταθερότητας και εμπιστοσύνης στο χρη-
ματοπιστωτικό τομέα, και ο περιορισμός
της επιβάρυνσης των φορολογούμενων,
έχοντας ως απώτερο σκοπό τη διασφάλιση
του δημόσιου συμφέροντος.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής διοίκησης και οικονομικών 
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«Καμπανάκι» στις ΗΠΑ
για την επαγγελματική στέγη  

Μέση αύξηση άνω
του 1,5 βαθμού
Κελσίου στο έτος
Για πρώτη φορά πέρυσι η αύξηση
της μέσης παγκόσμιας θερμοκρα-
σίας του πλανήτη ξεπέρασε τον
1,5 βαθμό Κελσίου σε διάστημα
ενός έτους, όπως δήλωσε η ευρω-
παϊκή υπηρεσία κλιματικής αλλα-
γής, Copernicus. Το 2015, σε κλίμα
ευφορίας, περισσότεροι από 200
παγκόσμιοι ηγέτες είχαν συμφω-

νήσει στο Παρίσι να συνεργαστούν
ώστε να πετύχουν τον «στόχο του
1,5 βαθμού» σε σχέση με τα προ-
βιομηχανικά επίπεδα. Οι χειραψίες
στην τότε Παγκόσμια Διάσκεψη
για το Κλίμα φαίνεται πως έμειναν
εν πολλοίς στις φωτογραφίες. Από
τον Φεβρουάριο του 2023 έως τον
Ιανουάριο του 2024 καταγράφηκε
η μεγαλύτερη 12μηνη θερμοκρα-
σία στην Ιστορία της ανθρωπότη-
τας. Η αύξηση της μέσης θερμο-
κρασίας της ατμόσφαιρας παγκο-
σμίως άρχισε να ξεπερνάει τον 1,5

βαθμό σχεδόν καθημερινά κατά
το δεύτερο μισό του 2023, οπότε
το περιοδικό φαινόμενο «Ελ Νίνιο»,
που ζεσταίνει τα νερά του Ειρη-
νικού Ωκεανού, άρχισε να γίνεται
ορατό και θα συνεχίσει όλο το
2024.  

Ο περασμένος Ιανουάριος υπήρ-
ξε μάλιστα ο θερμότερος Ιανουά-
ριος στην Ιστορία, ξεπερνώντας
εκείνον του 2020 στα αρχεία του
κέντρου, το οποίο ξεκίνησε τις με-
τρήσεις του το 1950.  

Οι επιστήμονες δήλωσαν ωστό-
σο πως, παρά την αύξηση της τά-
ξεως του 1,52 βαθμού Κελσίου, η
άνοδος που προβλέπεται για τα
επόμενα χρόνια δεν έχει «κλειδώ-
σει» σε αυτόν τον αριθμό, καθώς
υπάρχει ακόμη περιθώριο να ελατ-
τωθεί. Στις συμφωνίες του Παρι-
σιού συμπεριλαμβανόταν η ελάτ-
τωση στη χρήση ορυκτών καυσί-
μων, με σκοπό τη σταδιακή κα-
τάργησή τους. Η περυσινή σύσκε-
ψη ωστόσο, που κατά ειρωνικό
τρόπο έγινε στο Ντουμπάι των πε-
τρελαιοπαραγωγών Ηνωμένων
Αραβικών Εμιράτων, χαμήλωσε
λίγο τις προσδοκίες, όμως η συ-
ζήτηση συνεχίζεται με μεγάλη έν-
ταση.   

Βάσει των σημερινών επιπέδων
εκπομπών διοξειδίου του άνθρακα,
ο «στόχος του 1,5 βαθμού» είναι
πιθανό να χαθεί εντελώς την επό-
μενη δεκαετία. Αυτό θα αποτελέσει

ένα κοσμοϊστορικής σημασίας
ορόσημο, αλλά δεν θα αποτελέσει
ένα σημείο πέρα από το οποίο η
κλιματική αλλαγή θα ξεφύγει από
τον ανθρώπινο έλεγχο. Ωστόσο,
οι τεράστιες πυρκαγιές του καλο-
καιριού, οι φονικές πλημμύρες και
οι ξηρασίες που σάρωσαν όλο τον
πλανήτη είναι μόνο μία πρόγευση
των μελλοντικών επιπτώσεων.
Μια αύξηση μόλις 0,5 βαθμού στην
παγκόσμια υπερθέρμανση θα οδη-
γήσει σε αλλαγές που πιθανώς να
είναι μη αναστρέψιμες. 

Χαρακτηριστικό παράδειγμα
αποτελεί η περίπτωση της Γροι-
λανδίας και της Δυτικής Ανταρ-

κτικής. Εάν η μάζα των πάγων
τους αρχίσει να λιώνει με ρυθμό
ταχύτερο από τον σημερινό, το
επίπεδο της θάλασσας θα ανέβει
πνίγοντας όχι μόνο τα νησιωτικά
κράτη των ωκεανών της Γης, αλλά
και αμέτρητες παραθαλάσσιες πε-
ριοχές σε όλες τις ηπείρους.  

Οι περισσότεροι επιστήμονες
προσπαθούν να είναι αισιόδοξοι:
οι άνθρωποι μπορούν ακόμη να
αναστρέψουν την πορεία της παγ-
κόσμιας υπερθέρμανσης. Και είναι
γεγονός πως έχει γίνει κάποια
πρόοδος, οι «πράσινες τεχνολο-
γίες», όπως τα ανακυκλωμένα και
ανακυκλώσιμα προϊόντα, τα ηλε-

κτρικά οχήματα και τα ποδήλατα,
κερδίζουν όλο και περισσότερους
φίλους στον «ανεπτυγμένο» κό-
σμο. Σύμφωνα με τον βρετανικό
Guardian, τη χρονιά που πέρασε
το 1% των πλουσιότερων ανθρώ-
πων του κόσμου (77 εκατ. άνθρω-
ποι) ευθυνόταν για το 16% της
παγκόσμιας εκπομπής διοξειδίου
του άνθρακα.  

Κάτι παρήγορο  
Αυτό που όμως φαντάζει πιο

παρήγορο είναι πως από τη στιγμή
που η ανθρωπότητα θα καταφέρει
να μηδενίσει τις εκπομπές διοξει-
δίου του άνθρακα, η παγκόσμια

θερμοκρασία θα σταματήσει (σχε-
δόν) τελείως να αυξάνεται. Η δε-
καετία που διανύουμε είναι εξαι-
ρετικά κομβική, καθώς το αίτημα
για την παύση της χρήσης ορυκτών
καυσίμων κερδίζει διαρκώς έδαφος
και ήδη θεσμοθετείται σε μια σειρά
από χώρες.  

«Αυτό σημαίνει πως έχουμε τον
απόλυτο έλεγχο του πόση θέρμαν-
ση βιώνει ο πλανήτης. Βασίζεται
στις επιλογές που θα κάνουμε ως
κοινωνίες και ως πλανήτης», δή-
λωσε στο BBC Science ο Ζέκε Χά-
ουσφαδερ, επικεφαλής κλιματικών
μελετών στην αμερικανική ομάδα
Berkeley Earth.   

Παρά την πρόθεση αποτροπής νέων αυξήσεων που είναι απόλυτα θεμιτή, απουσιάζει ένα
ολοκληρωμένο και αξιόπιστο πλάνο αποκλιμάκωσης του κόστους ηλεκτρισμού για επιχειρήσεις
και νοικοκυριά. 

<<<<<<

Η δεκαετία που δια-
νύουμε είναι εξαιρετικά
κομβική, καθώς το αίτη-
μα για την παύση της
χρήσης ορυκτών καυσί-
μων κερδίζει διαρκώς
έδαφος.  

Εγκαταλελειμμένο κανό σε ξηρό έδαφος κοντά σε ισπανικό ταμιευτήρα νερού, που βρίσκεται μόλις στο 5% της δυναμικότητάς του. Η τεχνητή λίμνη
Βιλανόβα ντε Σάου απέχει 100 χλμ. από τη Βαρκελώνη, ενώ η Καταλωνία έχει επιβάλει περιορισμούς στη χρήση νερού.   

<<<<<<

Ανησυχία για τις μι-
κρές περιφερειακές
τράπεζες που έχουν
συγκεντρώσει τερά-
στιο όγκο δανείων.  
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Σε εποχή «instant payments», ελ-
ληνιστί «άμεσων μεταφορών χρη-
μάτων» αναμένεται να μπει και η
Κύπρος μέσα στους επόμενους 18
μήνες. Όπως είναι σε θέση να γνω-
ρίζει η «Κ», πιθανώς δεν θα εξαντ-
ληθεί όλο το χρονικό περιθώριο
των 18 μηνών και υπολογίζεται
πως τέτοια εποχή το 2025 τα με-
ταφερόμενα ποσά θα μπορούν να
φτάνουν αμέσως στους τραπεζι-
κούς λογαριασμούς πελατών λια-
νικής και επιχειρήσεων σε όλη
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Στην πα-
ρούσα φάση είναι μία λειτουργία
που δεν εφαρμόζεται στην Κύπρο
από τις κυπριακές τράπεζες, δη-
λαδή του να μεταφέρονται χρή-
ματα μέσα σε 10 δευτερόλεπτα,
όπως γίνεται στα πρότυπα του
«IRIS» στην Ελλάδα. Στην Ελλάδα,
βέβαια, το σύστημα άμεσων πλη-
ρωμών IRIS μέσω κινητού δεν έχει
εφαρμογή και στις επιχειρήσεις,
κάτι που αναμένεται να γίνει μέχρι
τέλος του 2024.

Γυρνώντας ξανά στα της Κύ-
πρου, τα σενάρια εφαρμογής της
συμφωνίας για τραπεζικές μετα-
φορές ευρώ σε 10 δευτερόλεπτα
στις κυπριακές τράπεζες, είναι
δύο. Είτε θα μπορεί ο χρήστης μέ-
σω της εφαρμογής (app) που έχει
η κάθε τράπεζα να μεταφέρει και
σε άλλες τράπεζες χρήματα άμεσα,
είτε θα δημιουργηθεί πλατφόρμα,
όπως για παράδειγμα η ελληνική
«IRIS», που εκεί συμμετέχουν όλες
οι τράπεζες (app-in-app). Σε συλ-
λογικό επίπεδο ακόμα δεν έχουν
ληφθεί αποφάσεις, αναμένεται
στο επόμενο διάστημα να αποφα-
σιστεί ποιο δρόμο θα ακολουθή-
σουν οι κυπριακές τράπεζες.

Σημειώνεται πως την Τετάρτη

το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο υιο-
θέτησε νέους κανόνες ώστε τα
μεταφερόμενα ποσά να φτάνουν
αμέσως στους τραπεζικούς λογα-
ριασμούς πελατών λιανικής και
επιχειρήσεων σε όλη την Ένωση.
Όπως συμφωνήθηκε, θα υπάρξει
έμφαση στην ασφάλεια των συ-
ναλλαγών με αξιόπιστους και ενη-
μερωμένους μηχανισμούς εντο-
πισμού απάτης και επαλήθευσης

του αποδέκτη, δεν θα υπάρξει κα-
μία αύξηση σε χρεώσεις για άμεσες
πληρωμές, και οι πελάτες θα μπο-
ρούν να ορίζουν μέγιστο όριο γι’
αυτές τις άμεσες πληρωμές.

Οποια μέρα όποια ώρα
Όπως συμφωνήθηκε από την

Ευρώπη, οι άμεσες μεταφορές πο-
σών σε ευρώ θα εκτελούνται άμε-
σα, ανεξάρτητα από την ημέρα ή
την ώρα που δίνεται η εντολή. Ο
πληρωτής θα πρέπει επίσης να
ενημερώνεται στο ίδιο διάστημα
για το αν τα μεταφερόμενα χρη-
ματικά ποσά έχουν τεθεί στη διά-
θεση του δικαιούχου. Συνάμα, τα
κράτη-μέλη που δεν έχουν ενταχ-

θεί στην Ευρωζώνη θα πρέπει να
εφαρμόσουν τους κανόνες για λο-
γαριασμούς που προσφέρουν ήδη
συνήθεις συναλλαγές σε ευρώ, με-
τά από μεγαλύτερη μεταβατική
περίοδο. Θα υπάρξει ειδική πα-
ρέκκλιση από την πραγματοποί-
ηση πληρωμών εντός 10 δευτε-
ρολέπτων για τέτοιους λογαρια-
σμούς όταν η εντολή δίνεται εκτός
εργάσιμων ωρών, δεδομένων των
πιθανών ανησυχιών σχετικά με
την πρόσβαση σε συναλλαγματική
ρευστότητα.

Ενα θέμα και η ασφάλεια
Για τη διασφάλιση της ασφά-

λειας, όπως συμφωνήθηκε από το

Κοινοβούλιο οι πάροχοιυπηρεσιών
πληρωμών θα πρέπει να εφαρμό-
ζουν άρτια και επικαιροποιημένα
μέτρα ανίχνευσης και πρόληψης,
ώστε να αποφεύγεται η μεταφορά
ποσών σε λάθος λογαριασμό λόγω
απάτης, ή σφάλματος. Για τον σκο-
πό αυτό, οι πάροχοι που δραστη-
ριοποιούνται στην Ε.Ε. θα πρέπει
αμέσως, χωρίς πρόσθετες επιβα-
ρύνσεις ή τέλη, να παρέχουν υπη-
ρεσίες για την επαλήθευση της
ταυτότητας του δικαιούχου. Ως
πρόσθετη δικλείδα ασφαλείας ψη-
φίσθηκε οι πάροχοι να πρέπει να
επιτρέπουν στους πελάτες τους
να καθορίζουν το μέγιστο ποσό
που επιθυμούν για άμεσες μετα-

φορές ευρώ, το οποίο θα μπορεί
να τροποποιηθεί εύκολα πριν από
την επόμενη συναλλαγή. Εάν ένας
πάροχος δεν εκπληρώσει τα κα-
θήκοντά του για την πρόληψη της
απάτης με αποτέλεσμα οικονομική
ζημιά, ο πελάτης θα μπορεί να ζη-
τήσει αποζημίωση, σύμφωνα με
τους νέους κανόνες. Οι πάροχοι
που προσφέρουν άμεσες μεταφο-
ρές χρημάτων θα πρέπει επίσης
να επαληθεύουν κατά πόσον οποι-
οσδήποτε πελάτης υπόκειται σε
κυρώσεις, ή άλλα περιοριστικά
μέτρα που σχετίζονται με τη νο-
μιμοποίηση εσόδων από παράνο-
μες δραστηριότητες και τη χρη-
ματοδότηση της τρομοκρατίας.

Ανοιξε ο δρόμος για instant payments 
Μέσα στους επόμενους 18 μήνες θα γίνονται δωρεάν μεταφορές χρημάτων, μέσα σε 10 δευτερόλεπτα

Οι πάροχοι υπηρεσιών πληρωμών θα πρέπει να έχουν μέτρα ανίχνευσης και πρόληψης, ώστε να αποφεύγεται
η μεταφορά ποσών σε λάθος λογαριασμό λόγω απάτης, ή σφάλματος.

<<<<<<

Εάν ένας πάροχος δεν
εκπληρώσει τα καθή-
κοντά του για την πρό-
ληψη της απάτης με
αποτέλεσμα οικονομι-
κή ζημιά, ο πελάτης θα
μπορεί να ζητήσει
αποζημίωση, σύμφω-
να με τους νέους κα-
νόνες.

Θεσπισμένο 
από το 2008
Χάρη στον Ενιαίο Χώρο Πληρωμών σε
Ευρώ (SEPA), οι πελάτες μπορούν να
πραγματοποιούν πληρωμές σε ευρώ
χωρίς μετρητά –μέσω μεταφοράς πί-
στωσης και άμεσης χρέωσης– σε οποι-
οδήποτε μέρος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Ο SEPA εισήχθη για τις μεταφορές
πίστωσης το 2008, ακολουθούμενος
από τις άμεσες χρεώσεις το 2009, και
εφαρμόστηκε πλήρως μέχρι το 2014 στη
Ζώνη του Ευρώ (και μέχρι το 2016 στις
χώρες εκτός ζώνης ευρώ SEPA). Η ενο-
ποίηση των πληρωμών που προκάλεσε ο
SEPA συνέβαλε στην αποτελεσματικότη-
τα και την ανταγωνιστικότητα της ευρω-
παϊκής οικονομίας στο σύνολό της, εξα-
λείφοντας τις διαφορές μεταξύ εθνικών
και διασυνοριακών πληρωμών με την
εναρμόνιση των προτύπων σε όλες τις
συμμετέχουσες χώρες. Το νομικό πλαί-
σιο του SEPA –στην κατάρτιση του οποί-
ου συνέβαλε η ΕΚΤ σε στενή συνεργα-
σία με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή– βασίζε-
ται κυρίως στον κανονισμό για τις διασυ-
νοριακές πληρωμές, στην οδηγία για τις
υπηρεσίες πληρωμών (PSD/PSD2), στον
κανονισμό για τη λήξη της προθεσμίας
μετάβασης στον SEPA και στον κανονι-
σμό για τα διατραπεζικά τέλη.
Ο SEPA δρομολογήθηκε από τον ευρω-
παϊκό τραπεζικό κλάδο και τον κλάδο
των πληρωμών με την υποστήριξη των
εθνικών κυβερνήσεων, της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, του Ευρωσυστήματος και άλ-
λων δημόσιων αρχών. Καθώς ο SEPA όχι
μόνο εναρμόνισε τον τρόπο με τον οποίο
πραγματοποιούνται οι μη ταμειακές
πληρωμές σε ευρώ, αλλά και ολοκλήρω-
σε την εισαγωγή του ευρώ ως ενιαίου
νομίσματος, το Ευρωσύστημα είχε πολύ
ισχυρό ενδιαφέρον για την επιτυχία του
σχεδίου SEPA.
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Της ΜΑΡΊΑΣ ΗΡΑΚΛΈΟΥΣ

Από το 2021άρχισε μια κινητοποίηση
σε επίπεδο μελετών, με στόχο την
αναζωογόνηση της περιοχής Τηλ-
λυρίας. Από τη μια, το υπουργείο
Eσωτερικών ανέθεσε τη διεξαγωγή
μελέτης για την ετοιμασία σχεδίου
ολοκληρωμένης ανάπτυξης της πε-
ριοχής Τηλλυρίας στον εμπειρο-
γνώμονα δρ Χαράλαμπο Κουταλάκη
για να καλύψει τις περιοχές Κάτω
και Πάνω Πύργου, Πηγαίνιας, Άγιου
Θεόδωρου - Μανσούρα, Μοσφίλι,
Παχύαμμου και Πωμού. Στόχος
ήταν μέσω μιας ολοκληρωμένης
τοπικής ανάπτυξης να καθοριστούν
δράσεις και πολιτικές με στόχο,
μεταξύ άλλων, την οικονομική και
κοινωνική ανάπτυξη της περιοχής.
Η μελέτη αυτή επρόκειτο να υλο-
ποιηθεί με βάση τις πρόνοιες της

σύμβασης εντός 10 μηνών, άρα αρ-
χές του 2022. Τελικά η μελέτη πα-
ραδόθηκε στο υπουργείο Εσωτε-
ρικών αρχές του 2023.

Από την άλλη, περίπου την ίδια
περίοδο, μια άλλη μελέτη ξεκινού-
σε με πρωτοβουλία του υφυπουρ-
γείου Τουρισμού, η οποία ανατέ-
θηκε στην εταιρεία PwC με κόστος
70 χιλιάδων ευρώ και με στόχο τη
βιώσιμη τουριστική ανάπτυξη και
καθιέρωση της τουριστικής ταυ-
τότητας, το λεγόμενο brand name,
της ευρύτερης περιοχής Πόλης
Χρυσοχούς και Τηλλυρίας. Η συγ-
κεκριμένη μελέτη ολοκληρώθηκε
και παρουσιάστηκε τον Ιούλιο του
2022. Όπως είχε αναφερθεί από

τον τότε υφυπουργό Τουρισμού,
οι δράσεις οι οποίες παρουσίαζε
η μελέτη θα ενσωματώνονταν στο
μεσοπρόθεσμο πλάνο δράσης της
Εθνικής Στρατηγικής Τουρισμού
με τριετή διάρκεια 2023-2025.
Ωστόσο από τότε μέχρι σήμερα,
δεν υπάρχει κάποια ενημέρωση
επί του θέματος. Αναμένεται λοι-
πόν κατά πόσο, το κεφάλαιο της
τουριστικής ανάπτυξης της πε-
ριοχής θα το δούμε στη νέα στρα-
τηγική την οποία ετοιμάζει το υφυ-
πουργείο και που αναμένεται να
την παρουσιάσει εντός Φεβρουα-
ρίου σύμφωνα και με προηγούμενη
ενημέρωση από τον υφυπουργό
Κώστα Κουμή.

Δημοτικό με 23 μαθητές
Στο μεταξύ η περιοχή φθίνει

καθημερινά. Μιλώντας στην «Κ»
ο πρόεδρος του Κοινοτικού Συμ-
βουλίου Κάτω Πύργου Τηλλυρίας,
Νίκος Κλεάνθους, περιέγραψε ότι
χρόνο με τον χρόνο οι κάτοικοι
των κοινοτήτων Τηλλυρίας μει-
ώνονται, με τους νεαρότερους να
αναζητούν αλλού ευκαιρίες απα-
σχόλησης εφόσον οι δυνατότητες
εκεί είναι περιορισμένες. Αυτή τη
στιγμή, πολυπληθέστερη κοινό-
τητα είναι αυτή του Κάτω Πύργου
με 950 κατοίκους, 50 κατοίκους
έχει η κοινότητα Πηγαίνιας και
από 5-25 κατοίκους οι υπόλοιπες
κοινότητες. Αντίστοιχη εικόνα

υπάρχει και στα σχολεία της πε-
ριοχής. Όπως αναφέρει ο κ. Κλε-
άνθους, το 1975 το γυμνάσιο Πύρ-
γου είχε 300 μαθητές, ενώ σήμερα
έχει 35. Στο δημοτικό σχολείο τότε
φοιτούσαν 250 μαθητές, σήμερα
απέμειναν 23. 

Πάντως ούτε τα στεγαστικά σχέ-
δια του υπουργείου Εσωτερικών
δεν κατάφεραν να αλλάξουν την
εικόνα, εφόσον είναι σαφές ότι αν
δεν δοθούν άλλα κίνητρα όπως ευ-
καιρία για εργασία και εκπαίδευση
των παιδιών, καθώς και εύκολος
τρόπος μετακίνησης, η επιχορή-
γηση για στεγαστικό δεν θα κάνει
τη διαφορά. Η απομόνωση της πε-
ριοχής αποτελεί το σημαντικότερο

εμπόδιο για την ποιότητα ζωής
των κατοίκων. Υπενθυμίζεται ότι
η απόσταση της περιοχής Τηλλυ-
ρίας από την Πάφο (αεροδρόμιο)
είναι 90 χλμ. ή 1,5-2 ώρες, ενώ με
την ολοκλήρωση της α΄ φάσης του
δρόμου Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς
η απόσταση μειώνεται μεν, αλλά
όχι σε βαθμό που να καθιστά την
περιοχή πιο προσβάσιμη. Η από-
σταση από τη Λευκωσία είναι 80
χλμ., ωστόσο η μετάβαση από δρό-
μο στις ελεύθερες περιοχές διαρκεί
περίπου 3 ώρες. Αν παραμείνουν
τα ίδια δεδομένα, σε μια δεκαετία
και η κοινότητα Κάτω Πύργου θα
αποδεκατιστεί αναφέρει ο κ. Κλε-
άνθους, ο οποίος κάνει λόγο και

για πολιτική προέκταση του συγ-
κεκριμένου θέματος.

Ειδικά κίνητρα
Οι Τοπικές Αρχές Τηλλυρίας ζη-

τούν άμεσα ειδικά κίνητρα, πολε-
οδομικά ή άλλα, τα οποία θα μπο-
ρούν να προσελκύσουν επενδυτικό
ενδιαφέρον. Αυτή τη στιγμή η οι-
κονομική δραστηριότητα βασίζεται
σε μεγάλο βαθμό από τις τουριστι-
κές μονάδες στην περιοχή –συνο-
λικά 16 τουριστικές βίλες και έξι
μικρά ξενοδοχεία των δύο και τριών
αστέρων.  Πρόκειται για μια πε-
ριοχή η οποία έχει ως ανταγωνι-
στικό πλεονέκτημά της τη φύση,
τις ειδικές μορφές τουρισμού και
την αυθεντικότητα. Είναι δεδομένο

ότι προκειμένου να κρατήσει αυτόν
τον χαρακτήρα θα πρέπει να δια-
τηρήσει μικρές τουριστικές κλίνες,
αναφέρουν πηγές στην «Κ». Πάν-
τως κατά τη διάρκεια της συζήτη-
σης του θέματος στην Επιτροπή
Εμπορίου την περασμένη Τρίτη,
οι βουλευτές ζήτησαν άμεσα την
ολοκλήρωση της διαβούλευσης
προκειμένου να εκπονηθεί σχέδιο
τουριστικής ανάπτυξης της περιο-
χής Τηλλυρίας, με τον γενικό δι-
ευθυντή του υφυπουργείου Κώστα
Κωνσταντίνου να αναφέρει ότι
βρίσκεται σε εξέλιξη ο καταρτισμός
σχεδίου τουριστικής ανάπτυξης
σε συνεργασία με το υπουργείο
Εσωτερικών. 

Χάθηκε στις μελέτες η περιοχή Τηλλυρίας
Οι πρωτοβουλίες που έμειναν στα χαρτιά, η απόγνωση των κοινοτήτων και η νέα προσπάθεια εκπόνησης σχεδίου ανάπτυξης

Χρόνο με τον χρόνο οι κάτοικοι των κοινοτήτων Τηλλυρίας μειώνονται, με τους νεαρότερους να αναζητούν αλλού ευκαιρίες απασχόλησης εφόσον οι
δυνατότητες εκεί είναι περιορισμένες.

<<<<<<

Νέο σχέδιο προωθείται
για τις κοινότητες από
διυπουργική επιτροπή
και αναμένεται να πα-
ρουσιαστεί μέχρι τέλος
Μαρτίου.

<<<<<<

Κάτι περισσότερο από
χίλιους κατοίκους με-
τρούν οι πέντε κοινότη-
τες της περιοχής –οι
950 στον Κάτω Πύργο,
50 στα Πηγαίνια και από
5-25 στις άλλες τρεις
κοινότητες. 

Ερώτημα βεβαίως αποτελεί, πού
βρίσκεται αυτή τη στιγμή το θέμα
για την αναζωογόνηση της περιο-
χής και κατά πόσο έχουν αξιοποι-
ηθεί οι μελέτες που έχουν ολοκλη-
ρωθεί. Σε επικοινωνία της «Κ» με
το υπουργείο Εσωτερικών, μας
αναφέρθηκε ότι η μελέτη του δρ
Κουταλάκη (η οποία περιλάμβανε
διάφορες εισηγήσεις που αφορού-
σαν δράσεις και πρωτοβουλίες που
άπτονται των αρμοδιοτήτων δια-
φόρων υπουργείων), είχε υποβλη-
θεί στη Διεύθυνση της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. 

Ακολούθως, συστάθηκε μια διυ-
πουργική επιτροπή με επικεφαλής
το υπουργείο Εσωτερικών στην

οποία συμμετέχουν το υπουργείο
Οικονομικών, υπουργείο Ενέργειας
και Εμπορίου, υπουργείο Γεωργίας,
υπουργείο Μεταφορών, υπουργείο
Παιδείας και υφυπουργείο Τουρι-
σμού για να εξετάσει τα πορίσματα
της μελέτης, καθώς και τις ειση-
γήσεις που υποβλήθηκαν από τους
κοινοτάρχες της περιοχής (οι οποί-
οι κλήθηκαν στο προεδρικό και
υπέβαλαν διάφορα αιτήματα στον
πρόεδρο Χριστοδουλίδη). Στη συ-
νέχεια, η διυπουργική επιτροπή
θα προτείνει ένα σχέδιο για ενί-
σχυση της περιοχής, με προτεραι-
οποίηση δράσεων λαμβάνοντας
υπόψη και τους διαθέσιμους πό-
ρους. 

Το υπουργείο Εσωτερικών έχει
καλέσει όλα τα υπουργεία να υπο-
βάλουν συγκεκριμένες εισηγήσεις
και κοστολογημένες δράσεις ώστε
να αποτελέσουν το προσχέδιο του
σχεδίου δράσης που θα τεθεί ενώ-
πιον της διυπουργικής. Οι τελευ-
ταίες εισηγήσεις δόθηκαν την προ-
ηγούμενη εβδομάδα και πλέον οι
αρμόδιοι λειτουργοί ετοιμάζουν
το προσχέδιο για το σχέδιο δράσης,
το οποίο θα υποβληθεί στη διυ-
πουργική επιτροπή. Αυτό αναμέ-
νεται ότι θα γίνει μέχρι τέλος Μαρ-
τίου. Ακολούθως θα εξεταστεί το
κόστος αυτών των δράσεων, και
θα προτεραιοποιηθούν ώστε να
γίνουν και οι ανάλογες προβλέψεις

στους προϋπολογισμούς των
υπουργείων, εφόσον εγκριθεί από
το Υπουργικό Συμβούλιο. Το τι θα
περιληφθεί στο τελικό σχέδιο ενα-
πόκειται στη διυπουργική επιτρο-
πή στη βάση και του κόστους δρά-
σεων, ενώ θα αποτελέσει και προ-
ϊόν διαβούλευσης με τις Τοπικές
Αρχές. 

Πάντως θα πρέπει να θεωρείται
δεδομένο ότι οι όποιες δράσεις θα
συμπεριληφθούν σε επόμενους
προϋπολογισμούς, ως εκ τούτου,
ακόμα και στην περίπτωση έγκρι-
σης του τελικού σχεδίου εντός του
2024, η υλοποίηση της πλειοψη-
φίας των δράσεων δεν αναμένεται
εντός του έτους.

Νέο σχέδιο και χρονοδιαγράμματα

ΤηςΜΑΡIΑΣ ΗΡΑΚΛEΟΥΣ

Συνολικά 1.827 χορηγίες για αγορά
καινούργιου ηλεκτρικού αυτοκινήτου
θα δοθούν στο πλαίσιο του νέου
σχεδίου επιχορήγησης της ηλεκτρο-
κίνησης. Πρόκειται για αριθμό αυ-
ξημένοσε σχέση με τα προηγούμενα
σχέδια αλλά όχι μόνο, αφού πρόκειται
για αριθμό σχεδόν διπλάσιο από το
σύνολο των ηλεκτρικών οχημάτων
που ενεγράφησαν το 2023. Αυτό το
στοιχείο δείχνει ότι ο πήχης για τις
επιδόσεις του παρόντος σχεδίου
μπήκε ψηλά. Πρόκειται για σχέδιο
το οποίο χρηματοδοτείται από το
Ταμείο Ανάκαμψης και Ανθεκτικό-
τητας της Ε.Ε. με το διαθέσιμο ποσό
του να ανέρχεται στα 36,5 εκατ.
ευρώ, ενώ οι αιτήσεις θα γίνονται
δεκτές από τις 17 Φεβρουαρίου. Αυτή
τηστιγμή ο αριθμός των ηλεκτρικών
αυτοκινήτων στους κυπριακούς δρό-
μους ανέρχονται σε κάτι περισσότερο
από 1.700. Στόχος του υπουργείου
είναι μέχρι το 2030 τα ηλεκτρικά

αυτοκίνητα στους κυπριακούς δρό-
μους να φτάσουν τις 80 χιλιάδες. Το
κατά πόσο ο στόχος αυτός είναι εφι-
κτός θα εξαρτηθεί από τις ενέργειες
οι οποίες θα λειτουργήσουν συν-
δυαστικά με το σχέδιο. Για παρά-
δειγμα, το σχέδιο χορηγιών για 1.000
σημεία επαναφόρτισης ηλεκτρικών
οχημάτων το οποίο εγκρίθηκε την
Παρασκευή από την Έφορο Κρατι-
κών Ενισχύσεων και αναμένεται να
κατατεθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο
καθώς επίσης καιτο πρόγραμμα Φω-
τοβολταϊκά για Όλους, θα βοηθήσει,
όπως ανέφερε ο υπ. Μεταφορών,
την όλη προσπάθεια για ενίσχυση
της ηλεκτροκίνησης. 

Θετικά μηνύματα
Μιλώντας στην «Κ» ο πρόεδρος

του συνδέσμου εισαγωγέων αυτο-
κινήτων Αλέξης Άννινος, η διαδι-
κασία στο νέο σχέδιο είναι πιο απλή
και πιο προσιτή για όσους θέλουν
να επωφεληθούν των χορηγιών για
αγορά οχήματος ηλεκτρικού ή plug

in hybrid. Από την πλευρά του ο
Ηλίας Κόκκινος, αντιπρόεδρος συν-
δέσμου εταιρειών και επαγγελματιών
ηλεκτροκίνησης (ΣΕΕΗ) της εταιρείας
EKCO Maximum Power Ltd, σχο-
λίασε ότι τα κίνητρα είναι ενθαρ-
ρυντικά, και πλέον η διαδικασία για
αγορά ηλεκτρικού οχήματος είναι

πιο λειτουργική και ικανή να βοη-
θήσει να αγοραστούν περισσότερα
ηλεκτρικά αυτοκίνητα. Κλειδί στο
νέο σχέδιο θεωρείταιτο γεγονός ότι
δεν χρειάζεται πλέον να προχωρεί
ο ενδιαφερόμενος σε απόσυρση αυ-
τοκινήτου ώστε να αγοράσει νέο
ηλεκτρικό ή μεταχειρισμένο ηλε-

κτρικό αυτοκίνητο. Γενικότερα ο
κόσμος δείχνει ενδιαφέρον για αγορά
ηλεκτρικού αυτοκινήτου και τη νέα
τεχνολογία στα αυτοκίνητα και ανα-
λόγως των αναγκών και του προ-
ϋπολογισμού τους επιλέγουν, ανέ-
φερε ο κ. Άννινος, ενώ εξέφρασε
την εκτίμηση ότι χρόνο με τονχρόνο
τα μερίδια των ηλεκτρικών οχημάτων
στην αγορά θα αυξάνονται.Σε σχέση
με την προτίμηση των αγοραστών
σε αυτοκίνητα νέας τεχνολογίας, οι
εγγραφές για τα αμιγώς ηλεκτρικά
είναι διπλάσιες σε σχέση με ταplug
in hybrid. Τα υβριδικά είναι πρώτα
σε προτίμηση και ανέβασαν σημαν-
τικά το ποσοστό τους το 2023, κάτι
που αποδίδεται και στο γεγονός ότι
όλο και περισσότεροι κατασκευαστές
προσφέρουν μια μορφή υβριδισμού
στη βασική τους έκδοση, ώστε, εξ
ανάγκης, αυτά τα ποσοστά αυξά-
νονται. Ταυτόχρονα, μειώνονται τα
μοντέλα που στηβασική τους έκδοση
προσφέρουν μόνο μηχανή εσωτε-
ρικής καύσης χωρίς υβριδισμό. 

Χορηγίες και κόστος
Ένα σημαντικό εμπόδιο στην

αύξηση των ηλεκτροκίνητων οχη-
μάτων στους δρόμους είναι βεβαίως
το κόστος. Αυτή τη στιγμή ένας
αγοραστής που ψάχνει ηλεκτρικό
αυτοκίνητο μπορεί να βρει μεγάλος
εύρος τιμών με μοντέλα που ξεκι-
νούν γύρω στις 30 χιλιάδες ευρώ
μέχρι και μοντέλα που ξεπερνούν
τις 100 χιλιάδες. 

Οι τιμές ποικίλουν ανάλογα με
το μέγεθός τους, τους κινητήρες,
τη χωρητικότητα της μπαταρίας η
οποία καθορίζει την αυτονομία του
αυτοκινήτου. Υπενθυμίζεται πάντως
ότι το νέο σχέδιο περιλαμβάνει πε-
ριορισμούς σε σχέση με το κόστος
του αυτοκινήτου. Συγκεκριμένα,
οχήματα που πωλούνται σε τιμή
μεγαλύτερη των 80 χιλιάδων ευρώ,
περιλαμβανομένου του ΦΠΑ, δεν
θα τυγχάνουν επιχορήγησης. Στην
περίπτωση των μεταχειρισμένων,
η τιμή αγοράς δεν πρέπει να υπερ-
βαίνει τα 35.000 ευρώ. 

Σχεδόν 2.000 χορηγίες για καινούργια ηλεκτρικά 

Προϋπόθεση για να τη χορηγία είναι το κόστος του αυτοκινήτου να μην
ξεπερνά τις 80 χιλιάδες ευρώ στην περίπτωση του καινούργιου, και τις 35
χιλιάδες στην περίπτωση μεταχειρισμένου.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Προς αναθεώρηση οδεύει η οδηγία
για τις καθυστερήσεις πληρωμών,
με τη διαβούλευση να έχει ήδη ξε-
κινήσει σε ευρωπαϊκό επίπεδο ώστε
τα τιμολόγια να πληρώνονται το
αργότερο σε 30 ημέρες και όχι σε
60 που ισχύει σήμερα. Σύμφωνα
με πρόταση κανονισμού του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συμβουλίου για την καταπολέμηση
των καθυστερήσεων πληρωμών
στις εμπορικές συναλλαγές που
έχει η «Κ» στα χέρια της και θα
απασχολήσει την επιχειρηματική
κοινότητα στο επόμενο διάστημα,
η Ευρώπη θέλει να μειώσει το χρο-
νικό όριο, ώστε να επιτευχθεί ο
στόχος της υιοθέτησης νοοτροπίας
έγκαιρης πραγματοποίησης πλη-
ρωμών.

Όπως καταγράφεται στη γνω-
μοδότηση της Ευρωπαϊκής Οικο-
νομικής και Κοινωνικής Επιτροπής
(ΕΟΚΕ), φέτος, η μέση προθεσμία
πληρωμής που προβλέπεται για τις
εμπορικές συναλλαγές μεταξύ επι-
χειρήσεων είναι 41 ημέρες, ενώ
για τον δημόσιο τομέα ανέρχεται
σε 52 ημέρες. Η πραγματική προ-
θεσμία πληρωμής για εμπορικές
συναλλαγές μεταξύ επιχειρήσεων
είναι 56 ημέρες, 3 ημέρες περισ-
σότερες απ’ ό,τι πέρυσι, η οποία
εξακολουθεί να είναι πολύ μικρό-
τερη από την πραγματική προθε-
σμία πληρωμής του δημόσιου το-
μέα, ο οποίος πληρώνει σε 69 ημέ-
ρες. Πρόκειται για σαφή ένδειξη
ότι υπάρχει πρόβλημα με την τή-
ρηση των συμφωνημένων όρων
πληρωμής και όχι με τη διάρκεια
των προθεσμιών πληρωμής αυτών
καθαυτών. 

Η Ευρωπαϊκή Οικονομική και
Κοινωνική Επιτροπή πιστεύει ότι
η Κομισιόν, με την πρότασή της,
προσπαθεί να αντιμετωπίσει το ζή-
τημα των χρονοβόρων πληρωμών
αντί των καθυστερημένων πληρω-
μών, θεσπίζοντας υπερβολικά πε-
ριοριστικά μέτρα, αντί να βελτιώσει
το ισχύον πλαίσιο επιβολής με πιο
αποτελεσματικούς κανόνες. Στο
ίδιο «ύφος» κινούνται και οι Κύπριοι
επιχειρηματίες που επικοινώνησε
η «Κ», επισημαίνοντας πως, είναι

πράγματι καλό να βελτιωθεί ο χρό-
νος, αλλά να μην γίνει στο αυστηρό
πλαίσιο των 30 ημερών από 60.

Η Ευρωπαϊκή Οικονομική και
Κοινωνική Επιτροπή καταγράφει
στη γνωμοδότηση ότι ο βαθμός
σημασίας των καθυστερήσεων πλη-
ρωμών διαφέρει σημαντικά τόσο
μεταξύ των κρατών-μελών όσο
και μεταξύ των τομέων. Ως εκ τού-
του σημειώνει πως «η Επιτροπή
θα έπρεπε να έχει αξιολογήσει πε-
ραιτέρω τη δυνατότητα τροποποί-
ησης της ισχύουσας οδηγίας και,

σε περίπτωση σημαντικών αλλα-
γών, θα έπρεπε μάλλον να επιλέξει
μια αναθεωρημένη οδηγία (τη λε-
γόμενη αναδιατύπωση). Κατ’ αυτόν
τον τρόπο δεν θα επηρεάζονταν
όλες οι οντότητες, ανεξάρτητα από
το μέγεθος και τη σχέση ισχύος
τους. Οι ΜμΕ χρειάζονται αρωγή
και οι νέοι κανόνες θα πρέπει να
αποσκοπούν στην παροχή δικαιό-
τερου περιβάλλοντος για αυτές.
Ωστόσο, στην πράξη, η δέσμη των
προτεινόμενων κανόνων θα στε-
ρήσει από τις ΜμΕ την ευελιξία
που χρειάζονται από τους επιχει-
ρηματικούς εταίρους τους και θα
τους επιβάλει αδικαιολόγητα αυ-
στηρούς όρους».

Ευέλικτες διαπραγματεύσεις
Σύμφωνα με το έγγραφο που

έχει στην κατοχή της η «Κ», η ΕΟΚΕ
υπογραμμίζει τη σημασία των ευέ-
λικτων διαπραγματεύσεων κατά
τον καθορισμό των προθεσμιών
πληρωμής και επισημαίνει τις έν-
τονες ανησυχίες της σχετικά με
την πρόταση της Επιτροπής. «Στην

πραγματικότητα, το προτεινόμενο
ανώτατο όριο των 30 ημερών κα-
ταργεί τη συμβατική ελευθερία με-
ταξύ εταιρειών. Παρά την ευελιξία
που διαθέτουν σήμερα οι εταιρείες,
όπως η ελευθερία διαπραγμάτευσης
της προθεσμίας πληρωμής, πλη-
ρώνουν πολύ νωρίτερα από τον
δημόσιο τομέα, για τον οποίο ισχύει
μέγιστη προθεσμία πληρωμής 60
ημέρες. Εν προκειμένω, η παρέμ-
βαση στην ελευθερία των συμβά-
σεων δεν φαίνεται να δικαιολογείται
και θα ήταν δυσανάλογη σε σχέση
με τα ρεαλιστικά αναμενόμενα οφέ-
λη», καταγράφει.

Στη συνέχεια, στο έγγραφο η
Ευρωπαϊκή Οικονομική και Κοινω-
νική Επιτροπή παραπέμπει στα
αποτελέσματα της ανοικτής δημό-
σιας διαβούλευσης που διεξήγαγε
η Κομισιόν, η οποία καταλήγει σα-
φώς στο συμπέρασμα ότι η διατή-
ρηση των ισχυόντων κανόνων σχε-
τικά με τις προθεσμίες πληρωμής
αποτελεί την προτιμώμενη επιλογή
μεταξύ των ερωτηθέντων (29% των
ερωτηθέντων). Επιπλέον, σημειώνει

πως, αρκετά ενδιαφερόμενα μέρη,
επιλέγοντας την απάντηση «Άλλη
άποψη» μεταξύ των διαθέσιμων
επιλογών, διευκρίνισαν ότι αντι-
τίθενται στον περιορισμό της ελευ-
θερίας των συμβάσεων. Τέλος,
υπενθυμίζοντας τον κρίσιμο χα-
ρακτήρα του ζητήματος που εγεί-
ρεται, η ΕΟΚΕ παραπέμπει στο ψή-
φισμα του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου σχετικά με την κατάσταση
της Ένωσης των Μικρομεσαίων
Επιχειρήσεων που δημοσιεύτηκε
τον Ιούλιο του 2023, τονίζοντας τη
σημασία που έχει η «αντιμετώπιση
των καθυστερήσεων πληρωμών
[...] εξασφαλίζοντας μια ισορροπη-
μένη προσέγγιση που θα διαφυ-
λάσσει την ελευθερία των συμβά-
σεων».

Αλλά όχι για όλους
Η Ευρωπαϊκή Οικονομική και

Κοινωνική Επιτροπή συμφωνεί ότι
η διαδικασία επαλήθευσης ή απο-
δοχής αγαθών ή υπηρεσιών δεν
θα πρέπει να υπερβαίνει τις 30 ημέ-
ρες από την ημερομηνία παραλαβής

των αγαθών ή των υπηρεσιών.
Ωστόσο, τονίζει ότι αυτό θα δημι-
ουργήσει πρόβλημα για ορισμένους
επιχειρηματίες λόγω της τεχνικής
φύσης των προϊόντων τους. Απαι-
τείται προσεκτική παρακολούθηση
της τομεακής προσέγγισης με πα-
ράλληλη συνεκτίμηση της ασύμ-
μετρης έκθεσης ορισμένων οικο-
νομικών τομέων. 

Πρόσθετα, η ΕΟΚΕ αναγνωρίζει
στο έγγραφο ότι μία από τις κύριες
ελλείψεις της ισχύουσας οδηγίας
είναι η έλλειψη σαφούς ορισμού
του όρου «κατάφωρα καταχρηστι-
κό», με αποτέλεσμα να καθίσταται
αναγκαία η ερμηνεία ενός τέτοιου
ορισμού από τα δικαστήρια. Όπως
εξηγεί, η διφορούμενη διάταξη
ήγειρε ανησυχίες με την πάροδο
των ετών, καθώς άφησε περιθώριο
στις εταιρείες να αποκλίνουν από
την περίοδο «αναφοράς» των 30
ημερών, η οποία μπορεί να παρα-
ταθεί σε περιόδους πληρωμής με-
γαλύτερες των 60 ημερολογιακών
ημερών στις συναλλαγές μεταξύ
επιχειρήσεων.

Του ΑΝΔΡΕΑ ΚΑΡΑΜΗΤΑ

Πολύς θόρυβος έγινε την προηγού-
μενη εβδομάδα σχετικά με τις αυ-
ξήσεις τιμών του ηλεκτρικού ρεύ-
ματος αφού η ΑΗΚ επικαλέστηκε
λόγους βιωσιμότητας. Μετά και
τη λήξη της συνεδρίας του Δ.Σ.
την Παρασκευή η Αρχή δεν έλαβε
κάποια απόφαση σχετικά με τις
διατιμήσεις στους λογαριασμούς,
επικαλούμενη το μικρό χρονικό
διάστημα διορισμού του νέου συμ-
βουλίου. Επιπλέον, ανέφερε πως
από τη στιγμή που δεν υπάρχουν
οι εγκρίσεις από την Ρυθμιστική
Αρχή Ενέργειας Κύπρου, δεν μπο-
ρεί να προχωρήσει σε απόφαση.
Σημειώνεται πως η ΑΗΚ είχε αι-
τηθεί την έγκριση αύξησης της
τάξεως του 25% με την ΡΑΕΚ να
το απορρίπτει και το ζήτημα να
οδηγείται ενώπιον του δικαστη-
ρίου. Αρμόδιες πηγές ανέφεραν
στην «Κ» πως το συγκεκριμένο αί-
τημα δεν είναι πλέον εφικτό, αφού
για να τελεσιδικήσει η υπόθεση
χρειάζονται περισσότερα από δύο
χρόνια. Η ακρίβεια του ηλεκτρικού
ρεύματος δεν είναι θέμα σημερινό.
Λόγω κακών χειρισμών δεν έχουμε
υγιή  ανταγωνιστική αγορά ηλε-
κτρικού ρεύματος, με το κόστος
του προβλήματος να μετακυλίεται
συνεχώς στους καταναλωτές, οι
οποίοι υποφέρουν από τη συνεχή
άνοδο των τιμών. Παράλληλα, εδώ
και 13 μέρες, προέκυψε και η δια-
κοπή των εργασιών της κινεζικής
εταιρείας κατασκευής του τερμα-
τικού για το φυσικό αέριο με τη
διαφαινόμενη κρίση στις σχέσεις

της με την κυβέρνηση να ανησυχεί
τόσο την αγορά ηλεκτρισμού, αλλά
και να δημιουργεί επιπλέον ανα-
σφάλεια στους πολίτες.  

Η ενέργεια από ΑΠΕ 
Η ρύθμιση της αγοράς ηλεκτρι-

σμού και η δημιουργία ενός υγιούς
ανταγωνιστικού πλαισίου αποτελεί
μονόδρομο σύμφωνα με διάφορους
παράγοντες. Η έμπρακτη θέληση
της Ε.Ε. για μηδενικούς ρύπους,
μέσω της πράσινης συμφωνίας

αλλά και της διάθεσης εκατοντά-
δων εκατομμυρίων ευρώ σε πρά-
σινες επενδύσεις, είναι από τα βα-
σικά σημεία προς την ενεργειακή
αυτονομία και τη μείωση του κό-
στους ηλεκτρικού ρεύματος. Ωστό-
σο, τα δύο αυτά σημεία δεν αρκούν
αφού οι κρατικές υποδομές δεν
μπορούν να στηρίξουν ακόμη τους
νεωτερισμούς που επιφέρει η ανά-
πτυξη του ιδιωτικού τομέα. Χαρα-
κτηριστικό παράδειγμα είναι το
πεπαλαιωμένο δίκτυο μεταφοράς
ηλεκτρικού ρεύματος, το οποίο

δεν μπορεί να σηκώσει τις κιλο-
βατώρες που παράγονται από ΑΠΕ
με αποτέλεσμα να πετάμε στα
σκουπίδια την παραγόμενη ενέρ-
γεια. Σύμφωνα με πηγές της «Κ»
από τον ιδιωτικό τομέα, η κυβέρ-
νηση αλλά και η ΔΕΦΑ επιβεβαίωνε
μέχρι πρότινος τη σίγουρη έλευση
φυσικού αερίου τον Ιούλιο του
2024 με αποτέλεσμα οι εταιρείες
να επενδύσουν στον ανάλογο τε-
χνικό εξοπλισμό αξίας εκατομμυ-
ρίων. Αυτό το χρονοδιάγραμμα
δεν θα είναι εφικτό τελικά ως το

καλοκαίρι και λαμβάνοντας υπόψη
την πιθανή διακοπή του συμβο-
λαίου της κυβέρνησης με την κι-
νεζική εταιρεία που έχει το έργο
υλοποίησης στο βασιλικό, είναι
απροσδιόριστο το πότε θα διατεθεί
φυσικό αέριο στις εταιρείες. Πάν-
τως για το συγκεκριμένο θέμα, αρ-
μόδιες πηγές ανέφεραν στην «Κ»
πως στην περίπτωση που τα αι-
τήματα των Κινέζων γίνουν απο-
δεκτά, το κόστος για την Κύπρο
θα είναι λιγότερο από το όφελος
που θα έχει η χώρα. Στην περί-

πτωση αυτή οι εργασίες θα συνε-
χισθούν, με αποτέλεσμα να αρχίσει
η παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας
από φυσικό αέριο. Πηγές πάντως
δήλωσαν πως για το συγκεκριμένο
ζήτημα υπάρχει πρόνοια στο συμ-
βόλαιο ότι σε περίπτωση διακοπής
των εργασιών από την κινεζική
κοινοπραξία, θα μπορούν οι υπερ-
γολάβοι να ολοκληρώσουν το έργο. 

Το Ευρωπαϊκό δίκτυο
Η κυβέρνηση ανακοινώνει πρά-

σινες φορολογίες, οι οποίες κατά

την άποψή της θα δημιουργήσουν
πιο πράσινες συνήθειες στην κοι-
νωνία των πολιτών ενώ θα μει-
ώσουν τους ρύπους την ίδια ώρα
που οι χώροι πρασίνου μειώνονται,
που τα  τοξικά απόβλητα από τα
νοικοκυριά δεν είναι μετρήσιμα,
ενώ οι πύργοι ανεγείρονται ο ένας
μετά τον άλλον. Επιπρόσθετα, προ-
τρέπει τους πολίτες για τοποθέ-
τηση φωτοβολταϊκών αλλά δεν
υπάρχουν ικανοποιητικές μονάδες
αποθήκευσης ή υπάρχουν ομάδες
πληθυσμού που δεν έχουν τις κα-
τάλληλες κατοικίες για τοποθέτηση
ΦΒ συστημάτων με αποτέλεσμα
να εξαιρούνται από τυχόν σχέδια
οικονομικής ενίσχυσης. 

Οι περισσότερες πράσινες φο-
ρολογίες που εισηγείται η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή δεν αποτελούν
απλώς κομμάτι της πράσινης με-
τάβασης αλλά και έναν τρόπο να
ασκήσουν πίεση στην Κυπριακή
Δημοκρατία προκειμένου να βάλει
σε τάξη το χαώδες πεδίο της αγο-
ράς ηλεκτρικού ρεύματος. Επιπρό-
σθετα, η έξυπνη διαχείριση των
χρηματοδοτικών εργαλείων από
την Ε.Ε. θα ενισχύσει τόσο τις
εταιρείες αποθήκευσης ενέργειας
όσο και τους πελάτες τους με μα-
κροπρόθεσμα οφέλη για την οι-
κονομία και το περιβάλλον. Τέλος,
το πιο σημαντικό και αναγκαίο εί-
ναι η ανάγκη επιτέλους το κυπρια-
κό δίκτυο μεταφοράς να συμβληθεί
με το Ευρωπαϊκό, ενέργεια που
όταν υλοποιηθεί, θα επιτρέπει την
απρόσκοπτη διοχέτευση ενέργειας
από ΑΠΕ και όχι την κατασπατά-
λησή της.  

Πληρωμές με όριο 30 ημερών τα τιμολόγια
Προς αναθεώρηση η οδηγία για τις καθυστερήσεις, με τη διαβούλευση να έχει ήδη ξεκινήσει σε ευρωπαϊκό επίπεδο

Μονόδρομος η ρύθμιση της αγοράς ηλεκτρισμού
Ανυπαρξία υγιούς ανταγωνιστικού πλαισίου – Για υποτυπώδεις υποδομές φωνάζει ο ιδιωτικός τομέας

Οι περισσότερες πράσινες φορολογίες που εισηγείται η Κομισιόν αποτελούν και έναν τρόπο άσκησης πίεσης στην
Κυπριακή Δημοκρατία προκειμένου να βάλει σε τάξη το χαώδες πεδίο της αγοράς ηλεκτρικού ρεύματος.

<<<<<<

Λόγω κακών χειρισμών
δεν έχουμε υγιή  αντα-
γωνιστική αγορά ηλεκ-
τρικού ρεύματος με το
κόστος του προβλήμα-
τος να μετακυλίεται
συνεχώς στους κατα-
ναλωτές.

Η Ευρωπαϊκή Οικονομική και Κοινωνική Επιτροπή πιστεύει ότι η Κομισιόν προσπαθεί να αντιμετωπίσει το ζήτημα των
χρονοβόρων πληρωμών, θεσπίζοντας υπερβολικά περιοριστικά μέτρα, αντί να βελτιώσει το ισχύον πλαίσιο επιβολής
με πιο αποτελεσματικούς κανόνες.

<<<<<<

Στην παρούσα φάση
πρόκειται για σαφή έν-
δειξη ότι υπάρχει πρό-
βλημα με την τήρηση
των συμφωνημένων
όρων πληρωμής και όχι
με τη διάρκεια των προ-
θεσμιών πληρωμής.

Ναι στις δημόσιες
συμβάσεις
Πολλές επιχειρήσεις της κοι-
νωνικής οικονομίας συγκατα-
λέγονται στους οικονομικούς
φορείς που πλήττονται ση-
μαντικά από τις καθυστερή-
σεις πληρωμών από τις δημό-
σιες αρχές. Ως εκ τούτου, οι
καθυστερήσεις πληρωμών
συγκαταλέγονται στους πα-
ράγοντες που αποθαρρύνουν
τη συμμετοχή των μικρομε-
σαίων επιχειρήσεων στις δη-
μόσιες συμβάσεις. Τα απο-
δεικτικά στοιχεία που παρου-
σίασε η Επιτροπή καταδει-
κνύουν την έλλειψη έγκαι-
ρων πληρωμών μεταξύ των
δημόσιων αρχών. Επομένως,
η ΕΟΚΕ επικροτεί την προτει-
νόμενη προθεσμία πληρω-
μής που ορίζεται στις 30 ημέ-
ρες για τις συναλλαγές μετα-
ξύ κυβερνήσεων και επιχει-
ρήσεων. 
«Οι δημόσιες αρχές θα πρέ-
πει να δίνουν το παράδειγμα,
καθώς αποτελούν βασικό
εταίρο για τις επιχειρήσεις. Ο
νέος κανονισμός προτείνει
καλύτερη προστασία των
υπεργολάβων σε δημόσια
κατασκευαστικά έργα, ζη-
τώντας από τους ανάδοχους
να παρέχουν αποδεικτικά
στοιχεία στις αναθέτουσες
αρχές (ή φορείς) ότι έχουν
πληρώσει τους άμεσους
υπεργολάβους τους. Αυτό θα
έχει τεράστιο αντίκτυπο
στους προμηθευτές που χρη-
σιμοποιούν τις πληρωμές
από την αναθέτουσα αρχή
για να πληρώνουν τους
υπεργολάβους», σημειώνει.
Συνοψίζοντας, ενθαρρύνει
τους συννομοθέτες να εξε-
τάσουν εναλλακτικούς τρό-
πους για τη διασφάλιση της
έγκαιρης καταβολής πληρω-
μών σε υπεργολάβους κατά
την ανάθεση δημόσιων συμ-
βάσεων.
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Προς ανάπτυξη οδεύει η Ελλάδα σύμφωνα με τη δημοσκόπηση του Ifo, με 
τους οικονομολόγους να δίνουν πιθανότητα κάτω του 15% για ύφεση φέτος.

H ταχεία μείωση του δείκτη χρέ-
ους, τα πρωτογενή πλεονάσμα-
τα και οι χαμηλές δαπάνες για 
τόκους, που από φέτος θα είναι 
χαμηλότερες και από αυτές της 
Ισπανίας, αποτελούν το τρίπτυ-
χο του success story της Ελλά-
δας, η οποία θα ξεχωρίσει στο 
ιδιαίτερα δύσκολο για τις κυβερ-
νήσεις της Ευρωζώνης τρέχον 
έτος, επισημαίνει η S&P, αφή-
νοντας ανοιχτό παράθυρο για 
νέα αναβάθμιση της αξιολόγη-
σης της χώρας.

Ειδικότερα, όπως σημειώνει, 
οι έκτακτες καταστάσεις που 
δημιούργησαν η πανδημία και 
ο πόλεμος στην Ουκρανία, δί-
νουν τη θέση τους σε ολοένα 
και πιο φυσιολογικές μακροοι-
κονομικές συνθήκες, ωστόσο 
έχουν εντείνει τις ανησυχίες 
για τα επίπεδα του χρέους. Αυ-
τό, σε συνδυασμό με την επα-
νεισαγωγή δημοσιονομικών 
κανόνων που κάνουν τη μείω-
ση του χρέους προτεραιότητα, 
φέρνουν στο επίκεντρο της κυ-
βερνητικής πολιτικής τη δημο-
σιονομική πειθαρχία.

Ωστόσο, η πορεία προς τη 
μείωση του δημοσίου χρέους 
θα έχει εμπόδια, όπως η αύξη-
ση των τόκων του χρέους λόγω 
της νομισματικής σύσφιγξης 
της ΕΚΤ, οι επίμονες μακροοι-
κονομικές προκλήσεις και οι 
πιέσεις δαπανών.

Η Ελλάδα, η Κύπρος και η 
Πορτογαλία, τονίζει η S&P, μει-
ώνουν ήδη ραγδαία τους δεί-
κτες δημοσίου χρέους και ανα-
μένεται να συνεχίσουν να το 
κάνουν. Η Ιταλία και η Ισπανία 
σημειώνουν λιγότερο φιλόδοξες 
τροχιές μείωσης του χρέους, 
ενώ οι δείκτες χρέους σε Γαλλία 
και Βέλγιο θα μείνουν στάσιμοι 
εάν δεν υπάρξουν πρόσθετες 
προσπάθειες δημοσιονομικής 
εξυγίανσης και η μείωση του 
χρέους σε Γερμανία και Αυ-
στρία θα είναι ήπια.

Τα υψηλότερα επιτόκια είναι 
μια νέα πρόκληση για τη δη-
μοσιονομική εξυγίανση, όπως 
επισημαίνει ο οίκος, ωστόσο 
οι υψηλότερες πληρωμές τό-
κων δεν θα επηρεάσουν τα 
κράτη της Ευρωζώνης με τον 
ίδιο βαθμό.

Η Ιταλία και η Ισπανία, των 
οποίων οι πληρωμές τόκων το 

2026 προβλέπονται σε 4,6% 
του ΑΕΠ και 3%, αντίστοιχα, 
θα έχουν από τα υψηλότερα 
κόστη στην Ευρωζώνη.

Οι πληρωμές τόκων της Πορ-
τογαλίας και της Ελλάδας, οι 
οποίες ήταν παρόμοιες μ’ αυ-
τές της Ισπανίας το 2022 (2,4% 
του ΑΕΠ), θα παραμείνουν συ-
γκρατημένες έως το 2026. Αυτό 
θα υποστηριχθεί από το υψηλό 
ποσοστό κόστους χρέους προς 
τον επίσημο τομέα (20% για 
την Πορτογαλία και 75% για 
την Ελλάδα) και την αναμενό-
μενη μείωση του δείκτη χρέ-
ους. Η Ελλάδα θα επωφεληθεί 
επίσης από την πολύ μακρά 
μέση διάρκεια λήξης περίπου 
20 ετών, η οποία παρατείνει 
τον χρόνο που τα υψηλότερα 
επιτόκια θα μετακυλίσουν στις 
πληρωμές τόκων.

Οι πληρωμές τόκων/ΑΕΠ της 

Γαλλίας και του Βελγίου θα αυ-
ξηθούν πέραν του 2% έως το 
2026 λόγω των υψηλότερων 
επιτοκίων και των στάσιμων 
επιπέδων χρέους, η Αυστρία θα 
παρουσιάσει απότομη αύξηση 
στις πληρωμές τόκων/ΑΕΠ, αν 
και θα παραμείνει κάτω του 2%, 
ενώ στη Γερμανία θα αυξηθούν 
αλλά θα παραμείνουν κάτω από 
το 1% του ΑΕΠ έως το 2026.

Με βάση και τα προγράμ-
ματα των κυβερνήσεων έως το 
2026, οι περισσότερες χώρες 
της Ευρωζώνης δεν θα κατα-
φέρουν να επιστρέψουν στα 
επίπεδα του χρέους του 2019, 
εκτιμά ο οίκος.

Σ’ αυτό το μέτωπο, η Ελλά-
δα (μαζί με την Πορτογαλία και 
την Κύπρο) αποτελεί εξαίρεση, 
καθώς έχει ήδη φέρει το χρέος/
ΑΕΠ κάτω από τα προ πανδη-
μίας επίπεδα και στο 162% το 
2023. Αυτή η απόδοση ήταν 
αποτέλεσμα ισχυρής δημοσιο-
νομικής εξυγίανσης, όπως επι-
σημαίνει η S&P, με την Ελλάδα 
να επιστρέφει στα πρωτογενή 
πλεονάσματα ήδη από το 2022. 
Επιπλέον, υποστηρίχθηκε από 
τη συγκρατημένη απάντηση 
της κυβέρνησης στους πλη-
θωριστικούς κραδασμούς, την 

ανθεκτική οικονομία της, τον 
ισχυρό τουρισμό και τη σημα-
ντική ώθηση στα κρατικά έσο-
δα από την άνοδο του πληθω-
ρισμού. Ο οίκος αναμένει πως 
η Ελλάδα θα καταγράψει πρω-
τογενές πλεόνασμα άνω του 2% 
του ΑΕΠ το 2024 και τονίζει πως 
η περαιτέρω βελτίωση στα δη-
μοσιονομικά θα μπορούσε να 
προκαλέσει θετικές ενέργειες 
αξιολόγησης.

Συγκριτικά, η S&P σημειώ-
νει πως τα επίπεδα χρέους/ΑΕΠ 
της Γερμανίας και της Αυστρί-
ας έχουν αυξηθεί σε σχέση με 
πριν από την πανδημία και θα 
παρουσιάσουν μέτρια δημοσι-
ονομικά ελλείμματα το 2024. 
Τα επίπεδα του χρέους σε Ιτα-
λία και Ισπανία συνεχίζουν να 
υπερβαίνουν τα προ πανδημίας 
επίπεδα και προβλέπεται μέτρια 
μείωση το 2024-2026 κατά 1%-
3%, ενώ θα συνεχίσουν να κα-
ταγράφουν πρωτογενή ελλείμ-
ματα. Τα επίπεδα χρέους της 
Γαλλίας και του Βελγίου έχουν 
αυξηθεί από την πανδημία και 
θα παραμείνουν στα τρέχοντα 
επίπεδα έως το 2026, ενώ θα 
καταγράψουν τα μεγαλύτερα 
πρωτογενή ελλείμματα στην 
Ευρωζώνη φέτος.

Yποχώρηση κατά 0,69% σημείω-
σε το κατά κεφαλήν διαθέσιμο 
εισόδημα των ελληνικών νοικο-
κυριών το γ΄ τρίμηνο του 2023, 
σε σύγκριση με το προηγούμενο 
τρίμηνο, σύμφωνα με στοιχεία 
του ΟΟΣΑ, έναντι υποχώρησης 
κατά 0,2% κατά μέσον όρο στις 
χώρες του οργανισμού.

Την ίδια ώρα, το κατά κεφα-
λήν ΑΕΠ σημείωνε ελαφρά αύξη-
ση κατά 0,14% σε σύγκριση με 
το προηγούμενο τρίμηνο, ένα-
ντι αύξησης 0,3% στις χώρες 
του ΟΟΣΑ.

Μετά τη μεγάλη πτώση του 
α΄ εξαμήνου 2020, το κατά κε-
φαλήν ΑΕΠ στην Ελλάδα αυ-
ξάνεται σταθερά, ενώ το κατά 
κεφαλήν διαθέσιμο εισόδημα 
είχε διακυμάνσεις, με τα δύο τε-
λευταία τρίμηνα να εμφανίζουν 
αρνητικό πρόσημο.

Σε κάθε περίπτωση, τα στοι-
χεία του ΟΟΣΑ δείχνουν ότι το 
κατά κεφαλήν ΑΕΠ στην Ελλά-
δα βρίσκεται μόλις στο 83,12% 
του επιπέδου όπου βρισκόταν 
το α΄ τρίμηνο του 2007, αν και 
ακολουθεί σταθερά ανοδική πο-
ρεία από το β΄ τρίμηνο του 2020. 
Σημειώνεται ότι ο δείκτης είναι 
προσαρμοσμένος με βάση τον 
πληθωρισμό. 

Αντίθετα, κατά μέσον όρο 

στις χώρες του ΟΟΣΑ ο δείκτης 
βρίσκεται στο 117,26% του επι-
πέδου του 2007. Αντίστοιχα, το 
κατά κεφαλήν διαθέσιμο εισό-
δημα  βρίσκεται στο 79,07% του 
επιπέδου στο οποίο βρισκόταν 
το α΄ τρίμηνο του 2007, έναντι 
121,78% του μέσου όρου των 
χωρών του ΟΟΣΑ. Ο συγκεκρι-
μένος δείκτης είναι επίσης προ-
σαρμοσμένος με βάση τον πλη-
θωρισμό.

Σύμφωνα με τη ανακοίνωση 
του ΟΟΣΑ, παρά τη μείωση που 
σημείωσε ο δείκτης του πραγμα-
τικού κατά κεφαλήν διαθέσιμου 
εισοδήματος το γ΄ τρίμηνο, 11 
χώρες-μέλη του (από τις 21 για 
τις οποίες υπήρχαν διαθέσιμα 
στοιχεία) κατέγραψαν αυξήσεις. 

Η μεγαλύτερη ήταν στην 
Ουγγαρία, 5,5%, λόγω σημα-
ντικών αυξήσεων μισθών των 
υπαλλήλων. Αλλες 10 χώρες εί-
δαν μειώσεις του πραγματικού 
κατά κεφαλήν διαθέσιμου εισο-

δήματός τους, με τη μεγαλύτερη 
να καταγράφεται στην Ισπανία, 
2,1%, λόγω αύξησης  των φόρων 
εισοδήματος και πλούτου.

Οι αυξήσεις στους μισθούς 
των υπαλλήλων και το εισόδη-
μα των αυτοαπασχολουμένων 
οδήγησαν σε αύξηση  και του 
ιταλικού κατά κεφαλήν πραγμα-

τικού διαθέσιμου εισοδήματος 
κατά 1,4%, συνεχίζει η ανακοί-
νωση του ΟΟΣΑ. 

Στις ΗΠΑ, παρά την αύξηση 
του πραγματικού κατά κεφαλήν 
ΑΕΠ κατά 1% και των μισθών 
των υπαλλήλων και αμοιβών 
των αυτοαπασχολουμένων, το 
πραγματικό κατά κεφαλήν δι-

αθέσιμο εισόδημα υποχώρη-
σε ελαφρώς λόγω των μειώσε-
ων στις πληρωμές κοινωνικών 
επιδομάτων, περιλαμβανομέ-
νου του Medicaid και των αυ-
ξήσεων  των πληρωμών φόρων 
και των εισφορών κοινωνικής 
ασφάλισης. 

Από τα άλλα στοιχεία του ΟΟ-

ΣΑ για τα νοικοκυριά, προκύ-
πτει επίσης ότι η Ελλάδα είχε, 
πάντα κατά το γ΄ τρίμηνο του 
2023, αρνητικό ποσοστό απο-
ταμίευσης, -3,87%. 

Ο δείκτης κινείται σε αρνη-
τικό έδαφος σταθερά από το γ΄ 
τρίμηνο του 2021.  Αποτυπώ-
νει τι ποσοστό αποταμιεύουν τα 
νοικοκυριά από το τρέχον εισό-
δημά τους και υπό αυτή την έν-
νοια φανερώνει ότι τα ελληνικά 
νοικοκυριά καταναλώνουν από 
τα έτοιμα τα τελευταία χρόνια. 
Αλλά οι αποταμιεύσεις έχουν 
σημασία και για το σύνολο της 
οικονομίας, καθώς αποτελούν, 
όπως επισημαίνει ο ΟΟΣΑ, τη 
βασική εγχώρια πηγή χρηματο-
δότησης των επενδύσεων. Στη 
Γερμανία, κατ’ εξοχήν χώρα της 
αποταμίευσης, το σχετικό ποσο-
στό είναι 20,58%, στην Ιταλία 
είναι 8,75% και στην Πορτογα-
λία 7,07%.

Σε ό,τι αφορά την καθαρή κα-
τά κεφαλήν κατανάλωση,  τα 
στοιχεία δείχνουν ότι μειώθη-
κε το γ΄ τρίμηνο κατά 0,56%, 
όσο ακριβώς είχε αυξηθεί το β΄ 
τρίμηνο, ενώ ελαφρά μείωση 
κατά 0,14% είχε σημειώσει και 
το α΄ τρίμηνο.  Το γ΄ τρίμηνο 
του 2023 η καθαρή κατά κεφα-
λήν κατανάλωση των νοικοκυ-
ριών βρισκόταν στο 87,58% του 
επιπέδου του α΄ τριμήνου 2007.

Η Ελλάδα, η Κύπρος και η Πορτογαλία, τονίζει η S&P, μειώνουν ήδη ραγδαία τους δείκτες δημοσίου χρέους και 
αναμένεται να συνεχίσουν να το κάνουν, αφήνοντας ανοικτό το ενδεχόμενο νέας αναβάθμισης.

Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Πρωτογενή πλεονά-
σματα, μείωση χρέους 
και χαμηλές δαπάνες 
για τόκους, οι τρεις 
βασικοί λόγοι.

Μείωση του κατά 
κεφαλήν διαθέσιμου 
εισοδήματος στην Ελ-
λάδα κατά 0,69% 
καταγράφει ο ΟΟΣΑ 
για το γ΄ τρίμηνο 2023.

Υψηλές πιθανότητες ύφεσης δί-
νουν φέτος για τις ευρωπαϊκές 
οικονομίες οι ειδικοί, ιδίως λόγω 
των γεωπολιτικών εντάσεων και 
του ανεβασμένου κόστους ενέρ-
γειας. Στην τάση αυτή φαίνεται 
πως αντιστέκεται η Ελλάδα, όπου 
το σενάριο ύφεσης είναι εξαιρε-
τικά χαμηλό.

Σε δημοσκόπηση οικονομολό-
γων από το γερμανικό ινστιτούτο 
Ifo, οι προοπτικές των ευρωπαϊ-
κών οικονομιών επιδεινώθηκαν 
σημαντικά και είναι διαρκώς υπό 
το μηδέν, ιδίως στην Ανατολική 
Ευρώπη. Παρότι το τελευταίο τρί-
μηνο του 2023 οι ειδικοί φάνη-
καν ελαφρώς πιο ήπιοι στις εκτι-
μήσεις τους σε σύγκριση με την 
αντίστοιχη έρευνα του αμέσως 
προηγούμενου τριμήνου, τα στοι-
χεία δείχνουν ξεκάθαρες πτωτι-
κές τάσεις στην Ευρώπη.

Αναλυτικά, οι πιθανότητες τε-
χνικής ύφεσης, ήτοι δύο συνα-
πτά τρίμηνα συρρίκνωσης του 
ΑΕΠ, μέχρι το τέλος του 2024 εί-
ναι υψηλότερες στη Γερμανία και 
την Ολλανδία (όλες 38%), ενώ 
μικρότερη είναι η ανησυχία για 
άλλες μεγάλες οικονομίες του 
μπλοκ, όπως η Ιταλία (27%), η 
Γαλλία (23%) και η Ισπανία (22%). 

Απεναντίας, προς ανάπτυξη 
οδεύει κατά πάσα πιθανότητα 
η Ελλάδα, με τους οικονομολό-
γους να δίνουν πιθανότητα κάτω 
του 15% για ύφεση φέτος. Οπως 
σχολίασε o δρ Niklas Potrafke, 
διευθυντής του κέντρου ∆ημο-
σίων Οικονομικών και Πολιτικής 
Οικονομίας στο ifo, οι Ελληνες 
ειδικοί είναι πράγματι οι πιο αι-
σιόδοξοι στην Ευρώπη σε ό,τι 
αφορά την αποφυγή μιας ύφε-
σης. «Αυτό μπορεί να θεωρηθεί 
επιβεβαίωση και συνέχιση της 
πρόσφατης συγκριτικά θετικής 

οικονομικής εξέλιξης στην Ελ-
λάδα», τόνισε ο ίδιος.

Οι παράγοντες που αναμένεται 
να οδηγήσουν σε ύφεση τις ευ-
ρωπαϊκές οικονομίες είναι ιδίως 
οι γεωπολιτικές εξελίξεις και το 
κόστος της ενέργειας. Σύμφωνα 
πάντοτε με τη δημοσκόπηση του 
ifo, χαμηλότερα στη λίστα των 
κριτηρίων βρίσκεται η πτώση 
στις καταναλωτικές δαπάνες, η 
πολιτική αστάθεια, οι μη βιώσι-
μοι κρατικοί προϋπολογισμοί και 
οι εμπορικοί πόλεμοι/προστα-
τευτισμός.

Ακόμη χαμηλότερη αναμένε-
ται να είναι η επίδραση της νο-
μισματικής πολιτικής, των δυνα-
μικών της αγοράς εργασίας και 

της δημοσιονομικής πολιτικής. 
Υπενθυμίζεται ότι η Ευρωζώνη 

έκλεισε το 2023 με στασιμότητα, 
γλιτώνοντας οριακά την ευρέως 
αναμενόμενη ύφεση, καθώς η 
ανάπτυξη σε Ιταλία και Ισπανία 
αντιστάθμισαν την πτώση στη 
Γερμανία. Η ΕΚΤ έχει προειδο-
ποιήσει επανειλημμένως για αδυ-
ναμίες και δυσκολίες σε βραχυ-
πρόθεσμο επίπεδο.

Σημειώνεται πως οι εκτιμήσεις 
για την ανάπτυξη της ελληνικής 
οικονομίας το 2023, αλλά και το 
2024, κινούνται πέριξ του 2,2%.

Σημαντικός ο κίνδυνος
ύφεσης στις ευρωπαϊκές
οικονομίες το 2024

S&P: Γιατί η Ελλάδα ξεχωρίζει
φέτος από την υπόλοιπη Ευρώπη

Σταθερά αρνητική η αποταμίευση τη διετία 2021-2023

Ο λόγος χρέους/ΑΕΠ είναι πλέον χαμηλότερος από τα προ πανδημίας επίπεδα

Μεγαλύτερες οι πιθα-
νότητες συρρίκνωσης 
σε Γερμανία και Ολλαν-
δία, σε αντίθετη ρότα 
η ελληνική οικονομία, 
σύμφωνα με το γερμα-
νικό ινστιτούτο Ifo.

Το κατά κεφαλήν διαθέσιμο εισόδημα στην Ελλάδα βρίσκεται στο 79,07% του επιπέδου στο οποίο βρισκόταν το α΄ 
τρίμηνο του 2007, έναντι 121,78% του μέσου όρου των χωρών του ΟΟΣΑ.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ
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ΕΙΔΙΚΟ ΑΦΙΕΡΩΜΑ

Την Κυριακή 18 Φεβρουαρίου μαζί με την

Ένας καινούργιος 
κόσμος 

ξετυλίγεται

ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ 
2024

Ενα δισ. ευρώ περισσότερα 
χρήματα δώσαμε το 2023 
σε σύγκριση με το 2022 στα 
σούπερ μάρκετ, όχι τόσο για 
να αγοράσουμε πολύ περισ-
σότερα πράγματα, αλλά λό-
γω ακρίβειας. Οι ανατιμή-
σεις στις βασικές κατηγορίες 
προϊόντων κυμάνθηκαν από 
3,2% έως 11%, με τα απορ-
ρυπαντικά - καθαριστικά να 
αναδεικνύονται σε «πρωτα-
θλητές» της ακρίβειας –δεν 
είναι τυχαίο, άλλωστε, ότι 
τους τελευταίους μήνες βρί-
σκονται στο στόχαστρο του 
υπουργείου Ανάπτυξης–, ενώ 
οι σωρευτικές αυξήσεις τιμών 
τη διετία 2022-2023 υπερβαί-
νουν σε ορισμένες κατηγορί-
ες το 20%. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία 
της εταιρείας ερευνών αγοράς 
Circana, οι συνολικές πωλή-
σεις των σούπερ μάρκετ το 
2023 ανήλθαν σε 11,79 δισ. 
ευρώ έναντι 10,71 δισ. ευρώ 
το 2022, καταγράφοντας αύ-
ξηση περίπου 10%. Σημειω-
τέον ότι και το 2022 είχαμε 
πληρώσει επίσης κατά 1,06 
δισ. ευρώ παραπάνω περίπου 
τον ίδιο όγκο προϊόντων, κα-
θώς το 2022 είχε καταγραφεί 
οριακή αύξηση του όγκου πω-
λήσεων, κατά μόλις 0,5% σε 
σύγκριση με το 2021. 

Το 2023, με βάση τα στοι-
χεία για τις κυριότερες κατη-
γορίες ειδών σούπερ μάρκετ 
(πρόκειται για τα λεγόμενα 
«ταχυκίνητα αγαθά» ή FMCGs 
- Fast Moving Consumer 
Goods), καταγράφηκε αύξη-

ση του όγκου πωλήσεων κα-
τά 2,5%, με την αύξηση την 
ίδια ώρα του τζίρου να φτάνει 
το 9,3%. Με άλλα λόγια, κα-
ταγράφηκε μια μέση αύξηση 
της τιμής ανά μονάδα της τά-
ξεως του 6,6%. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι 
κατά το πρώτο τρίμηνο του 
2023 καταγράφηκε σημαντική 
μείωση του όγκου πωλήσεων, 
φτάνοντας ακόμη και το 6,6% 
τον Μάρτιο του 2023, κάτι που 
σε μεγάλο βαθμό συνδέεται με 
την πολύ μεγάλη αύξηση των 
τιμών το διάστημα εκείνο. Τον 

Φεβρουάριο του 2023 η μέ-
ση αύξηση της τιμής ανά μο-
νάδα εκτοξεύτηκε σε 11,5%, 
«βυθίζοντας» τη ζήτηση τον 
επόμενο μήνα. 

Τα απορρυπαντικά και κα-
θαριστικά, προϊόντα τα οποία 
πωλούνται σε πολύ μεγάλο 
βαθμό υπό καθεστώς προσφο-
ρών, ήταν αυτά στα οποία κα-
ταγράφηκε η μεγαλύτερη αύ-
ξηση τιμών το 2023, 11% σε 
σύγκριση με το 2022. Να ση-
μειωθεί ότι ήδη το 2022 εί-
χε καταγραφεί αύξηση τιμών 
στην ίδια κατηγορία κατά 
8,4%. 

Με άλλα λόγια, στη διετία 
2022-2023 η συγκεκριμένη κα-
τηγορία προϊόντων ανατιμή-
θηκε κατά 19,4%. Κατά 8,8% 
αυξήθηκαν οι τιμές το 2023 
σε σύγκριση με το 2022 στα 
υλικά μαγειρικής, κατηγορία 
που περιλαμβάνει μεταξύ άλ-
λων προϊόντα όπως άλευρα, 

σάλτσες, ελαιόλαδο κ.λπ. Η 
σωρευτική ανατίμηση της κα-
τηγορίας τη διετία 2022-2023 
είναι 20,8%. Σημαντική αύξη-
ση τιμών καταγράφηκε επίσης 
στα είδη ατομικής φροντίδας 
και ομορφιάς, της τάξεως του 
7,8% το 2023, ενώ κατά 5,9% 
είχαν ανατιμηθεί τα προϊόντα 
αυτά το 2022 σε σύγκριση με 
το 2021. 

Πρόκειται επίσης για μια 
κατηγορία προϊόντων που 
βρέθηκε στο στόχαστρο του 
υπουργείου Ανάπτυξης και 
στο επίκεντρο των πρόσφα-
των μέτρων για την καταπο-
λέμηση της ακρίβειας και τη 
διαφάνεια στις τιμές. Αύξη-
ση τιμών 8% καταγράφηκε 
στα σνακ, 7,5% στα κατεψυγ-
μένα τρόφιμα, 6,7% στα γα-
λακτοκομικά (το 2022 είχαν 
ανατιμηθεί κατά 11,9%), 6,3% 
στα μη αλκοολούχα ροφήμα-
τα, συμπεριλαμβανομένου και 
του καφέ, 5,7% στα συσκευα-
σμένα τρόφιμα, 5,2% στα εί-
δη ατομικής υγιεινής, 4,6% 
στα άλλα είδη νοικοκυριού 
(χαρτικά κ.λπ.) και 3,2% στα 
αλκοολούχα ποτά. 

Το 25,3% των πωλήσεων 
στην ομάδα των προϊόντων 
για το νοικοκυριό (απορρυ-
παντικά, καθαριστικά, χαρ-
τικά κ.ά.) ήταν υπό καθεστώς 
προσφορών, αυξημένο κατά 
3,6 ποσοστιαίες μονάδες σε 
σύγκριση με το 2022, ενώ ση-
μαντική αύξηση κατά 3,3 πο-
σοστιαίες μονάδες, στο 25,3%, 
από 22% το 2022, κατέγραψαν 
και οι πωλήσεις υπό προσφο-
ρές της ομάδας των ειδών δι-
ατροφής.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ 

Μπορεί ο μισθός να αποτελού-
σε και να αποτελεί βασικό πα-
ράγοντα για την ευημερία του 
Ελληνα εργαζομένου στη μελ-
λοντική αλλά και την τρέχου-
σα εργασία του, ωστόσο πλέον 
δεν είναι μόνο οι οικονομικές 
απολαβές ψηλά στη λίστα των 
προτεραιοτήτων του. Την ίδια 
βαρύτητα έχει και η ισορρο-
πία μεταξύ επαγγελματικής 
και προσωπικής ζωής. Μάλι-
στα, ένας στους δύο Ελληνες 
δηλώνει έτοιμος να αποχωρή-
σει από μία εργασία, εάν αυτή 
τον εμποδίζει να απολαύσει τη 
ζωή του.

Αυτό το εύρημα προκύπτει, 
μεταξύ άλλων, από την ετή-
σια έρευνα Wor kmonitor της 
Randstad, που διεξήχθη το δι-
άστημα 23 Οκτωβρίου - 11 Νο-
εμβρίου 2023 σε 753 εργαζομέ-
νους στην Ελλάδα. 

Σύμφωνα με την έρευνα, για 
το 94% των ερωτηθέντων οι 
οικονομικές απολαβές αποτε-
λούν βασική προτεραιότητα, 
ωστόσο εξίσου σημαντική για 
το ίδιο ποσοστό είναι η ισορ-
ροπία μεταξύ επαγγελματικής 
και προσωπικής ζωής. 

Εκτός από την επαγγελμα-
τική εξέλιξη, πλέον πολύ ψηλά 
στις απαιτήσεις των Ελλήνων 
εργαζομένων είναι παράγο-
ντες όπως η εργασιακή ασφά-
λεια (92%), η ασφάλεια υγείας 
(90%), η υποστήριξη της ψυχι-
κής υγείας (88%) και η ευελι-
ξία στο ωράριο εργασίας (82%). 

Οπως προκύπτει από την 
έρευνα, το 56% των εργαζο-
μένων δηλώνει πως δεν θα δε-
χόταν μια εργασία εάν αυτή δεν 
πρόσφερε σημαντικά υψηλότε-
ρη αμοιβή, ενώ αντίστοιχο πο-
σοστό (55%) απαντάει πως δεν 

θα τη δεχόταν εάν επηρέαζε 
αρνητικά την ισορροπία μετα-
ξύ επαγγελματικής και προσω-
πικής ζωής. 

Παράλληλα, πάνω από έξι 
στους δέκα (62%) θεωρούν την 
προσωπική τους ζωή πιο σημα-
ντική από την επαγγελματική 
τους εξέλιξη, ενώ σχεδόν ένας 
στους δύο εμφανίζεται έτοιμος 
να θυσιάσει την εργασία του 

εάν αυτή τον εμποδίζει να απο-
λαύσει τη ζωή του. Πάντως, το 
53% των ερωτηθέντων αισθά-
νεται φιλόδοξο όσον αφορά την 
καριέρα του, παρότι  το 46% 
εκφράζει ανησυχία μήπως και 
χάσει τη δουλειά του το επό-
μενο διάστημα. 

Με αφορμή και την ταχεία 
έλευση της τεχνητής νοημο-
σύνης, τεχνολογία που θα με-
ταβάλει και τον χώρο εργασίας 
τα επόμενα χρόνια, οι εργαζό-
μενοι δίνουν βαρύτητα στην 
ενίσχυση των δεξιοτήτων τους. 
Μάλιστα, 3 στους 10 δηλώνουν 
πως θα αποχωρούσαν από μια 
δουλειά αν δεν τους πρόσφερε 
ευκαιρίες ώστε να ενισχύσουν 
τις δεξιότητές τους, με τις πιο 
επιθυμητές να είναι αυτές που 
αφορούν τη χρήση και την κα-
τανόηση της τεχνολογίας, κα-
θώς και της τεχνητής νοημο-
σύνης.

Δ. ΚΟΝΤΗ

Βασική προτεραιότητα
η ισορροπία προσωπικής
και επαγγελματικής ζωής

Κατά 1 δισ. αυξήθηκε το 2023
ο τζίρος των σούπερ μάρκετ
Η αξία πωλήσεων ενισχύθηκε 9,3%, αλλά ο όγκος μόλις 2,5% λόγω ακρίβειας

Στην κορυφή 
της λίστας 
με τα «θέλω» 
των εργαζομένων, 
μαζί με τις απολαβές.

Οι συνολικές 
πωλήσεις το 2023 
ανήλθαν σε 11,79 δισ. 
ευρώ έναντι 10,71 δισ. 
ευρώ το 2022.
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Βελτίωση κατέγραψαν οι μέσες 
μηνιαίες αποδοχές των μισθω-
τών του ιδιωτικού τομέα το 2023, 
απόρροια κατά βάση της αύξη-
σης του κατώτατου μισθού, που 
συμπαρέσυρε προς τα πάνω όλα 
τα μισθολογικά κλιμάκια. Καθο-
ριστικό ρόλο στη βελτίωση αυτή 
διαδραμάτισαν επίσης οι ελλεί-
ψεις σε προσωπικό που αντιμε-
τωπίζουν πολλές επιχειρήσεις 
σχεδόν σε όλους τους κλάδους, 
κάτι που οδήγησε αρκετούς ερ-
γοδότες στο να προχωρήσουν 
σε πιο ελκυστικές αμοιβές ή να 
μετατρέψουν συμβάσεις μερι-
κής απασχόλησης σε συμβάσεις 
πλήρους απασχόλησης. Η βελ-
τίωση αυτή εν μέρει περιόρισε 
τις απώλειες που υφίστανται τα 
εισοδήματα από τον πληθωρι-
σμό, ο οποίος βρέθηκε το 2023 
για δεύτερη συνεχή χρονιά σε 
υψηλά επίπεδα. Αλλωστε ένα 
μεγάλο ποσοστό, 30,9%, έλαβε 
μισθό το 2023 έως 800 ευρώ μει-
κτά, μισθωτοί δηλαδή που βρί-
σκονται στο όριο του σημερινού 
οριοθετημένου βασικού μισθού 
στον ιδιωτικό τομέα. 

Από την επεξεργασία των 
στοιχείων του πληροφοριακού 
συστήματος «Εργάνη» προκύ-
πτει ότι οι μέσες μηνιαίες μει-
κτές αποδοχές (όπως προκύπτει 
από το σύνολο των μηνιαίων 
μεικτών αποδοχών που κατέ-
βαλαν οι εργοδότες διά του 
αριθμού των εργαζομένων με 
σχέση μισθωτής εργασίας ιδιω-
τικού δικαίου) διαμορφώθηκαν 
το 2023 σε 1.251 ευρώ έναντι 
1.176 ευρώ το 2022, καταγρά-
φοντας αύξηση περίπου 6,4%. 
Πρόκειται για το υψηλότερο πο-
σό των τελευταίων δέκα ετών, 
αλλά εξακολουθεί να υστερεί 
σε σχέση με τα προ οικονομι-
κής κρίσης επίπεδα. 

Υπενθυμίζεται ότι το 2022 οι 
μέσες μηνιαίες μεικτές αποδο-
χές είχαν αυξηθεί κατά 5,28% 
σε σύγκριση με το 2021. Ωστό-
σο, ο μέσος ετήσιος πληθωρι-
σμός το 2022 είχε διαμορφωθεί 
σε 9,6% και το 2023 σε 3,5%. 

Με άλλα λόγια, σωρευτικά τη 
διετία 2022-2023 η αύξηση του 
γενικού δείκτη τιμών κατανα-
λωτή ήταν υψηλότερη από την 
αντίστοιχη αύξηση των μέσων 
μεικτών μηνιαίων αποδοχών 
των μισθωτών. Λόγω της αύ-
ξησης του κατώτατου μισθού 
προκύπτει μια μετατόπιση των 
μισθωτών από τις χαμηλές ει-
σοδηματικές ομάδες στις με-
σαίες. Ετσι, το 2023 καταγρά-
φηκε μείωση κατά 15,45% του 
αριθμού όσων λαμβάνουν μηνι-
αίες αποδοχές μέχρι 800 ευρώ 
μεικτά, αν και βεβαίως αποτε-
λούν ακόμη πολύ υψηλό πο-
σοστό, περίπου 31%. Αξίζει να 
σημειωθεί ότι το 2022 η ομάδα 
αυτή αποτελούσε το 37% των 

μισθωτών του ιδιωτικού τομέα 
(συμπεριλαμβάνονται και οι ερ-
γαζόμενοι σε δημόσιες επιχει-
ρήσεις με σχέση εργασίας ιδι-
ωτικού δικαίου). Από την άλλη, 
έχει αυξηθεί το ποσοστό των 
εργαζομένων με μεικτές μη-
νιαίες αποδοχές άνω των 800 
ευρώ, με τη μεγαλύτερη μάλι-
στα αύξηση να καταγράφεται 
στην ομάδα όσων λαμβάνουν 
μεικτές μηνιαίες αποδοχές άνω 
των 3.000 ευρώ και στην ομάδα 
όσων λαμβάνουν μεικτές μηνι-
αίες αποδοχές από 1.501-2.000 
ευρώ. Η πολυπληθέστερη υπο-
κατηγορία (16,25%), πάντως, 
είναι οι «μικρομεσαίοι» μισθω-
τοί, όσοι δηλαδή λαμβάνουν 
μηνιαίες αποδοχές από 1.101-
1.200 ευρώ. Στην κατηγορία αυ-
τή καταγράφεται αύξηση κατά 
33,33% ή κατά 93.276 εργαζο-
μένους συγκριτικά με το 2022.

Τα στοιχεία του 2023 δεί-
χνουν μια ακόμη ενδιαφέρουσα 
εξέλιξη στην αγορά εργασίας: 
τον περιορισμό των συμβάσεων 
με «ελαστικές» μορφές εργασί-
ας και την αύξηση των συμβά-
σεων πλήρους απασχόλησης. 
Σημειώνεται ότι στροφή προς 
τις συμβάσεις πλήρους απασχό-

λησης κάνουν οι αλυσίδες σού-
περ μάρκετ –ο «παράδεισος» 
μέχρι πρόσφατα της μερικής 
απασχόλησης– προκειμένου 
να περιορίσουν τις αποχωρή-
σεις προσωπικού. 

∆ιευκρινίζεται πάντως ότι η 
κατηγοριοποίηση που γίνεται 
στα στοιχεία της «Εργάνης» δεν 
περιλαμβάνει τον αριθμό των 
εργαζομένων με απασχόληση 
από 40 ώρες και άνω (πενθήμε-
ρο 8ωρης εργασίας), εντάσσο-
ντας προφανώς αυτή την κατη-
γορία σε όσους απασχολούνται 
από 35 ώρες και άνω εβδομαδι-
αίως. Πάντως, το 2023 αυξήθη-
κε κατά 2,46% το ποσοστό των 
μισθωτών που απασχολούνται 
πάνω από 35 ώρες την εβδομά-
δα. Τούτο βεβαίως σημαίνει ότι 
κι ένα σημαντικό μέρος μισθω-
τών έχει αυξήσει τις ώρες που 
δουλεύει την εβδομάδα, κάνο-
ντας πάνω από μία δουλειά για 
να καλύψει το ολοένα και υψη-
λότερο κόστος ζωής. Σύμφωνα 
με τα στοιχεία της «Εργάνης» 
για το 2023, 122.375 άτομα απα-
σχολούνταν σε περισσότερες 
από μία επιχειρήσεις, έναντι 
111.743 το 2022. 

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Σε ποσοστό αύξησης κατώτατου 
μισθού της τάξης του 4% συγκλί-
νουν οι απόψεις οικονομολόγων 
και παραγόντων της σχετικής 
διαβούλευσης, με κριτήριο να 
διαφυλαχθεί η ανταγωνιστικό-
τητα της οικονομίας.

Η διαβούλευση ξεκίνησε με 
στόχο να ισχύσει ο νέος μισθός 
από 1η Απριλίου και ήδη αφή-
νεται να εννοηθεί, από κυβερ-
νητικής πλευράς, ότι το ποσο-
στό θα ξεπερνάει το 5%.

Οι τεχνοκράτες κινούνται 
σε κάπως πιο συντηρητική κα-
τεύθυνση.  Ο βασικός κανόνας 
που επικαλούνται είναι ότι ο μι-
σθός δεν πρέπει να αυξάνεται  
περισσότερο από το άθροισμα 
της μεταβολής της παραγω-
γικότητας και του πληθωρι-
σμού, ώστε να μη δημιουργού-
νται πληθωριστικές πιέσεις. Το 
δεύτερο κριτήριο είναι να μην 
επηρεάζεται αρνητικά η αντα-
γωνιστικότητα.

∆εδομένου ότι ο πληθωρι-
σμός προβλέπεται το 2024 ότι 
θα είναι 2,6% (προϋπολογισμός 
2024) έως 3% (Τράπεζα της Ελ-
λάδος) και η παραγωγικότητα 
προβλέπεται να αυξηθεί κατά 
1% (σύμφωνα με τις εκτιμήσεις 
της Κομισιόν), μια  «συνετή» 
αύξηση του κατώτατου μισθού 
θα ήταν 4%. Σύμφωνα, μάλιστα, 
με μια άλλη εκδοχή, στον υπο-
λογισμό θα έπρεπε να λαμβά-
νεται υπόψη όχι η πρόβλεψη, 

αλλά ο στόχος για τον πληθω-
ρισμό, το 2%, οπότε θα προέ-
κυπτε αύξηση 3%.

Στην πράξη, βεβαίως, η από-
φαση είναι σε μεγάλο βαθμό 
πολιτική. Πέρυσι, η Επιτροπή 
Εμπειρογνωμόνων είχε εισηγη-
θεί αύξηση 5%, το ΚΕΠΕ ειση-
γήθηκε 4,5%-7,5% και τελικά 
δόθηκε αύξηση 9,4%. Ετσι, ο 
κατώτατος μισθός διαμορφώ-
θηκε στα 780 ευρώ. Mια αύξη-
ση 5% φέτος θα τον ανέβαζε 

στα 819 ευρώ, ενώ αν το πο-
σοστό περιοριστεί στο 4%, θα 
ανέβει στα 811 ευρώ. Στόχος 
της κυβέρνησης είναι στο τέ-
λος της τετραετίας να φτάσει 
τα 950 ευρώ.

Ηδη την τετραετία που προ-
ηγήθηκε έχει καλυφθεί σημα-
ντικό έδαφος από τις απώλειες 
της κρίσης, αφού σωρευτικά ο 
κατώτατος μισθός έχει αυξη-
θεί από το 2019 κατά περίπου 
30%, ενώ ο πληθωρισμός την 
ίδια περίοδο ήταν 14%.

Ο μέσος μισθός, σύμφωνα 
με τα πρόσφατα στοιχεία του 
συστήματος «Εργάνη», αυξή-
θηκε κατά 6,4%  το 2023 και 
σωρευτικά την περίοδο 2019-

2013 στον ιδιωτικό τομέα αυξή-
θηκε  κατά 15%.  Ετσι, κάλυψε 
οριακά τις απώλειες του πλη-
θωρισμού. Μαζί με τον δημό-
σιο τομέα, όπου δεν δόθηκαν 
καθόλου αυξήσεις μέχρι φέτος, 
ο μέσος μισθός αυξήθηκε κα-
τά 11,5% την τετραετία, υπο-
λειπόμενος του πληθωρισμού. 
Στόχος της κυβέρνησης είναι, 
ως γνωστόν, να φτάσει ο μέσος 
μισθός τα 1.500 ευρώ στο τέλος 
της τετραετίας, έναντι 1.251 ευ-
ρώ που ήταν το 2023, σύμφωνα 
με τα στοιχεία του «Εργάνη».

Σημειώνεται ότι η αύξηση 
του κατώτατου μισθού συμπα-
ρασύρει σε αυξήσεις και τα 
υψηλότερα κλιμάκια. Ωστόσο, 

όπως  διαπιστώνουν οι οικονο-
μολόγοι, αυτό αφορά κυρίως 
τους χαμηλούς μισθούς, κοντά 
στον κατώτατο και όχι τα υψη-
λότερα κλιμάκια. Εξάλλου, οι 
ίδιες πηγές επισημαίνουν ότι τα 
χαμηλότερα εισοδηματικά κλι-
μάκια επωφελήθηκαν και από 
τις κυβερνητικές παρεμβάσεις 
για τον κορωνοϊό και την ενερ-
γειακή κρίση, για να καλύψουν 
απώλειες εισοδήματος.

Από την άλλη πλευρά, επιση-
μαίνει οικονομολόγος, την ίδια 
περίοδο αυξήθηκαν σημαντικά 
και τα κέρδη των επιχειρήσε-
ων, επομένως είναι σκόπιμο να 
επωφεληθούν και οι εργαζόμε-
νοι από το γεγονός αυτό.

Αύξηση κατώτατου 
μισθού, ελλείψεις 
προσωπικού,
οι βασικοί λόγοι
που οδήγησαν
σε βελτίωση 
αποδοχών το 2023.

Από την κυβέρνηση 
αφήνεται να εννοηθεί 
ότι το ποσοστό θα 
ξεπερνάει το 5%.

Την ώρα που η πλειονότητα των 
καταναλωτών αναστενάζει –όχι 
από ανακούφιση– όταν φτάνει 
στο ταμείο του σούπερ μάρκετ, 
υπάρχει ένα παράλληλο σύμπαν, 
αυτό της αγοράς πολυτελών ει-
δών –και ειδικά των προσωπικών 
πολυτελών ειδών– που ανθεί, 
καταγράφοντας πρωτόγνωρους 
ρυθμούς ανάπτυξης, υψηλότε-
ρους από αυτούς που παρατη-
ρούνται παγκοσμίως. Στη Μύκο-
νο, στη Σαντορίνη, στα πολυτελή 
ξενοδοχεία της Χαλκιδικής και 
του Costa Navarino κάνουν από-
βαση οι κορυφαίοι διεθνείς οίκοι 
μόδας, κοσμημάτων και ρολο-
γιών, ενώ στους προορισμούς 
τους προστίθενται ο Αστέρας 
Βουλιαγμένης και ετοιμάζονται 
σε λίγα χρόνια να κάνουν αισθη-
τή την παρουσία τους και στο 
Ελληνικό. 

Σύμφωνα με έρευνα που πραγ-
ματοποίησε η KPMG για την ελ-
ληνική αγορά προσωπικών ειδών 
πολυτελείας, οι πωλήσεις το 2022 
διαμορφώθηκαν σε περίπου 510 
εκατ. ευρώ, καταγράφοντας αύ-
ξηση 36,1% σε σύγκριση με το 
2021, ενώ ο μέσος ετήσιος ρυθ-
μός ανάπτυξης την περίοδο 2018-
2022 ήταν 13,2% έναντι μέσου 
ετήσιου ρυθμού ανάπτυξης 2,3% 
στην παγκόσμια αγορά.

Μάλιστα, η αγορά αυτή εκτός 
από ανάπτυξη πωλήσεων κατα-
γράφει στην Ελλάδα και υψηλή 
κερδοφορία, με το περιθώριο των 
λειτουργικών κερδών να φτάνει 
το 18,6% το 2021 και το 18% το 
2020, ενώ ο μέσος ετήσιος ρυθ-
μός ανάπτυξης του περιθωρίου 
λειτουργικού κέρδους διαμορφώ-
θηκε σε 5,4% την περίοδο 2018-
2022. Αιτία των εντυπωσιακών 
αυτών επιδόσεων είναι φυσικά 
η έκρηξη του τουρισμού και κυ-
ρίως τουρισμού υψηλών εισοδη-
μάτων, γεγονός που οδηγεί τους 
μεγάλους οίκους να ενισχύουν 

την παρουσία τους στην ελληνι-
κή αγορά με νέα καταστήματα. 

Το 2023 άνοιξε στην Ελλάδα 
το πρώτο κατάστημα του οίκου 
Chanel στην οδό Βουκουρεστί-
ου, στον ίδιο δρόμο που λειτουρ-
γούν ήδη καταστήματα των οίκων 
Prada, Louis Vuitton και Dior. Τη 
σημασία που έχει για την Prada 
η ελληνική αγορά φανερώνει το 
γεγονός ότι ο οίκος αγόρασε ένα-
ντι 19 εκατ. ευρώ το ακίνητο που 
χρησιμοποιούσε ήδη από το 2008 
και το οποίο ανακαίνισε το 2022. 
Σε ένα ανακαινισμένο νεοκλασικό 
της οδού Κριεζώτου βρίσκεται το 
νέο «σπίτι» της Monblanc, μετε-
γκατάσταση που έγινε στα τέλη 
του 2022. 

Την ίδια ώρα πληθαίνουν την 
παρουσία τους στην ελληνική 
αγορά οι γνωστοί οίκοι ρολογιών. 
Την περίοδο 2019-2023 άνοιξαν 
δέκα νέα καταστήματα: το 2019 
ο οίκος Hublot στην Αθήνα και 
ο οίκος Bulgari στη Μύκονο (pop 
up store), το 2021 o Hublot επε-
κτάθηκε με μπουτίκ στη Μύκονο, 
ενώ στην Αθήνα άνοιξαν κατα-
στήματα η Breitling και ο οίκος 
ΙWC Schaffhausen. Tο 2022 ήταν 
η σειρά του οίκου Bulgari να ανοί-
ξει κατάστημα στην Αθήνα, ενώ 
ο οίκος Cartier απέκτησε κατά-
στημα στη Μύκονο και ο οίκος 
Panerai στη Σαντορίνη. Το 2023 
άνοιξε μπουτίκ στη Σαντορίνη o 
Hublot, ενώ στην πρωτεύουσα 
λειτούργησε κατάστημα ο οίκος 
Panerai. 

Πέρα από τα μόνιμα καταστή-
ματα, πολλοί οίκοι επιλέγουν να 
ανοίξουν εποχικά καταστήματα 
σε δημοφιλείς προορισμούς, όπως 
η Μύκονος, με την πρακτική αυ-
τή να ακολουθούν μεταξύ άλλων 
οι Fendi, Valentino και Lowe, ενώ 
αυξάνονται οι πολυτελείς μπουτίκ 
εντός των πολυτελών ξενοδοχεί-
ων. Η Moschino άνοιξε pop up 
store στο Cavo Tagoo στη Μύ-
κονο και η Κiton στο Sani Resort 
στη Χαλκιδική. 

Ραγδαία ανάπτυξη
της εγχώριας αγοράς
πολυτελών ειδών

Κατά 6,4% αυξήθηκε ο μέσος
μισθός στον ιδιωτικό τομέα

Προτείνουν αύξηση
κατώτατου μισθού 4%
οι οικονομολόγοι

Διαμορφώθηκε στα 1.251 ευρώ μεικτά – Εως 800 ευρώ λαμβάνει το 30,9%
Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ 

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Σημάδια αποκλιμάκωσης του πλη-
θωρισμού καταγράφηκαν τον Ια-
νουάριο, με τη Eurostat να εκτι-
μά ότι ο εναρμονισμένος δείκτης 
τιμών καταναλωτή στην Ελλάδα 
διαμορφώθηκε τον πρώτο μήνα 
του 2024 σε 3,2%, από 3,7% τον 
∆εκέμβριο του 2023. Την ίδια 
ώρα, πάντως, ο κίνδυνος ανα-
ζωπύρωσης των πληθωριστικών 
πιέσεων κάθε άλλο παρά έχει 
εκλείψει, δεδομένων των πολ-
λών αβεβαιοτήτων που προκα-
λούν οι γεωπολιτικές εξελίξεις, 
και δη η συνέχιση του πολέμου 
στην Ουκρανία και τη Λωρίδα 
της Γάζας και το νέο μέτωπο που 
δημιουργείται στην Ερυθρά Θά-
λασσα με τους αντάρτες Χούθι 
της Υεμένης, μέτωπο που ήδη 
προκαλεί διαταραχές στην εφο-
διαστική αλυσίδα.      

«Σύμφωνα με τις διαθέσιμες 
προβλέψεις, το επίπεδο των τι-
μών αναμένεται να παραμείνει 
σε ανοδική τροχιά και φέτος, με 
τον ρυθμό αύξησης του Εν∆ΤΚ 
να βαίνει μειούμενος, καθώς 
εκτιμάται ότι θα διαμορφωθεί 
μεταξύ 2,6%-3%. Οπως αναφέ-
ρει, ωστόσο, σε πρόσφατη έκ-
θεσή του για την Ελλάδα το ∆ι-
εθνές Νομισματικό Ταμείο, οι 
κίνδυνοι σε ό,τι αφορά την εξέλι-
ξη του πληθωρισμού είναι αυξη-
μένοι και κατά βάση σχετίζονται 
με τις γεωπολιτικές εξελίξεις, 
δηλαδή τους πολέμους στην Ου-
κρανία και τη Μέση Ανατολή. 
Στις αβεβαιότητες προστέθηκε 
πρόσφατα και η ένταση που επι-
κρατεί στην Ερυθρά Θάλασσα, 
η κλιμάκωση της οποίας δύνα-
ται να πυροδοτήσει περαιτέρω 
διαταραχές στις εφοδιαστικές 
αλυσίδες, ανοδικές πιέσεις στο 

μεταφορικό κόστος και ως εκ 
τούτου και στο γενικό επίπεδο 
τιμών, μέσω της μετακύλισης 
αυτών στις τιμές άλλων κατη-
γοριών αγαθών και υπηρεσιών», 
επισημαίνεται στο εβδομαδιαίο 
δελτίο οικονομικών εξελίξεων 
της Alpha Bank.         

Με βάση τα στοιχεία της 
Eurostat, η Ελλάδα είχε τον 
όγδοο υψηλότερο πληθωρισμό 
στην Ευρωζώνη, με την Εσθονία 
να βρίσκεται στην πρώτη θέση 

με 5% και τη Φινλανδία στην 
τελευταία με 0,7%. Στην Ευρω-
ζώνη ο εναρμονισμένος δείκτης 
τιμών καταναλωτή διαμορφώθη-
κε σε 2,8% τον Ιανουάριο του 
2024, από 2,9% τον ∆εκέμβριο 
του 2023, ενώ σε μηνιαία βάση 
κατέγραψε μείωση 0,4%.  

Καθοριστικό ρόλο στη διατή-
ρηση των πληθωριστικών πιέσε-
ων εξακολουθούν να διαδραμα-
τίζουν τα τρόφιμα, με τις τιμές 
τους να αυξάνονται στην Ευ-
ρωζώνη κατά 5,7% τον Ιανου-
άριο του 2024 σε σύγκριση με 
τον Ιανουάριο του 2023. Οι τι-
μές των υπηρεσιών αυξήθηκαν 
κατά 4%, των μη ενεργειακών 
βιομηχανικών προϊόντων κατά 
2%, ενώ οι τιμές της ενέργειας 
υποχώρησαν κατά 6,3%.    

Πληθωρισμό 3,2%
τον Iανουάριο 
ανακοίνωσε η Eurostat    

Υποχώρησε 
από το 3,7% του Δε-
κεμβρίου – Ανησυχίες 
για επιπτώσεις 
από Ουκρανία και 
επιθέσεις των Χούθι.   



Δ Ι Ε Θ Ν ΗΚυριακή 11 Φεβρουαρίου 2024 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η  ● 9  

Η αμερικανική οικονομία όχι μόνο 
απέφυγε την ύφεση, την οποία 
είχαν προαναγγείλει αρκετοί οι-
κονομολόγοι, αλλά αναπτύχθηκε 
κατά 3,1% το 2023. Και δεν πρό-
κειται για ένα απλό νούμερο, αλ-
λά για μια πραγματικά εύρωστη 
οικονομία καθώς η ανεργία στην 
υπερδύναμη βρίσκεται σε επίπε-
δα κάτω του 4% επί δύο συνεχό-
μενα χρόνια. Πρόκειται για την 
πλέον μακροσκελή περίοδο χα-
μηλής ανεργίας μετά τη δεκαετία 
του 1960. Επιπλέον οι Αμερικανοί 
έχουν πάρει αυξήσεις στους μι-
σθούς τους που αντανακλώνται 
στις αυξημένες καταναλωτικές 
δαπάνες. Και όμως στην πλειο-
νότητά τους οι Αμερικανοί είναι 
απαισιόδοξοι σε ό,τι αφορά την 
οικονομία τους επειδή φοβού-
νται πως όλα μπορεί να χαθούν, 
ότι μακροπρόθεσμα δεν υπάρχει 
η παραμικρή ασφάλεια για την 
οικονομία που εκτιμούν πως εί-
ναι ευάλωτη και κινδυνεύει από 
πολλές και διάφορες πολιτικές 
και κοινωνικές απειλές.  

Η διαπίστωση είναι κοινή ανά-
μεσα σε οικονομολόγους, επεν-
δυτές και επιχειρηματίες αλλά 
και στα διάφορα αμερικανικά 
μέσα ενημέρωσης. Ορισμένοι 
οικονομολόγοι εκτιμούν πως η 
απαισιοδοξία δεν αντανακλά την 

πραγματική οικονομική κατά-
σταση των Αμερικανών, αλλά 
έχει ψυχολογικό υπόβαθρο ιδι-
αιτέρως στον βαθμό που αποτυ-
πώνεται σε κάποιες δημοσκοπή-
σεις. Σε σχετικό δημοσίευμά της 
η εφημερίδα Wall Street Journal 
επιχειρεί να εμβαθύνει περαι-
τέρω στο πρόβλημα και διαπι-
στώνει ορισμένες θεμελιώδεις 
αρνητικές εξελίξεις, όπως, για 
παράδειγμα, ότι ένα πτυχίο πα-
νεπιστημίου δεν αποτελεί πλέον 
εγγύηση οικονομικής και κοινω-
νικής ανόδου. Οι πόλεμοι ανά 
τον κόσμο αλλά και οι εχθρικές 
χώρες, που φαίνεται να έχουν 
αποθρασυνθεί, έχουν καταστή-
σει τον κόσμο επικίνδυνο. Και 
το χειρότερο, η απουσία χαρι-
σματικών ηγετών με όραμα και 
η αλληλουχία δυσλειτουργικών 
κυβερνήσεων έχουν πείσει τους 
Αμερικανούς ότι η υπερδύναμη 
δεν έχει τη δυνατότητα να λύ-
σει τα προβλήματά της. Οπως 
επισημαίνει η αμερικανική εφη-
μερίδα, είναι τόσο ευρύ το φά-
σμα των αιτιών πίσω από την 
απαισιοδοξία των Αμερικανών, 
ώστε καταλαβαίνει κανείς πως 
ούτε μια περαιτέρω βελτίωση 
στα δεδομένα της οικονομίας δεν 
θα είναι αρκετή για να ανεβάσει 
τη διάθεση του αμερικανικού 

λαού. Και με δεδομένο ότι είναι 
χρονιά εκλογών, αυτή η απαισι-
οδοξία προβάλλει ως το μεγαλύ-
τερο εμπόδιο στην επανεκλογή 
Μπάιντεν. Ο Αμερικανός πρόε-
δρος δεν έχει πιστωθεί την καλή 
πορεία της οικονομίας.  

Υπάρχουν και κάποιες μετρή-
σεις που προδίδουν πως μερίδα 
των Αμερικανών βλέπει πιο αι-
σιόδοξα την οικονομία. Το κατα-
ναλωτικό αίσθημα, όπως μετρή-
θηκε από το Πανεπιστήμιο του 

Μίσιγκαν, σημείωσε προσφάτως 
τη μεγαλύτερη άνοδο που έχει 
καταγράψει από το 1991. Παρα-
μένει, ωστόσο, 20% μειωμένο σε 
σύγκριση με τις αρχές του 2020, 
ακριβώς πριν από το πρώτο κύμα 
της πανδημίας, και βρίσκεται σε 
επίπεδα που συνήθως καταγρά-
φονται στο τέλος μιας ύφεσης 
και όχι μιας περιόδου στιβαρής 
ανάπτυξης. Μιλώντας με πολίτες 
της υπερδύναμης από διάφορα 
σημεία της, τόσο με εύπορους 
όσο και με φτωχούς, τόσο με μορ-
φωμένους με μεταπτυχιακή εκ-
παίδευση όσο και με ανειδίκευ-
τους εργάτες, με οπαδούς των 
Ρεπουμπλικανών αλλά και των 
∆ημοκρατικών, η αμερικανική 
εφημερίδα διαπίστωσε πως κοι-
νός παρονομαστής είναι ο φόβος 
ενός απρόβλεπτου κόσμου, στον 
οποίο καμία κυβέρνηση ή άλλη 
δύναμη δεν είναι επαρκώς ικανή 
για να οδηγήσει τη χώρα τα δύ-
σκολα χρόνια. Στην υπερδύναμη 
επικρατεί ανασφάλεια και οι πο-

λίτες της νιώθουν αβεβαιότητα, 
δεν έχουν ελπίδες για το μέλλον, 
αλλά το χειρότερο είναι πως δεν 
αισθάνονται καν ότι είναι μια χώ-
ρα, αισθάνονται διχασμένοι και 
νιώθουν πως οι ΗΠΑ είναι μια 
διχασμένη χώρα. 

Μιλώντας στην εφημερίδα του 
αμερικανικού κεφαλαίου, ορισμέ-
νοι Αμερικανοί αναφέρουν ως 
μείζον πρόβλημα την έλλειψη 
ενός αξιόλογου υποψηφίου για 
την προεδρία της χώρας, καθώς 
θεωρούν απολύτως ακατάλλη-
λους τους δύο βασικούς μονομά-
χους, τον σημερινό πρόεδρο Τζο 
Μπάιντεν αλλά και τον προκά-
τοχό του Ντόναλντ Τραμπ, του 
οποίου η επανεκλογή φαίνεται 
εξαιρετικά πιθανή. Αλλοι πάλι 
βλέπουν τη χώρα να παρακμά-
ζει κρίνοντας από τον απαράδε-
κτα υψηλό αριθμό των ανασφά-
λιστων, όπως και των αστέγων 
που κουράρουν ειδικά ιατρικά 
κέντρα. Και άλλοι ανησυχούν 
για το τι θα φέρουν οι δύο πόλε-

μοι που είναι σε εξέλιξη και εν-
δέχεται να οδηγήσουν και πάλι 
στα ύψη τις τιμές του πετρελαίου 
και του φυσικού αερίου. Και την 
ίδια στιγμή βέβαια υπάρχουν και 
οι οικονομικά δυσαρεστημένοι. 
Πολλές κατηγορίες Αμερικανών 
ωφελήθηκαν οικονομικά από την 
ανάκαμψη μετά την ύφεση της 
πανδημίας, αλλά για κάποιους 
άλλους προέκυψαν προβλήματα. 
Οσοι εργάζονταν σε κλάδους με 
χαμηλές αποδοχές πήραν σημα-
ντικές αυξήσεις στους μισθούς 
τους τα τελευταία χρόνια. Ηδη 
όμως επιβραδύνονται οι αυξήσεις 
των μισθών και ειδικότερα σε αυ-
τούς ακριβώς τους κλάδους. Σχε-
τική έρευνα της Federal Reserve 
του Ντάλας διαπιστώνει πως ο 
πληθωρισμός έπληξε σε δυσανά-
λογο βαθμό τα νοικοκυριά χαμη-
λού εισοδήματος ακριβώς επειδή 
είναι αυτά που διαθέτουν το με-
γαλύτερο μέρος του εισοδήμα-
τός τους για τρόφιμα, θέρμανση 
και ενοίκια.  

Στην πλειονότητά τους 
οι πολίτες των ΗΠΑ 
εκτιμούν πως η οικο-
νομία τους είναι ευά-
λωτη και κινδυνεύει 
από πολλές και διάφο-
ρες πολιτικές και κοι-
νωνικές απειλές. 

Απαισιόδοξοι
οι Αμερικανοί
για την οικονομία
της χώρας τους  
Φοβούνται για το μέλλον τους παρά

την ανάπτυξη και τη χαμηλή ανεργία  

Η αμερικανική οικονομία αναπτύχθηκε κατά 3,1% το 2023, η ανεργία βρίσκεται σε επίπεδα κάτω του 4% επί δύο συνεχόμενα χρόνια και επιπλέον οι Αμερι-
κανοί έχουν πάρει αυξήσεις στους μισθούς τους που αντανακλώνται στις αυξημένες καταναλωτικές δαπάνες.   

EP
A
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Για πρώτη φορά εδώ και δύο δε-
καετίες οι εισαγωγές των ΗΠΑ 
από το Μεξικό ξεπέρασαν εκεί-
νες από την Κίνα, αποδεικνύο-
ντας ότι οι εμπορικές εντάσεις 
μεταξύ Ουάσιγκτον και Πεκίνου 
αλλάζουν τον χάρτη της παγκό-
σμιας οικονομίας.     

Σύμφωνα με τα επίσημα στοι-
χεία που ανακοινώθηκαν στις 
ΗΠΑ, το εμπορικό έλλειμμα με 
την Κίνα περιορίστηκε το 2023, 
καθώς οι εισαγωγές μειώθηκαν 
κατά 20%, στα 427,2 δισ. δολά-
ρια, με δεδομένο ότι καταναλωτές 
και επιχειρήσεις στράφηκαν στον 
Καναδά και στις χώρες της Ευρώ-
πης και της Ασίας για να αγορά-
σουν προϊόντα όπως αυτοκίνητα 
και πρώτες ύλες. Εν τω μεταξύ, οι 
εξαγωγές του Μεξικού προς τις 
ΗΠΑ διαμορφώθηκαν στα 475,6 
δισ. δολάρια, παραμένοντας κο-
ντά στα επίπεδα του 2022.     

Τον Ιανουάριο, το US Census 
Bureau είχε δημοσιεύσει στοι-
χεία που έδειχναν ότι ενώ οι ει-
σαγωγές των ΗΠΑ από την Κίνα 
μειώθηκαν στο 11μηνο του 2023 
κατά 21%, εκείνες από το Μεξικό 

αυξήθηκαν κατά σχεδόν 5% στο 
ίδιο διάστημα.    

Ετσι, ενώ η Κίνα είχε γι’ αυτό 
το διάστημα μερίδιο 13,9% στις 
συνολικές αμερικανικές εισαγω-
γές, το Μεξικό είχε 15,5%, το υψη-

λότερο που έχει καταγραφεί ποτέ.   
Σύμφωνα με τους New York 

Times, αυτή η μείωση στις εισα-
γωγές των ΗΠΑ από την Κίνα εί-
ναι αποτέλεσμα της πανδημίας, 
που έφερε τα πάνω - κάτω στο 
εμπόριο. Οταν ο κορωνοϊός μπλό-
καρε την παγκόσμια εφοδιαστι-
κή αλυσίδα και έστειλε το κόστος 
της μεταφοράς ενός κοντέινερ 
από την Κίνα σχεδόν 20 φορές 
πάνω, τα κινεζικά προϊόντα έλει-

ψαν το 2021 από τις αγορές της 
∆ύσης. Το αποτέλεσμα ήταν ότι 
το επόμενο έτος, το 2022, οι Αμε-
ρικανοί έσπευσαν να αγοράσουν 
laptops, παιχνίδια, test COVID, 
ρούχα, έπιπλα και μηχανήματα 
για γυμναστική στο σπίτι από την 
Κίνα. Πλέον, αυτή η υπερβολή δι-
ορθώνεται, με την αγορά να βρί-
σκει μια νέα ισορροπία.    

Και οι τεταμένες σχέσεις των 
ΗΠΑ με την Κίνα φαίνεται ότι 

αποτυπώνονται πια και στα νού-
μερα των εμπορικών σχέσεών 
τους. Σύμφωνα με τους οικονο-
μολόγους, η μείωση του εμπορίου 
με την Κίνα σχετίζεται άμεσα με 
τους δασμούς που επιβλήθηκαν 
από την κυβέρνηση Τραμπ και 
διατηρήθηκαν επί των ημερών 
του Τζο Μπάιντεν.    

Ο συνδυασμός των δασμών 
και των γεωπολιτικών κινδύνων 
(καθώς η Κίνα φάνηκε να συντάσ-

σεται με τη Ρωσία στον πόλεμο 
εναντίον της Ουκρανίας) ανά-
γκασε πολλές επιχειρήσεις να 
στραφούν σε άλλες αγορές για 
την παραγωγή των προϊόντων 
τους, ψάχνοντας κυρίως για χώ-
ρες με χαμηλό κόστος και στα-
θερές εμπορικές σχέσεις με τις 
ΗΠΑ, σαν το Μεξικό.    

Ετσι, ενώ οι άμεσες ξένες επεν-
δύσεις στις αναδυόμενες οικο-
νομίες μειώθηκαν κατά 9% το 

2023, οι ροές προς το Μεξικό εκτι-
νάχθηκαν κατά 21%. Ανάμεσα 
στους ωφελημένους των αλλαγών 
του παγκόσμιου εμπορικού χάρ-
τη είναι και η Ν. Κορέα, η οποία, 
όπως το Μεξικό, υπόκειται σε χα-
μηλότερους δασμούς, καθώς έχει 
συμφωνία ελεύθερου εμπορίου με 
τις ΗΠΑ. Τον ∆εκέμβριο οι αμε-
ρικανικές εισαγωγές από τη Ν. 
Κορέα ήταν οι υψηλότερες που 
έχουν καταγραφεί ποτέ.

Ανάμεσα στους ωφελη-
μένους και η Ν. Κορέα, 
από όπου οι εισαγωγές 
των ΗΠΑ ήταν οι υψη-
λότερες που έχουν 
καταγραφεί ποτέ.  

«Βουτιά» το 2023
στις εισαγωγές
των ΗΠΑ
από την Κίνα   
Μεγαλύτερες για πρώτη φορά

οι εμπορικές συναλλαγές με το Μεξικό   

Ανοιχτό άφησε το ενδεχόμενο 
περαιτέρω σύσφιγξης της νο-
μισματικής πολιτικής ο νέος κε-
ντρικός τραπεζίτης της Τουρκί-
ας, παίρνοντας τη σκυτάλη από 
την προκάτοχό του, υπό τη διοί-
κηση της οποίας είχαν επιβληθεί 
τους τελευταίους μήνες επιθετι-
κές επιτοκιακές αυξήσεις.  

«Η νομισματική πολιτική θα 
γίνει πιο περιοριστική εάν οι τά-
σεις των τιμών, οι κρατικές δα-
πάνες, η φορολογική πολιτική, 
οι μισθοί και η ιδιωτική κατα-
νάλωση οδηγήσουν σε σημα-
ντική απόκλιση από τις προσ-
δοκίες μας για τις προοπτικές 
του πληθωρισμού», δήλωσε ο 
Φατίχ Καραχάν σε εκδήλωση 
στην Αγκυρα την Πέμπτη, για 
την παρουσίαση των τελευταί-
ων προβλέψεων της τράπεζας.  

Πάντως, στην πρώτη του δη-
μόσια εμφάνιση, μετά την αιφνί-
δια παραίτηση της Χαφιζέ Γκέι 
Ερκάν, δήλωσε ότι δεν χρειάζο-
νται περισσότερες αυξήσεις επι-
τοκίων «προς το παρόν».   

Ο νέος διοικητής, ο οποίος 
στο παρελθόν είχε εργαστεί στη 
Fed Νέας Υόρκης και ως κύριος 

οικονομολόγος στην Amazon.
com, είχε την ευκαιρία στην 
εκδήλωση στην Αγκυρα να κα-
ταστήσει σαφές προς τα πού 
σκοπεύει να κατευθύνει τη νο-
μισματική πολιτική.   

Σε ό,τι αφορά τις προβλέψεις 
της, η κεντρική τράπεζα της 
Τουρκίας επανέλαβε την εκτί-
μηση ότι ο πληθωρισμός θα επι-
βραδυνθεί στο 36% σε ετήσια 
βάση προς το τέλος του έτους, 
στο 14% ένα χρόνο αργότερα και 
στο 9% μέχρι το τέλος του 2026. 

Ο πληθωρισμός στην οικο-
νομία του 1,1 τρισ. δολαρίων 
κυμαίνεται περίπου στο 65%, 
έχοντας εκτοξευθεί σε μεγάλο 
βαθμό λόγω της εξαιρετικά χαλα-
ρής νομισματικής πολιτικής που 

υποστήριξε ο πρόεδρος Ρετζέπ 
Ταγίπ Ερντογάν, τουλάχιστον 
μέχρι την αλλαγή που ακολούθη-
σε τη νίκη του στην επανεκλογή 
του τον Μάιο του 2023. Εκτοτε 
η Τουρκία αύξησε το βασικό της 
επιτόκιο από το 8,5% στο 45%.  

Μετά την τελευταία αύξηση 
κατά 250 μονάδες βάσης στις 25 
Ιανουαρίου, η κεντρική τράπεζα 
είχε ανακοινώσει ότι τερματίζει 
τον κύκλο των αυξήσεων των 
επιτοκίων της, προβλέποντας 
κορύφωση του πληθωρισμού 

στο 75% στους επόμενους μή-
νες, πριν αρχίσει η πτώση των 
τιμών.

Ηδη πριν από την επανεκλο-
γή του ο Ερντογάν είχε δώσει 
«σήμα» για μια πιο ορθόδοξη 
πολιτική, σε μια προσπάθεια 
να φέρει πίσω στην Τουρκία 
τους επενδυτές που είχαν φύ-
γει τα τελευταία χρόνια, απο-
σύροντας δεκάδες δισ. δολάρια 
από τις τουρκικές αγορές ομο-
λόγων και μετοχών. ∆ιόρισε, ως 
εκ τούτου, τον περασμένο Ιού-
νιο τη Χαφιζέ Γκέι Ερκάν και, 
ως υπουργό Οικονομικών, τον 
Μεχμέτ Σιμσέκ, αμφότεροι με 
προϋπηρεσία σε τράπεζες της 
Wall Street. 

Η παραίτηση όμως της Ερ-
κάν, έπειτα από κατηγορίες με-
λών του προσωπικού της κεντρι-
κής τράπεζας, έφερε στη θέση 
της τον Καραχάν και ο Σιμσέκ 
έσπευσε να διαβεβαιώσει ότι 
χαίρει της εκτίμησης της κυβέρ-
νησης. Η υποστήριξη του Καρα-
χάν από τον Σιμσέκ καθησύχα-
σε τις αγορές, οι οποίες έχουν 
πρόσφατες στη μνήμη τους τις 
απομακρύνσεις τριών προηγού-

μενων τραπεζιτών από τον Ερ-
ντογάν, ο οποίος τότε θεωρούσε 
ότι δεν ανταποκρίνονταν στα 
πρότυπα της χαλαρής νομισμα-
τικής πολιτικής που ήθελε να 
επιβάλει. Επιπλέον, ο Καραχάν 
ευχαρίστησε την προκάτοχό 
του για τις προσπάθειές της, οι 
οποίες είχαν γίνει δεκτές με θε-
τικό τρόπο από τους επενδυτές. 
Εξάλλου, ήδη στα πρώτα γραπτά 
σχόλιά του μετά την προαγωγή 
του από αναπληρωτή διοικη-
τή το Σαββατοκύριακο, ο Κα-
ραχάν ανέφερε ότι η κεντρική 
τράπεζα είναι «έτοιμη να δρά-
σει» εάν οι προοπτικές του πλη-
θωρισμού επιδεινωθούν. Ο ίδιος 
είναι υπέρμαχος μιας αυστηρό-
τερης στάσης μετά την ένταξή 
του στην Επιτροπή Νομισματι-
κής Πολιτικής τον Ιούλιο, όπως 
ανέφερε το Bloomberg. 

Παγκόσμιες τράπεζες, συμπε-
ριλαμβανομένων των JPMorgan 
Chase & Co. και Morgan Stanley, 
είχαν αναφέρει τις τελευταίες 
ημέρες ότι ο Καραχάν θα μπο-
ρούσε να είναι ακόμη πιο επιθε-
τικός από την Ερκάν στην αντι-
μετώπιση του πληθωρισμού.   

Σε κρίσιμο σταυροδρόμι βρίσκε-
ται η ενεργειακή μετάβαση της 
Ευρώπης: χάρη στο «κύμα» φθη-
νών εισαγωγών από κινεζικά 
φωτοβολταϊκά πάνελ, τα πάρ-
κα φτιάχνονται με ρυθμούς-ρε-
κόρ. Ταυτόχρονα, όμως, οι ίδιες 
εισαγωγές απειλούν τους ντό-
πιους κατασκευαστές, ορισμένοι 
εκ των οποίων βρίσκονται στο 
χείλος της κατάρρευσης.  

Οι προειδοποιήσεις για κα-
τάρρευση της παραγωγής εντός 
των ευρωπαϊκών συνόρων πλη-
θαίνουν και ο κλάδος κάνει λό-
γο για χρεοκοπίες εάν δεν γί-
νουν εγκαίρως οι κατάλληλες 
παρεμβάσεις. 

Ειδικότερα, το Ευρωπαϊκό 
Συμβούλιο Παραγωγής Φωτο-
βολταϊκών (ESMC) σε επιστολή 
του προς την πρόεδρο της Κομι-
σιόν, Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, 
δήλωσε πριν από μερικές ημέρες 
ότι μέσα σε λίγες εβδομάδες μπο-
ρεί να χαθεί πάνω από το 50% 

της ευρωπαϊκής δυναμικότητας 
παραγωγής. Το ΕSMC πρότει-
νε μεταξύ άλλων την υιοθέτη-
ση νέων μέτρων στήριξης, τα 
οποία θα ευνοήσουν τους ντό-
πιους παραγωγούς. Εάν όμως 
δεν μπορούν να ληφθούν γρή-
γορα τέτοιου είδους αποφάσεις, 
σημείωσε το συμβούλιο, τότε η 
Ε.Ε. μπορεί να εξετάσει έκτακτα 
εμπορικά μέτρα, όπως δασμούς 
και περιορισμούς.  

Ο υπουργός Οικονομίας της 
Γερμανίας, Ρόμπερτ Χάμπεκ, σε 
επιστολή του προς την Κομισιόν 
πριν από μερικούς μήνες εξέφρα-
ζε την αντίθεσή του σε κανόνες 
περιορισμού των κινεζικών εισα-
γωγών. Τόνισε ότι εάν τεθούν 

τέτοιοι όροι, θα επιβραδυνθεί 
η ευρωπαϊκή ανάπτυξη στον το-
μέα της πράσινης ενέργειας και 
το 90% της αγοράς φωτοβολταϊ-
κών θα ακριβύνει. Προειδοποί-
ησε επίσης για χρεοκοπίες των 
ευρωπαϊκών εταιρειών που συ-
ναρμολογούν και εγκαθιστούν 
πάνελ χρησιμοποιώντας τα ει-
σαγόμενα υλικά.  

«Λαμβάνοντας υπόψη ότι 
αυτή τη στιγμή εξαρτώμεθα σε 
έναν πολύ σημαντικό βαθμό από 
τις εισαγωγές, προκειμένου να 
φτάσουμε στους στόχους της 
Ε.Ε. για την εγκατάσταση φωτο-
βολταϊκών, οποιοδήποτε πιθανό 
μέτρο πρέπει να εξεταστεί με 
βάση τους στόχους που έχουμε 
θέσει εμείς οι ίδιοι σε ό,τι αφορά 
την ενεργειακή μετάβαση», σχο-
λίασε αυτή την εβδομάδα η Ευ-
ρωπαία επίτροπος Οικονομικών 
Υπηρεσιών, Μέιριντ ΜακΓκίνες.  

Εντός της βιομηχανίας οι από-
ψεις διίστανται. Οι παραγωγοί 

ζητούν από τις κυβερνήσεις να 
αγοράσουν το πλεόνασμα των 
υλικών που γεμίζουν τις αποθή-
κες, προκειμένου να αποσυμπιέ-
σουν την αγορά, και εναλλακτι-
κώς να εξετάσουν το σενάριο 
εμπορικών περιορισμών. Ωστό-
σο, ο ευρύτερος ενεργειακός 
κλάδος αντιτίθεται στους εμπο-
ρικούς κανόνες.  

«∆εν μπορείς να μειώσεις την 
εξάρτησή σου από την Κίνα σε 
βραχυπρόθεσμο επίπεδο, για-
τί δεν θα ολοκληρώσεις τα έρ-
γα», δήλωσε χαρακτηριστικά 
στο Reuters ο Miguel Stilwell 
d’ Andrade, διευθύνων σύμβου-
λος της πορτογαλικής EDP. Τόνι-
σε μάλιστα ότι στις ΗΠΑ, όπου 
ισχύουν δασμοί στις κινεζικές ει-
σαγωγές, οι τιμές των φωτοβολ-
ταϊκών έχουν εκτιναχθεί. «Εχει 
πληθωριστικό αντίκτυπο, οι τι-
μές των πάνελ είναι υπερδιπλά-
σιες σε σχέση με την Ευρώπη», 
σημείωσε.  

Παράθυρο για νέες αυξήσεις επιτοκίων από τον κεντρικό τραπεζίτη της Τουρκίας

SOS από την ευρωπαϊκή βιομηχανία φωτοβολταϊκών   

Επανέλαβε την εκτίμη-
ση ότι ο πληθωρισμός 
θα επιβραδυνθεί 
στο 36% σε ετήσια 
βάση προς το τέλος 
του έτους.  

Απειλείται από το κύμα 
φθηνών εισαγωγών 
από την Κίνα. 

Ο Φατίχ Καραχάν ανέφερε ότι η κεντρική τράπεζα είναι «έτοιμη να δρά-
σει» εάν οι προοπτικές του πληθωρισμού επιδεινωθούν.   

Το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο Παραγωγής Φωτοβολταϊκών σε επιστολή του 
προς την πρόεδρο της Κομισιόν, Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, δήλωσε πριν από 
μερικές ημέρες ότι μέσα σε λίγες εβδομάδες μπορεί να χαθεί πάνω από το 
50% της ευρωπαϊκής δυναμικότητας παραγωγής. 
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Στο 11μηνο του 2023 η Κίνα είχε μερίδιο 13,9% στις συνολικές αμερικανικές εισαγωγές, ενώ το Μεξικό είχε 15,5%.
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Ο κίνδυνος νέας τραπεζικής κρί-
σης είναι πλέον ορατός τόσο στη 
μεγαλύτερη οικονομία της Ευ-
ρώπης όσο και στις οικονομίες 
όσων χωρών το τραπεζικό σύ-
στημα έχει μεγάλα ανοίγματα 
στην αγορά ακινήτων. Αιτία εί-
ναι η πτώση των αξιών στην αγο-
ρά ακινήτων, που στη μεγαλύτε-
ρη ευρωπαϊκή οικονομία είναι η 
μεγαλύτερη των τελευταίων 15 
ετών. Τον κώδωνα του κινδύ-
νου κρούει η γερμανική τράπε-
ζα Deutsche Pfandbriefbank ή 
ΡΒΒ όπως είναι ευρύτερα γνω-
στή, που ανακοίνωσε ότι προ-
βλέπει 215 εκατ. ευρώ για την 
κάλυψη τυχόν απωλειών εξαιτί-
ας της «συνεχούς πτώσης στις 
αγορές ακινήτων», που είναι η 
μεγαλύτερη μετά την παγκό-
σμια χρηματοπιστωτική κρίση 
της διετίας 2008-2009. Είναι η 
δεύτερη γερμανική τράπεζα που 
προβαίνει σε αυτού του είδους 
τις ανακοινώσεις. Ο εμβλημα-
τικός τραπεζικός κολοσσός της 
Deutsche Bank ανακοίνωσε ότι 
μέσα το τελευταίο τρίμηνο του 
περασμένου έτους προέβλεψε 
123 εκατ. ευρώ για την κάλυψη 
ενδεχόμενης ζημίας από κόκκινα 
δάνεια για την αγορά αμερικανι-
κών επαγγελματικών ακινήτων.

Το ποσό αυτό είναι υπερτε-
τραπλάσιο από το αντίστοιχο 
του ιδίου τριμήνου ένα χρόνο 

νωρίτερα. Και το πρόβλημα της 
αγοράς ακινήτων αναμένεται να 
οξυνθεί, όπως προειδοποιεί μία 
από τις μεγαλύτερες εταιρείες 
ακινήτων της Γερμανίας, η TAG 
Immobilen, που εκτιμά πως οι 
τιμές των κατοικιών ενδέχεται 
να υποχωρήσουν κατά 30% από 
τα υψηλά επίπεδα του 2022. Ο 
Μάρτιν Θίελ, διευθύνων σύμ-

βουλος της TAG, σκιαγράφησε 
με τα πλέον μελανά χρώματα 
την κατάσταση στη μεγαλύτε-
ρη αγορά κατοικιών στην Ευ-
ρώπη, στην οποία οι τιμές των 
ακινήτων έχουν ήδη υποχωρή-
σει κατά περίπου 10%, κατα-
γράφοντας τη χειρότερη κρίση 
της αγοράς ακινήτων μέσα στο 
χρονικό διάστημα ζωής μιας γε-

νιάς. Η γερμανική βιομηχανία 
ακινήτων συνολικής αξίας 670 
δισ. ευρώ αποτελεί καίριο πυλώ-
να της γερμανικής οικονομίας, 
καθώς σε αυτήν απασχολείται 
ο ένας στους 10 εργαζομένους 
στη χώρα και με δεδομένο ότι 
αντιπροσωπεύει το 1/5 του γερ-
μανικού ΑΕΠ υπερισχύει συντρι-
πτικά του φημισμένου κλάδου 
των γερμανικών αυτοκινητοβι-
ομηχανιών. Ο Μάρτιν Θίελ τόνι-
σε μάλιστα πως η TAG διέγραψε 
από το δανειακό χαρτοφυλάκιό 
της το 13% της αξίας 85.000 γερ-
μανικών κατοικιών, όπως αυτή 
είχε διαμορφωθεί στα μέσα του 
2022. Προέβλεψε, άλλωστε, πε-
ραιτέρω πτώση της αξίας τους 
κατά 20% μέχρι τον Ιούνιο. Οι 
εκτιμήσεις του ήταν σαφώς πιο 
απαισιόδοξες από εκείνες του 
Ρολφ Μπουχ, ομολόγου του στη 
μεγαλύτερη εταιρεία ακινήτων 
της Γερμανίας, Vonovia, που 
έχει περίπου 550.000 διαμερί-
σματα στη χώρα. Ο Μπουχ δη-
λώνει συγκρατημένα αισιόδοξος 
ότι τα χειρότερα ανήκουν ήδη 
στο παρελθόν, ενώ η Vonovia 
έχει διαγράψει το 10% της αξίας 
των ακινήτων της, με αποτέλε-
σμα να περιοριστεί η αξία του 
ομίλου σε 4 δισ. ευρώ. 

Η αγορά ακινήτων στην Ευ-
ρώπη και ειδικότερα στη Γερμα-
νία είχε γνωρίσει ευημερία επί 

χρόνια χάρη στα χαμηλά επιτό-
κια που έδιναν ώθηση στη ζήτη-
ση. Η απότομη άνοδος των επι-
τοκίων, όμως, και η αύξηση του 
κόστους των κατασκευών έχουν 
οδηγήσει ορισμένες εργολαβι-
κές εταιρείες σε πτώχευση, κα-
θώς στέρεψε η χρηματοδότηση 
από τις τράπεζες και «πάγωσαν» 

οι συμφωνίες. Το πρόβλημα δεν 
περιορίζεται, όμως, στη Γερμα-
νία, καθώς οι τράπεζες σε όλα τα 
μήκη και τα πλάτη του κόσμου, 
από τη Νέα Υόρκη μέχρι το Τόκιο 
και τη Ζυρίχη, αναφέρουν μεγά-
λες ζημίες από μη εξυπηρετού-
μενα δάνεια που έχουν δοθεί τα 
τελευταία χρόνια στον προβλη-

ματικό τομέα των ακινήτων. Η 
ιαπωνική Aozora Bank ανακοί-
νωσε πως στο σύνολο του 2023 
κατέγραψε ζημίες ύψους 28 δισ. 
γιεν, ποσό αντίστοιχο των 190 
εκατ. δολ., οι οποίες οφείλονταν 
σε κόκκινα δάνεια από την αγο-
ρά γραφείων στις ΗΠΑ.  

CNN  

Μία από τις μεγαλύτερες εταιρείες ακινήτων της Γερμανίας, η TAG Immobilen, εκτιμά πως οι τιμές των κατοικιών εν-
δέχεται να υποχωρήσουν κατά 30% από τα υψηλά επίπεδα του 2022. Στη Γερμανία έχουν ήδη υποχωρήσει κατά περίπου 
10%, καταγράφοντας τη χειρότερη κρίση της αγοράς ακινήτων μέσα στο χρονικό διάστημα ζωής μιας γενιάς.   
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To τραπεζικό σύστημα, 
από το Βερολίνο 
μέχρι τη Νέα Υόρκη, 
το Τόκιο και τη 
Ζυρίχη, αναφέρει 
μεγάλες ζημίες από 
μη εξυπηρετούμενα 
δάνεια στον τομέα των 
ακινήτων.   

Η πτώση των αξιών 
στην αγορά ακινήτων 
απειλεί τις τράπεζες   
Προειδοποιήσεις από ΡΒΒ και Deutsche Bank 

λόγω υποχώρησης των τιμών    
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Οι Κτηματικές Επιδόσεις του Ιανουαρίου της Νέας Χρονιάς

Του ΝIΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣAΝΟΓΛΟΥ

Συνολικά κεφάλαια 5,54 δισ. ευρώ
εκτιμάται ότι έχουν εισρεύσει στην
αγορά ακινήτων και στην οικονομία
γενικότερα, μέσω του προγράμμα-
τος «χρυσή βίζα», κατά τη διάρκεια
των σχεδόν 10 ετών λειτουργίας
του. Με βάση τα τελευταία στοιχεία
του υπ. Μετανάστευσης, ο συνο-
λικός αριθμός των αδειών μόνιμου
επενδυτή που έχουν εκδοθεί, ή
πρόκειται να εκδοθούν τους επό-
μενους μήνες (με βάση τις εκκρεμείς
αιτήσεις), ανέρχεται σε 22.298.

Ασφαλώς, εκτιμάται ότι το συ-
νολικό ποσό είναι υψηλότερο, κα-
θώς κάποιοι επενδυτές δεν περιο-
ρίστηκαν στην απόκτηση μόνο
ενός ακινήτου ύψους 250.000 ευρώ.
Αντιθέτως, όπως ανέφερε ο κ. Βα-
σίλης Λειβαδάς, της εταιρείας ανά-
πτυξης κατοικιών Green Properties,
«πολλοί από τους πελάτες μας προ-
χώρησαν σε αγορές κι άλλων κα-
τοικιών, καθώς στόχος τους ήταν
η εξασφάλιση υψηλών αποδόσεων
και εσόδων, μέσω της εκμετάλλευ-
σης». Ο κ. Λειβαδάς ήταν μεταξύ
των συμμετεχόντων, στο πλαίσιο
του 1ου Real Estate Conference,
με αντικείμενο τη «χρυσή βίζα»,
που διοργανώθηκε από τον Σύν-
δεσμο Ανωνύμων Εταιρειών και
Επιχειρηματικότητας εντός της
εβδομάδας που διανύσαμε.

Μόνο κατά τη διάρκεια του 2023
χορηγήθηκαν 4.231 νέες άδειες,
αριθμός που ήταν υψηλότερος κατά
σχεδόν 100% έναντι του 2022. Είναι
χαρακτηριστικό ότι πέρυσι υπο-

βλήθηκαν συνολικά 8.351 αιτήματα
χορήγησης άδειας επενδυτή, αριθ-
μός που ξεπέρασε κάθε προηγού-
μενο, ισοδυναμώντας με αγορές
ακινήτων συνολικής αξίας πάνω
από 2 δισ. ευρώ. Σήμερα, εκκρεμούν
7.596 αιτήσεις, εξέλιξη που οφεί-
λεται ασφαλώς στην υπερφόρτωση
των υπηρεσιών. Οπως ανέφερε ο
κ. Αλέξανδρος Ρισβάς, εταίρος δια-
χειριστής της εταιρείας «Ρισβάς &
Συνεργάτες», «έχουμε αιτήσεις του
γραφείου μας για λογαριασμό πε-
λατών μας, που έχουν ημερομηνία
υποβολής από τον Μάρτιο του 2023,
αλλά ακόμα δεν έχουν εγκριθεί,
λόγω του μεγάλου όγκου των αι-
τημάτων που έχουν συσσωρευτεί».

Η «έκρηξη» των αιτήσεων οφεί-
λεται ασφαλώς στην αντίστοιχη
εκτίναξη του αριθμού των αγορα-
πωλησιών που παρατηρήθηκε το
2023, λόγω των αλλαγών που ψη-
φίστηκαν στο πρόγραμμα, μέσω
του διπλασιασμού του ελάχιστου
ύψους επένδυσης στο κέντρο της
Αθήνας, τα βόρεια και τα νότια
προάστια. Οι αλλαγές ξεκίνησαν
να ισχύουν από τον Αύγουστο του
2023 και μετά.

Μάλιστα, από τη μέχρι στιγμή
εικόνα της πορείας των αιτημάτων
που κατατίθενται σε μηνιαία βάση,
δεν προκύπτει καμία υστέρηση
της ζήτησης σε σχέση με την πε-
ρίοδο πριν από τις αλλαγές. Ου-
σιαστικά δηλαδή το επενδυτικό
«κύμα» μετατοπίστηκε προς άλλες
περιοχές, κυρίως της Αττικής, αλλά
και προς δημοφιλείς τουριστικές
περιοχές, όπως η Κρήτη και η Χαλ-

κιδική, κάτι που επισημάνθηκε και
σε πρόσφατη ανάλυση της εται-
ρείας πώλησης εξοχικών κατοικιών
Elxis.

Ωστόσο, όπως τονίζουν όσοι
δραστηριοποιούνται στην αγορά
επενδυτικής μετανάστευσης, οι
αλλαγές στο καθεστώς του προ-
γράμματος προκάλεσαν σοβαρές
στρεβλώσεις στην αγορά κατοικίας.
«Είχαμε ενημερώσει προς πάσα
κατεύθυνση και με κάθε τρόπο
την τότε πολιτική ηγεσία ότι οι αλ-

λαγές θα δημιουργούσαν σοβαρή
στρέβλωση στην αγορά ακινήτων,
λόγω της απότομης αύξησης της
ζήτησης, ώστε να προλάβουν οι
επενδυτές να αποκτήσουν κατοικία
με το όριο των 250.000 ευρώ», ση-
μείωσε ο κ. Βαγγέλης Κτενιάδης,
πρόεδρος της εταιρείας ανάπτυξης
και διαχείρισης ακινήτων V2 De-
velopment και αντιπρόεδρος της
Ελληνοκινεζικής Επιτροπής Ανά-
πτυξης και Επιχειρηματικότητας
του Εμπορικού Επιμελητηρίου Αθη-
νών. Σύμφωνα με τον ίδιο, «αυτό
που συμβαίνει σήμερα στην πε-
ριοχή του Πειραιά, όπου μέσα σε
ελάχιστο χρονικό διάστημα είδαμε
αυξήσεις των τιμών κατά 30%-
40%, ήταν απολύτως προβλέψιμο
και το είχαμε επισημάνει προς τους
αρμοδίους».

Οπως εξήγησε ο κ. Κτενιάδης,
το 99% των επενδυτών που αγο-
ράζουν ακίνητα στην Ελλάδα, με
στόχο την εξασφάλιση της άδειας

παραμονής, τα αξιοποιεί μέσω της
ενοικίασής τους, κυρίως μακροπρό-
θεσμης. «Επομένως, δεν ευθύνεται
η “χρυσή βίζα” για το πρόβλημα
των κλειστών ακινήτων», σημείωσε
ο κ. Κτενιάδης. Σύμφωνα με τους
επαγγελματίες του κλάδου, το βα-
σικότερο πρόβλημα που εξηγεί τη
στεγαστική κρίση, πέραν ασφαλώς
των κλειστών ακινήτων που απου-
σιάζουν από την αγορά και ωθούν
τις τιμές προς τα πάνω, είναι το γε-
γονός ότι οι μισθοί παραμένουν ου-
σιαστικά καθηλωμένοι στα επίπεδα
που διαμορφώθηκαν κατά τη διάρ-
κεια της κρίσης. Οπως σημειώνουν,
οι όποιες αυξήσεις έγιναν τα τελευ-
ταία χρόνια έχουν υπερκαλυφθεί
από τις αυξήσεις που πραγματο-
ποιήθηκαν στις τιμές βασικών κα-
ταναλωτικών αγαθών, όπως επίσης
και στο κόστος της ενέργειας.

Οσον αφορά τις προθέσεις της
κυβέρνησης να προβεί σε νέες αλ-
λαγές στο καθεστώς της «χρυσής

βίζας», μέσω της επέκτασης του
ορίου των 500.000 ευρώ και σε
άλλες περιοχές (ίσως ακόμα και πα-
νελλαδικά), τα στελέχη της αγοράς
τόνισαν ότι είναι λάθος να στοχο-
ποιείται το πρόγραμμα και ότι τα
οφέλη του είναι πολλαπλάσια. «Ελ-
ληνες είναι αυτοί που πουλάνε και
σε ελληνικά χέρια καταλήγουν τα
κεφάλαια αυτά, τα οποία στη συ-
νέχεια επιστρέφουν στην οικονο-
μία, καθώς είτε αποπληρώνουν
οφειλές και χρέη του παρελθόντος,
είτε επανεπενδύονται πίσω στην
αγορά ακινήτων», ανέφερε ο κ. Ρι-
σβάς.

Παράλληλα, τονίστηκε ότι πολ-
λές αγορές από τους επενδυτές
αφορούν κατασκευές επαγγελμα-
τιών, δηλαδή νεόδμητα διαμερί-
σματα, μιας και αρκετοί κατασκευα-
στές εστίασαν τη δραστηριότητά
τους στην ανάπτυξη κατοικιών,
που απευθύνονται κυρίως σε ξένους
αγοραστές.

Πάνω από 5,5
δισ. ευρώ ξένα
κεφάλαια έφερε
η «χρυσή βίζα»
Ορισμένοι επενδυτές αγόρασαν δύο και
τρία ακίνητα σε διάφορες περιουσίες

<<<<<<<

Το 99% των επενδυτών
που αγοράζουν ακίνητα
με στόχο την άδεια πα-
ραμονήςτα αξιοποιεί
μέσω της μακροπρόθε-
σμης ενοικίασης.

Με βάση τα τελευταία στοιχεία του υπουργείου Μετανάστευσης, ο συνολικός αριθμός των αδειών μόνιμου επενδυτή που έχουν εκδοθεί ή πρόκειται να εκ-
δοθούν τους επόμενους μήνες (με βάση τις εκκρεμείς αιτήσεις) ανέρχεται σε 22.298.

Το 2023 γενικά πήγε πολύ καλά.
Οι παραλιακές πόλεις κινήθηκαν
ανοδικά όλη τη χρονιά, παρόλο
που η Λεμεσός είχε μειωμένους
ρυθμούς αύξησης. Η Λευκωσία
από την άλλη είχε ξεκινήσει νω-
χελικά διατηρώντας αυτό το τέμπο
μέχρι τον Σεπτέμβριο,  για να ξυ-
πνήσει προς το τέλος της χρονιάς
καταγράφοντας ικανοποιητικές
συνολικά επιδόσεις.

Η φετινή χρονιά έχει πολλά
ερωτηματικά να απαντήσει και τα
πλείστα έχουν να κάνουν με εξω-
γενείς παράγοντες που είναι εκτός
ελέγχου. Επιπλέον, έχουμε και διά-
φορες αλλαγές σε τοπικό επίπεδο
(π.χ. νέα στεγαστική πολιτική, νέα
πολεοδομικά κίνητρα, αλλαγές
στην τοπική αυτοδιοίκηση κ.λπ.)
και θα είναι ενδιαφέρον να δούμε
πώς η αγορά θα αντιδράσει. Ση-
μειώνουμε πως οι παραλιακές πό-
λεις και επαρχίες έχουν μεγάλο
ποσοστό της ζήτησής τους να προ-
έρχεται από ξένους αγοραστές,
ενώ η Λευκωσία βασίζεται σε συν-
τριπτική πλειοψηφία σε ντόπιους
αγοραστές. Αυτό θα δούμε πιο κά-
τω πως έχει τη σημασία του αυτή
την περίοδο που διανύουμε.

Έχοντας κάνει την πιο πάνω
εισαγωγή, πάμε να αναλύσουμε
τα τελευταία στοιχεία. Τον Ιανουά-
ριο του 2024 σημειώθηκαν συνο-
λικά 1.327 πωλήσεις (μεταβιβάσεις)
ακινήτων. Συγκρινόμενος με τον
Ιανουάριο του 2023 που είχαν ση-
μειωθεί συνολικά 1.188 πωλήσεις
(μεταβιβάσεις) ακινήτων, η αγορά
φέτος μεγεθύνθηκε κατά 11,7%.

Σε επίπεδο πωλητηρίων εγγρά-
φων (μελλοντικές μεταβιβάσεις
ακινήτων που έγιναν), η παγκύπρια
εικόνα για τον Ιανουάριο είναι
ελαφρώς μειωμένη (-3%) αφού φέ-
τος κατατέθηκαν συνολικά 1.056
πωλητήρια έγγραφα σε αντίθεση
με 1.091 πωλητήρια έγγραφα πέρσι
τον ίδιο μήνα.

Η συνολική αξία συναλλαγών
τον Ιανουάριο φέτος κυμάνθηκε
πέριξ των €274,9 εκατ. Συγκρινό-
μενη με τον Ιανουάριο του 2023
όπου η αξία ήταν πέριξ των €271,1
εκατ., βλέπουμε μια οριακή αύξηση
της τάξης του 1,4%.  

Πώς διανέμεται αυτή η συνο-
λική απόδοση του μήνα μεταξύ
των επαρχιών; Συμπεριφέρθηκαν
όλες οι επαρχίες κατά αντίστοιχο
τρόπο;

Η Λευκωσία κατέγραψε 306 πω-
λήσεις φέτος και 301 πωλήσεις πέρ-

σι. Ο συνολικός όγκος συναλλαγών
ήταν πέριξ των €48,6 εκατ. φέτος
και πέρσι πέριξ των €49,5 εκατ.
Άρα κυμάνθηκε στα ίδια επίπεδα.
Είχε μερίδιο στη συνολική αγορά
τον Ιανουαρίου 23,1% επί του αριθ-
μού πωλήσεων και μερίδιο 17,7%
επί της αξίας συναλλαγών. Επιπλέον,
η Λευκωσία κατέγραψε και 244 πω-
λητήρια έγγραφα που είναι κατά
40% αυξημένα σε σχέση με τον Ια-
νουάριο του 2023.  Κατ’ ακρίβειαν
η Λευκωσία οδήγησε την κούρσα
των πωλητηρίων εγγράφων και
ήταν η μόνη επαρχία με θετικό πρό-
σημο αλλά και με μεγάλο όγκο.

Η Λεμεσός κατέγραψε 384 πω-
λήσεις φέτος και 383 πωλήσεις πέρ-
σι. Ο συνολικός όγκος συναλλαγών
ήταν πέριξ των €98,2 εκατ. φέτος
και πέριξ των €138,3 εκατ. πέρσι
σημειώνοντας βουτιά 29%. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Ιανουαρίου 28,9% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 35,7% επί
της αξίας συναλλαγών. Επιπλέον,
η Λεμεσός κατέγραψε και 315 πω-
λητήρια έγγραφα που είναι κατά
9% μειωμένα σε σχέση με τον Ια-
νουάριο του 2023. Η Λεμεσός μπήκε
με το αριστερό στη νέα χρονιά και
αναμένουμε με ανυπομονησία να

δούμε την εξελικτική της πορεία
εντός του έτους.

Η Λάρνακα κατέγραψε 224 πω-
λήσεις φέτος και 216 πωλήσεις πέρ-
σι. Ο συνολικός όγκος συναλλαγών
ήταν πέριξ των €35,7 εκατ. φέτος
και πέριξ των €40 εκατ. πέρσι, ση-
μειώνοντας πτώση 10,8%. Είχε με-
ρίδιο στη συνολική αγορά του Ια-
νουαρίου 16,9% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 13% επί της
αξίας συναλλαγών. 

Επιπλέον, η Λάρνακα κατέγραψε
και 215 πωλητήρια έγγραφα που
είναι κατά 4% μειωμένα σε σχέση
με τον Ιανουάριο του 2023. Είναι

ενδιαφέρον να δούμε αν η Λάρνακα
θα διατηρήσει τη δυναμική του
2023 και εντός του 2024.

Η Πάφος κατέγραψε 348 πωλή-
σεις φέτος και 244 πωλήσεις πέρσι.
Ο συνολικός όγκος συναλλαγών
ήταν πέριξ των €82,5 εκατ. φέτος
και πέριξ των €46,6 εκατ. πέρσι,
σημειώνοντας «έκρηξη» 77%. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Ιανουαρίου 26,2% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 30% επί της
αξίας συναλλαγών. Σε αντίθεση, η
Πάφος κατέγραψε και 242 πωλη-
τήρια έγγραφα που είναι κατά 16%
μειωμένα σε σχέση με τον Ιανουά-
ριο του 2023.

Η Πάφος φαίνεται να μπήκε με
το δεξί στη νέα χρονιά, αλλά να
δούμε αν θα συνεχίσει.

Η Αμμόχωστος κατέγραψε 65
πωλήσεις φέτος και 44 πωλήσεις
πέρσι. Ο συνολικός όγκος συναλ-
λαγών ήταν πέριξ των €10 εκατ.
φέτος και πέριξ των €5,5 εκατ. πέρ-
σι, σημειώνοντας εκρηκτική άνοδο
81,8%. Είχε μερίδιο στη συνολική
αγορά του Ιανουαρίου 4,9% επί του
αριθμού πωλήσεων και μερίδιο
3,6% επί της αξίας συναλλαγών.
Σε αντίθεση, η Αμμόχωστος κατέ-
γραψε και 44 πωλητήρια έγγραφα
που είναι κατά 30% μειωμένα σε
σχέση με τον Ιανουάριο του 2023.
Είναι ενδιαφέρον να δούμε αν η
Αμμόχωστος θα διατηρήσει τη δυ-
ναμική του 2023 και εντός του 2024.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

Σε επίπεδο πωλητηρίων εγγράφων (μελλοντικές μεταβιβάσεις ακινήτων που έγιναν), η παγκύπρια εικόνα για τον
Ιανουάριο είναι ελαφρώς μειωμένη.

<<<<<<

Η συνολική αξία συναλ-
λαγών τον Ιανουάριο
φέτος, κυμάνθηκε πέ-
ριξ των €274,9 εκατ.
Συγκρινόμενη με τον
Ιανουάριο του 2023
όπου η αξία ήταν πέριξ
των €271,1 εκατ., βλέ-
πουμε μια οριακή αύξη-
ση της τάξης του 1,4%.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Μία ενδιαφέρουσα πρωτοβουλία 
είχε το Βυζαντινό Μουσείο του 
Ιδρύματος Αρχιεπισκόπου Μακα-
ρίου Γ΄, θέλοντας να ευαισθητο-
ποιήσει το κοινό για τη σύληση 
των αρχαιοτήτων στα Κατεχόμε-
να, μετά την τουρκική εισβολή, 
το καλοκαίρι του 1974. Σε συνερ-
γασία λοιπόν με το Ανοικτό Πα-
νεπιστήμιο Κύπρου, το Ίδρυμα 
συμμετείχε στο έργο Pact4Skills 
ενός Προγράμματος Erasmus+ 
που ξεκίνησε το 2022 και ολοκλη-
ρώνεται εντός του 2024, δημιουρ-
γήθηκε το ψηφιακό παιχνίδι «Τα 
ψηφιδωτά της Κανακαριάς και 
ο επαναπατρισμός τους» (είναι 
γραμμένο στα ελληνικά και αγγλι-
κά από την επίκουρη καθηγήτρια 
στο Τμήμα Γεωπληροφορικής και 
Τοπογραφίας του ∆ιεθνούς Ελλη-
νικού Πανεπιστημίου, ∆ρα Στέλλα 
Συλαίου). Το ψηφιακό παιχνίδι «Τα 
ψηφιδωτά της Κανακαριάς και ο 
επαναπατρισμός τους» παρουσι-
άστηκε σε υβριδική μορφή, στις 
31 Ιανουαρίου 2024, και αποτέλε-
σε την πρώτη από τις εκδηλώσεις 
που ετοιμάζει το Ίδρυμα για τη 
θλιβερή επέτειο των πενήντα χρό-
νων από την τουρκική εισβολή. 

Μιλώντας με τον διευθυντή 
του Βυζαντινού Μουσείου δρα Ιω-
άννη Ηλιάδη μού λέει πως η ιδέα 
για τη δημιουργία του παιχνιδιού 
«Τα ψηφιδωτά της Κανακαριάς 
και ο επαναπατρισμός τους» γεν-
νήθηκε στο πλαίσιο της συνερ-
γασίας του Βυζαντινού Μουσεί-
ου του Ιδρύματος Αρχιεπισκόπου 
Μακαρίου Γ΄ με το Ανοικτό Πανε-
πιστήμιο Κύπρου για την εμπλο-
κή του στο έργο Pact4Skills, εξη-
γώντας συγκεκριμένα: «Επειδή οι 
στόχοι του Προγράμματος έχουν 
στόχο την παροχή δεξιοτήτων 
που αφορούν στη διαπολιτισμι-
κότητα, στον ψηφιακό κόσμο, και 
στο επιχειρείν. Εισηγηθήκαμε 
από κοινού με τον γενικό διευ-
θυντή του Ιδρύματός μας, κ. Χρί-
στο Κουκλιώτη, την περίπτωση 
αρχαιοκαπηλίας των ψηφιδωτών 
της Παναγίας Κανακαριάς που εί-
ναι διεθνώς γνωστή από τη δίκη 
στην Ινδιανάπολη των Ηνωμένων 
Πολιτειών το 1991.

Θέλω να ευχαριστήσω τον 
αναπληρωτή καθηγητή κ. Γεώρ-
γιο Παπαϊωάννου και την επίκου-
ρη καθηγήτρια κ. Στέλλα Συλαίου 
για την άψογη συνεργασία και το 
Ανοικτό Πανεπιστήμιο Κύπρου 
και την Artifactory για την υλο-
ποίηση του ψηφιακού παιγνιδιού 
για τον επαναπατρισμό των ψηφι-

δωτών της Παναγίας Κανακαριάς 
στην τουρκοκρατούμενη σήμερα 
Λυθράγκωμη της Καρπασίας».

Ρωτώ τον δρα Ηλιάδη ποιος 
είναι ο στόχος του παιχνιδιού, 
αν και αυτός μοιάζει να είναι 
προφανής…, αλλά και πώς μπο-
ρεί αυτό να ευαισθητοποιήσει 
Αρχές αλλά και πολίτες για τη 
διάσωση της πολιτιστικής μας 

κληρονομιάς… «Στόχος του παι-
χνιδιού είναι η ενημέρωση για 
τη μεγάλη λεηλασία των μνημεί-
ων μας στις τουρκοκρατούμενες 
περιοχές της πατρίδας μας από 
το 1974 έως και σήμερα. ∆υστυ-
χώς η παράνομη εμπορία αρχαι-
οτήτων, η αρχαιοκαπηλία που 
μαστίζει σχεδόν όλες τις χώρες 
της Μεσογείου εντοπίζεται σε 
μεγάλο βαθμό σε πολλές χώρες 
μετά από πολεμικές συρράξεις 
(Κύπρος, Γιουγκοσλαβία, Ιράκ, 
Αρμενία, Ουκρανία κ.α.)», λέγο-
ντάς μου πως μέσα από το παι-
χνίδι οι παίκτες μαθαίνουν πώς 
μπορούν να διαφυλάξουν την 
πολιτιστική κληρονομιά, να την 
εντοπίσουν, να ενημερώσουν και 

να διεκδικήσουν τον επαναπα-
τρισμό των κλεμμένων θησαυ-
ρών εξ ου και ο εύστοχος αγγλι-
κός τίτλος του παιχνιδιού: «Bring 
the treasures home. Repatriating 
looted mosaics to Cyprus» (Θέ-
λουμε πίσω την Κληρονομιά μας. 
Επαναπατρίζοντας τα κλεμμένα 
ψηφιδωτά της Κανακαριάς), που 
παραπέμπει στην ανάλογη κα-

μπάνια για την επιστροφή των 
γλυπτών του Παρθενώνα.

Πώς λειτουργεί το παιχνίδι
Σε κάθε παίκτη τίθενται ερω-

τήματα που καλείται να απαντή-
σει, λ.χ. είσαι στα Κατεχόμενα 
και εντοπίζεις μια λεηλατημένη 
τοιχογραφία ή ψηφιδωτό τι θα 
πράξεις. Ανάμεσα στις πιθανές 

απαντήσεις που μπορείς να επι-
λέξεις είναι η ενημέρωση των 
τοπικών αρχών. Το παιχνίδι σού 
απαντά ότι είναι λάθος επιλογή, 
γιατί οι τοπικές αρχές είναι πα-
ράνομες και δεν αναγνωρίζονται 
από κανέναν διεθνώς, εκτός από 
την Τουρκία που δημιούργησε το 
συγκεκριμένο παράνομο μόρφω-
μα, μού εξηγεί ο δρ Ηλιάδης και 

μού λέει πως για την υπόθεση 
των ψηφιδωτών της Κανακαριάς 
το Βυζαντινό Μουσείο ετοίμασε 
και παρέδωσε στην ομάδα του έρ-
γου σχετικό πληροφοριακό υλικό 
και βάσει αυτού δημιουργήθηκαν 
δέκα χαρακτήρες σε αναζήτηση 
της λεηλατημένης πολιτιστικής 
κληρονομιάς του τόπου. 

«Οι παίκτες έχουν τη δυνατότη-
τα να ταυτισθούν με τους ακόλου-
θους χαρακτήρες: 1. ∆ιευθυντής 
Τμήματος Αρχαιοτήτων, 2. Εισαγ-
γελέας, 3. Αστυνομικός ∆ιευθυντής 
δίωξης αρχαιοκαπηλίας, 4. Αστυνο-
μικός της Interpol, 5. Εκπρόσωπος 
Unesco, 6. ∆ιευθυντής Βυζαντινού 
Μουσείου, 7. Ντετέκτιβ καλλιτε-
χνικών θησαυρών, 8. Πληροφο-

ριοδότης, 9. Αρχαιολόγος/ενεργός 
πολίτης, 10. ∆ιευθυντής πολιτιστι-
κού Φορέα. Οι χαρακτήρες έχουν 
διαφορετικά ονόματα και είναι ει-
κονικοί χαρακτήρες (avatar) πραγ-
ματικών προσώπων, βιογραφικά 
των οποίων παρουσιάζονται προς 
ενημέρωση των χρηστών». Όπως 
εξηγεί ο δρ Ηλιάδης με τη μέθοδο 
της παιχνιδοποίησης μπορούν να 
περάσουν τις σχετικές πληροφορί-
ες με εύκολο και κατανοητό τρό-
πο, ειδικά στις νεότερες γενιές που 
χρησιμοποιούν έξυπνες συσκευές 
και videogames. 

Σε ποια φάση βρίσκεται τώρα 
το παιχνίδι; Θα αναβαθμιστεί ή 
και θα εμπλουτιστεί, ρωτώ τον κ. 
Ηλιάδη: «Το παιχνίδι είναι γραμ-
μένο στα αγγλικά και τώρα προ-
χωρεί η μετάφρασή του στα ελλη-
νικά. Έχει δυναμικό χαρακτήρα 
και μπορεί να εφαρμοστεί και σε 
άλλες περιπτώσεις επαναπατρι-
σμών, όπως λ.χ. η περίπτωση των 
τοιχογραφιών του Αγίου Ευφη-
μιανού και η περίπτωση των θη-
σαυρών που βρέθηκαν στο Μό-
ναχο στην κατοχή του Τούρκου 
αρχαιοκάπηλου Αϊντίν Ντικμέν», 
τονίζοντάς μου πως το Βυζαντινό 
Μουσείο έχει στόχο να εντάξει 
το ψηφιακό παιχνίδι της Κανα-
καριάς στο ανακαινισμένο Βυζα-
ντινό Μουσείο που ευελπιστούν 
να εγκαινιασθεί ώς το τέλος του 
έτους. «Στο ανακαινισμένο Μου-
σείο θα παρουσιάζεται με ειδική 
σήμανση πλούσιο ενημερωτικό 
υλικό (φωτογραφίες και κείμενα), 
καθώς επίσης με ψηφιακά μέσα, η 
ιστορία του κάθε επαναπατρισμέ-
νου αντικειμένου και η κατάστα-
ση του μνημείου προέλευσής του. 
Κλείνοντας την κουβέντα μας, ο 
δρ Ηλιάδης μού τονίζει εμφατι-
κά πως σκοπός του Βυζαντινού 
Μουσείου είναι η ανάδειξη του 
προβλήματος της αρχαιοκαπηλίας 
και της μεγάλης προσπάθειας της 
Εκκλησίας της Κύπρου και της Πο-
λιτείας για την ανεύρεση και επι-
στροφή των κλεμμένων εκκλησι-
αστικών θησαυρών στον νόμιμο 
κάτοχό τους, στην Εκκλησία της 
Κύπρου και μου λέει πως στο ανα-
καινισμένο Μουσείο θα παρουσι-
ασθούν οι τοιχογραφίες του ναού 
του Αντιφωνητή (Ρίζα Ιεσσαί και 
∆ευτέρα Παρουσία) επανενωμέ-
νες στο χώρο του Μουσείου, κα-
θώς και τα ψηφιδωτά σε αψίδα 
αναδεικνύοντας την αρχική τους 
προέλευση. Ας παίξουμε λοιπόν.

To παιχνίδι μπορείτε να
το δοκιμάσετε στη σελίδα
https://ivetagr.org/p4s/index.php.

Ψηφιακό παιχνίδι για τον πολιτισμό μας
«Τα ψηφιδωτά της Κανακαριάς και ο επαναπατρισμός τους» από το Βυζαντινό Μουσείο Ιδρύματος Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄

Το παιχνίδι είναι
γραμμένο στα αγγλικά 
και τώρα προχωρεί
η μετάφρασή του στα ελ-
ληνικά. Έχει δυναμικό 
χαρακτήρα και
μπορεί να εφαρμοστεί 
και σε άλλες περιπτώ-
σεις επαναπατρισμών.

Μέσα από το παιχνί-
δι οι παίκτες μαθαίνουν 
πώς μπορούν να διαφυ-
λάξουν την πολιτιστική 
κληρονομιά, να την εντο-
πίσουν, να ενημερώσουν 
και να διεκδικήσουν 
τον επαναπατρισμό των 
κλεμμένων θησαυρών.

Με τη μέθοδο της 
παιχνιδοποίησης μπορούν 
να περάσουν τις σχετικές 

πληροφορίες με 
εύκολο και κατανοητό 
τρόπο, ειδικά στις 
νεότερες γενιές 
που χρησιμοποιούν 
έξυπνες 
συσκευές και 
videogames. 

Το Βυζαντινό Μουσείο έχει στόχο να εντάξει το ψηφιακό παιχνίδι της Κανακαριάς στο ανακαινισμένο Βυζαντινό Μουσείο που ευελπιστούν να εγκαινιασθεί ώς το τέλος του έτους.

Σκοπός του Βυζαντινού Μουσείου είναι η ανάδειξη του προβλήματος της αρχαιοκαπηλίας και της μεγάλης προσπάθειας της Εκκλησίας της Κύπρου και της 
Πολιτείας για την ανεύρεση και επιστροφή των κλεμμένων εκκλησιαστικών θησαυρών στον νόμιμο κάτοχό τους, στην Εκκλησία της Κύπρου.
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«Ολόκληρη η βίβλος σε μια ώρα»

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το θέατρο νοσεί 

Τ
ο Σχέδιο Θυμέλη έφερε σίγουρα σε 
μεγάλες δυσκολίες τον θεατρικό 
χώρο στη χώρα και εδώ και πολλά 

χρόνια για έναν ολόκληρο μήνα δεν 
είχαμε παρά ελάχιστες παραστάσεις. 
Αυτό είναι σίγουρα άσχημο, μιας και 
αρκετός κόσμος έμεινε χωρίς δουλειά. 
Αυτό από μόνο του θα έπρεπε να είχε 
χτυπήσει καμπανάκι στην Πολιτεία, 
αλλά και σε ολόκληρη την κοινωνία, 
και φυσικά στο Προεδρικό και στο 
υφυπουργείο Πολιτισμού. Θα έπρεπε 
τα κόμματα να είχαν πάρει θέση, μιας 
και για χίλια άλλα πράγματα ξέρουν να 
τοποθετούνται. Φυσικά να τοποθετη-
θούν, θέλοντας να βοηθήσουν, και όχι 
ενδεχομένως να εξυπηρετήσουν μικρά 
ή μεγάλα συμφέροντα. 

Η θεατρική απραγία επηρεάζει πρω-
τίστως επαναλαμβάνω τους ίδιους τους 
ανθρώπους του θεάτρου, ηθοποιούς, τε-
χνικούς, ηθοποιούς/σκηνοθέτες, ηθο-
ποιούς/παραγωγούς και πάει λέγοντας, 
αλλά δευτερευόντως από τη θεατρική 
ανυπαρξία επηρεάζεται και το μικρό 
θεατρόφιλο κοινό, που μη έχοντας στο 
πρόγραμμά του το θέατρο, έτσι θα το 
βγάλει εντελώς από το μυαλό του.

Επίσης, η Λεμεσός και οι αρχές της 
θα έπρεπε να ήταν στα κάγκελα, μιας 
και δεν φαίνεται στον ορίζοντα κανέ-
να θεατρικό δρώμενο στην πόλη. Στην 
πόλη που θέλει να γίνει Πολιτιστική 

Πρωτεύουσα της Ευρώπης 2030. ∆εν 
είδα και δεν άκουσα κάτι για αυτό. Στη 
Λάρνακα το Θέατρο Σκάλα συνεχίζει 
και ελπίζουμε να φέρει νέο αέρα το και-
νούργιο ∆.Σ. Κατά τα άλλα και η πόλη 
της Λάρνακας επιθυμεί το χρίσμα της 
Πολιτιστική Πρωτεύουσα της Ευρώ-
πης 2030, χωρίς θεατρικές απώλειες 
όμως αυτή. Εντάξει για τις θεατρικές 
διαχρονικά ξηρές επαρχίες Ελεύθερης 
Αμμοχώστου και Πάφου τι είχες Γιάν-
νη, τι είχα πάντα. 

Είναι μια καλή ευκαιρία πάντως, τώ-
ρα που είναι βραστό το σίδερο, να γί-
νει από όλους τους εμπλεκόμενους με 
το θέατρο μια ανοικτή και ειλικρινής 
συζήτηση, για το τι θέατρο θέλουν να 
έχουμε στη χώρα. Πώς μπορεί να ανα-
πτυχθεί κοινό, ποιες συνεργασίες μπο-
ρούν να γίνουν, πώς τα θέατρα με μό-
νιμη στέγη μπορούν να συμπράξουν 
με άλλες ομάδες, με νέους συνεργάτες. 
Τι ρεπερτόριο μάς λείπει. Πώς οι 
∆ήμοι μπορούν να σταθούν 
αρωγοί. Γενικά να ανοί-
ξει μία συζήτηση για 
το θέατρο στην Κυπρι-
ακή ∆ημοκρατία. Όμως 
προτού γίνει οποιαδήπο-
τε συζήτηση ένα πράγμα 
θα πρέπει να είναι ξεκά-
θαρο προς όλους, εξασφαλι-
σμένα εργασιακά δικαιώματα, 

καμία έκπτωση σε αυτά, διαφορετικά 
δεν έχει κανένα νόημα, καμία συζή-
τηση. Το θέατρο στην Κύπρο έπαθε 
σχεδόν υπερκόπωση, και χρειάζεται να 
αναταχθεί. Ιδού πεδίον δόξης λαμπρόν 
και για το υφυπουργείο Πολιτισμού και 
την ηγεσία του. 

Βέβαια, για να είμαστε και δίκαιοι ρό-
λο να επιτελέσει σε όλα τα παραπάνω 
έχει και ο Θεατρικός Οργανισμός Κύ-
πρου, ο οποίος θα πρέπει να βγει και 
αυτός από το καβούκι του, και να αρ-
χίσει να αφουγκράζεται την κατάστα-
ση. Το νέο ∆ιοικητικό του Συμβούλιο 
είναι καλό να έχει κατά νου πως ό,τι 
συμβαίνει στη θάλασσα, έρχεται και 
σε βρίσκει στο τραπέζι σου… Θα πρέ-
πει διά του παραδείγματός του να εί-
ναι μπροστάρης σε εξελίξεις. Να ζυγί-
ζει προσεκτικά τα θεατρικά πράγματα, 
να έχει το ίδιο καθαρό τον δρόμο που 
θέλει να ακολουθήσει. Το ρεπερτόριό 
του, οι συνεργασίες του, το άνοιγμα 
του στο ελεύθερο θέατρο, τώρα που 

τα πράγματα δεν είναι εύκο-
λα. Να δουν πώς θα ξε-
περαστεί ο σκόπελος 
της μη ύπαρξης καλ-
λιτεχνικού διευθυντή, 
και η δημιουργία μιας 
θέσης γενικού διευθυ-
ντή. Πώς θα λειτουργή-

σει ο ΘΟΚ με αυτό το σχή-

μα; Ποιος θα σχεδιάσει το ρεπερτόριο, 
ποιος θα αποφασίσει για την καλοκαιρι-
νή παραγωγή; Και ο ΘΟΚ λοιπόν ασθε-
νεί και καλό θα είναι να τον θεραπεύ-
σουν σύντομα για να μην αποθάνει 
και αυτός. 

Λύσεις μαγικές σίγουρα δεν υπάρ-
χουν, όμως θα πρέπει να είναι όλοι 
έτοιμοι να δοκιμάσουν νέες πράγμα-
τα. Οι δύο συντεχνίες έχουν τη διάθε-
ση να υπερασπιστούν τα δικαιώματα 
των συναδέλφων τους και αυτό είναι 
ελπιδοφόρο. Το στοίχημα λοιπόν είναι 
να καθίσουν όλοι και να σκεφτούν πώς 
μπορεί η δυστοπία σήμερα στο θέατρο 
να αντιμετωπιστεί προς όφελος ολό-
κληρης της κοινωνίας. Να πέσουν οι 
μάσκες, απ’ όποιους τις φορούν –αν 
υπάρχουν τέτοιοι–, να αντιμετωπιστούν 
τα προβλήματα με όσο περισσότερη 
ομογνωμία είναι δυνατή και όχι κατά 
μόνας και όπως βολέψει, απλώς για να 
πάμε παρακάτω. 

Θα έπρεπε να είχε ανησυχήσει πά-
ντως τη θεατρική κοινότητα της χώ-
ρας η έλλειψη κάθε αντίδρασης από 
την ευρύτερη κοινωνία, η σιωπή των 
πολλών σημαίνει κάτι και αυτό θα πρέ-
πει να την προβληματίσει, όπως και το 
υφυπουργείο Πολιτισμού, γιατί τι να 
σου κάνει και μία κάρτα νέων.

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ

«Έρωτες Θερίζουν» Του Λευτέρη Ζαμπετάκη
Παρουσιάζεται η νέα ποιητική συλλογή του Λευ-
τέρη Ζαμπετάκη «Έρωτες θερίζουν» που κυκλο-
φορεί από τις εκδόσεις ∆ΙΟΠΤΡΑ τη ∆ευτέρα 12 
Φεβρουαρίου. Ο Λευτέρης Ζαμπετάκης πρωτο-
παρουσιάστηκε στα ελληνικά γράμματα και στην 
ποίηση μόλις πριν από δύο χρόνια, το 2022, όταν 
κυκλοφόρησε η πρώτη του ποιητική συλλογή με 
τίτλο «Ψυχής μου κύματα» από τις εκδόσεις ∆Ι-
ΟΠΤΡΑ, η οποία πήρε το βραβείο κοινού στην 
Ελλάδα ενώ βρέθηκε και στην κορυφή των ευ-
πώλητων σε Ελλάδα και Κύπρο. Παρουσιάζει και 
συντονίζει η δημοσιογράφος και φωτογράφος 
Αντιγόνη ∆ρουσιώτου. Προλογίζει η δημοσιο-
γράφος και συγγραφέας Ελένη Ξένου. Ποιήματα 

θα απαγγείλουν οι ηθοποιοί Βαρνάβας Κυριαζής 
και Χριστίνα Παυλίδου. Ο Λευτέρης Ζαμπετάκης 
γεννήθηκε στο Νιου Τζέρσεϊ των ΗΠΑ. Μεγάλω-
σε στην Αθήνα και σπούδασε οικονομικά. Είναι 
αριστούχος απόφοιτος της δραματικής σχολής 
του Εθνικού Θεάτρου. Έχει κάνει μεταπτυχιακές 
σπουδές στην υποκριτική κινηματογράφου και 
το χοροθέατρο στο περίφημο Stella Adler Studio 
στη Νέα Υόρκη, με υποτροφία του Ωνασείου 
Ιδρύματος. Εργάζεται ως ηθοποιός στο θέατρο, 
στην τηλεόραση και στον κινηματογράφο αλλά 
και ως ραδιοφωνικός παραγωγός σε Ελλάδα και 
Κύπρο. Είσοδος ελεύθερη. Αίθουσα Καστελλιώ-

τισσα, Πύλη Πάφου, ώρα 7:00 μ.μ.

ΣΙΝΕΜΑ

Φεστιβάλ Παλαιστινιακού
Κινηματογράφου

Ανεξάρτητο Φεστιβάλ Παλαιστινιακού Κινηματο-
γράφου διοργανώνεται από τις 15 μέχρι και τις 22 
Φεβρουαρίου σε διάφορους χώρους στη Λεμε-
σό, σε επιμέλεια της Jafra Abuzoulouf. Οι ταινίες 
θα προβληθούν στον Πολυχώρο Συνεργείο, όπου 
θα γίνει και η πρεμιέρα του φεστιβάλ, στα μπα-
ράκια «Tapper» και «Στον ∆ρόμο», στο Κέντρο Τε-
χνών NeMe και το Παλαιστινιακό Πολιτιστικό Κέντρο 
«Kufiya», το οποίο θα ξεκινήσει τις δραστηριότητές 
του με αυτό το φεστιβάλ. Θα προβληθούν ταινίες μι-
κρού και μεγάλου μήκους σημαντικών σκηνοθετών 
και μετά από προβολές θα ακολουθεί συζήτηση με 
τη συμμετοχή ανθρώπων του κινηματογράφου, ακτι-
βιστές με το κοινό. Περισσότερες πληροφορίες στη 

σελίδα του φεστιβάλ στο Fb: Piff Limassol.

ΣΥΖΗΤΗΣΗ

«Διεύθυνση Μόνιμης Κατοικίας»
Στο πλαίσιο των δράσεων Delivering Views - Delivering 
Texts # 33: DIASPORA - ∆ράση 2 το phaneromenis70 δι-
οργανώνει τη διαδικτυακή συζήτηση «∆ιεύθυνση Μόνιμης 
Κατοικίας». Ο Αλκίνοος Ιωαννίδης, καταξιωμένος τραγου-
δοποιός, και η Κωνσταντίνα Ζάνου, συγγραφέας - ανα-
πληρώτρια καθηγήτρια Ιταλικής και Μεσογειακής Ιστο-
ρίας στο Πανεπιστήμιο Κολούμπια της Νέας Υόρκης, δύο 
διεσπαρμένοι Κύπριοι, συζητούν για τις πολλές πατρίδες 
και εξορίες στις οποίες κατοικούν. Το Delivering Views - 
Delivering Texts είναι ένα συνεχές πρόγραμμα του Φανε-
ρωμένης 70, το οποίο εστιάζει στις εντυπώσεις επισκε-
πτών στην Κύπρο και στην ξεχωριστή τους μάτια πάνω στο 
νησί. Σε οπτική και γραπτή μορφή, οι επισκέπτες, περα-
στικοί, ξένοι έχουν συνεισφέρει στη δημιουργία ενός αρ-
χείου και μιας σειράς βιβλίων που πιστοποιούν, καταγρά-
φουν και μοιράζονται τις εντυπώσεις τους από το νησί. 
Τα βιβλία αυτά ενσωματώνουν μέσα τους μια πληθώρα 

πληροφοριών που φέρνουν στο φως πολλαπλά κοινωνικά 
πολιτικά, πολιτιστικά, ιστορικά και καλλιτεχνικά ρεύματα. 
Τετάρτη 14 Φεβρουαρίου, 7:00 μ.μ. (ώρα Κύπρου). Για πε-

ρισσότερες πληροφορίες phaneromenis70@gmail.com ή 

ακολουθείστε τα ΜΚΔ του @phaneromenis70 

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Α
λλαγές στο επέκεινα... Κάπως έτσι θα 
μπορούσαμε να συνοψίσουμε μια ιδι-
ότυπη ψηφιακή αναζήτηση σε εξέλιξη. 

Την περασμένη Κυριακή δημοσιεύτηκε στην 
«Κ» η ιστορία του ντοκιμαντέρ «Eternal you» 
των Χανς Μπλοκ και Μόριτς Ρίζεγουικ, που 
έκανε πρόσφατα πρεμιέρα στο Φεστιβάλ 
Σάντανς των ΗΠΑ. Η ταινία, σύμφωνα με 
το ρεπορτάζ της Μαριάννας Κακαουνάκη, 
που την είδε και συνομίλησε με τους εμπλε-
κομένους, περιστρέφεται γύρω από το πώς 
η τεχνητή νοημοσύνη επιχειρεί να μετα-
τρέψει το όνειρο της αθανασίας σε προϊόν. 
Μια μητέρα, το παράδειγμα, που ήθελε να 
ανακτήσει την επαφή με τη νεκρή, μικρή, 
κόρη της. Ο επικεφαλής προγραμματιστής 
στην Κορέα είχε πάρει από τη μητέρα ό,τι 
βίντεο και φωτογραφίες είχε από την 7χρο-
νη Ναϊόν. Για οκτώ μήνες η ομάδα του δού-
λευε πυρετωδώς για να κατασκευάσει ένα 
άβαταρ που μιλούσε και έμοιαζε στο κορί-
τσι. «Θέλω η μητέρα να μπορεί να ακούσει 
την καρδιά της, να νιώσει τη θερμοκρασία 
του σώματός της», έλεγε ενθουσιασμένος 
στους συνεργάτες του.

Ενας άλλος επιστήμονας, εις βάθος γνώ-
στης της «ηθικής της τεχνητής νοημοσύ-
νης», επισημαίνει τις πολλές παραμέτρους 
του ζητήματος: «Θα δούμε απίστευτες εξε-
λίξεις τα επόμενα χρόνια. Οσο η εμπειρία 
γίνεται πιο διαδραστική, ο συναισθηματι-
κός αντίκτυπος γίνεται όλο και πιο έντονος 
και τα ηθικά διλήμματα που προκύπτουν 
είναι περισσότερα. Κατ’ αρχάς είναι σαν 
να παίρνει κάποιος όμηρο τη μνήμη του 
αγαπημένου σου και στη συνέχεια να σου 
πουλάει αυτή την υπηρεσία. Ακούω επίσης 
τους προγραμματιστές να λένε πως δεν ανα-
λαμβάνουν την ευθύνη για όσα λέει ή κάνει 
το μοντέλο τους. Είναι σαν να βάζεις ένα 
αυτοοδηγούμενο αυτοκίνητο στον δρόμο, 
να σκοτώνει δέκα ανθρώπους και μετά να 

λες “συγγνώμη, είναι πραγματικά δύσκολο 
να ελέγξεις αυτό που κάνει”».

Τα τελευταία χρόνια οι τεχνολογικοί κο-
λοσσοί ασχολούνται επισταμένως με την 
ψηφιακή «μετά θάνατον» επικοινωνία. Ενα 
βήμα μπροστά, όμως, φαίνεται πως ήταν οι 
Ιάπωνες. Από την πρώτη δεκαετία του 21ου 
αιώνα εδρεύει στο Τόκιο η εταιρεία Family 
Romance, που σκοπό έχει να αναπληρώνει 
κενά ζωής για τους πελάτες της. Ο Γερμανός 
σκηνοθέτης Βέρνερ Χέρτζογκ είχε γυρίσει 
το 2019 την «Οικογενειακή Ευτυχία Α.Ε.», 
καταγράφοντας περιστατικά από την καθη-
μερινότητα αυτών των ανθρώπων, κινούμε-
νος μεταξύ μυθοπλασίας και ντοκιμαντέρ.

Περίπου 800 ηθοποιοί, όλων των ηλικι-
ών, εργάζονται για την ιαπωνική επιχείρη-
ση, αναλαμβάνοντας τον ρόλο του υποκα-
τάστατου για οποιαδήποτε συνθήκη. Από 
ενοικίαση οικογενειακών μελών που δεν 
υπάρχουν ή απεβίωσαν (μπαμπάς, μαμά, 
παιδιά κ.ο.κ.) έως φίλους, followers ή την 
αναβίωση μιας σημαντικής μέρας για τη 
ζωή του πελάτη που θέλει να ξανανιώσει 
ευφορικά συναισθήματα («Κ», 29/9/2019). 
Η διαφορά ανάμεσα στο «Eternal you» και 
στο Family Romance είναι κομβική αλλά 
όχι καθοριστική. Και οι δύο «πραγματικό-
τητες» συνθέτουν το παζλ ενός μετα-απο-
καλυπτικού τοπίου.

∆εν φτάνει που χάνουμε ένα μεγάλο μέ-
ρος (όλο και μεγαλύτερο) της κοινωνικής 
ζωής μας στον εικονικό κόσμο, τώρα η δρα-
στηριότητα επεκτείνεται και επεμβαίνει 
στη διαδικασία του πένθους. Επιχειρεί να 
επαναπροσδιορίσει την έννοια της απώλει-
ας· τη μεταμορφωτική, προς όποια κατεύ-
θυνση, επιρροή της. Πόσο ανακουφιστικό 
μπορεί να είναι ένα ψέμα, όσο «πιστό» και 
αν είναι στην αλήθεια του προσώπου που 
δεν βρίσκεται εν ζωή; Οσο μελετημένη και 
άψογη είναι η αναπαραγωγή τόσο περισσό-
τερο τρομακτική μοιάζει. Η φαντασίωση διο-
γκώνεται και θρυμματίζεται (αναπόφευκτα), 
χωρίς θεραπευτική διέξοδο. Αν ο αποχωρι-
σμός δεν συντελεστεί και δεν ολοκληρωθεί, 
πώς θα πορευτούν (όπως, όσο και αν) οι οι-
κείοι και οι φίλοι;

Ο Τεντ Τσιάνγκ, από τους σημαντικό-
τερους συγγραφείς επιστημονικής φαντα-
σίας του καιρού μας, γράφει στη συλλογή 
διηγημάτων του «Εκπνοή»: «Η τεχνολογία 
αναμφίβολα έχει προχωρήσει, αλλά παρα-
μένει ιδιαίτερα ανεπαρκής δρόμος προς 
την εγγύτητα».

Εκπνοή
χωρίς τέλος;

Δεν φτάνει που χάνουμε όλο 
και μεγαλύτερο μέρος της ζωής 
μας στον εικονικό κόσμο, τώρα 
η δραστηριότητα επεμβαίνει και 
στη διαδικασία του πένθους.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Έκθεση Αννας 
Μαρίας Τσακάλη

Η γκαλερί Stand in Line 
παρουσιάζει την πρόσφα-
τη δουλειά της Ελληνίδας 
ζωγράφου Άννας Μαρίας 
Τσακάλη. Ο ιστορικός τέχνης 
Γιώργος Μυλωνάς γράφει 
για την Άννα Μαρία Τσακά-
λη και τα έργα της πως στην 
παρθενική έκθεση της Άν-
νας Μαρίας Τσακάλη στην 
Κύπρο, η αίθουσα της Stand 
in Line – Art Space απο-
κτά το ιδιαίτερο «μικρο-
κλίμα» της ζωγράφου. Η 
παρουσία της δημιουργού 
στον σύγχρονο εικαστικό 
κόσμο μοιράζεται ανάμε-
σα στο Παρίσι και την Αθή-
να όπου ζει και εργάζεται, 
υπηρετώντας με σύγχρονη 
ματιά μια ζωγραφική πα-
ράδοση με βαθιές ρίζες. Η 
Άννα Μαρία Τσακάλη έχει 
τιμηθεί με το βραβείο της 
Fondation Colas και το βρα-
βείο ACAM στο Παρίσι. Στην 
Ελλάδα έργα της κοσμούν 
τα μεγάλα μουσεία και ση-
μαντικές συλλογές. Εγκαίνια 
Παρασκευή, 9 Φεβρουαρί-
ου, ώρα 7:00 μ.μ. ∆ιάρκεια 
μέχρι 1 Μαρτίου. Γκαλε-
ρί Stand in Line, Μετοχίου 
26Α, Λευκωσία. Πληροφο-

ρίες τηλέφωνο 99412000, 

standinlineartspace@gmail.

com

Την κωμωδία «Ολόκληρη η βίβλος σε μια 
ώρα» των Adam Long, Reed Martin και 
Austin Tichenor παρουσιάζει το θέατρο Αντί-
λογος, σε σκηνοθεσία Ελένης Αναστασίου, 
με όλα τα πρόσωπα της Βίβλου να δίνουν 
ραντεβού με το φιλοθεάμον κοινό από τις 
10 Φεβρουαρίου στη σκηνή του θεάτρου 
Μασκαρίνι στα Λατσιά. Το έργο «Ολόκληρη 
η βίβλος σε μια ώρα» είναι μια ευφυής και 
σπαρταριστή κωμωδία που πασχίζει να κατα-
νοήσει ιστορίες «αυθεντίας» που από πολύ 
νωρίς έχουμε μάθει. Και δεν υπάρχει αμφι-
βολία, ότι σ’ αυτό το έργο, που «πλαστογρα-

φεί» «τη σπουδαιότερη ιστορία που έγινε 
ποτέ αποδεκτή ως γεγονός», υπάρχουν υπέ-
ροχες στιγμές σουρεαλιστικής θεατρικότη-
τας! Με το μέγα θεολογικό ερώτημα να είναι 
ένα: Έχει ο Θεός αίσθηση του χιούμορ; Παί-
ζουν οι ηθοποιοί: Άρης Κυπριανού, Κλείτος 
Κωμοδίκης και Βασίλης Παφίτης. Μουσικός 
επί σκηνής: Σάββας Χρυσοστόμου, σκηνο-
γραφία: Ελένη Ιωάννου. Παραστάσεις από το 
Σάββατο 10 Φεβρουαρίου κάθε Σάββατο και 
Κυριακή μέχρι το τέλος Μαρτίου. Θέατρο Μα-
σκαρίνι, Αθαλάσσης 4, Λατσιά. Πληροφορίες 

και κρατήσεις: τηλέφωνο 99251331.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Έκθεση μεταξοτυπίας
Ο Εκδοτικός Οίκος Εν Τύποις διοργα-
νώνει Έκθεση Μεταξοτυπίας, με έργα 
δώδεκα καταξιωμένων κυπρίων καλλι-
τεχνών παλαιών και νεότερων. Το φιλό-
τεχνο κοινό θα μπορεί να επιλέξει έργα 
των δημιουργών Πωλ Γεωργίου, Αδαμά-
ντιου ∆ιαμαντή, Σπύρου ∆ημητριάδη, Αν-
δρέα Καραγιάν, Γιώργου Κοτσώνη, Γιώρ-
γου Λανίτη, Μάριου Λοϊζίδη, Λευτέρη 
Οικονόμου, Κυριάκου Ταμανά, Μάριου 
Τουφεξή, Χαμπή Τσαγγάρη και Ανδρέα 
Χαραλαμπίδη. Εγκαίνια ∆ευτέρα 12 Φε-
βρουαρίου, ώρα 7:00 μ.μ. Πολυχώρος 
Εκδόσεων Εν Τύποις, οδός Χιλής 26 και 
Λάμπρου Πορφύρα, Παλλουριώτισσα, 
Λευκωσία. Εως 29 Φεβρουαρίου. Πληρο-

φορίες 22767291, 22452185.
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CECILΕ  PIN
Περιπλανώμενες ψυχές
μτφρ. Μαρία-Ρόζα Τραϊκόγλου 
εκδ. Διόπτρα, 2023, σελ. 277

1978, Βιετνάμ, μετά τον πόλεμο, 
που όμως δεν έχει τελειώσει, συ-
νεχίζεται υπόκωφα, διαλυτικά, 
ορίζει ζωές, μοίρες, το μέλλον. Η 
οικογένεια οργανώνει σχέδιο φυ-
γής, δεν μπορεί να συνεχίσει να 
μένει στη χώρα. Ο πατέρας είναι 
πεπεισμένος ότι το αμερικανικό 
όνειρο τους περιμένει, θα τους 
αγκαλιάσει στα σίγουρα. Μόνο 
που είναι εννιά, γονείς κι επτά 
παιδιά και δεν μπορούν να ταξι-
δέψουν όλοι ταυτόχρονα, πρέπει 
να χωριστούν, κάποιοι να προ-
ηγηθούν, κάποιοι ν’ ακολουθή-
σουν. Οι βάρκες της ελπίδας, της 
ανάγκης, της εμπορίας, της εκμε-
τάλλευσης, οι βάρκες που άλλους 
τους οδηγούν σε μια καινούργια 
ζωή κι άλλους στον Αχέροντα. 

∆εν θα ζήσουν όλοι, άψυχοι 
στην ακτή θα βρεθούν έξι. Τρεις 
από την οικογένεια, τρία παιδιά 
θα πάρουν τον δρόμο της προ-
σφυγιάς, της εξαθλίωσης, της 
ντροπής. Σε αποθήκες συγκέ-

ντρωσης, πραγματικές αποθήκες 
ψυχών, σε κέντρα φιλοξενίας, μέ-
σα στο αεροπλάνο για πρώτη φο-
ρά, με φόβο, αγωνία, θλίψη, απο-
γοήτευση, σε οργανωμένη δομή 
στην Αγγλία εν τέλει. ∆ικαιούνται 
βοήθεια από τον Ερυθρό Σταυρό, 
από την υπηρεσία του ΟΗΕ για 
τους πρόσφυγες, από κάθε φιλάν-
θρωπη πηγή μαζεύουν το λίγο, το 
ελάχιστο από τρόφιμα, πράγματα, 
ρούχα. Μαζεύουν κι άλλα ελάχι-
στα, συναισθήματα, βιασμένα 
χαμόγελα, μικρές αγκαλιές, μορ-
φασμούς λύπης, συμπόνιας, μα 
και απαξίωσης, εξοστρακισμού. 

Αντιγράφοντας συνήθειες
Είναι οι ξένοι. Που διεκδικούν 

δουλειές, αυτές που δεν τις θέ-
λουν οι γηγενείς, που θέλουν να 
πάνε σχολείο και να σπουδάσουν, 
που προσπαθούν να ενσωματω-
θούν αντιγράφοντας συνήθειες 
και τρόπους. Είναι οι ξένοι που 
μαθαίνουν να πίνουν τσάι. Είναι 
οι ξένοι που μπροστά στον μικρό 
βωμό που φτιάχνουν όπου πάνε, 
ταΐζουν τους νεκρούς τους, λι-
βανίζουν για να τους προσκαλέ-
σουν, προσεύχονται για να τους 
ησυχάσουν, να μην περιφέρονται 
ανήσυχα φαντάσματα που δεν 

τάφηκαν στη γενέθλια γη. 
Θα προχωρήσουν οι τρεις τους 

με μεγάλη δυσκολία, ξεστρατίζο-
ντας από το όνειρο του πατέρα 
τους να γίνουν επιστήμονες, κοι-
νωνικά ανώτεροι με πλούσιες κι 

ευτυχισμένες ζωές. Κρατούν φυ-
λαχτό και δέσμευση, παρά τη δι-
χόνοια και τη διάλυση που παρα-
μονεύει, την εντολή του πατέρα 
τους όταν ξεκινούσε ο ξεριζωμός, 
να μείνουν ενωμένοι, ό,τι κι αν 
γίνει να μη χωρίσουν, να κρατη-
θούν. Αφορμές για αντιπαλότητα, 
θυμό, απαξίωση θα τους δίνει ο 
ξένος τόπος πολλές. Η ανέχεια, 
οι λάθος παρέες, τα ναρκωτικά, 
η έλλειψη νοήματος ζωής πέρα 
από την εντατική προσπάθεια 
επιβίωσης παραμονεύουν απει-
λητικά κάθε μέρα. Κι όμως. Η Αν, 
ο Ταν κι ο Μιν –καθένας με τον 
τρόπο του, με τις δυνάμεις του, 
με τις αντοχές του– θα προσπα-
θήσουν να φτιάξουν μια ζωή από 
το μηδέν, βουτηγμένη στις απώ-

λειες, στην ορφάνια, στον συνε-
χή, άνισο, εξαντλητικό αγώνα της 
κάθε μέρας, της κάθε στιγμής. Να 
περνούν απαρατήρητοι μα και να 
υπάρχουν, να μην προκαλούν μα 
και να διεκδικούν, να μην κατα-
χρώνται μα και να αξιώνουν. 

Η ιστορία της Σεσίλ Πιν ξεχει-
λίζει σκληρή αλήθεια κι αταλά-
ντευτη ελπίδα. Ανάμεσα στην 
ιστορία των προσώπων ξεπροβάλ-
λουν πολιτικές αποφάσεις, σταθ-
μίσεις και ισορροπίες, συμφωνίες 
κρατών που δεν μπορούν να επι-
τευχθούν, επιλογές πολιτικών που 
καταδικάζουν την πορεία της ζω-
ής ανθρώπων που δεν είναι πρό-
σωπα, μα απλοί αριθμοί. ∆ιανέ-
μονται με ποσοστά, εθνικότητες, 
κοινωνικές αντοχές και μια δόση 

φιλανθρωπίας, έξωθεν καλής μαρ-
τυρίας. Η γραφή της απλή, βαθιά, 
εσωτερική, επιβάλλει να πλησι-
άσουμε τους ήρωες με σεβασμό 
και συμπόνια. Να θαυμάσουμε τη 
δύναμη, την αντοχή, την επινοη-
τικότητα, αυτή την υποταγή τους 
στην ανάγκη να προσαρμοστούν, 
να συνυπάρξουν, να γίνουν απο-
δεκτοί, κάποτε και ισότιμοι. 

Είναι αδύνατον, ακόμη κι εκεί-
νος που από επιλογή απέχει από 
όλο αυτό που ονομάζουμε μετα-
ναστευτικό και το ξέρουμε πο-
λύ καλά, το ζούμε καθημερινά κι 
ασταμάτητα –την παράνομη εί-
σοδο στη χώρα, τον κίνδυνο, την 
απειλή του θανάτου, την εκμε-
τάλλευση, τον φόβο, τα χαμερπή 
κίνητρα που ορίζει το χρήμα, μα 
και τη διαφυγή, την προσμονή, 
την ελπίδα– να μην ταραχτεί δια-
βάζοντας αυτή την ιστορία που 
βγαίνει ατόφια από την ανάγκη 
της μνήμης, του σεβασμού, της 
τιμής. Τιμή που αξιώνονται τα 
τρία αδέρφια, όταν ταξιδεύουν 
για να ενταφιάσουν στον τόπο 
τους πια, το Βιετνάμ, τους έξι της 
οικογένειάς τους που δεν τα κα-
τάφεραν, κι έτσι να ηρεμήσουν 
όλοι, ζωντανοί και νεκροί, να μη 
στοιχειώνει κανείς.  

Η Αν, ο Ταν κι ο Μιν –κα-
θένας με τον τρόπο του, 
με τις δυνάμεις του, με τις 
αντοχές του– θα προσπα-
θήσουν να φτιάξουν μια 
ζωή από το μηδέν, βου-
τηγμένη στις απώλειες, 
στην ορφάνια.

H ζωή στο Βιετνάμ, μετά το τέλος του πολέμου το 1978, είναι αβίωτη. Ενας πατέρας, πεπεισμένος ότι το αμερικανι-
κό όνειρο περιμένει την οικογένειά του, αποφασίζει να το αναζητήσει. Ο ίδιος, η γυναίκα του και τέσσερα από τα επτά 
παιδιά τους θα πνιγούν στη διαδρομή. Τα τρία παιδιά που γλιτώνουν καταλήγουν τελικά στη Βρετανία.

Η συγγραφέας μας κάνει να πλησι-
άσουμε τους τρεις ήρωές της με σε-
βασμό και συμπόνια.

Της ΖΩΗΣ ΚΑΡΑΜΗΤΡΟΥ

Μια οικογένεια
στη βάρκα
της ελπίδας
Ενα μυθιστόρημα για μετανάστες

που ξεχειλίζει από σκληρές αλήθειες
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ξεφυλλίζοντας την τελευταία δου-
λειά της Αντιγόνης Σολομωνί-
δου ∆ρουσιώτη «Ψυχογραφίες» 
από τις εκδόσεις «Το Ροδακιό» 
διαισθάνθηκα το ταξίδι της στον 
χώρο και στον χρόνο, με οχήμα-
τα το σώμα και την ψυχή μας. 
Οι ασπρόμαυρες φωτογραφίες 
της φωτογράφου και δημοσιο-
γράφου που δείχνουν με έναν 
απαλό τρόπο το γυμνό, μοιάζουν 
σχεδόν ακτινογραφίες… που λες 
πως θα δεις την ψυχή του Άλλου, 
του δίπλα, του Ανθρώπου που 
σταματάει να είναι καθαρή ει-
κόνα. Η έκδοση «Ψυχογραφίες» 
εμπλουτίζεται με την ποίηση του 
Αντώνη Γεωργίου, με στίχους σε 
απόλυτη συνάρτηση όχι μόνο με 
τις φωτογραφίες της δημιουργού, 
αλλά και με την ιδιοσυγκρασία 
των τόπων όπου τραβήχτηκαν. 
«Η πρώτη ηδονή ήταν της όρα-
σης και προς οράσεως ηδονές κα-
ταλήγουμε πριν καταλήξουμε / ο 
φακός σου ηδονοβλεψίας περιω-
πής / κλικ / ο στίχος μου παρομοί-
ως», γράφει ο Γεωργίου, και έχω 
την αίσθηση πως αυτή η στροφή 
αγγίζει και αγκαλιάζει διακριτικά 
ολόκληρη τη φωτογραφική δου-
λειά της Σολομωνίδου ∆ρουσιώ-
τη. Με την Αντιγόνη, λοιπόν, κά-
ναμε μία κουβέντα γύρω από τη 
δουλειά της αυτή που θα παρου-
σιαστεί στην Isnotgallery, στη 
Λευκωσία, σε επιμέλεια του Ξέ-
νιου Συμεωνίδη, την Παρασκευή 
16 Φεβρουαρίου. 

–Αντιγόνη, πώς προέκυψε αυτή 
η φωτογραφική δουλειά σου, 
που ισορροπεί μεταξύ του άυ-
λου και του υλικού της ανθρώ-
πινης φύσης…

–Όλα ξεκίνησαν με τη σειρά 
– «Εκ Φωτός», το καλοκαίρι του 
’88, στο εγκαταλελειμμένο οίκημα 
της Σχολής Terra Santa στη Λε-
μεσό. Σκηνικό ο τοίχος της τάξης 
του νηπιαγωγείου που πήγαινα. 
Σημάδια παιδικής μνήμης. Με-
ταμορφώσεις στο άυλο πεδίο του 
φωτός. Την άνοιξη του ’95 η ψυχή 
ανυπότακτη ψαχουλεύει τους πέ-
τρινους ήχους του μεσαίωνα, στο 
Μεσαιωνικό Μουσείο Κύπρου. 
Αψεγάδιαστη αποκάλυψη. Τρί-
τος σταθμός η θάλασσα. Το ναυ-
άγιο. Το καλοκαίρι. Η ενέργεια 
που διαθλάται μέσα από το σώ-
μα. Κι όταν η πλήρης εξαΰλωση 
συναντά το φως της αιωνιότητας 
παντρεύεται με τους στίχους του 
Σολομώντα «Άσμα ασμάτων» σε 
απόδοση Λευτέρη Παπαδόπου-
λου: «Μες στο μεθύσι του έρωτα 

αφήστε με να μείνω. Κι ας κυμα-
τίζει πάνω μου αιώνια η αγάπη». 
Οι φωτογραφίες αυτές παρουσι-
άστηκαν Μεγάλη ∆ευτέρα στη 
Λεμεσό, στις 8 Απριλίου του ’96. 
Μέσα από την κίνηση προσπάθη-
σα να αναδείξω το φως που μας 
δίνει ζωή. Αυτή η σειρά με οδήγη-
σε στην επόμενη την «… εν σώ-
ματι» που πρωτοπαρουσιάστηκε 
το ∆εκέμβριο 2023 στην Αθήνα, 
στο Φωταγωγό και την επόμενη 
εβδομάδα θα παρουσιαστεί στην 

Isonotgallery στη Λευκωσία. Οι 
δύο αυτές σειρές με την ποίηση 
«Θραύσματα» του Αντώνη Γεωρ-
γίου και το εισαγωγικό κείμενο 
της Μπίας Παπαδοπούλου, απο-
τελούν το βιβλίο «Ψυχο-γραφίες», 
εκδόσεις «Το Ροδακιό».

–Βλέποντας τις φωτογραφίες 
στην έκδοση «Ψυχογραφίες» 
αισθάνομαι πως είναι ένας φό-
ρος τιμής στο ίδιο το σώμα μας 
ως ναό … ισχύει;

–Ναι, το σώμα ως ναός της ψυ-
χής! Επέλεξα το γυμνό στο «… εν 
σώματι» θέλοντας να αποτινάξω 
τα βαρίδια των «πρέπει», των κα-
τασκευασμένων συμβάσεων, των 
κοινωνικών στερεότυπων και των 
τυποποιημένων συμπεριφορών. 
Έτσι όπως γεννηθήκαμε! Όπως 
λέω στην εισαγωγή του βιβλίου: 
«Το φως διεισδύει απρόσκλητο / 
∆ιαγράφει ανορθόγραφα το σώμα/ 
Χωρίς φτιασίδια / Χωρίς μανδύες 
ζωής/ Γυρεύει την ψυχή / Το αιώ-
νιο εκείνο κομμάτι της θέωσης!». 

–Μέσα από τις φωτογραφίες 
σου διαχέεται ένας έντονος 
ερωτισμός, που σε συνδυασμό 
με τον αισθησιακό χώρο είτε 
του χαμάμ είτε της σπηλιάς στο 
Πεντάκωμο, δημιουργείται μία 
αρχέγονη αίσθηση του Ανθρώ-
που και του Χώρου. Ήταν αυτό 
πρόθεση για το καλλιτεχνικό 
αποτέλεσμα που επιδίωκες; –

–Πήγα σε χώρους φορτισμέ-
νους με μια ιδιαίτερη ενεργει-

ακή δυναμική όπως είναι το χα-
μάμ Ομεριέ της Λευκωσίας του 
16ου αιώνα και οι θαλασσινές 
σπηλιές. Τέσσερις συνοδοιπόροι 
εμπιστεύτηκαν το κάλεσμά μου 
για την «…εν σώματι» αναζή-
τηση. Ψάχναμε σε μέρη μαγικά, 
φορτισμένα με αύρα μυστηρια-
κή, την ψυχή. Το άχρονο εκείνο 
κομμάτι της θέωσης. Και γινό-
μασταν, για κλάσματα δευτερο-
λέπτου, ένα με την ενέργεια του 
σύμπαντος. Αν έτσι δημιουργεί-
ται τελικά μία αρχέγονη αίσθηση 
του Ανθρώπου και του Χώρου, θα 
το πει το αποτέλεσμα!

–Υπάρχει κάποια λανθάνουσα 
θεολογική, με καλλιτεχνική πά-
ντα διάθεση, σκέψη πίσω από 
τη δουλειά σου αυτή;

–Όπως λέει και ο τίτλος του βι-
βλίου «Ψυχο-γραφίες», το οποίο 

στα αγγλικά μεταφράζεται ως 
«Soul-pics», είναι ακριβώς η απο-
τύπωση - καταγραφή της ψυχής! 
Αναζητώ το αιώνιο εκείνο κομμά-
τι που φιλοξενεί το γήινο σώμα, 
περισσότερο από καλλιτεχνική 
διάθεση. Για κάθε φωτογράφηση 
επιλέγω τον χώρο και το άτομο, 
γνώριμο και φιλικό, ανεπιτήδευ-
το και απελευθερωμένο, με το 
οποίο υπάρχει μια μεταφυσική 
επικοινωνία. ∆εν έχω την εικό-
να στο μυαλό, το αντίθετο, μέσα 
από τον φωτογραφικό φακό ξεκι-
νά το εσωτερικό δικό μου ταξίδι 
με συνοδοιπόρο το μοντέλο. Όλα 
λειτουργούν με ένα τρόπο μαγι-
κό. ∆εν μπορώ να προδιαγράψω 
το αποτέλεσμα. Το ανακαλύπτω 
μετά που οι φωτογραφίες εμφα-
νίζονται είτε στον σκοτεινό θά-
λαμο με το φιλμ όπως οι πρώτες, 
είτε στο Lightroom οι ψηφιακές.

–Οι στίχοι του Αντώνη Γεωργί-
ου που λειτουργούν παραπλη-
ρωματικά στις φωτογραφίες… 
ήλθαν σχεδόν αμέσως αφότου 
τις είδε και τις «ντύνει» εξαιρε-
τικά… τελικά έχει τόση δύναμη 
μία φωτογραφία;

–Λένε πως μια φωτογραφία 
είναι χίλιες λέξεις! Όντως! Όταν 
ο Αντώνης αντίκρισε τις πρώτες 
«…εν σώματι» φωτογραφίες, 
έγραψε όπως λέει κάποιους στί-
χους, έχοντας τη γυμνή ομορ-
φιά αυτών των φωτογραφιών 
στο μυαλό του, που πρόβαλλε πιο 
έντονη έτσι όπως τις είδε μέσα 
στο ψυχρό, θορυβώδες περιβάλ-
λον της πόλης. Έμειναν εκεί αυ-
τά τα γραπτά για χρόνια και λει-
τουργούσαν νοερά ως δέσμευση. 
Και κάθε που περνούσαν τα χρό-
νια τους ξαναθυμόμασταν, μέχρι 
εκείνη τη χριστουγεννιάτικη νύ-
χτα που δώσαμε την υπόσχεση 
ολοκλήρωσης της έκδοσης με το 
άμεσο τηλεφώνημα στην Τζούλια 
στο Ροδακιό και το ξεκίνημα για 
τη φωτογράφηση του εξωφύλ-
λου, ενώ εκείνοι οι πρώτοι στίχοι 

συμπληρώθηκαν από τον ίδιο. 
Αποτέλεσμα τα «Θραύσματα ζω-
ής σε σπαράγματα στίχων – για 
θραύσματα σωμάτων» να «ντύ-
νουν» εξαιρετικά τις φωτογρα-
φίες. Κι όπως γράφει ο Αντώνης: 
«Εν σώματι, λες και εννοείς ψυχή 
/εν σώματι, λέω και εννοώ σώμα/ 
εν σώματι, λες και εννοείς φως / 
κι εγώ ρίχνω το φως κάτω να το 
πατήσουν/ εν σώματι βρίσκουμε/ 
ό,τι ψυχή ο καθένας ονομάζει».

–Ο Γεωργίου γράφει: «δεν έχω 
προλάβει να γυμνάσω την ψυ-
χή μου»… Πώς γυμνάζεται η 
ψυχή μας; 

–Αυτό θα ήταν ενδιαφέρον να 
μας απαντήσει ο Αντώνης Γεωρ-
γίου. Η ψυχή πιστεύω πως γυμνά-
ζεται μέσα από τη δημιουργία, 
μέσα από τον έρωτα, μέσα από 
τη συνεύρεση, την ηδονή, μέσα 
από το δόσιμο, από το εσωτερι-
κό ταξίδι της αυτογνωσίας, μέσα 
από την απόρριψη, την απώλεια, 
τον πόνο, τη «συγγνώμη», μέσα 
από το κυνήγι της τελειότητας, 
του διαλογισμού, της προσευχής. 
∆ηλαδή μέσα από τα θραύσμα-
τα ζωής!

–Τι είναι αυτό που σε γοητεύ-
ει στην ασπρόμαυρη φωτογρα-
φία;

–Αυτό το μαγικό παιχνίδισμα 
του φωτός που μεταμορφώνε-
ται σε μαύρο, άσπρο, γκρίζο! Λει-
τουργώ μαυρόασπρα. ∆ημιουργώ 
μαυρόασπρα. Τα χρώματα νιώθω 
ότι δεν σε αφήνουν να εισχωρή-
σεις στην ψυχή. Σε αποπλανούν! 
Λατρεύω τη μαυρόασπρη ποίηση!

Πληροφορίες: «…εν σώματι» 
της Αντιγόνης Σολομωνίδου–

∆ρουσιώτου, σε επιμέλεια Ξένιου 
Συμεωνίδη. Εγκαίνια 16 Φεβρουα-
ρίου, ώρα 7:30 μ.μ. ∆ιάρκεια έως 2 
Μαρτίου. Την έκθεση θα προλογί-
σουν οι Αντρέας ∆. Μαυρογιάννης 
και Γιάννης Τουμαζής. Isnotgallery, 
Οδυσσέως 11, παλιά πόλη, Λευκωσία.

Τα χρώματα νιώθω
ότι δεν σε αφήνουν να
εισχωρήσεις στην ψυχή
Η φωτογράφος και δημοσιογράφος Αντιγόνη Σ. Δρουσιώτη

μέσω της ασπρόμαυρης φωτογραφίας αναζητεί το φως

«Λειτουργώ  μαυρόα-
σπρα. Δημιουργώ μαυ-
ρόασπρα. Τα χρώματα 
νιώθω ότι δεν σε αφή-
νουν να εισχωρήσεις 
στην ψυχή. Σε αποπλα-
νούν! Λατρεύω τη μαυ-
ρόασπρη ποίηση».

«Προτιμούμε να κοιμό-
μαστε αγκαλιά / μ’ αυ-
τό τον άνθρωπο / που 
το κορμί του το ατελές 
/ γνωρίζουμε απ’ άκρη 
σ’ άκρη», «Θραύσματα», 
Αντώνης Γεωργίου.

«Πήγα σε χώρους φορτισμένους με μια ιδιαίτερη ενεργειακή δυναμική όπως είναι το χαμάμ Ομεριέ της Λευ-
κωσίας του 16ου αιώνα και οι θαλασσινές σπηλιές».

«Η ενέργεια που διαθλάται μέσα από το σώμα. Κι όταν η πλήρης εξαΰλωση συναντά το φως της αιωνιότητας 
παντρεύεται με τους στίχους του Σολομώντα “Άσμα ασμάτων” σε απόδοση Λευτέρη Παπαδόπουλου».

«Αναζητώ το αιώνιο εκείνο κομμάτι που φιλοξενεί το γήινο σώμα, περισσότερο από καλλιτεχνική διάθεση. 
Για κάθε φωτογράφηση επιλέγω τον χώρο και το άτομο, γνώριμο και φιλικό, ανεπιτήδευτο και απελευθερω-
μένο, με το οποίο υπάρχει μια μεταφυσική επικοινωνία».

«Επέλεξα το γυμνό στο “… εν σώματι”, θέλοντας να αποτινάξω τα βαρίδια των «πρέπει», των κατασκευασμένων 
συμβάσεων, των κοινωνικών στερεότυπων και των τυποποιημένων συμπεριφορών».
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JOHN TAYLOR
Σκληρός από τρυφερότητα
μτφρ. Γιώργος Ι. Αλλαμανής
εκδ. Δίχτυ, 2023, σελ. 376

Του ΔΙΟΝΥΣΗ ΜΑΡΙΝΟΥ

Ακριβώς 20 χρόνια από τον θάνατό 
του, ο Ηλίας Πετρόπουλος παρα-
μένει ο πιο εμπρηστικός συγγρα-
φέας της ημεδαπής, καίτοι εκεί-
νος προτίμησε να ζήσει από το 
1975 στο Παρίσι και να μην επι-
στρέψει ποτέ στα πάτρια εδάφη. 
Μπορεί τα έργα και οι ημέρες του 
να είναι γνωστά, ωστόσο η αντι-
φατική και εν πολλοίς κρυπτική 
φυσιογνωμία του παραμένει στο 
σκοτάδι. Ισως διότι πολύ νωρίς 
καλλιεργήθηκε γύρω από το όνο-
μά του ένας μύθος που υποσκέλι-
ζε –αν δεν υπονόμευε– αυτό που 
πραγματικά ήταν. 

Το βιβλίο του Τζον Τέιλορ 
«Σκληρός από τρυφερότητα» μας 
επιτρέπει να δούμε τον δημιουρ-
γό πίσω από αυτό το πέπλο και 
να αντιληφθούμε την ουσία της 
σκέψης του, αυτά που τον δο-
νούσαν και συνάμα αυτά που τον 
κατέτρεχαν. Ο Τέιλορ υπήρξε για 
χρόνια ο μεταφραστής του, επο-
μένως η συνεργασία τους ήταν 

άμεση. Είχε το προνόμιο να τον 
συναντάει συχνά στο Παρίσι και 
να γοητευτεί από την ολόθερμη 
παρουσία του Πετρόπουλου. Χρό-
νια μετά αποφάσισε να γράψει 
αυτό το βιβλίο που είναι κάτι σαν 
προσωπικό καταστάλαγμα, αλλά 
και φόρος τιμής στον άνθρωπο 
που θεωρεί ακόμη και σήμερα 
μέντορά του.  

Ξέρουμε τα σπουδαία έργα του 
αστικής λαογραφίας, τις διαμάχες 
που είχε με το ελληνικό κράτος 
(πέρασε την πόρτα της φυλακής 
τρεις φορές), τη φωτιά που άνα-
ψαν βιβλία όπως «Εγχειρίδιον του 
καλού κλέφτη», «Ρεμπέτικα τρα-
γούδια» και «Καλιαρντά», αλλά τι 
γνωρίζουμε πραγματικά για τον 
άνθρωπο Πετρόπουλο; Κατά τον 
Tέιλορ υπήρξε παθιασμένος με το 
έργο του, γεμάτος συμπόνια και 
χιούμορ (είναι μυθικές οι φάρσες 
που έκανε στον Αλέκο Φασιανό), 
αμοραλιστής και συνάμα ευαί-
σθητος.

∆οτικός και ταυτόχρονα ξερο-
κέφαλος (tête dure συνήθιζε να 
χαρακτηρίζει τον εαυτό του). Αν 
και οι πολυπληθείς αντίπαλοί του 
τον θεωρούσαν προβοκάτορα και 
κοινωνιοπαθή, ο Tέιλορ μας λέ-
ει πως υπήρξε εξωστρεφής και 

ανατρεπτικός λόγω βυζαντινής 
αυστηρότητας. Αυτό που τον χα-
ρακτήριζε περισσότερο από όλα 
ήταν η εργασιομανία και το πάθος 
του για έρευνα πεδίου. Ολα τα βι-
βλία του στηρίζονται στη μακρά 
εμπειρία του που την έτρεφε με 
λεπτομερειακή φροντίδα. Ο Πε-

τρόπουλος συνήθιζε να λέει πως 
έγραφε γιατί ήθελε να περάσει 
στο χαρτί όσα είχε στη μνήμη 
του. Στόχος του ήταν να ξεφύ-
γει η λαογραφία από τον στείρο 
ακαδημαϊσμό και να ακολουθή-
σει τους δρόμους της καρδιάς. 
Ασχολήθηκε με θέματα που άλ-
λοι δεν τα άγγιζαν, αγάπησε τους 
ανθρώπους του υπογείου (και όχι 
του περιθωρίου, χαρακτηρισμός 
που δεν του άρεσε) και ως άλλος 
Μελέαγρος των αρχαίων Ελλήνων 
έγινε ένας ανθολόγος-αυθεντία σε 
θέματα που είχαν να κάνουν με το 
ρεμπέτικο, την πορνεία, τους φυ-
λακόβιους και τους χασισοπότες.

Με λακωνική ακριβολογία 
υπήρξε πρωτίστως ένας ποιητής 
σε όλο το έργο του. Αλλωστε, πα-

ράλληλα με τα λαογραφικά του 
βιβλία έβρισκε απάγκιο στα ποι-
ήματά του. Ακόμη και ο τίτλος 
που επέλεξε ο Tέιλορ για το βι-
βλίο του είναι εράνισμα από ποί-
ημα του Πετρόπουλου που βρί-
σκεται στη συλλογή «Ποτέ και 
Τίποτα». Κατά τον Tέιλορ, ο Πε-
τρόπουλος ήταν ένας άνθρωπος 
που συμβιούσε αρμονικά με την 
έμφυτη μελαγχολία του. ∆εν ξεπέ-
ρασε ποτέ τον πρόωρο χαμό του 
πατέρα του κατά τη διάρκεια της 
Κατοχής και δεν άντεξε τα στενά 
όρια της Ελλάδας, με αποτέλεσμα 
να αναχωρήσει μαζί με τη σύζυγό 
του Μαίρη Κουκουλέ για το Πα-
ρίσι. Επειδή όμως υπήρξε φύση 
αβόλευτη, εξακολουθούσε να έχει 
εμμονή με την Ελλάδα και ταυτό-

χρονα να εκτιμάει ελάχιστα τους 
Γάλλους. Το γραφείο του ήταν μο-
νίμως κατάφορτο από φακέλους 
με στοιχεία από θέματα που έθετε 
ως στόχο να ολοκληρώσει. Προφα-
νώς, ήταν ανθρωπίνως αδύνατο 
να καταφέρει να εκπληρώσει όλα 
τα συγγραφικά όνειρά του, αν και 
πρόλαβε να εκδώσει πάνω από 70 
βιβλία και να γράψει περισσότερα 
από 1.000 άρθρα. 

Οι φίλοι του τον θυμούνται για 
το ιερατικό του προφίλ, το πάθος 
που είχε για τα γλυκά, τα πουρά-
κια, το σικ ντύσιμο και το καλό 
φαγητό. ∆εν τον είδαν ποτέ να 
πίνει αλκοόλ, ενώ το παράδοξο 
είναι ότι στο γραφείο του άκου-
γε τζαζ και όχι ρεμπέτικα με τα 
οποία ασχολήθηκε επί μακρόν. 
Υπήρξε εκκεντρικός έως το τέλος, 
με αποτέλεσμα να ζητήσει από τη 
Μαίρη Κουκουλέ όταν πεθάνει να 
αποτεφρωθεί και η τέφρα του να 
πεταχτεί σ’ έναν παρισινό υπόνο-
μο. Οπερ και εγένετο. Το βιβλίο 
του Τέιλορ διαβάζεται απνευστί 
και, ναι, ανοίγει μια –μέχρι πρότι-
νος– κλειστή πόρτα που μας οδη-
γεί στα ενδότερα της ψυχής του 
Ηλία Πετρόπουλου. Η μετάφραση 
ανήκει στον Γιώργο Ι. Αλλαμανή.

Ασχολήθηκε με θέματα 
που άλλοι δεν τα άγγι-
ζαν, αγάπησε τους αν-
θρώπους του υπογείου 
και όχι του περιθωρίου, 
χαρακτηρισμός 
που δεν του άρεσε.

Σούρουπο σε γειτονιά της Μονμάρτρης. Ο Ηλίας Πετρόπουλος παραμένει ο πιο εμπρηστικός Ελληνας συγγραφέας, 
καίτοι εκείνος προτίμησε να ζήσει από το 1975 στο Παρίσι και να μην επιστρέψει ποτέ στα πάτρια εδάφη.

Σύμφωνα με τον Τζον Tέιλορ, ο Πε-
τρόπουλος δεν ξεπέρασε ποτέ τον 
πρόωρο χαμό του πατέρα του κατά 
τη διάρκεια της Κατοχής.
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Ενας ρεμπέτης
ποιητής που 
άκουγε τζαζ
Ο εκκεντρικός Ηλίας Πετρόπουλος 

μέσα από τα μάτια του μεταφραστή του
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ο εικονογραφημένος κόσμος
πριν από έναν αιώνα 

Οποιο κι αν είναι το ερώτημα, η «Γαλάζια Ραψωδία» είναι η απάντηση

Ξεφυλλίζοντας τον αιώνα που πέ-
ρασε... Οσα μας κληροδότησε 
μοιάζει να ωθούνται ολοένα και 
πιο βαθιά στο παρελθόν. Είναι 
μια φυσιολογική εξέλιξη. Ωστό-
σο, σπανίως συνειδητοποιούμε 
το χάσμα πλέον που μας χωρίζει 
από έναν κόσμο οικείο μεν, αλ-
λά οριστικά καταχωρισμένο στις 
θυρίδες της μνήμης. Επιπλέον, 
όμως, είναι και μια ρήξη καθώς 
στην προκειμένη περίπτωση, οι 
ταχύτατες μεταβολές στην ιε-
ράρχηση των αξιών και η πρω-
τοκαθεδρία των τεχνολογικών 
εξελίξεων έχουν ακρωτηριάσει 
έναν κόσμο του χθες, όπως θα 
έλεγε και ένας σημερινός Στέ-
φαν Τσβάιχ. 

Τα εικονογραφημένα εξώφυλ-
λα των παλιών περιοδικών, πολ-
λά από τα οποία ήταν μικρά αρι-
στουργήματα ή έστω εξαιρετικές 
αποδόσεις ενός λαϊκού πολιτι-
σμού υψηλής διείσδυσης, αποτε-
λούν μια πινακοθήκη επικοινω-
νίας με έναν κόσμο δημιουργών: 
σχεδιαστές, εικονογράφοι, εκδό-
τες, δημοσιογράφοι, καλλιτέχνες, 
συγγραφείς, δοκιμιογράφοι, φω-
τογράφοι, συγκροτούσαν εκείνο 
το παραγωγικό θερμοκήπιο περι-
οδικών, η κυκλοφορία των οποί-
ων άγγιζε τις εκατοντάδες χιλιά-
δες αντίτυπα εβδομαδιαίως και σε 
μερικές περιπτώσεις, όπως στην 
περίπτωση του αμερικανικού πε-
ριοδικού Collier’s, ξεπερνούσε τα 
δύο εκατομμύρια αντίτυπα. Αυτή 
η απήχηση σε έναν κόσμο χωρίς 

πολλά παράθυρα στην είδηση και 
στην εικόνα κρατούσε ανοικτό 
ένα δίαυλο με μια συντεταγμένη 
κοινωνία σε αλληλεπίδραση μέσω 
του Τύπου, ημερήσιου και περιοδι-
κού. Οι μεγαλύτεροι εικονογράφοι 
της Αμερικής είχαν συμβάλει σε 
αυτήν τη φαντασμαγορία εξωφύλ-
λων. Μπορεί ο Νόρμαν Ρόκγουελ 
να είναι ο πιο γνωστός Αμερικανός 
εικονογράφος στην Ευρώπη, αλλά 
υπήρχαν δεκάδες εξαιρετικοί. Τα 
εξώφυλλα (περιοδικών και βιβλί-
ων) την περίοδο 1890-1965 ήταν 
κλάσεις ανώτερα σε καλλιτεχνι-
κή αισθητική από τα σημερινά. 
Απορεί κανείς για την πτώση αυ-
τής της αισθητικής υπεραξίας στο 
προϊόν για κατανάλωση. Αν και η 
δική μας εποχή έχει τεχνολογικά 
εργαλεία αδιανόητα για τους πα-
λιούς, και αν και υπάρχουν κορυ-
φαίοι δημιουργοί, το συνολικό αι-
σθητικό αποτύπωμα της εποχής 
μας είναι προβληματικό σε πολλές 
εκφάνσεις του. Υπάρχουν διαβαθ-
μίσεις και διακυμάνσεις.

Στο περιοδικό Collier’s είχαν 
συνεργαστεί τα μεγαλύτερα ονό-
ματα. Ο Τζακ Λόντον είχε καλύψει 
τον σεισμό του Σαν Φρανσίσκο 
του 1906, ο Ουίνστον Τσώρτσιλ 
είχε γράψει δοκίμιο για τον Α΄ 
Παγκόσμιο Πόλεμο και ο Ερνεστ 
Χέμινγουεϊ για τον Ισπανικό Εμ-
φύλιο. Κορυφαίοι συγγραφείς δη-
μοσίευαν μυθιστορήματα. Αλλά το 
περιοδικό αυτό έκλεισε ήδη από το 
1957. Η τηλεόραση κάλπαζε στην 
Αμερική... Οι κύκλοι του χρόνου. 

Σαν αύριο. Αλλά πριν από εκατό 
χρόνια ακριβώς. Στις 12 Φεβρου-
αρίου του 1924. Αυτός ήταν ο χρό-
νος. Και ο τόπος: η Αιολική Αίθου-
σα μουσικής (Aeolian Hall) στη 
Νέα Υόρκη. Ο Μεσοπόλεμος στο 
αποκορύφωμά του. Κατ’ άλλους, 
τα «βροντώδη τουέντις» (Roaring 
Twenties). Στο κοινό βρίσκονταν 
ο βιολονίστας Τζάχα Χάιφετζ και 
ο συνθέτης Σεργκέι Ραχμάνινοφ. 
Επί σκηνής, η ορχήστρα του Palais 
Royal με τον αρχηγό της στο πό-
ντιουμ, τον Πολ Ουάιτμαν, από 
τις πιο διάσημες μορφές που δι-
ηύθυναν μεγάλες χορευτικές μπά-
ντες (ο «πατέρας» των Big Bands) 
και εμπνευστής της συναυλίας, 
που είχε θεωρηθεί «Πείραμα στη 
Μοντέρνα Μουσική». Το βασικό 
ερώτημα ήταν: «Τι είναι η Αμερι-
κανική Μουσική;». Την απάντη-
ση εκείνη τη νύχτα την έδωσε η 
ίδια η μουσική που ερμήνευσε ο 

Ουάιτμαν με την ορχήστρα του: 
η «Γαλάζια Ραψωδία» του Τζορτζ 
Γκέρσουιν (1898-1937). Για την 
ακρίβεια, δεν ακούστηκε μόνον 
αυτό το αριστούργημα εκείνη τη 
βραδιά, αλλά η «Ραψωδία» ήταν 
οπωσδήποτε το οργασμικό της 
μέρος. Οχι όμως και το τελευταίο: 
για το κλείσιμο επιλέχθηκε –άκου-
σον άκουσον– το πομπώδες –πιο 
αγγλικό πεθαίνεις– «Pomp and 
Circumstance» τού –σπουδαίου 
βέβαια– Αγγλου συνθέτη Εντγκαρ 
Ελγκαρ. Ομως εκείνη ήταν η νύ-
χτα της «Γαλάζιας Ραψωδίας». Ο 

θρύλος λέει ότι ο Ουάιτμαν ναι 
μεν ανέθεσε στον 25χρονο τότε 
Γκέρσουιν τη σύνθεση για εκείνη 
ειδικά τη συναυλία, πλην όμως ο 
νεαρός Τζορτζ το ξέχασε. Το θυμή-
θηκε μονάχα όταν διάβασε στην 
εφημερίδα ότι στο κοινό θα ήταν 
και ο μεγάλος Ραχμάνινοφ. «Θρύ-
λος ή όχι», σχολιάζει ο κύριος Γκρι, 
«είναι ωραία ιστοριούλα». 

Ο Γκέρσουιν έγραψε το έργο 
για δύο πιάνα. Για την μπάντα 
του Ουάιτμαν το ενορχήστρωσε 
ο έμπιστος συνεργάτης του συν-
θέτη, ο Φερντ Γκροφ, ο οποίος αρ-
γότερα το μετέγραψε για συμφω-
νική ορχήστρα (και πιάνο φυσικά). 
Η τελευταία –πληθωρική– εκδο-
χή κυκλοφόρησε σε παρτιτούρα 
πολύ αργότερα, το 1942. Σε αυτή 
την εκδοχή έγινε αυτό που αγαπή-
θηκε και αποτέλεσε μέρος του ρε-
περτορίου των περισσότερων με-
γάλων συμφωνικών συνόλων ανά 

τον πλανήτη. Ηδη από τις πρώτες 
εισαγωγικές φράσεις του κλαρι-
νέτου ο ακροατής υποψιάζεται τι 
πρόκειται να συμβεί. Οι περισσό-
τεροι σήμερα έχουν ταυτισμένη 
τη συγκεκριμένη μουσική, το κλα-
ρινέτο και τις πρώτες συγχορδίες 
της ορχήστρας και τις αντίστοιχες 
του πιάνου που ακολουθεί, με τις 
εισαγωγικές σεκάνς του «Μανχά-
ταν» του Γούντι Αλεν.

Ο κύριος Γκρι μού θυμίζει κι 
άλλες στιγμές του Γκέρσουιν: 
τραγούδια του που αποτέλεσαν 
τον βασικό κορμό του περίφη-
μου American Songbook: «Some-
one to Watch Over Me», «Love Is 
Here to Stay», «The Man I Love». 
«Και μη λησμονήσουμε το άλλο 
του αριστούργημα, το “Πόργκι 
και Μπες”», προσθέτει και βά-
ζει να ακούσουμε τη «Γαλάζια 
Ραψωδία» με την εξαίσια Κάτια 
Μπουνιατισβίλι στο πιάνο.

ΤΣΙΤΣΕΣΤΕΡ
Τζον Κράξτον
Ο Βρετανός ζωγράφος Τζον Κράξ-
τον (1922-2009) που συνδέθηκε 
άρρηκτα με την Ελλάδα του ’50-’60, 
το φως του τόπου και τις πνευματι-
κές συντροφιές, είναι στο επίκε-
ντρο μιας έκθεσης στο Σάσεξ, στην 
ιστορική πόλη Τσίτσεστερ. Εκεί, στην 
Pallant House Gallery συνεχίζεται 
ώς τις 21 Απριλίου (ως προέκταση 
της υπέροχης έκθεσης που είδαμε 
στο Μπενάκη) η έκθεση έργων 
του Κράξτον με τίτλο «Σύγχρονη 
Οδύσσεια». Ολα τα έργα έχουν 
έντονη ελληνικότητα.

ΧΙΟΥΣΤΟΝ
Ασήμι της Νορβηγίας
Ο πολιτιστικός δίαυλος της Σκανδι-
ναβίας με τις HΠΑ είναι ιστορικά κατο-
χυρωμένος και πολιτιστικά σφυρηλα-
τημένος. Στο Μουσείο Καλών Τεχνών 
του Χιούστον η νέα έκθεση φωτίζει 
την παράδοση της αργυροχοΐας στη 
Νορβηγία. Η έκθεση φέρνει στο Τέξας 
ιστορικά κειμήλια από την παράδοση 
του Μπέργκεν, της πιο όμορφης ίσως 
πόλης του Βορρά. Εμφαση δίνεται στο 
παγκόσμιο εμπόριο περασμένων αιώ-
νων, στο καλλιεργημένο γούστο μέσω 
των συναλλαγών και στις επιδράσεις 
στη μόδα και τις συνήθειες. 

ΕΠΕΤΕΙΟΣ
Τζέιμς Μπόλντουιν
Στη διάρκεια του 2024 τιμάται η επέ-
τειος των 100 χρόνων από τη γέννη-
ση του Αμερικανού συγγραφέα Τζέ-
ιμς Μπόλντουιν, μεταφρασμένου και 
στα ελληνικά. Συγγραφέας του «Μια 
άλλη χώρα» και «Το δωμάτιο του Τζο-
βάνι», μίλησε ήδη από τη δεκαετία 
του ’50 για θέματα φυλής, φύλου και 
σεξουαλικής ταυτότητας. Ηταν όμως 
και σπουδαίος συγγραφέας, πρότυ-
πο για την αφύπνιση της συνείδησης. 
Φέτος, εκδοτικοί οίκοι και πανεπιστή-
μια στις ΗΠΑ ετοιμάζουν ειδικές εκ-
δηλώσεις και επετειακές εκδόσεις.

ΣΙΚΑΓΟ
Αρχιτεκτονικά θραύσματα
Μια έκθεση που ενθουσιάζει ιστορι-
κούς της αρχιτεκτονικής, εικαστικούς 
και σχεδιαστές παρουσιάζεται στο Ιν-
στιτούτο Τέχνης του Σικάγου με θέμα 
χαμένους αρχιτεκτονικούς θησαυ-
ρούς της πόλης. Στις συλλογές του 
ινστιτούτου διασώζονται θραύσματα 
και σπαράγματα από κτίρια-ορόσημα 
του Σικάγου, τα οποία κατεδαφίστη-
καν μεταπολεμικά. Κτίρια ενός πρό-
δρομου μοντερνισμού ή της Σχολής 
του Σικάγου, κτίρια αρ ντεκό (όπως 
στη φωτογραφία) ή εκλεκτικισμού 
(νεο-αιγυπτιακά, beaux-arts κ.ά.).

ΜΠΡΙΖ
Νέο αξιοθέατο
Το νοσοκομείο του Αγίου Ιωάννη 
στην πόλη Μπριζ του Βελγίου, 
από τα μεγάλα τουριστικά κέντρα 
της Ευρώπης, άνοιξε εκ νέου πλή-
ρως ανακαινισμένο με επισκέψι-
μους χώρους. Είναι ένα από τα κα-
λύτερα διατηρημένα κτίρια υγείας 
και τώρα είναι και ένα υποδειγμα-
τικό σύγχρονο μουσείο. Ιστορεί τις 
έννοιες της φιλοξενίας και της φρο-
ντίδας μέσα από αντικείμενα και έρ-
γα τέχνης με έναν τέτοιο μουσειο-
λογικό τρόπο που προκαλεί έντονο 
βίωμα στους επισκέπτες.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Ο Τζορτζ Γκέρσουιν επί το έργον. Η «Γαλάζια Ραψωδία» του, η πρεμιέρα της 
οποίας έγινε πριν από 100 χρόνια, σημάδεψε τον αμερικανικό Μεσοπόλεμο.

Προ 100 ετών. 
Εξώφυλλο του αμερικανικού 

περιοδικού Collier’s. 

Στις 12 Φεβρουαρίου 
του 1924, στο Aeolian 
Hall της Νέας Υόρκης, 
τότε ακούστηκε 
για πρώτη φορά. 
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ΜΑΡΙΝΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ - ΚΑΔΗ 
«Η Λίμνη»
Εικονογράφηση: Ελίζα Βαβούρη
Γραφιστική επιμέλεια: Χριστιάνα Χαραλάμπους 
Επιμέλεια κειμένου και εικόνων: Μονάδα Διατήρησης της Φύσης,
Πανεπιστήμιο Frederick
Έκδοση: Cassoulides MASTERPRINTER

Κάθε χρόνο, μετά τις πρώτες βροχές, η Ζωή περιμένει με αγωνία τα 
πουλιά να φανούν στη γαλαζοπράσινη λίμνη. Η Ζωή θαυμάζει τα πουλιά 
που βρίσκουν πάντα τον δρόμο, παρόλο που το τοπίο έχει αλλάξει πολύ. 
Φέτος, όμως, τα πουλιά έχουν αργήσει και η Ζωή ανησυχεί μήπως 
βρήκαν κάποιο άλλο, πιο ήσυχο μέρος για να περάσουν τον χειμώνα… 
Στις τελευταίες σελίδες τού  βιβλίου παρατίθενται επιγραμματικά 
πληροφορίες για τους υδροβιότοπους του τόπου μας και ειδικά για 
τη λίμνη της Ορόκλινης όπως και πληροφορίες για τα μεταναστευτικά 
πουλιά που τους επισκέπτονται. Πρόκειται για ένα οικολογικό βιβλίο που 
απευθύνεται σε παιδιά και που σκοπό έχει μέσα από την ιστορία του να 
εμπλουτίσει τις γνώσεις των νεαρών αναγνωστών αλλά και να αναπτύξει 
την οικολογική τους συνείδηση. Το έργο συγχρηματοδοτείται από το 
πρόγραμμα LIFE+ της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Το ηλεκτρονικό βιβλίο διατίθεται δωρεάν και από τη Read Library. 
Επισκεφθείτε τον ιστότοπο Read-library.com για πληροφορίες και 
περισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Η παραπληροφόρηση είναι ένας 
από τους μεγαλύτερους κινδύ-
νους που αντιμετωπίζει η ανθρω-
πότητα, προειδοποιεί η έκθεση 
Global Risks Report του Παγκό-
σμιου Οικονομικού Φόρουμ του 
Νταβός. Για πολλά χρόνια ωστό-
σο δεν της απέδιδαν την αρμό-
ζουσα σημασία. Μέχρι που, τέλη 
1986, ο Νταν Ράδερ, παρουσια-
στής του κεντρικού βραδινού 
δελτίου ειδήσεων του εθνικής 
εμβέλειας CBS, ενημερώνει εκα-
τομμύρια ανυποψίαστους Αμερι-
κανούς ότι «δημοσιεύσεις σε σο-
βιετικές εφημερίδες ισχυρίζονται 
ότι ο ιός που προκαλεί το AIDS 
διέρρευσε από εργαστήριο του 
αμερικανικού στρατού στο Mέρι-
λαντ, το οποίο έκανε πειράματα 
βιολογικού πολέμου». Για να γί-
νει αυτό, χρειάστηκαν περίπου 
τρία χρόνια από τη δημοσίευση 
της «αποκαλυπτικής» ιστορίας, 
το 1983, στην ινδική εφημερί-
δα The Patriot, σύμφωνα με την 
οποία το AIDS είχε δημιουργη-
θεί από την αμερικανική κυβέρ-
νηση ως όπλο εναντίον Αφροα-
μερικανών και ομοφυλοφίλων. 
Και μάλλον ο Ράδερ δεν θα είχε 
φτάσει να το «αποκαλύψει» εάν, 
νωρίτερα, δεν είχε αναπαραχθεί 
σχεδόν από το σύνολο των ΜΜΕ 
της Αφρικής, εάν δεν είχαν εμ-
φανιστεί δύο Ανατολικογερμανοί 
βιολόγοι οι οποίοι υποστήριζαν 
τον ισχυρισμό σε μια διάτρητη 
–όπως αποκαλύφθηκε στη συ-
νέχεια– «επιστημονική» έκθε-
ση, εάν ΜΜΕ από την Γκάνα και 
το Μπαχρέιν μέχρι τη Σουηδία 
και τη Νέα Ζηλανδία δεν είχαν 
αναπαραγάγει το άρθρο με τίτλο 
«Πανικός στη ∆ύση ή τι κρύβεται 
πίσω από την αίσθηση που πε-
ριβάλλει το AIDS» του Βαλεντίν 
Ζαπεβάλοφ, από τη σοβιετική 
εφημερίδα Literaturnaya Gazeta. 

Αυτό το τελευταίο επεκαλείτο 
την αρχική πηγή, την εφημερί-
δα The Patriot, αλλά με περισσό-
τερες λεπτομέρειες. Το 1988, ο 
πρώην αρχισυντάκτης του πρα-
κτορείου TASS και στο μεταξύ 
αποστάτης της KGB, Ιλια Τζερ-
κβέλοφ, αποκάλυπτε ότι η ινδική 
εφημερίδα είχε ιδρυθεί το 1962 
από την KGB με στόχο «αποκα-
λύψεις» για την απαξίωση της 
∆ύσης και τη δημιουργία αντια-
μερικανικού αισθήματος ανά τον 
κόσμο. Οχι ότι τότε δεν βοηθού-
σε και η αμερικανική εξωτερική 

πολιτική, αλλά η σοβιετική βοή-
θεια προς αυτή την κατεύθυνση 
κρινόταν απαραίτητη. Τελικώς, 
το 1992, ο διευθυντής της Ρω-
σικής Υπηρεσίας Πληροφοριών 
(SVR) Γιεβγένι Πριμακόφ παραδέ-
χθηκε ότι η KGB βρισκόταν πίσω 
από την «αποκαλυπτική» ιστορία.

Το ντοκιμαντέρ «Operation 
InfeKtion» των New York Times 
αναφέρεται στην παραπάνω 
ιστορία, επιχειρώντας να εξηγή-
σει τους τρόπους με τους οποίους 
μία από τις κεντρικές τακτικές 
των Σοβιετικών –η παραπληρο-
φόρηση για τη ∆ύση– συνεχίζε-
ται, από τη Ρωσία πλέον, μέχρι 
σήμερα: από το Pizzagate μέχρι 
τις συνωμοσίες για τα εμβόλια 
για τον κορωνοϊό και από την 
αποναζιστικοποίηση της Ουκρα-
νίας μέχρι την επιδρομή... κο-
ριών στη Γαλλία – ναι, δεν υπήρ-
χε καμία έξαρση πέρα από τη 
φρενήρη, παγκόσμια αναπαρα-
γωγή της «είδησης». 

Ομάδα που κερδίζει δεν την 
αλλάζεις, ειδικά αν έχεις θητεύ-
σει στις μεθόδους της ως πρώ-

ην πράκτορας της KGB, όπως ο 
Πούτιν, και βλέπεις ότι αυτή η 
συνεχώς εξελισσόμενη και λό-
γω ∆ιαδικτύου τακτική αντέχει 
από τις μέρες της ΕΣΣ∆. Οι κα-
νόνες της επιτυχίας εφαρμόζο-
νται εύκολα από ολοκληρωτικά 
καθεστώτα που δεν δίνουν δη-
μόσιο λογαριασμό στο εσωτερικό 
κοινό, αφού προσαρμόζουν την 
«ενημέρωση» στα μέτρα τους, 
την ίδια στιγμή που στοχεύουν 
ανοιχτές κοινωνίες με πολιτική 
ποικιλομορφία, ελευθερία Τύ-
που και αλλεπάλληλα, θεσμικά 
και μη, όργανα ελέγχου των κυ-
βερνώντων, ο οποίος οδηγεί σε 
ένα επίπεδο λογοδοσίας και ο 
οποίος, παρά τις παλινδρομή-
σεις, οδηγείται από μια συνεχή 
ηθική εξέλιξη. Εξάλλου αυτός 
είναι ο κύριος στόχος. Η υπονό-
μευση των ανοιχτών κοινωνιών. 
Ενας κανόνας που αναφέρεται 
στο ντοκιμαντέρ από Ρώσους, 
πρώην πράκτορες της KGB, εί-
ναι χαρακτηριστικός: «Αναζητή-
στε κοινωνικές ρωγμές και εκμε-
ταλλευθείτε οποιαδήποτε πηγή 
διαίρεσης σε πεδίο οικονομικό, 
δημογραφικό, εθνοτικό, γλωσ-
σικό. Κάντε τους ανθρώπους να 
χάσουν την εμπιστοσύνη μετα-
ξύ τους και απέναντι στους θε-
σμούς». Παράδειγμα, αυτός, σε 
συνδυασμό με τον κανόνα του 
σχετικού εγχειριδίου που λέει: 
«Κρύψτε το χέρι σας κάνοντας 
να φαίνεται ότι η ιστορία προέρ-
χεται από κάπου αλλού», έφερε, 

μετά την επίθεση της Χαμάς στο 
Ισραήλ, ζωγραφισμένα «αστέρια 
του ∆αυίδ» σε εκατοντάδες σπί-
τια στη Γαλλία, με την επιχείρη-
ση να υποστηρίζεται –όπως και 
αυτή με τους κοριούς– διά της 
αγαπημένης ρωσικής μεθόδου 
doppelganger (σωσίας): μιμή-
σεις ιστοσελίδων μεγάλων ΜΜΕ, 
όπως οι Guardian, Liberation, Le 
Monde που δημοσιεύουν την «εί-
δηση». Η διάχυση σύγχυσης και 
ανησυχίας επιτυγχάνεται, ενώ το 
γεγονός ότι η χρήση του συμβό-
λου θα μπορούσε να σημαίνει 
είτε υπεράσπιση είτε καταδίκη 
του Ισραήλ, δημιουργεί μια ακό-
μα πιο ενδιαφέρουσα κατάσταση 
– και οι δύο πλευρές, μουσουλ-
μάνοι και Εβραίοι, θα ήταν ύπο-
πτες και έτοιμες να στραφούν η 
μία εναντίον της άλλης. Σίγουρες 
ότι η επιλογή είναι δική τους.

Ο έβδομος κανόνας του εγχει-
ριδίου είναι ο σημαντικότερος, 
υποδεικνύοντας τον τρόπο που 
δουλεύει ο Πούτιν αλλά και τον 
δρόμο της προσπάθειας που έχει 
μπροστά της η ∆ύση: «Παίξτε το 
μακροχρόνιο παιχνίδι». Χρόνια 
τώρα η Ρωσία του Πούτιν το ακο-
λουθεί, βάζοντας τους δυτικούς 
να τρέχουν πίσω από τα μικρά ή 
μεγάλα ψέματα που τελικώς συ-
ντίθενται σε απειλή για τις κοι-
νωνίες τους. Γνωρίζει εξάλλου 
ότι οι απαραίτητοι, χρήσιμοι για 
τον ίδιο όπως και για όλα τα ολο-
κληρωτικά καθεστώτα, ηλίθιοι 
δεν έλειψαν από τη ∆ύση ποτέ.

Το 2019 η Νεκταρία Αναστασιάδου 
κέρδισε το πρώτο βραβείο διηγή-
ματος στον Ζωγράφειο Αγώνα. To 
2023 εκπροσώπησε την Τουρκία 
και την Ελλάδα στο υψηλού κύρους 
International Writing Program στο 
Πανεπιστήμιο της Aϊόβα. Το πρώ-
το της μυθιστόρημα, «Α Recipe for 
Daphne», γραμμένο στα αγγλικά, 
εκδόθηκε το 2021 και χαρακτηρί-
στηκε από τη Washington Post ως 
«ένα λαχταριστό ντεμπούτο» και 
προκρίθηκε στη μακρά λίστα του 
Dublin Literary Award και στη βρα-
χεία λίστα του βραβείου Runciman. 
Το δεύτερο μυθιστόρημά της, «Στα 
πόδια της αιώνιας άνοιξης», κυκλο-
φόρησε πρόσφατα από τις εκδό-
σεις Παπαδόπουλος.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Το «Μικρά Αγγλία», το οποίο απο-
λαμβάνω για πρώτη φορά, και το «Η 
μητέρα του σκύλου», ένα αγαπημέ-
νο μου, το οποίο ξαναδιαβάζω.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Από τα μυθιστορήματα της Μανσού-
ρα Εζ Ελντίν έμαθα ότι το γιασεμί 
συμβολίζει τον θάνατο στην ισλαμι-
κή ονειρομαντεία.
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;

Το «Μιραμάρ» του Ναγκίμπ 
Μαχφούζ.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Μπαχτσές, σκυλί στα γόνατα, κα-
φές. Ή οπουδήποτε, όταν έχω μια 
στιγμή ελεύθερη.
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
Ο «Ζορμπάς». Είναι καλογραμμένο 
και το λατρεύω, αλλά ο Καζαντζά-
κης γράφει για τον εσωτερικό κό-
σμο των γυναικών δίχως να έχει 
ιδέα γι’ αυτόν.
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Μια πρώτη φράση που με αρπάζει 
και μου λέει «μπες μέσα»· μια δυ-
νατή αίσθηση τόπου· μια καλή δο-
μή· η εξέλιξη· και η σοφία του, που 
ρίχνει φως στη δική μου ζωή.
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
«Οι λέξεις έχουν τη δική τους ιστο-
ρία» του Νίκου Σαραντάκου.
 
Είναι η ιστορία σας αληθινή; Πώς 
θα χαρακτηρίζατε την ηρωίδα σας, 
την Αθηνά; 
Το βιβλίο «Στα πόδια της αιώνιας 
άνοιξης» είναι τελείως μυθοπλασία, 
αλλά εμπνεύστηκα από μερικές δυ-
νατές και μοναχικές Πολίτισσες τον 
δημιουργικό τρόπο που μεταχειρί-
ζονται την ελληνική γλώσσα, την 
πολυγλωσσία τους, αλλά και την πα-
ραξενιά τους. Η Αθηνά είναι μια από 
αυτές, ένα καλόψυχο στραβόξυλο, 
μια λαϊκή ποιήτρια.
 
Εκτός από τις αναφορές στην Πό-
λη, ποιες άλλες εκφάνσεις της ζω-
ής πραγματεύεται;
Τη φιλία, την αδέσμευτη ζωή, τον 
αντισημιτισμό, τα γηρατειά, την 
εμμηνόπαυση, την ατεκνία και 
την αποδοχή ανθρώπων με δι-
αφορετικές σεξουαλικές προ-
τιμήσεις και πολιτιστικές ταυ-
τότητες. Σχεδόν ό,τι μπορεί να 
συμβεί στη ζωή έχει συμβεί 
στην Αθηνά, γι’ αυτό και έχει 
συμβουλές για όλα τα ντέρτια.

ΑΝΝΑ ΓΡΙΒΑ    
Αφροδίτες  
Οψεις και λατρείες της θεάς 
Αφροδίτης κατά τα αρχαϊκά χρόνια 
με οδηγό τη Σαπφώ  
εκδ. Σμίλη, σελ. 136  

 
«Ποια πάλι να πείσω/ να έρθει 
τώρα στην αγάπη σου; Ποια,/ 
Σαπφώ, σε αδικεί;// Γιατί κι αν 
σε αποφεύγει, γρήγορα θα σε 
κυνηγά,/ κι αν δεν δέχεται τα 
δώρα σου, όμως θα σου προ-
σφέρει./ Κι αν δεν σ’ αγαπά, 
γρήγορα θα σ’ αγαπήσει,/ ακό-
μη και παρά τη θέλησή της».  

Στον ύμνο που απευθύνει 
στην Αφροδίτη η μεγάλη ποι-
ήτρια των αρχαϊκών χρόνων, 
η Σαπφώ η Λεσβία, ζητάει από 
τη θεά του έρωτα και της ομορ-
φιάς να τη συνδράμει στην εκ-
πλήρωση του πόθου της. Και 
η Αφροδίτη ανταποκρίνεται, 
σε τόνο που θυμίζει εκείνο το 
ωραίο τραγούδι του Τσιτσάνη, 
το «Κάνε λιγάκι υπομονή». Εν-
νοια σου, δηλαδή, και σου υπό-
σχομαι ότι, θέλει δεν θέλει, η 
γυναίκα που ποθείς θα γίνει δι-
κή σου. Στην ευσύνοπτη, περι-
εκτική μελέτη της η γραμματο-
λόγος, ιστορικός και ποιήτρια 
Αννα Γρίβα πραγματεύεται την 
παρουσία της Αφροδίτης σε έξι 

ποιήματα της Σαπφώς. Το βι-
βλίο είναι καλογραμμένο, απλό, 
λαμβάνοντας υπόψη την οπτική 
της σημερινής αναγνώστριας/η, 
ιδίως στην εισαγωγή και στα 
συμπεράσματα του επιμέτρου.    

Τρεις αρετές διακρίνει κα-
νείς. Η πρώτη είναι, βέβαια, η 
απόλαυση που 
προσφέρουν τα 
ίδια τα σαπφικά 
ποιήματα. Μόνο 
το πρώτο διασώ-
ζεται ολόκληρο. 
Είναι, μάλιστα, 
όπως αναφέρει 
η Γρίβα, το μονα-
δικό ποίημα της 
Σαπφώς που δια-
θέτουμε σε πλή-
ρη μορφή. Στα 
πέντε κεφάλαια 
του βιβλίου, που 
έχουν και αυτο-
τελή δοκιμιακή 
αξία, η Γρίβα αναλύει –χωρίς 
σχολαστικισμό– τους στίχους 
τους και εντάσσει τα ποιήματα 
στα συμφραζόμενα του αρχαϊ-
κού κόσμου. Συζητάει την εμ-
φάνιση της θεάς στην ποιήτρια, 
της «επιφάνειας» της Αφροδί-
της, στο πλαίσιο ευρύτερων ζη-
τημάτων, όπως είναι ο ρόλος 
του ποιητή σε μια κοινωνία και 

η λειτουργία του ποιήματος. 
∆εν λείπουν, έτσι, σχόλια και 
στοχασμοί που απηχούν όχι μο-
νάχα την κριτική-γραμματολο-
γική αλλά και την ανθρωπολογι-
κή-φιλοσοφική οπτική. Θα ήταν 
πολύ πιο φιλικό προς την ανα-
γνώστρια/η αν τα ποιήματα (αρ-

χαίο κείμενο και 
μετάφραση) δεν 
βρίσκονταν σε 
ένα παράρτημα 
στο τέλος του βι-
βλίου, αλλά προ-
τάσσονταν, π.χ., 
των αντίστοι-
χων κεφαλαίων 
ή και αν εντάσ-
σονταν στο κυ-
ρίως κείμενο της 
μελέτης.   

Η  δεύτερη 
αρετή του βιβλί-
ου έγκειται στις 
εισαγωγικές πα-

ρατηρήσεις. Ερεθίζουν γόνιμα 
τη σκέψη μας αφενός γύρω από 
τα ζητήματα του μύθου και του 
τρόπου που οι ποιητές τον δια-
μεσολαβούν στον αρχαϊκό κό-
σμο, σαν να ήταν η μυθολογία 
μια βιωμένη πραγματικότητα· 
αφετέρου γύρω από το θέμα της 
ποιητικής ηδονής που, όπως την 
προσφέρει η Σαπφώ, μοιάζει να 

υπερνικά τα εμπόδια του χρό-
νου και των αντιλήψεων που 
μεταβάλλονται με το πέρασμά 
του. Στο τέλος της εισαγωγής 
τονίζεται η όψη της σαπφικής 
ποίησης και ως λατρείας του 
κάλλους. Στο κυρίως σώμα της 
μελέτης που ακολουθεί με την 
πραγμάτευση των ποιημάτων 
βλέπουμε όλα τα παραπάνω να 
υλοποιούνται με τρόπο απτό, 
μέσα από την επίκληση και τη 
συνομιλία με την όμορφη ερω-
τική θεά. Ετσι –και αυτή είναι 
η τρίτη αρετή του βιβλίου– η 
Γρίβα μας οδηγεί με τρόπο που 
μοιάζει φυσικός και αβίαστος 
στο συμπέρασμα του επιμέτρου 
της: ότι, δηλαδή, μέσα από μια –
νεωτερική, πάντως– ανάγνωση 
της σαπφικής ποίησης βλέπου-
με την Αφροδίτη να μπολιάζει, 
συμβολικά, κάποιες θεμελιώ-
δεις, όπως λέει η συγγραφέας, 
αξίες του δυτικού πολιτισμού 
«όπως η ελευθερία του έρωτα 
και το δικαίωμα του ανθρώπου 
στην ευτυχία και στην επιλογή 
του προσωπικού του δρόμου». 
Μέσα, δηλαδή, από αυτό που 
η ίδια αποκαλεί «παλινόρθω-
ση» της Αφροδίτης με τη βοή-
θεια της Σαπφώς, ο ελεύθερός 
μας κόσμος τροφοδοτείται και 
ενισχύεται.   

Tης ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ    

Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

Οταν η Αφροδίτη επισκεπτόταν τη Σαπφώ    

Οι κοριοί στην υπηρεσία του Κρεμλίνου

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Η ρωσική προπαγάνδα 
μετέρχεται πολλές με-
θόδους – Κύριος 
στόχος της η υπονόμευ-
ση των ανοιχτών κοινω-
νιών της Δύσης.

Τα κεντρικά της ΚGB τη δεκαετία του ’70, εποχή της παντοδυναμίας της στη Σοβιετική Ενωση. Ο Ρώσος πρόεδρος 
Βλαντιμίρ Πούτιν, ως πρώην πράκτοράς της, γνωρίζει άριστα τις μεθόδους της.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗ ΝΕΚΤΑΡΙΑ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΟΥ

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ
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Πόσο απασχολεί τον σημερινό θε-
ατή μια φάρσα παρεξηγήσεων με 
θέμα τη συντροφικότητα κι όχι 
τον μύθο του έρωτα, μέσα από 
τις μηχανορραφίες μιας τετραπέ-
ρατης προξενήτρας, όπως ήταν 
αυτή που έπλασε ο Θόρντον Ου-
άιλντερ το 1954; Η «Προξενή-
τρα» του βραβευμένου με Πού-
λιτζερ Aμερικανού συγγραφέα, 
που παρουσιάζεται στο Εθνικό 
Θέατρο (σκηνή Κοτοπούλη - Ρεξ) 
σε σκηνοθεσία Θωμά Μοσχό-
πουλου, είναι μια απολαυστική 
κωμωδία για τη μοναξιά, την 
ανάγκη της συντροφικότητας, 
της συμφιλίωσης με τη δύσκο-
λη πραγματικότητα. Και όπως 
μια καλή φάρσα, έχει παρεξη-
γήσεις, ανατροπές, ρυθμό, κέφι 
αλλά και «σοβαρό υπόβαθρο, κα-
θώς η πρώιμη μορφή του έργου, 
γραμμένη το 1938 με τίτλο “The 
Merchant of Yonkers”, απηχεί το 
Κραχ του 1929 και τη Μεγάλη 
Υφεση που ακολούθησε», μας συ-
στήνει την παράσταση το Εθνι-
κό. «Οι ήρωες, ζώντας σε έναν 
αβέβαιο κόσμο, δεν έχουν χρό-
νο για περιττές εξιδανικεύσεις. 
Αποφασισμένοι να ζήσουν όσο 
μπορούν καλύτερα, μπαίνουν 
στο παιχνίδι της συντροφικότη-
τας με ρεαλιστικές προσδοκίες».

«∆εν το θεωρώ παλιακό», λέει 
στην «Κ» η Γαλήνη Χατζηπασχά-
λη που υποδύεται τη δυναμική 
προξενήτρα Ντόλι Λεβί. «Οι άν-
θρωποι εκείνης της εποχής μάς 
μοιάζουν. Τρέχουν για την επι-
βίωση, η Ντόλι για να βγάλει πέ-
ντε δολάρια για το φαγητό της, 
ενώ ο πλούσιος και δύστροπος 
έμπορος που θέλει να παντρέψει 
ονειρεύεται πώς θα αυξήσει την 

περιουσία του. Η συντροφικότη-
τα και η συνύπαρξη είναι ανάγκη 
και της εποχής μας αλλά και η 
σωτηρία μας». Με στόφα παλιάς 
κωμικού και μπρίο που θυμίζει 
εκείνο της Ρένας Βλαχοπούλου, 
η Γαλήνη Χατζηπασχάλη είναι 
σαρωτική όχι μόνο στη σκηνή 
αλλά και στις μικρές στιγμές της 
καθημερινότητας μιας πρόβας. 
Αγαπά την κωμωδία. «Πιστεύω 
ότι είναι πιο συναινετική τέχνη 
από το δράμα», λέει και υπογραμ-
μίζει ότι «το γέλιο δεν είναι εύκο-

λο, όμως θεωρώ ότι αυτός που 
πάει να δει κωμωδία τυχαίνει να 
είναι πιο ανοιχτός».

Παίζει την Ντόλι, που έχει έναν 
έντονο ρόλο στη ζωή για τη συνύ-
παρξη των ανθρώπων. «Μέσα σε 
όλα αυτά που κάνει, προσπαθεί 
να βολέψει και τον εαυτό της. Η 
Ντόλι έχει και αρνητικά στοιχεία, 
όπως να χώνεται και εκεί που δεν 
τη σπέρνουν. Οπου βρίσκεται δη-
μιουργεί ένα κλίμα ευφορίας γιατί 
πιστεύει ότι όλα μπορούν να γί-
νουν προς όφελος όλων».

Το μεγάλο της ενδιαφέρον εί-
ναι ο Οράτιος που υποδύεται ο Σί-
μος Κακάλας, ο πλούσιος έμπορος 
που θέλει να τον παντρέψει, έχο-

ντας βέβαια στο πίσω μέρος του 
μυαλού της ότι μάλλον η ίδια θα 
τον πάρει. «Είναι χήρα που βυθί-
στηκε όταν πέθανε ο άνδρας της, 
όμως ένα γεγονός την κινητοποί-
ησε να είναι ανάμεσα σε ανθρώ-
πους, ας είναι και ηλίθιοι», λέει η 
ηθοποιός. «Είναι αρκετές αυτές 
οι γυναίκες στις μέρες μας, έτσι 
όπως όρισε η κοινωνία τη θέση 
της γυναίκας σήμερα: μητέρα, 
σύζυγος, εργαζόμενη. Η Ντόλι εί-
ναι η εργατική μέλισσα, δεν έχει 
καιρό για θλίψη».

Η Ευδοκία Ρουμελιώτη υποδύ-
εται την κυρία Μολλόη, τη χήρα 
που η πολυμήχανη Ντόλι απο-
φάσισε να προξενέψει με τον δύ-
στροπο σπαγκοραμμένο Οράτιο 
Βαντεργκέντερ. «Στην ηρωίδα 
μου αρέσουν πολύ οι καβγάδες 
και οι ατάκες όπως “το ωραιότε-
ρο πράγμα στον έγγαμο βίο εί-
ναι οι καβγάδες, τα υπόλοιπα εί-
ναι έτσι κι έτσι”. Αποφασίζει να 
παντρευτεί τον πλούσιο έμπορο 
αλλά στο τέλος κάνει την ανατρο-
πή επιλέγοντας τον υπηρέτη του. 
Είναι μια γυναίκα καταπιεσμένη 
και την πετυχαίνω στη φάση της 
ζωής της που αποφασίζει να πει 
“δε βαριέσαι”. Στην αληθινή ζωή 
δεν παίρνεις συχνά τέτοιες απο-
φάσεις. Γι’ αυτό αγαπάω πολύ τη 
δουλειά μου, γιατί μεγαλώνοντας 
μέσα από αυτήν εκτονώνω όσα 
δεν μπορώ να εκτονώσω στην 
προσωπική μου ζωή. Από τα “πρέ-
πει” χάνουμε την απόλαυση της 
στιγμής και της επόμενης ημέρας. 
Στο έργο του Θόρντον Ουάιλντερ 
θίγεται και η δύναμη των γυναι-
κών. Το έργο έχει τη γλύκα και 
την ανάμνηση ενός παλιού συ-
ναισθήματος. Η παράσταση δίνει 
τη γλύκα μιας εποχής που έφυγε 
αλλά έχει αξίες και σταθερότητα».

Με εμπειρία δεκαετιών, ρό-
λους και έργα κλασικά και σύγ-
χρονα, και διαδρομή στα αφοσι-
ωμένα χρόνια των ομάδων, τη 
θρυλική «Σκηνή» που ίδρυσαν 
με τους Βογιατζή, Μπαντή, Κατα-
λειφό, Παπαβασιλείου, Κοκκίνου, 
Σμυρναίου, έπειτα τις «Μορφές» 
του Θεάτρου Εμπρός, αργότερα 
στο Απλό Θέατρο του Αντώνη 
Αντύπα, η Ράνια Οικονομίδου 
αντιμετωπίζει με κέφι τον νέο 
της ρόλο. «Οταν είσαι ηθοποιός 
μιας ηλικίας, οι περισσότεροι δεν 
έχουν φαντασία στις προτάσεις 
που σου κάνουν. Ομως ο ρόλος 
μου εδώ είναι από τους ωραιότε-
ρους και πιο διαφορετικούς που 
έχω παίξει. Είμαι πραγματικά 
χαρούμενη». Η δεσποινίς Φλώ-
ρα βαν Χόιζεν είναι γυναίκα της 
καλής κοινωνίας, συστήνει την 
ηρωίδα της. «∆εν έχει παντρευτεί 
και προφανώς το φέρει βαρέως. 
Είναι ονειροπαρμένη και σε αυτό 
μου μοιάζει, ζει σαν ένα είδος Μις 
Χάβισαμ, χωρίς όμως τη δραματι-
κότητα. ∆εν έχει σχέση με εκεί-
νη, αλλά είναι ένα πλάσμα που 
δραματοποιεί το παρελθόν, ότι 
έζησε έναν τραγικό έρωτα που 
έχασε εξαιτίας των παρεμβάσε-
ων των άλλων. Με την ευκαιρία 
δύο νεαρών ερωτευμένων που 
έρχονται στο σπίτι της, γίνεται 
προστάτις των νεαρών εραστών».

Το ζητούμενο
Και η μοναξιά και η ανάγκη 

να υπάρχεις με τον άλλον; «Πα-
ραμένουν ζητούμενο στη ζωή», 
απαντά η Ράνια Οικονομίδου και 
προσθέτει: «∆εν ξέρω πολλούς 
ευτυχισμένους γύρω μου που 
να είναι τέλεια με τον σύντροφό 
τους. Η ματιά του Θωμά Μοσχό-
πουλου είναι πιο αλέγκρα και πι-

στεύω ότι την έχουμε ανάγκη σε 
ένα έργο που μας φαίνεται παλιο-
μοδίτικο. Γιατί και τα σύγχρονα 
έργα συχνά μας οδηγούν σε μια 
απορία. Τουλάχιστον ας αισθαν-
θεί το κοινό ευφορία με κάτι που 
μπορεί να του θυμίζει άλλες επο-
χές. Κάποιοι νοσταλγούν εποχές 
αθωότητας με αυτόν τον τρόπο. 
Τα κοστούμια και τα σκηνικά στο 
θέατρο παίζουν τον ρόλο τους 
παρότι με τα χρόνια και τις κρί-
σεις έγιναν πιο φτωχά κι αλλού 
καταργήθηκαν. Είναι τραγικό 

να συμβαίνει αυτό στο θέατρο, 
διότι χάνεται η μαγεία. Ολο προ-
βληματισμοί, προβληματισμοί, ο 
σύγχρονος άνθρωπος δεν έχει 
τίποτε άλλο στο κεφάλι του. Ας 
του δώσουμε μια ανάσα».

Πόση ανάγκη έχουμε το γέλιο 
σε μια εποχή που συχνά η χα-
ρά ενοχοποιείται; Αλλά και πώς 
αλλάζει το αστείο με τα χρόνια; 
«Υπάρχει μια εξέλιξη, αλλά νο-
μίζω ότι η βαθιά ουσία του χιού-
μορ, που είναι ο αυτοσαρκασμός 
και η διάθεση να φανερώσω την 
κρυφή μου πηγή, δεν αλλάζει με 
τα χρόνια», παρατηρεί η Γαλήνη 
Χατζηπασχάλη. «Από μικρή ήθε-
λα οι άλλοι να γελάνε. Στα πρώτα 

μου σκετσάκια στο σχολείο δεν 
ήθελα τα δραματικά, αλλά αυτά 
του Καραγκιόζη. Σήμερα ακόμη 
και την ώρα της πρόβας μού αρέ-
σει ότι κάνουμε πλάκα όλοι μαζί. 
Μπορεί να ξεκινάω να πω κάτι 
γνωρίζοντας ότι είναι αστείο, αλ-
λά περισσότερο ψάχνω το βλέμ-
μα του άλλου, να του κλείσω το 
μάτι, να το κλείσει κι αυτός, ότι 
τώρα μαζί θα το κάνουμε. Από 
μένα ξεκινάει, συνεπαίρνει τους 
άλλους και ξανάρχεται σε μένα».

Ταυτισμένη με δραματικούς 
ρόλους και έχοντας ακόμη νωπή 
τη «Μήδεια» του Κάστορφ στην 
Επίδαυρο, η Ευδοκία Ρουμελιώτη 
παραδέχεται ότι κυνηγούσε χρό-
νια «βαριά» έργα, όμως «η εποχή 
μας γίνεται όλο και πιο σκληρή, 
με καθημερινές αγριότητες, και 
έχω τρομερή ανάγκη να δω μια 
κωμωδία. Στην τηλεόραση πα-
ρακολουθώ τις αθάνατες ασπρό-
μαυρες ταινίες του ελληνικού κι-
νηματογράφου και χαλαρώνω».

Πόσο έχει ανάγκη στη ζωή της 
το αστείο και το χιούμορ η Ράνια 
Οικονομίδου; «Ακόμη και το θέα-
τρο με απασχολεί πια λιγότερο και 
περισσότερο ο τρόπος που ζού-
με», λέει μιλώντας για την αγωνία 
της καθημερινότητας. «Οτι, για 
παράδειγμα, δεν πετάμε σωστά 
τα σκουπίδια μας στους κάδους, 
ότι καταστρέφουμε τον πλανήτη. 
Με τρελαίνει η καθημερινότητα 
της αγένειας και της βίας. Οτι σε 
σκουντάει ο άλλος στο σούπερ 
μάρκετ και δεν υπάρχει η λέξη 
“συγγνώμη”, ότι σε αντιμετωπίζει 
λες και είσαι αόρατος. Εχω ανά-
γκη τη φύση και να έχω γύρω μου 
ζώα». Χιόνης, Τιγρόνι, τα ονόμα-
τα των γάτων της. Τώρα ο Σνιφ 
τής έκανε τη ζωή μαρτύριο αλλά 
είναι φανερό ότι τον λατρεύει.

Γέλιο με προξενιό μιας κάποιας ηλικίας
Οι πρωταγωνίστριες της «Προξενήτρας» μιλούν για την παράσταση - φάρσα παρεξηγήσεων με θέμα τη συντροφικότητα

Το Εθνικό Θέατρο 
(σκηνή Κοτοπούλη - Ρεξ) 
παρουσιάζει την απο-
λαυστική κωμωδία που 
ο Θόρντον Ουάιλντερ 
έγραψε το 1954, 
σε σκηνοθεσία 
Θωμά Μοσχόπουλου.

«Τα σύγχρονα έργα 
συχνά μας οδηγούν 
σε μια απορία. (...) Ολο 
προβληματισμοί, προ-
βληματισμοί, ο άνθρω-
πος πλέον δεν έχει τίποτε 
άλλο στο κεφάλι του. Ας 
του δώσουμε μια ανάσα».

Η Ράνια Οικονομίδου ως 
δεσποινίς Φλώρα βαν Χό-
ιζεν. Είναι γυναίκα της κα-
λής κοινωνίας, η οποία «δεν 
έχει παντρευτεί και προφα-
νώς το φέρει βαρέως».

Η Ευδοκία Ρουμελιώτη υποδύεται 
την κυρία Μολλόη, τη χήρα που η πο-
λυμήχανη Ντόλι αποφάσισε να προ-
ξενέψει με τον σπαγκοραμμένο Ορά-
τιο Βαντεργκέντερ. «Στην ηρωίδα 
μου αρέσουν πολύ οι καβγάδες και οι 
ατάκες όπως “το ωραιότερο πράγμα 
στον έγγαμο βίο είναι οι καβγάδες, 
τα υπόλοιπα είναι έτσι κι έτσι”».
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Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ
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Η Γαλήνη 
Χατζηπασχάλη 

στον ρόλο της δυναμι-
κής προξενήτρας Ντό-
λι Λεβί. «Οι άνθρωποι 
εκείνης της εποχής 
μάς μοιάζουν. (...) 
Η συντροφικότητα 

και η συνύπαρξη είναι 
ανάγκη και της επο-
χής μας αλλά και 
η σωτηρία μας».
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ΕDGAR ALLAN POE 
Οι καλύτερες ιστορίες  
μτφρ. Κοσμάς Πολίτης, Βαγγέλης Προβιάς 
εκδ. Ιωλκός, 2023, σελ. 432 

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΦΥΣΣΑ  

O Εντγκαρ Αλαν Πόε (ή Πο ή Πόου 
στα ελληνικά, 1809-1849) δηλώ-
νει την αρχή του αμερικανικού 
λογοτεχνικού μοντερνισμού, ίσως 
και του δυτικού λογοτεχνικού μο-
ντερνισμού γενικότερα, ανεβάζο-
ντας τον ρομαντισμό και το «γοτ-
θικό» στοιχείο τόσο ψηλά, ώστε 
να το ξεπερνάει. Φτάνει να πού-
με ότι δίχως αυτόν δύσκολα θα 
υπήρχαν, για παράδειγμα, ο Μέλ-
βιλ, ο Τουέιν, ο Μποντλέρ, ο Βερν, 
ο Κόναν Ντόιλ, ο Λάβκραφτ και 
πολλοί άλλοι. Η ποίηση, το διήγη-
μα (ουσιαστικά ο εφευρέτης του, 
και μάλιστα του αστυνομικού), η 
σάτιρα, το δοκίμιο, το μυθιστό-
ρημα (ένα, αλλά σπουδαίο, «Η 
διήγηση του Αρθουρ Γκόρντον 
Πιμ από τη Ναντάκετ», που το 
συνέχισε ο Βερν στο «Η Σφίγγα 
των Πάγων»), η δημοσιογραφία, η 
εκδοτική δράση, η δραματουργία 
και ιδίως η λογοτεχνική κριτική 
είναι οι τομείς όπου ο μελαγχο-
λικός, φτωχός, αιμομείκτης και 
«λανθάνων νεκρόφιλος» (κατά 
την ψυχαναλύτρια Μαρία Βονα-
πάρτη) αυτός Βαλτιμοριανός διέ-
πρεψε, στα μόλις σαράντα χρόνια 
της σύντομης ζωής του.     

Στην Ελλάδα, όπου πρώτος ει-
σηγητής του υπήρξε ο μεγάλος 
Εμμανουήλ Ροΐδης, ο Πόε μετα-
φράστηκε και εκδόθηκε πολλές 
φορές, πάντα με μεγάλη απήχηση 
στο αναγνωστικό κοινό. Τώρα οι 

εκδόσεις Ιωλκός του Κώστα Κορί-
δη και ο ανθολόγος - μεταφραστής 
Βαγγέλης Προβιάς μάς δίνουν μια 
αξιόλογη νέα έκδοση με διηγήμα-
τά του. Ο ανθολόγος ξεκίνησε από 
κλασικές και αγαπητές μεταφρά-
σεις του Κοσμά Πολίτη, επιλέγο-
ντας ανάμεσά τους τα πιο πολυ-αν-
θολογημένα και πολυδιαβασμένα 
κομμάτια. Εκεί εκσυγχρόνισε ελα-
φρότατα τις υπάρχουσες μεταφρά-
σεις, καθιστώντας τες πιο οικείες 
στο σύγχρονο αναγνωστικό μάτι. 

Πάντα με το ίδιο κριτήριο της πο-
λυανθολόγησης, πρόσθεσε δικές 
του μεταφράσεις διηγημάτων που 
πρωτοεμφανίζονται στα ελληνικά. 
Προέκυψαν έτσι συνολικά 21 διη-
γήματα, που πράγματι περιλαμβά-
νονται στα πιο πολυδιαβασμένα 
του Πόε (νομίζω πως μονάχα «Οι 
δολοφονίες της οδού Μοργκ» και 
«Ο χρυσός σκαραβαίος» λείπουν, 
αλλά ήδη ο τόμος είναι πολύ χορ-
ταστικός).    

Στο βιβλίο περιλαμβάνονται 
ορισμένα από τα κορυφαία κομμά-
τια του δημιουργού, όπως «Η πτώ-
ση του Οίκου των Ασερ», «Το κλεμ-

μένο γράμμα», «Ο Σαλταπήδας», 
«Η κάθοδος στο Μάελστρομ», «Ο 
λάκκος και το εκκρεμές» και «Η 
μάσκα του κόκκινου θανάτου». 
Ομως και τα υπόλοιπα («Η καρ-
διά που μίλησε», «Το βαρέλι Αμο-
ντιλάδο», «Σιωπή», «Μετζενγκερ-
στάιν», «Εσύ είσαι ο φονιάς!», «Η 
Σφίγγα», «Ο μαύρος γάτος», «Το 

οβάλ πορτρέτο», «Βερενίκη», «Ελε-
ονόρα», «Μορέλα», «Λίγεια», «Το 
χιλιοστό δεύτερο παραμύθι της 
Σεχραζάντ», «Ταφή προ του θα-
νάτου», «Χειρόγραφο που βρέθη-
κε σε μπουκάλι») κάθε άλλο παρά 
αμελητέα είναι: όλα συνεισφέρουν 
στην ολοκλήρωση του πεζογραφι-
κού πορτρέτου ενός πρωτοπόρου. 

Συνολικά πρόκειται για ιδανική ει-
σαγωγή στο σκοτεινό, υποβλητι-
κό, διακαλλιτεχνικό (μουσική, ζω-
γραφική, αρχιτεκτονική, όπερα), 
αλλά και κατά διαστήματα ειρω-
νικό σύμπαν του μεγάλου Αμερι-
κανού συγγραφέα. Φυσικά, κλεί-
νοντας τον τόμο, παραμένει το 
ερώτημα: τι μας τραβάει στον τρό-

μο, στο αίμα, στη διαστροφή, στο 
υπερφυσικό, στην ανατριχίλα, μα 
και στο αστυνομικό μυστήριο που 
λύνεται με την καθαρή λογική, στα 
στοιχεία δηλαδή των οποίων ο Πόε 
υπήρξε αδιαφιλονίκητος πρωτερ-
γάτης; Σίγουρα κάτι βαθύτερο από 
την υψηλή ποιότητα και μόνο του 
γραπτού, κάτι που προϋπάρχει στο 
αναγνωστικό μας κεφάλι. Τι όμως; 
∆εκαετίες τον διαβάζω αγγλικά κι 
ελληνικά και δεν καταλήγω. «∆εν 
ξέρω», που λέει κι ο Σαββόπουλος. 
Η έκδοση κλείνει με ένα εξαιρε-
τικό επίμετρο, πάλι του Βαγγέλη 
Προβιά. Η μετάφραση είναι άρι-
στη, ενώ το βιβλίο υποστηρίζεται 
από τις απαραίτητες πραγματο-
λογικές υποσημειώσεις. Μιλάω 
μετά λόγου γνώσεως, γιατί είχα 
τη χαρά και την τιμή να είμαι ο 
επιμελητής του τόμου.     

Εισαγωγή στο σκοτεινό σύμπαν του Πόε
Μια νέα έκδοση με σπουδαία διηγήματα του μεγάλου Αμερικανού, μεταφρασμένα από τους Κοσμά Πολίτη και Βαγγέλη Προβιά     

Ανέβασε τον ρομαντισμό 
και το «γοτθικό» στοιχείο 
σε δυσθεώρητα ύψη. 
Δίχως αυτόν δύσκολα 
θα υπήρχαν ο Μέλβιλ, 
ο Τουέιν, ο Μποντλέρ, 
ο Βερν, ο Κόναν Ντόιλ, 
ο Λάβκραφτ.  

Τι μας τραβάει στον τρόμο, στο υπερφυσικό, μα και στο αστυνομικό μυστήριο που λύνεται με την καθαρή λογική, 
στα στοιχεία δηλαδή των οποίων ο Εντγκαρ Αλαν Πόε υπήρξε αδιαφιλονίκητος πρωτεργάτης; Σίγουρα κάτι βαθύτερο 
από την υψηλή ποιότητα και μόνο του γραπτού, κάτι που προϋπάρχει στο αναγνωστικό μας κεφάλι. Τι όμως;      

Το εξαιρετικό βιβλίο υποστηρίζεται 
από τις απαραίτητες πραγματολογι-
κές υποσημειώσεις.  
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Σιδερένια γροθιά ���
ΔΡΑΜΑ (2023)
Σκηνοθεσία: Σον Ντέρκιν
Ερμηνείες: Ζακ Εφρον, 
Τζέρεμι Αλεν Γουάιτ

 
Αλλη μια από τις πολυαναμενόμε-
νες δημιουργίες της Α24 και του 
Σον Ντέρκιν («Μάρθα, Μάρσι, 
Μέι, Μαρλίν») έρχεται αυτή την 
εβδομάδα στις αίθουσες. Ο Κα-
ναδός κινηματογραφιστής αφη-
γείται εδώ την αληθινή ιστορία 
των αδελφών Φον Εριχ, οι οποί-
οι πρωταγωνίστησαν στον χώρο 
της επαγγελματικής πάλης στις 
αρχές της δεκαετίας του 1980. 

Υπό την αυστηρή καθοδήγη-
ση του επίσης πρώην αθλητή 
πατέρα τους, τα τέσσερα αδέλ-
φια πασχίζουν να φθάσουν στην 
κορυφή ενός σπορ με τρομερό 
ανταγωνισμό και πολύ έντονο 
το στοιχείο του σόου, το οποίο 
στις μέρες μας έχει φτάσει να 
είναι ένα από τα πιο επικερδή 
αθλητικά θεάματα στον κόσμο. 
Ταυτόχρονα έχουν να τα βάλουν 
με την οικογενειακή «κατάρα», 
η οποία τους καταφέρνει το ένα 
χτύπημα πίσω από το άλλο.

Το φιλμ του Σον Ντέρκιν ξε-
κινάει με σχεδόν παιδική ανε-
μελιά να μας βάζει στο εσωτε-
ρικό μιας φαινομενικά τέλειας 
οικογένειας: κατάξανθοι, σω-
ματώδεις, με κορμιά σαν αρχαι-
οελληνικά αγάλματα, οι νεαροί 
Φον Εριχ ακολουθούν τον δρό-
μο του πατέρα τους δίνοντας 
εντυπωσιακές παραστάσεις και 
σκαρφαλώνοντας στον κόσμο 
της επαγγελματικής πάλης· όπου 
πάλη, εννοούμε το γνωστό στα 
μέρη μας «κατς», με αγώνες επί 
της ουσίας σκηνοθετημένους, 
αλλά όχι λιγότερο επικίνδυνους. 

Σύντομα βέβαια καταλαβαί-
νουμε ότι κάτι δεν πάει καθόλου 
καλά στη συγκεκριμένη οικογέ-
νεια. Ο πατέρας έχει εκπεφρα-

σμένη σειρά προτίμησης στα 
αγόρια του, που μπορεί πάντως 
«να αλλάξει ανά πάσα στιγμή», 
ανάλογα με τις επιδόσεις τους, 
ενώ επιβάλλει σιδηρά πειθαρχία 
δίχως εξαιρέσεις.

Γενικώς το πιο ενδιαφέρον 
στοιχείο εδώ έχει να κάνει με το 
καθρέφτισμα μιας ακραία αντα-
γωνιστικής κοινωνίας, η οποία 
ταυτόχρονα έχει πολλά από τα 
χαρακτηριστικά του ψεύτικου 
εντυπωσιασμού του κατς. Από 
την άλλη, πολύ αυθεντικός εί-

ναι ο δεσμός αδελφικής αγάπης 
ανάμεσα στους πρωταγωνιστές, 
οι οποίοι είναι πραγματικά αχώ-
ριστοι. Ακριβώς αυτό προσδίδει 
ακόμη περισσότερο τραγικό βά-
ρος στο δεύτερο μέρος του φιλμ, 
το οποίο φλερτάρει σχεδόν με 
τα όρια του ψυχολογικού θρίλερ, 
αν και χάνει κάπως σε ρυθμό 
και συνοχή.

Ξεχωριστή αναφορά αξίζει 
και το καστ της ταινίας. Ζακ 
Εφρον και Τζέρεμι Αλεν Γουάιτ 
(«The Bear») έχουν κάνει τρο-
μερή δουλειά για να φέρουν το 
κορμί τους στα πρότυπα των 
επαγγελματιών wrestlers – ει-
δικά ο πρώτος μοιάζει σχεδόν... 
ψεύτικος, εικονίζοντας ιδανι-
κά τις χτυπητές αντιθέσεις και 
την ιδιότυπη σάτιρα ολόκληρου 
του φιλμ.

Νταϊάνα Νάιαντ ���
ΒΙΟΓΡΑΦΙΑ (2023)
Σκηνοθεσία: Τζίμι Τσιν, Ελίζαμπεθ 
Τσάι Βασαρχέλι
Ερμηνείες: Ανέτ Μπένινγκ, Τζόντι 
Φόστερ

Δύο άξιες οσκαρικές υποψηφιότη-
τες για το δίδυμο των Ανέτ Μπέ-
νινγκ και Τζόντι Φόστερ, οι οποίες 
πρωταγωνιστούν στην αφήγηση 
μιας απίθανης αληθινής ιστορί-
ας αντοχής και αποφασιστικότη-
τας, που βρίσκουμε στο Netflix. 
Τριάντα ολόκληρα χρόνια μετά 
την απόσυρσή της από την ενερ-
γό δράση, η κολυμβήτρια μεγά-
λων αποστάσεων Νταϊάνα Νάιαντ 
(Μπένινγκ) επανέρχεται με στόχο 
να πραγματοποιήσει έναν τρομερό 
άθλο: να κολυμπήσει συνεχόμενα 
τα εκατό –και βάλε– μίλια που χω-
ρίζουν την Κούβα από τις ακτές 
της Φλόριντα. Στο πλευρό της έχει 
την πιστή της φίλη και προπονή-
τρια Μπόνι Στολ (Φόστερ). Εχο-
ντας να σκιαγραφήσει το προφίλ 
μιας υπερηρωίδας της αληθινής 
ζωής, το φιλμ του Netflix επιλέγει 
μια αρκετά συμβατική προσέγγι-
ση, η οποία πάντως αποδεικνύε-
ται αποτελεσματική ως προς τα 

βασικά ζητούμενα της κλιμακού-
μενης έντασης - δράσης και της 
συγκίνησης. Καθώς παρακολου-
θούμε τις διαδοχικές προσπάθειες 
της Νάιαντ να φτάσει στον σκο-
πό της, μαζί με όλη τη λεπτομερή 
και επίπονη προετοιμασία, λίγο 
λίγο μπαίνουμε κι εμείς νοερά στο 
νερό μαζί της, ενώ συμπάσχουμε 
για το τραυματικό παρελθόν της. 
Φυσικά τίποτα από όλα αυτά δεν 
θα ήταν εφικτό δίχως τις εξαιρε-
τικές ερμηνείες των Μπένινγκ και 
Φόστερ. Οι δύο έμπειρες ηθοποιοί 
κουβαλούν την ταινία στην πλάτη 
τους, καθρεφτίζοντας στα χαραγ-
μένα τους πρόσωπα όλο το τσαγα-
νό και την αφοσίωση δύο μοναδι-
κών γυναικών.

 
Annette ���
ΜΙΟΥΖΙΚΑΛ (2021)
Σκηνοθεσία: Λεός Καράξ
Ερμηνείες: Ανταμ Ντράιβερ, Μαριόν 
Κοτιγιάρ

Η τελευταία, πολυσυζητημένη ται-
νία του Λεός Καράξ είναι διαθέσι-
μη στην πλατφόρμα του Ertflix. 
Πρωταγωνιστές είναι ο Χένρι και 
η Αν. Αυτός είναι επιτυχημένος αυ-
τοσχεδιαστικός κωμικός, ενώ εκεί-

νη λαμπερό αστέρι της όπερας. Η 
σχέση τους θα γίνει το αγαπημένο 
θέμα των κοσμικών στηλών, ενώ 
μαζί θα αποκτήσουν ένα κοριτσάκι 
με κάπως... ιδιαίτερα γνωρίσματα, 
την Ανέτ. Η φαινομενικά τέλεια 
σχέση τους, ωστόσο, θα πάρει την 
κάτω βόλτα, ακολουθώντας την 
πορεία της επαγγελματικής κα-
ριέρας του Χένρι. Ο Καράξ συνερ-
γάζεται με το σπουδαίο μουσικό 
δίδυμο των Sparks, οι οποίοι υπο-
γράφουν τόσο το σενάριο όσο και 
τη μουσική επένδυση ενός έντο-
να δραματοποιημένου μιούζικαλ, 
που θυμίζει αρκετά και τη συντα-
γή τού «La, La, Land». Σε αντίθεση 
πάντως με το τελευταίο, οι τόνοι 
εδώ είναι πολύ πιο σκοτεινοί και το 
ονειρικό - εφιαλτικό στοιχείο υπε-
ρισχύει. Καθοριστικές φυσικά για 
την επιτυχία ειδικά του πρώτου, 
καθηλωτικού μέρους είναι οι εξαι-
ρετικές ερμηνείες, προεξάρχοντος 
του Ανταμ Ντράιβερ, ο οποίος τρα-
γουδάει, κάνει stand-up comedy 
και γενικώς τα δίνει όλα προκει-
μένου να ανταποκριθεί στον ρόλο 
του. ∆ίπλα η Μαριόν Κοτιγιάρ, η 
οποία, αν και περιορίζεται σε αρ-
κετά μικρότερο χρονικά ρόλο, στέ-
κεται ως συνήθως στο ύψος της.

Γνωστός και αγαπητός στο αθη-
ναϊκό κοινό, ο πιανίστας Κυπρι-
ανός Κατσαρής επέστρεψε στις 
13 Ιανουαρίου στο Μέγαρο Μου-
σικής Αθηνών για ένα ρεσιτάλ 
στην Αίθουσα ∆ημήτρης Μη-
τρόπουλος. Το πρόγραμμά του 
ήταν χωρισμένο σε δύο μέρη, το 
πρώτο με τίτλο «Η αυστροουγ-
γρική περίοδος και ο Σοπέν» πε-
ριλάμβανε οκτώ συνθέσεις, ενώ 
το δεύτερο με τίτλο «Αφιέρωμα 
στην Ελλάδα», ακόμη εννέα.

Η συναυλία ξεκίνησε με τη 
Σονάτα σε ντο μείζονα (με αριθ-
μό καταλόγου Hob. XVI/35) του 
Γιόζεφ Χάιντν. Το ζωηρό πρώτο 
μέρος του έργου έδωσε το μέτρο 
όσων θα ακολουθούσαν: η ανά-
λαφρη, άκρως δεξιοτεχνική από-
δοση, με βασικό χαρακτηριστικό 
την εντυπωσιακή ευκρίνεια και 
καθαρότητα ακόμη και στις πλέ-
ον ιλιγγιώδεις ταχύτητες, είναι 
ένα από τα βασικά χαρακτηρι-
στικά της τέχνης του Κατσαρή. 
Εκτιμάται ιδιαίτερα στις συνθέ-
σεις μουσουργών όπως ο Φραντς 
Λιστ και ο Φρεντερίκ Σοπέν, κα-
θώς αποτελεί μία από τις κύριες 
όψεις της μουσικής τους, αλλά 
όχι τη μόνη. Eργα των δύο αυ-
τών συνθετών, πρωτότυπα ή 

διασκευές, περιέλαβε ο Κατσα-
ρής στο πρώτο μέρος του ρεσι-
τάλ, που ολοκληρώθηκε με το 
Βαλς σε ντο δίεση ελάσσονα (έρ-
γο 64, αρ. 2) του Σοπέν, τη Φα-
ντασία - Αυτοσχεδιασμό σε ντο 
δίεση ελάσσονα (έργο 66) του 
ιδίου, όπως και την «Ηρωική» 
Πολωνέζα σε λα ύφεση μείζονα 
(έργο 53), πάντα του Σοπέν. Η 
πλαστικότητα και η ρευστότη-
τα της μελωδικής γραμμής όπως 
και οι χρωματισμοί του Κατσαρή 
ανέδειξαν την ποίηση της μου-
σικής και τον χαρακτήρα καθε-
νός από τα τρία έργα. Στην Πο-
λωνέζα φάνηκε να υπάρχει μια 

αίσθηση βιασύνης, η οποία πε-
ριόριζε τις παύσεις, δηλαδή τις 
ανάσες που παίζουν κι αυτές τον 
ρόλο τους στην ανάδειξη της ζη-
τούμενης «ηρωικής» ποιότητας 
της μουσικής. 

Κατά το δεύτερο μέρος της 
βραδιάς, περισσότερο από την 
ερμηνεία ενδιέφερε το ρεπερ-
τόριο, καθώς ακούστηκαν έργα 
Ελλήνων συνθετών, ορισμένα 
μάλιστα σε παγκόσμια πρώτη 

παρουσίαση. Η αρχή έγινε με 
τη Συμφωνία σε ντο μείζονα του 
Νικολάου Μάντζαρου, στην ου-
σία μια αναγωγή για πιάνο της 
καντάτας του «Ο Οδυσσέας στα 
Ηλύσια Πεδία» (1820). Ροσίνει-

ας αισθητικής, αποδόθηκε με 
ανάλογη ελαφράδα από τον Κα-
τσαρή. 

Ακολούθησαν τα λυρικά Eξι 
σκίτσα για τον «Μεγάλο Μωλν», 
που ο μουσικολόγος, μουσικο-

κριτικός και συνθέτης Γιώργος 
Λεωτσάκος συνέθεσε το 1959, 
στα 24 χρόνια του, και αναθε-
ώρησε το 2003. Στη συνέχεια ο 
Κατσαρής απέδωσε την πρώτη 
Σονατίνα πάνω σε κρητικούς λα-
ϊκούς σκοπούς του Γιάννη Κων-
σταντινίδη και τρία από τα 24 
Πρελούδια για πιάνο (ΑΚΙ 51) 
του Γιάννη Α. Παπαϊωάννου. 
Ακολούθησαν οι «Καμπάνες» 
της Ρένας Κυριακού, με το δεξι-
οτεχνικό κεντρικό εδάφιό τους, 
που ο πιανίστας απέδωσε εντυ-
πωσιακά. Εμπνευσμένο από πα-
ραδοσιακό τραγούδι είναι επί-
σης το «Γιασεμί» του Κύπριου 
Φαίδρου Καβαλλάρη, που ακού-
στηκε στη συνέχεια.

Στο τέλος της βραδιάς, ο Κα-
τσαρής επέστρεψε στον αγαπη-
μένο του Λιστ και στην εντυπω-
σιακή Φαντασία που συνέθεσε 
ο Ούγγρος μουσουργός πάνω σε 
θέματα από τη σκηνική μουσική 
του Μπετόβεν για τα «Ερείπια 
των Αθηνών» του Aουγκουστ 
φον Κότσεμπου. Είχε προηγη-
θεί η αριστοτεχνική απόδοση 
των Eξι Παραλλαγών του ίδιου 
του Μπετόβεν πάνω στο «Τουρ-
κικό Εμβατήριο» από τα «Ερεί-
πια των Αθηνών».

Πάνω, Τζόντι Φόστερ και Ανέτ 
Μπένινγκ σε μια απίθανη αληθινή 
ιστορία αντοχής και αποφασιστικό-
τητας, που βρίσκουμε στο Netflix. 
Κάτω, ο Ανταμ Ντράιβερ και η Μα-
ριόν Κοτιγιάρ στην πολυσυζητημέ-
νη «Αnnette», που είναι διαθέσιμη 
στην πλατφόρμα του Ertflix.

H γυναίκα που κολύμπησε από την Κούβα στη Φλόριντα

Πληθωρικός Κατσαρής σε μεγάλο εύρος ρεπερτορίου 

Αντιμέτωποι 
με παλαιστές 
και μια κατάρα
Η αληθινή ιστορία των αδελφών Φον

Εριχ, πρωταγωνιστών του κατς το ’80

Δεκαεπτά έργα 
απέδωσε ο πιανίστας 
με τη γνωστή, 
συναρπαστική 
δεξιοτεχνία του.

Το πιο ενδιαφέρον 
στοιχείο έχει να κάνει 
με το καθρέφτισμα μιας 
ακραία ανταγωνιστικής 
κοινωνίας, η οποία 
έχει πολλά από 
τα χαρακτηριστικά 
του ψεύτικου 
εντυπωσιασμού 
του κατς.

Ο Ζακ Εφρον (δεξιά) έχει κάνει τρομερή δουλειά για να φέρει το κορμί του στα πρότυπα των επαγγελματιών παλαιστών.

Ταχύτητα, λάμψη, ελαφράδα είναι μερικές από τις ποιότητες της τέχνης του Κυπριανού Κατσαρή. 
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Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

HOME CINEMA

Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ
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Συνέντευξη στη ΓΙΩΤΑ ΜΥΡΤΣΙΩΤΗ

Η πρότασή του ήταν θέατρο στο Α΄ 
Νεκροταφείο. Πίστευε πως ιδα-
νικός τόπος για τη δράση ενός 
έργου που πραγματεύεται τη 
μνήμη, τον θάνατο, την αθανα-
σία ήταν το περιστύλιο του Αρη 
Κωνσταντινίδη, η καλλιμάρμαρη 
πλατεία μπροστά απ’ τον Αγιο 
Λάζαρο όπου οι επικήδειοι μίμοι 
σε πομπή διέρχονται ανάμεσα σε 
τάφους επώνυμων Ελλήνων της 
μεταπολίτευσης. Η ιδέα δεν προ-
χώρησε. Απαιτούσε ειδική άδεια 
από τον δήμο. Το «Προσδοκώ», το 
δέκατο θεατρικό έργο του, αγκα-
λιάστηκε εντέλει από το Κρατι-
κό Θέατρο Βορείου Ελλάδος, στη 
Θεσσαλονίκη, την αγαπημένη 
πόλη του συγγραφέα όπου σπού-
δασε, παντρεύτηκε, έζησε αφή-
νοντας ανεξίτηλα στα κουτάκια 
της μνήμης πρόσωπα, τόπους, 
ιστορικά γεγονότα.  

«Αυτό που λέει ο Σαίξπηρ 
“όλος ο κόσμος μια σκηνή” με 
βρίσκει απολύτως σύμφωνο», λέει 
ο συγγραφέας στην «Κ». «Ολο μου 
το εγχείρημα έλκει την καταγω-
γή του από μια φράση του Καρλ 
Μαρξ: “το νεκρό αδράχνει το ζω-
ντανό”. Μιλάμε για την επιλογή 
των δύο νεκροζώντανων, των 
επικήδειων μίμων, αυτών των 
μπεκετικών ηρώων του “Τέλους 
του παιχνιδιού” που ψάχνουν 

τον θεό. Τη διαδικασία μιας τέ-
τοιας θεατρικότητας ακολουθεί 
ο μεγάλος θεατράνθρωπος, ο Χά-
ινερ Μίλερ, στα έργα του οποίου 
οι νεκροί δεν λησμονιούνται πο-
τέ. Η τοποθέτηση της “δράσης” 
στο νεκροταφείο οφείλεται στην 
οδηγία του Ζαν Ζενέ: “δεν μιλώ 
για ένα νεκροταφείο νεκρό αλλά 
ζωντανό... Ενα νεκροταφείο όπου 
πάντα συνεχίζουν να ανοίγουν 
τάφους για να θάβουν νεκρούς”. 
Προφητικό; Ισως γιατί το έγραψα 
πριν δούμε τις σύγχρονες εκατόμ-
βες των νεκρών (Γάζα, Ουκρανία) 
μέσα στις πόλεις. Εδώ η ιστορία 
μου βάζει τρικλοποδιά».

Στο φουαγιέ της Εταιρείας 
Μακεδονικών Σπουδών, όπου 
ανεβαίνει σε πρώτη παρουσίαση, 
τέσσερις σπουδαίοι δημιουργοί, 
η σκηνοθέτις Σοφία Καρακάντζα, 
η εικαστικός Ράνια Εμμανουηλί-
δου (σκηνικά-κοστούμια), ο ∆η-

μήτρης Καμαρωτός (μουσική κει-
μένου - πρωτότυπη μουσική) που 
νοηματοδοτεί με τη μουσική του 
τις λέξεις και η Μέλπω Βασιλικού 
(χορογραφία - κίνηση), συνδια-
μορφώνουν την ιδανική σκηνι-
κή συνθήκη για να μεταφέρουν 
το παιχνίδι των λέξεων σε ένα 
νέο κείμενο, με το οποίο ο Γιώρ-
γος Βέλτσος, όπως σε όλα του 
τα έργα, επαναφέρει νοήματα 
μέσα από τη μνήμη. Το κείμενο 
γίνεται παρτιτούρα και οι μελο-
ποιημένες λέξεις μέσα από έναν 

διάλογο ανάμεσα στους νεκρούς 
και τους ζωντανούς, απόηχους 
πολιτικών συνθημάτων και μνή-
μες καθημερινού βίου, αποκτούν 
ύλη, δημιουργούν συνειρμούς, 
εικόνες, συναισθήματα, παρα-
πομπές. Γιατί όπως λέει η σκη-
νοθέτις, «η επίγνωση της θνητό-
τητας μόνο μέσα από το θέατρο 
μπορεί να αποτελέσει τελετή και 
πολιτική πράξη». Ο Γιώργος Βέλ-
τσος, ως «αρχιτέκτων» του έρ-
γου, δίνει στην «Κ» τις δικές του 
απαντήσεις.

 
– Το θεατρικό έργο είναι πρό-
σχημα για ένα ακόμη κείμενο 
επαναπροσδιορισμού των νο-
ημάτων;

– Το κείμενο είναι πάντα το 
προκείμενο. Κάθε κείμενο είναι 
ένα έργο πολλών υπογραφών, 
μιας διακειμενικότητας επ’ άπει-
ρον μέσα σε έναν τυφώνα όπου 
η ποίηση, το θέατρο, η δημοσι-
ογραφία μπλέκονται αδιακρίτως. 
Το μεγάλο μου στοίχημα είναι, 

αυτό που καταθέτω ως θεατρικό 
έργο, ως ποίημα, ως δοκίμιο, να 
αποκτά έναν ιδιαίτερο χαρακτή-
ρα. Οι γνώσεις που αποκόμισα 
δεν θα είχαν αξία αν δεν τις εξέ-
ταζα με τη δική μου έκθεση στο 
δαιμονικό στοιχείο του ονείρου ή 
στον δαίμονα, τον Λεγεώνα στο 
κατά Μάρκον. Ωστόσο, ούτε να 
σωθώ μπορώ από το μυστήριο για 
τη θρησκεία, ούτε από την επι-
στήμη. Κι έτσι γυρνώ σαν κολα-
σμένος, σαν βαμπίρ από κείμενο 
σε κείμενο.

   
– Και τα θεατρικά έργα σε ποιο 
είδος κατατάσσονται; 

– Στο θέατρο των λέξεων, αλ-
λά οι λέξεις, όπως αναφέρω και 
στη νέα μου ποιητική συλλογή 
«Ροή αέρα» (εκδόσεις Πατάκη), 
δεν είναι νεκρές. Οι λέξεις είναι 
φωνή. Οταν περνούν στο θέατρο, 
ο συγγραφέας υποχωρεί. Το πα-
κέτο παραδίδεται στο σώμα και 
τη φωνή του ηθοποιού για να 
πραγματοποιήσει το περίφημο 
του Αριστοτέλη «Τα εν τη φωνή 
παθήματα της ψυχής». Το έχω ξα-
ναπεί: Την πρόκληση να θέλω να 
γράψω θέατρο χωρίς να ξέρω το 
θέατρο, δεν θα μου τη συγχωρή-
σουν. Μια κοινωνία κουρασμένη 
να με παρακολουθεί, άλλοτε πα-
ρακάμπτοντάς με κι άλλοτε επι-
βραβεύοντάς με, έχει τα όριά της 
σε ό,τι γράφω. Προσπαθώ με τη 

σειρά μου να την πείσω μετερ-
χόμενος ένα τέχνασμα που θα 
με κάνει να πάω πιο κοντά της 
να μοιραστούμε την αγωνία για 
τον θάνατο, εντέλει για τη ζωή.

 
– Αυτή ήταν η στόχευση και 
στο «Προσδοκώ»;

– Στο «Προσδοκώ» ήθελα να 
κοροϊδέψω τον θάνατο. Να τον 
λοιδορήσω. Χωρίς το κωμικό 
στοιχείο δεν αναδεικνύεται το 
δραματικό του θανάτου. Το κω-
μικό είναι το ζωοποιό στοιχείο 
του τραγικού, γιατί στο βάθος 
κάθε τέχνης η χαρά είναι αυ-
τή που απογειώνει ένα έργο. «Ο 
τραγικός ήρωας είναι χαρούμε-
νος», έλεγε ο Νίτσε. Τα κείμενά 
μου όμως είναι μοιρολόγια. Ολα 
συμβιβασμένα με πάρα πολλούς 
«φακέλους» μνήμης. Σε έναν από 
αυτούς βρίσκεται η Θεσσαλονί-
κη. Εκεί σπούδασα, συναναστρά-
φηκα με σπουδαίες προσωπικό-
τητες (Μανώλη Αναγνωστάκη, 
Αλέξη Ασλάνογλου, Ντίνο Χρι-
στιανόπουλο, ∆ημήτρη Μαρω-
νίτη), άκουσα τον Λίνο Πολίτη, 
τον Γιώργο Σεφέρη, ξενύχτισα 
στο ΑΧΕΠΑ για τον Λαμπράκη. 
Εζησα τον διχασμό δεξιών - αρι-
στερών και την κοπάνησα πελα-
γωμένος στο Παρίσι όταν κάποιοι 
πιο δυνατοί (Παύλος Ζάνας, Στέ-
λιος Νέστωρ κ.ά.) έμειναν κάνο-
ντας αντίσταση.

– Οι μίμοι είναι οι επικήδειοι 
της μνήμης;

– Ο επικήδειος μίμος είμαι εγώ. 
Κηδεύω έναν πολιτισμό, τον εαυ-
τό μου, την εποχή μου, μια Αρι-
στερά που παραπαίει υπό τον 
Κασσελάκη, μια άκρα ∆εξιά που 
προετοιμάζεται. Αυτο-κηδεύομαι. 
Αν υποτεθεί ότι όλο μου το έργο 
είναι ένα συνεχές μιας αυτοβιο-
γραφίας, δεν είναι μόνο αυτοβι-
ογραφικό. Είναι και αυτο-θάνατο 
βιογραφικό. ∆ηλαδή μια αυτοθα-
νατοβιογραφία. 

 
– Για ποια μνήμη μιλάμε, του 
καθενός απέναντι στη μεγάλη 
ιστορία;

– Για τα μνημικά ίχνη, που 
στον καθένα τα τραύματα είναι 
ξεχωριστά και που δεν σταματούν 
να υπάρχουν. Μπήκα στα ογδό-
ντα, πιστεύω ότι η φυσιολογία 
με τα γηρατειά δίνει πολλά. Ενα 
από αυτά είναι ότι τα τραύματα 
δεν σε χαράζουν τόσο πολύ, δεν 
έχεις καιρό να τα μηρυκάσεις και 
να τα σκεφτείς. Πιστεύω όμως ότι 
η κοινωνία έχει χάσει τη μνήμη 
της. Αυτό δεν σημαίνει ότι επι-
στρέφω σ’ ένα «χαμένο κέντρο» 
ή στην Ελλάδα της παράδοσης. 
Κάθε άλλο. Σέβομαι την πραγματι-
κότητα απολύτως με τα καλά και 
τα κακά. Θέλω να είμαι, όπως λέει 
ο Ρεμπώ, απόλυτα μοντέρνος. Αλ-

λο λοιπόν ένα στοιχείο που μου 
δημιουργεί δυστυχισμένη συνεί-
δηση, που είναι συνείδηση κατ’ 
εξοχήν του δυτικού ανθρώπου, 
ο οποίος οδηγείται θέλοντας και 
μη, όπως ο Χέγκελ, στην άρνηση.

 
– Ποια θραύσματα μνήμης πα-
ραμένουν βαθιά χαραγμένα;  

– Η φυσιολογία προετοιμά-
ζει τον οργανισμό για το τέλος 
του εμφανίζοντας οργανικά συ-
μπτώματα. Το ίδιο κάνει καίγο-
ντας στον εγκέφαλο τα μνημικά 
ίχνη. Μειώνει δηλαδή τη δυνατό-
τητα των συνάψεων. Τι σημαίνει 
αυτό για έναν ποιητή; Τον ευνοεί 
ή όχι; Είναι ένα τεράστιο ζήτημα. 

Το ζω αυτή τη στιγμή. Είμαι πει-
ραματόζωο του εαυτού μου. Ως 
ποιητής ζω το σβήσιμο από τον 
πολυέλαιο του μυαλού των συ-
νάψεων μία προς μία. Κι αυτό εί-
ναι τρομερό, γιατί μπορεί να μην 
έχεις τη δύναμη να γράψεις ένα 
ποίημα που γράφτηκε στα εξή-
ντα, αλλά ενόψει του τέλους σου 
έχεις μια εσωτερικότητα η οποία 
είναι εξίσου συγκλονιστική. Ιδού 
τι έγραψα σήμερα ως ποίημα στο 
ημερολόγιο ποίησης: «κάθε νύχτα 
πας εκεί που δεν πας. Κάθε μέρα 
ξεκινάς τελειώνοντας».

 
– Η ζωή, τελικά, κατά τον Ζενέ, 
αξίζει αναπαράσταση δραμα-

τική και όχι τραγική;  
– Η ζωή αξίζει μια φαρσοκωμω-

δία, αλλά επειδή είμαι ένα δραμα-
τικό πρόσωπο σ’ αυτή τη γραφή 
έχει συνδράμει η ποιήτρια Ευγε-
νία Βάγια, η οποία με τρεις πα-
ρεμβάσεις της δίνει το κωμικο-
τραγικό στοιχείο.

 
– Στο «Προσδοκώ», όπως και 
στα «Πρωτόκολλα ονείρων», ο 
φόβος του θανάτου στο όνειρο 
της συνάντησης με τον Ράπτη 
και τον Χειμωνά στο σπίτι του 
Πάμπλο, επανέρχεται με μια 
κραυγή αγωνίας, «Θέλω να ζή-
σω εγώ όπως οι άλλοι Ελληνες. 
Μ’ ακούτε; Να ζήσω»... 

– Αν ζω, ήταν για να ζήσω. Ο,τι 
κάνω είναι γιατί έχω μια δίψα για 
ζωή. Το μότο μου στον τάφο μου 
θα είναι ένας στίχος του Πολ Βα-
λερί: «Πρέπει να μπαίνεις στον 
πειρασμό να ζήσεις».

   
– Προσδοκώντας;   

– ∆ικαιοσύνη! Κι ας το ξεκαθα-
ρίσω. ∆εν προσδοκώ ανάσταση 
νεκρών, αλλά ανάταση των ζώ-
ντων. Την ανάταξη την αφήνω για 
το κράτος και τους ορθοπεδικούς. 

 
«Προσδοκώ», Φουαγιέ Θεάτρου 
Εταιρείας Μακεδονικών 

Σπουδών. Πρεμιέρα 17 Φεβρουαρίου 
2024

Οταν είσαι ογδόντα, δεν έχεις καιρό να μηρυκάσεις τα τραύματά σου

Είμαι πειραματόζωο του εαυτού μου
Ο συγγραφέας Γιώργος Βέλτσος σε μια εκ βαθέων συνέντευξη στην «Κ» με αφορμή το νέο του θεατρικό έργο «Προσδοκώ»

Το κείμενο γίνεται παρτιτούρα και οι μελοποιημένες λέξεις μέσα από έναν διάλογο ανάμεσα στους νεκρούς και τους ζωντανούς, απόηχους πολιτικών συνθημάτων και μνήμες καθημερινού βίου, αποκτούν ύλη.

Κηδεύω έναν πολιτισμό, 
τον εαυτό μου, την 
εποχή μου, μια Αριστερά 
που παραπαίει 
υπό τον Κασσελάκη, 
μια άκρα Δεξιά που 
προετοιμάζεται.

Το έχω ξαναπεί: την 
πρόκληση να θέλω να 
γράψω θέατρο χωρίς να 
ξέρω το θέατρο δεν θα 
μου τη συγχωρήσουν.

Ο Γιώργος Βέλτσος διά χειρός 
Χρήστου Μποκόρου. 



Η ελληνική

όπως δεν την έχουμε ξαναδεί
Α Π Ο Κ Ρ Ι Α

ΑΠΟΚΡΙΑΤ ΙΚΕΣ 
ΣΥΝΤΑΓΕΣ 

ΑΠΟ ΕΛΛΑΔΑ KAI ΚΥΠΡΟ

ακόμη... 
Η ΜΑΡΙΛΕΝΑ ΙΩ ΑΝΝΙΔΟΥ 

ΜΑΣ ΦΤΙΑ ΧΝΕΙ 
ΑΠΟΚΡΙΑΤ ΙΚ Α ΜΕ T WIST

ΠΙΤΑ-ΡΟΛΟ ΜΕ 
ΠΑΡΑΔΟΣΙΑΚΑ ΛΟΥΚΑΝΙΚΑ 

ΚΑΙ ΣΠΙΤΙΚΟ CHUTNEY.

ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΒΔΟΜΑΔΑ 
ΤΗΣ ΤΥΡΙΝΗΣ ΣΑΓΑΝΑΚΙ 

ΜΕ ΜΠΙΦΤΕΚΑΚΙΑ 
ΑΠΟ ΧΑΛΟΥΜΙ.
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